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1. Sa`etak - Profesija u haosu

U anketi Medija centra u kojoj je 43 novinara dalo 2640 odgovora stanje novinarske
profesije ocenjeno je kao amatersko, derogirano, lo{e, poltronsko, siroma{no, tu`no...
Generalno gledano, istra`iva~i dele uverljiv utisak o sna`nom nezadovoljstvu novinara
vlastitom profesijom, stanjem u medijima, njihovim polo`ajem, uslovima u kojima rade,
vlastitim standardom, politi~arima i pre svega biznismenima, a da pokazuju relativno ma-
lo li~ne samokriti~nosti. Oni slo`no upozoravaju da je profesija u haosu, u zemlji ne po-
stoji odgovornost za javnu re~, da svi i dalje pri~aju sva{ta.

Novinari u ovom istra`ivanju optu`uju politi~are za: namerno {irenje dezinformacija;
manipulisanje ~injenicama, vrbovanje, nipoda{tavanje, ~ak i potpla}ivanje novinara, us-
postavljanje kontrole, tempiranje informacija.

Najve}e i najneprijatnije iznena|enje, me|utim, predstavlja pristajanje na ulogu "dr`a-
~a diktafona", ne tako retka indikacija o ravnodu{nosti novinara prema odgovornosti za
ta~nost informacije koju neko daje, vi{e u sferi politike nego u temama iz svakodnevnog
`ivota. Nalazimo u~estale izjave koje ukazuju na prebacivanje odgovornosti na onoga ko
informaciju daje - pre svega na politi~are, policiju itd.

Deo problema o~ito proizlazi i iz toga {to se pome{ala borba za nove vrednosti, anga-
`ovano novinarstvo (advocacy journalism), s partijskim korte{ovanjem, prote`iranjem po-
liti~kih favorita, "gledanjem kroz prste na{ima", politi~kom propagandom, pritiscima, uce-
nama itd. U tom kontekstu, novinarsko javno mnjenje pominje i ~injenicu da je izvestan
broj novinara posle oktobarskog prevrata do{ao na dr`avne polo`aje ili se intimizirao s
politi~arima.

Novinari ina~e pokazuju osetljivost na kr{enje kodeksa u svim detaljima. Generalno
gledano, mo`e se govoriti o zna~ajnoj i oporoj kolektivnoj samokriti~nosti. U na{im medi-
jima ozbiljno je naru{ena presumpcija nevinosti. Stari jezik mr`nje, mrziteljski diskurs
povukao se na medijske margine, ali treba re}i da novinari otvoreno upozoravaju da
besramna javna prozivka nacionalno i konfesionalno "nepodobnih" jo{ postoji.

Biznismeni preuzimaju od politi~ara primat u ugro`avanju slobode medija, a nailazimo
na odgovore koji svedo~e o velikoj podre|enosti novinara, o inferiornosti profesije ~ak i u
slu~ajevima elementarnih standarda. Sagovornici, na primer, ka`u da vlasnik mo`e da
radi {ta ho}e, da je vlasnikova re~ poslednja, da su zapovesti vlasnika, transponovane
preko urednika, presudnije i starije od profesionalnih normi - i da tako mora biti. Isposta-
vlja se da je jedno od krucijalnih pitanja novinarske profesije: Va`i li novinarski kodeks i za
vlasnike medija?

Dobijeni odgovori svedo~e o sna`nom apelu da se profesionalnom ili sindikalnom
akcijom ne{to u~ini za popravljanje stanja profesije, ali novinari i dalje velika o~ekivanja
imaju od dr`ave.
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1.1.1 Preporuke - dostupnost informacija, kodeks, odgovornost za javnu re~,
edukacija, materijalni polo`aj

Iz iskaza novinara proizlazi preka potreba:
A: Da se profesionalnim aktivnostima poja~a mogu}nost profesije da sama {titi

vlastiti dignitet promocijom i primenom eti~kih i profesionalnih standarda i sa-
mokriti~nosti;

B: Usvajanje kodeksa javnog pona{anja politi~ara pokazuje se kao preka potreba
ako se `eli normalizacija javnog komuniciranja;

C: Da se dru{tvenim pritiskom vlasnici medija ubede da usvoje kodeks pona{anja
kompatibilan s novinarskim kodeksom;

D: Da se u procesu privatizacije medija bolje defini{u uslovi pod kojima se taj pro-
ces odvija, da se kontroli{e transparentnost novca u medijima;

E: Da se na dr`avnom i na dru{tvenom nivou radi na pobolj{anju polo`aja medija;
F: Da se radi na emancipaciji novinara od politi~ara uz uspostavljanje kriti~ke dis-

tance, smanjenja pritiska na medije i ja~anje odgovornosti za javnu re~, da se
zakonski reguli{e dostupnost informacija;

G: Da se hitno radi na ekonomskom, socijalnom pobolj{anju polo`aja novinara;
H: Da se otvori kanal komunikacije kroz koji bi novinari konstantno kriti~ki opservi-

rali stanje u profesiji (sajt, publikacija i sl.);
I: Da se radi na obrazovanju novinara...

Lista preporuka je proiza{la iz analize odgovora novinara, a kona~no je definisana na
kraju istra`ivanja, na osnovu analize novinarskih odgovora, kao i na osnovu reakcija na
predloge preporuka za okruglim stolom u Medija centru koji je odr`an 22. januara 2004.
(vidi prilog 4.5). Upitnik, odgovori i analize bili su dostupni {iroj javnosti preko sajta Medija
centra u decembru 2003. i u januaru 2004. godine.
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2. Okvir istra`ivanja

U okviru izbornog medija monitoringa, Medija centar iz Beograda, uz pomo} IREX
ProMedia Serbia, organizovao je u decembru 2003. prvi deo novinarskog istra`ivanja o
odnosu medija i politi~ara i biznismena, a pre svega o odnosu novinara prema profesio-
nalnim i eti~kim standardima i o stanju novinarske profesije u Srbiji 2003. godine. Istra`i-
vanje je organizovano kako bi se uvidom u aktuelnu profesionalnu problematiku pomo-
glo samim novinarima, medijima i udru`enjima da unaprede slobodu {tampe koja u de-
mokratskim zemljama po~iva na dva stuba - na dignitetu i odgovornosti, a koja uklju~uje
i sposobnost "samonadgledanja" i autonomnu za{titu univerzalnih vrednosti u medijima.

2.1.1 Cilj istra`ivanja - ispitivanje odnosa novinara prema profesionalnim i eti~kim
standardima

Cilj istra`ivanja je da se utvrdi koliko su novinari svesni zabrana koje predvi|a eti~ki
kodeks, koliko ga primenjuju, da li su skloni prebacivanju da ga drugi kr{e i kako opisuju
okolnosti koje ugro`avaju profesionalne standarde. Da li su novinari ̀ rtve okolnosti, poli-
ti~ke borbe, iznu|ene lojalnosti, la`ne pravovernosti i op{teg lo{eg ukusa? Da li tokom
izborne kampanje i politi~kih borbi u Srbiji dolazi do op{te moralne i profesionalne erozije
u medijima? Taj kontekst se ne mo`e razdvojiti od uloge novca s obzirom na to da su
vidljive indicije da biznismeni, kao vlasnici ili kao zna~ajni ogla{iva~i, u svojevrsnoj igri
bez pravila poku{avaju da ovladaju medijima radi dodvoravanja politi~arima ili za pritisak
na njih, kao i za vlastite interese. Cilj je, zapravo, da se {to plasti~nije opi{e profesionalna
i eti~ka tenzija u medijima u prelaznom periodu.

2.1.2 Metod prikupljanja gra|e: 43 intervjua sa po 55 pitanja - 2640 novinarskih
odgovora u 100 sati razgovora

U toku izborne kampanje, od 3. do 17. decembra, istra`iva~ka grupa od 12 ljudi (se-
dam intervjuera, tri analiti~ara, jedan koordinator i jedan tehni~ki menad`er) prikupila je i
analizirala iskaze 43 novinara i urednika iz 40 razli~itih elektronskih i {tampanih medija u
Beogradu, Novom Sadu, Ni{u, Kragujevcu, Pirotu, Leskovcu, Zrenjaninu, Vr{cu itd. An-
ketari su sreli sagovornike u slede}im medijima: Politika, Danas, Novosti, Blic, Glas, Vesti,
Balkan, Kurir, Marka, Nacional, Beta, Fonet, Tanjug, Vreme, NIN, Reporter, Blic News, NT,
Ekonomist, Nezavisna svetlost, Dnevnik, TV - RTS, NS, B92, BK, Pink, STB, Radio - BGD
1, 202, B92... Sagovornike smo tra`ili u medijima za koje smo verovali da su u gornjoj
polovini liste uticaja me|u 176 {tampanih medija, oko 300 televizija i oko 1000 radio
stanica. Ve}i deo njih je u tranziciji, procesu privatizacije, u tra`enju dru{tvene uloge, bilo
u javnom servisu bilo kao glasila u privatnim rukama. U nekim slu~ajevima novinari su
tako|e mali suvlasnici medija u kojima rade, no to je tema za druga istra`ivanja.

(Da bi se stekao utisak o razu|enosti medijske slike vidi Prilog 4.3. Medijska slika
Srbije).
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Anketom su obuhva}eni novinari ili urednici koji se bave politi~kom, socijalnom i eko-
nomskom problematikom, koji izve{tavaju o izborima, o skup{tinskom `ivotu ili su na
drugi na~in anga`ovani u pra}enju politi~kih zbivanja. Oni su {iroko odgovarali na 33
unapred formulisana pitanja o novinarskoj profesiji. Od tog broja 15 pitanja je postavljano
dva puta, jedanput je od sagovornika tra`eno da govori o vlastitom iskustvu, a drugi put
da ka`e da li takvu pojavu zapa`a u vlastitoj ili nekoj drugoj redakciji ili u na{em novinar-
stvu uop{te. Pored toga, bilo je 7 pitanja o profilu sagovornika: pol, funkcija, materijalna
situacija, iskustvo, vrsta medija. To zna~i da je svaki ispitanik prakti~no odgovorio na 55
pitanja. To dalje zna~i da je sakupljeno 2640 novinarskih odgovora. Svaki razgovor je
trajao izme|u dva i tri sata. Anketiranje je sprovedeno od 3. do 10. decembra 2003.
godine.

Kako bi se spre~ilo da na iskrenost odgovora uti~e lojalnost vlastitoj redakciji i ubla`io
efekat objektivnog konflikta interesa, u koji su sagovornici mogli da zapadnu zbog toga
{to im je fakti~ki 33 puta postavljeno pitanje "Da li ste zapravo kr{ili kodeks", projektom
istra`ivanja garantovana je potpuna anonimnost anketiranih, anketara i analiti~ara. Svaki
anketar je dobio spisak medija u kojima treba da na|e sagovornika ~iji identitet je znao
samo on i, isklju~ivo zbog kontrole da je do razgovora stvarno do{lo, koordinator projek-
ta. Anketari su imali instrukciju da se tokom intervjuisanja primenjuje metod prijateljskog
razgovora. Oni nisu bili u prilici da ispituju ta~nost onoga {to im sagovornik ka`e, naro~ito
ako navodi konkretne primere. U dokumentarnom delu istra`ivanja svi odgovori su uzi-
mani u obzir samo kao indikacija za analizu, a ne kao sredstvo kompromitacije bilo koga.
Pri interpretaciji istra`ivanja u nekim slu~ajevima, kada bi analiti~ar procenio da je to
svrsishodno radi za{tite anonimnosti sagovornika ili zbog te{ko dokazive tvrdnje, imena
novinara, vlasnika itd. su izostavljena, ali opis pojave je ostao. U slu~ajevima kada je ime
pomenutog u okviru {ireg kriti~kog osvrta na neki javni ~in ili ako je re~ o {iroko poznatom
pona{anju politi~ara, imena su zadr`ana u tekstu.

Ve}i deo anketara je bio upoznat s hipotezom istra`ivanja, ali je imao instrukciju da to
ne otkriva. Bitnih razlika u intonaciji odgovora izme|u te dve grupe nije bilo, {to verovatno
zna~i da nije bilo uticaja na sagovornike. Neinstruisani anketari su dobili samo {krtije, a
na momente oporije odgovore.

Dobijeni odgovori nisu statisti~ki obra|ivani, jer dubinski intervju nije pogodan za to,
ve} se te`ilo kvalitativnim opisnim analiti~kim zaklju~cima.

Analiza je podeljena u ~etiri odeljka (Generalni zaklju~ci, Novinari i politika, Novinari i
novac i Novinari i gra|anska etika). Svaka od tih analiza potkrepljena je dokumentarnim
prilogom koji ~ine direktni citati iskaza anketiranih novinara.

Osnova za konstruisanje upitnika (koji objavljujemo u odeljku 4.1) bio je dajd`est 77
uobi~ajenih eti~kih i profesionalnih standarda kompiliranih iz razli~itih novinarskih kodek-
sa (postoje}i doma}i kodeksi, zatim BBC-jev, kodeks nema~kog i norve{kog novinar-
skog udru`enja itd.). Ta osnova je data u prilogu 4.2.

Rezultati istra`ivanja su komentarisani u stru~nom razgovoru na okruglom stolu u Me-
dija centru.

Sav materijal, uklju~uju}i iskaze ispitanika u pojedina~nim upitnicima, kao i primarno
grupisanje svih odgovora po pitanjima i po tematskim celinama, ~uva se u Medija centru
i mo`e biti dostupan zainteresovanim istra`iva~ima.
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2.1.3 Hipoteza istra`ivanja - dominacija politi~ara, nesigurnost medija

Istra`ivanje se sprovodi s pretpostavkom da u na{im medijima dominiraju:
y politi~ka elita koja je instrumentalizovala novinare za promociju vlastitih interesa,

uz opravdanje dalekose`nim ciljevima i uz nipoda{tavanje profesionalnih stan-
darda i kontrolne uloge javnosti;

y vlasnici medija, ogla{iva~i ili finansijeri uz bahato nipoda{tavanje digniteta medi-
ja i uz bezobzirno ignorisanje objektivnosti;

y li~na egzistencijalna nesigurnost novinara i neizvesnost pre`ivljavanja njihovih
medija;

y senzacionalizam i demago{ko podila`enje i kvarenje op{teg ukusa, partizan{ti-
na i revan{izam i, na drugoj strani, poratni sindrom i moralna ravnodu{nost;

y prosvetitelji, grupe za pritisak, nevladin sektor, lobiji za iznu|ivanje pravovernosti
i propagandisti~ko ugro`avanje neutralnosti medija (la`ni anga`man, mimikrija,
novo fraziranje itd.);

y lo{ status medija, neizvesnost, te{ko pre`ivljavanje, zagrljaj s centrima mo}i,
zavisnost od novih bogata{a i socijalna kriza koji iznu|uju odsustvo ravnote`e u
izve{tavanju, pristrasnost, senzacionalizam i moralni nihilizam.

Generalna hipoteza istra`ivanja bila je da su glavni zaga|iva~i medija politi~ari, da od
svih izazova medije najvi{e zarobljava hroni~na borba za mo}, vo|ena bez pravila u insti-
tucionalno nezavr{enoj dr`avi, i da princip "cilj opravdava sredstvo" bitno doprinosi in-
strumentalizaciji medija.

Uz to, pretpostavka je bila da prirodna sklonost medija ka dramatizacijama, euforija-
ma i senzacijama nije dovoljno korigovana eti~kim konstantama, prosve}enom javno{}u
i javnim moralom, ve} je, naprotiv, poja~ana materijalnom nesigurno{}u medija i egzi-
stencijalnom nesigurno{}u novinara.
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3. Prikaz istra`ivanja

Dobijeni odgovori grupisani su u ~etiri poglavlja u kojima prvi deo ~ini sa`imaju}i ko-
mentar o stanju profesije uz komentare intervjuisanih novinara. U slede}a tri tematska
odeljka analiti~ari osvetljavaju tri oblasti (odnos novinarstva i politike, novinarstva i novca
i mo}i, i, novinarstva i gra|anske etike) tako {to dobijene odgovore upore|uju sa prepo-
rukama iz razvijenih eti~kih kodeksa, izbornih pravila i dobrih obi~aja i sa socijalnim kon-
tekstom. Drugi deo svakog poglavlja ~ine originalni odgovori ispitanika.

U principu, sakupljeni dokumentacioni materijal i prve analize treba da pomognu u
tra`enju odgovora na slede}e dileme:

I OP[TA OCENA PROFESIJE
II NOVINAR I POLITIKA

Da li ima politi~kog izve{tavanja pome{anog sa u~estvovanjem?
Da li politi~ka opredeljenost ide na ra~un faktografije, da li vodi zaba{urivanju ili

dramatizaciji?
Da li ima pritisaka, ucene ili diktata?
Da li ima politi~kog navo|enja u izve{tavanju?
Da li su novinari uvu~eni u politi~ke obra~une?
Kako se re{ava sukob gledi{ta i razli~itih politi~kih opredeljenja?
Da li pri tom ima li~ne difamacije, harange, proizvodnje mr`nje itd.?

III NOVINAR I NOVAC
Da li redakcije (urednici) name}u novinarima da rade protiv savesti?
Ima li prikrivenog ogla{avanja?
Ima li ispunjavanja `elja vlasnika?
Da li su mediji prinu|eni na "prostituisanje" radi pre`ivljavanja?
Da li je time ugro`en integritet novinara?

IV NOVINAR I GRA\ANSKA ETIKA
Ima li primera govora mr`nje?
Koliko je ra{ireno otvoreno laganje izvora?
Da li se mediji tome suprotstavljaju?
Ima li ugro`avanja rasne, verske, nacionalne, polne ili neke druge tolerancije?
Ima li prostakluka, moralne bezobzirnosti, povla|ivanja kriminalu?

^etiri analize nastajale su istovremeno i mo`e se konstatovati da se dijagnoze u velikoj
meri podudaraju i dopunjuju. Gotovo da nema protivre~nosti u interpretaciji, {to je odre-
|eno sna`nom porukom koja izbija iz intervjua. Anketari su pri sa~injavanju analiza tako-
|e konsultovani o sopstvenim zapa`anjima, otkri}ima i iznena|uju}im otkri}ima.
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3.1 I Stanje novinarske profesije - Generalni zaklju~ci:
Opasni nihilizam. Biznismeni dolaze

Novinari u Srbiji {alju SOS signal, stanje u profesiji ocenjuju kao veoma lo{e i {alju
sna`an apel da se ne{to u~ini na pobolj{anju novinarske profesije. To bi bio osnovni nalaz
istra`ivanja.

Iz dobijenih 2640 odgovora novinara proizlazi da u manjoj ili ve}oj meri novinari u
Srbiji ukazuju (sa manje ili vi{e intenziteta) da je od 33 pomenute eti~ke ili profesionalne
zabrane ve}ina sporadi~no ili sistematski kr{ena. ^etrdesetak novinara govori o zemlji,
ali i o profesiji u haosu, o zloupotrebi medija u partijskim obra~unima, o proturanju la`nih
informacija, o pritiscima ekonomskih mo}nika, novope~enih medijskih magnata, o povre-
dama ljudskih prava, neure|enom sistemu vrednosti, profesionalnim i eti~kim isku{enji-
ma u te{kom vremenu tranzicije.

To samo po sebi mo`e da svedo~i o lo{em stanju, ali i o moralnom pritisku unutar
profesije. Nivo samokriti~nosti je me|utim daleko manji. U manjem broju "prosve}enih"
slu~ajeva sagovornici su, kako se i o~ekivalo, pominjali i sopstvene propuste, a stanje u
svojim redakcijama opisivali su generalno boljim nego u novinarstvu uop{te. Taj efekat
narcizma mogao bi da dovede i do hipoteze za slede}e istra`ivanje - da je kredibilnost
medija u obrnutoj proporciji s kriti~no{}u prema drugima, a u direktnoj proporciji sa sa-
mokriti~no{}u. Sloboda {tampe u demokratskim zemljama po~iva na dva stuba - na dig-
nitetu i odgovornosti, ali uklju~uje i sposobnost "samonadgledanja" i autonomnu za{titu
univerzalnih vrednosti u medijima. Bi}e va`no da se ustanovi efikasan mehanizam javnog
`igosanja nepo`eljne prakse. U Norve{koj se pred Komisijom za prigovore medijima na-
|e ~ak 200 slu~ajeva. Kako }e biti nagla{eno u jednoj od analiza, i "Njujork tajms" neguje
praksu objavljivanja serije ispravki.

Najve}e i najneprijatnije iznena|enje u istra`ivanju predstavlja indikacija o ne tako
retkoj ravnodu{nosti novinara prema temi koja predstavlja ki~mu profesije - prema odgo-
vornosti za ta~nost informacije.

Veliki broj sagovornika, naime, ka`e da se ne ose}a odgovornim za slu~aj kada pre-
nosi (o~itu) neistinu iz saop{tenja politi~kih stranaka, a ve}i broj sagovornika ~ak ka`e da
informacije iz takvih izvora (izjave politi~ara, konferencije za {tampu) ne proverava pre
objavljivanja. To {to se pokazuje da novinari prebacuju odgovornost za istinitost informa-
cija koje objavljuju na druge mo`da je odraz odbrambene reakcije, u~vr{}ene progonom
novinara po takozvanom [e{eljevom zakonu pre 2000, reakcijom na noviju seriju tu`bi
dr`avnih ~inovnika, politi~ara i biznismena protiv novinara. Zna~ajna okolnost je i to {to
ve}ina novinara, ~ini se, ose}a da oni sami ili njihovi siroma{ni mediji, nemaju dovoljno
tehni~kih i materijalnih mogu}nosti da normalno rade svoj posao, da provere ~injenice,
da mnogi za to nisu profesionalno obrazovani, a da ni dru{tvene okolnosti to jo{ ne omo-
gu}avaju, te da sada{nje tr`i{te nagra|uje povr{nost.

Ipak, tako ra{iren nihilizam prema osnovnoj obavezi novinara da provere ta~nost infor-
macije tra`i dalje rasvetljavanje i niz akcija radi konsolidacije ove profesije.

Deo tog problema je i indikacija o zna~ajnom stepenu izvitoperenja prava politi~kih
aktera na pristup medijima. U protekloj deceniji ̀ i`a politi~kih borbi svodila se na bitke za
otvaranje pre svega dr`avnih medija za druga~ije mi{ljenje. Nusprodukt tog dostignu}a
je i to {to su mediji time stavljeni u pasivnu ulogu pukog prenosioca razli~itih izjava, pre-
tvoreni u po{tansko sandu~e. Rasprava o pravu medija da "podignu lestvicu malo vi{e",
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da uskrate ili uslove pristup onima koji kvare javno mnjenje trebalo bi da bude predmet
pa`ljivog razmatranja. Dobili smo uznemiruju}a svedo~anstva o me{anju politi~ara u ure-
|iva~ku politiku medija, pogotovo privatnih. (Vi{e u odeljku 3.2)

Odgovori koji ukazuju na "izve{tavanje s u~estvovanjem" u politi~koj sferi, na odsustvo
principa "ne budi ume{an", obojeni su ~esto samohvalisanjem, isticanjem vlastitih zaslu-
ga. Reklo bi se da ima "vi{e prvoboraca nego 1941", {to neki vide i kao znak novog
poltronstva, naro~ito onih koji su "bili na drugoj strani". Deo problema o~ito proizlazi i iz
toga {to se pome{ala borba za nove vrednosti, anga`ovano novinarstvo (advocacy jour-
nalism), s partijskim korte{ovanjem, prote`iranjem politi~kih favorita, "gledanjem kroz pr-
ste na{ima", politi~kom propagandom itd. U tom kontekstu, novinarsko javno mnjenje
pominje i ~injenicu da je izvestan broj novinara posle oktobarskog prevrata do{ao na
dr`avne polo`aje.

Generalno gledano, istra`iva~i dele uverljiv utisak o sna`nom nezadovoljstvu novinara
vlastitom profesijom, stanjem u medijima, njihovim polo`ajem, uslovima u kojima rade,
vlastitim standardom, politi~arima i, pre svega, biznismenima.

Strah od politi~ara i policije mo`e se jo{ uvek registrovati. U izvesnom broju odgovora
vidi se ozloje|enost zbog toga {to se novinari i dalje progla{avaju za de`urne krivce, a
kod nekih se veoma jakim re~ima opisuje i strah da se ne pogre{i. U tom kontekstu vide
se izvesni simptomi unutra{nje podele i nezavr{enog unutra{njeg "rata" u novinarskoj
profesiji u Srbiji. Izvestan broj kolega smatra da prisustvo novinara koji su radili pod Milo-
{evi}em onemogu}uje rehabilitaciju profesije, da je brzo zavladala amnezija, da nema
lustracije; a u manjem broju odgovora vidi se da se novinari "starog re`ima" pla{e revan-
{izma, otkaza, potiskivanja i ugro`avanja egzistencije. ̂ injenica da u bele{kama anketa-
ra nalazimo i opaske da su neki novinari pristali na intervju tek po{to su pitali glavnog
urednika ili da su tra`ili garancije da njihova ku}a nikako ne}e biti satanizovana, govori
svakako vi{e o sindromu duboke nesigurnosti nego o lojalnosti vlastitoj redakciji.

Iz politi~ke sfere u javnost dolazi svakako manje jezika mr`nje i propagande protiv
~ove~nosti nego ranije - jezik je unekoliko upristojen, neki ponavljaju da selektivno tretira-
ju pojedine politi~ke grupacije kao "nazadne", ali politi~ka sfera je i dalje jak emiter nepo-
dop{tina. Uo~ava se osetljivost novinara na primere kr{enja klasi~nih eti~kih standarda
koji se ti~u za{tite li~nosti, politi~kog senzacionalizma i op{tih civilizacijskih vrednosti.
Lako se zaboravljaju nepodop{tine iz prethodnog perioda. (Vi{e u odeljku 3.4)

Javnost je, ~ini se, kriti~nija prema dr`avnim slu`benicima nego ranije i o~ekuje da
mediji obave kontrolnu funkciju u njeno ime. Mediji su za tu ulogu jo{ slabi i lako zamenju-
ju istra`iva~ko novinarstvo senzacionalisti~kim aferama. Ovde treba podsetiti na to da
istorija istra`iva~kog novinarstva nije sasvim u nesaglasju s istorijom senzacionalizma - o
tome govore slu~ajevi Hersta, Pulicera, `ute {tampe i tzv. penny pressa.

Nepostojanje zakona o dostupnosti javnih informacija ~esto je pominjano kao va`an
uzrok nemogu}nosti novinara da do|u do relevantnih ~injenica. Ve}ina novinara je spremna
da {titi vlastiti izvor, no izgleda da tu instituciju u nekim slu~ajevima koriste i pojedinci u
dr`avnim organima da bi preko novinara kao "dobro obave{teni izvori" vodili rat s opo-
nentima. U nekim odgovorima vidi se da je do o~itog kr{enja kodeksa ili prava li~nosti, pa
i podgrevanja senzacionalizma, dolazilo i objavljivanjem informacija dr`avnih organa, pre
svega policije, odnosno neformalnih informacija iz vladinog Biroa za informisanje tokom
vanrednog stanja. U isto vreme, s vladine strane ~ule su se ogor~ene `albe da su vlada i
pokojni srpski premijer Zoran \in|i} ̀ rtve medijskog lin~a. Izgleda da uzroci senzaciona-
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lizma ne le`e samo u borbi za tr`i{te ve} da, pre svega, le`e u politi~koj sferi. ̂ ini se da su
neki slu~ajevi motivisani ili politi~kim obra~unima ili nastojanjem pojedinaca (i onih iz
kriminalne sfere) da poprave svoj polo`aj, a optu`e, oblate ili raskrinkaju druge. Nai{li
smo na indicije da je bar u jednom slu~aju prakti~no do{lo do toga da izvesna individua
do|e kod urednika s gotovim tekstom u svoju korist, ovaj pozove svog novinara, nalo`i
mu da takav tekst potpi{e i to mu plati nekim bednim honorarom. Izgleda da u pospe{iva-
nju senzacionalizma u nekim slu~ajevima participiraju i izvesne politi~ke strukture (i opo-
zicione i dr`avne), klevetni~ke lo{e namere (actual malice), kori{}enje policijskog materi-
jala i upotrebe ne~asnih metoda (pra}enje, name{taljka, tajno snimanje).

Javni pritisak na politi~are, dr`avne slu`benike, poslanike da usvoje kodeks javnog
pona{anja pokazuje se i ovde kao neminovnost.

Jedno na~elo ka`e da senzacionalizam nije u javnom interesu. S druge strane, kako bi
rekao Volter Lipman, priroda medija je da ̀ ivot prikazuju pomo}u dramatizacija, euforija i
egzaltacija. U tom smislu, me|u odgovorima se mo`e na}i opravdanje za ina~e naj~e{}e
osu|ivana senzacionalisti~ka glasila ("otvaraju teme", "pi{u za nas"), pri ~emu nema mno-
go razlikovanja senzacionalizma od potpune nesolidnosti. Na senzacionalizam u glasili-
ma, reklo bi se po odgovorima novinara i urednika, gleda se s kriti~no{}u, a u nekim od
odgovora mogu se na}i i opisi tog mehanizma. Izgleda da su urednici novina (koji su po
definiciji du`ni da brinu i o javnom interesu) ti koji naj~e{}e aran`iraju senzacionalisti~ko
naduvavanje, ~ak i po cenu da ugroze vlastitog novinara, da ga konfrontiraju s okru`e-
njem, da ga dovedu u stanje kompromitacije i stida zbog onoga {to je objavljeno ili da mu
na du`i rok "odseku izvor".

Glavni zaklju~ak do koga bi moglo da se do|e u ovom istra`ivanju ipak je to da nisu
politi~ari ti koji trenutno najvi{e ugro`avaju novinarsku profesiju, ve} novac - veliki ogla{i-
va~i i vlasnici medija. Oni koriste medije da bi oprali biografije, da bi popravili vlastitu sliku
u javnosti, da bi se dodvoravanjem pribli`ili vladaju}em sloju, da bi se s nekim obra~unali
i da bi se ume{ali u politiku ili za{titili svoju kompaniju i novac. Za neke od vlasnika medija
ka`e se da ni sami nemaju dovoljno kapitala za informativnu delatnost, da ne mogu da
zaposle dovoljan broj novinara, da ne ispla}uju plate, itd. (Vi{e u odeljku 3.3)

Ne mali broj sagovornika, na primer, ukazuje na to da se u medijima koji se bore za
opstanak u izvesnim slu~ajevima svesno prelazi granica koja razdvaja ogla{avanje od
informisanja, da ima prikrivenog ogla{avanja u okviru klasi~nih novinarskih `anrova, da
su novinari i urednici prinu|eni da rade na prikupljanju ili kreiranju oglasa, itd. Granica je
prili~no zamu}ena, pa, kako izgleda i po nekim odgovorima iz bezazlenijeg konteksta,
takozvani PR materijal lako ulazi u novinarske pri~e. Ima pominjanja i primera da neki
novinari li~no (privatno, za svoj d`ep) "napla}uju reket" za objavljenu informaciju, bilo
tako {to prime ke{, {to pristaju da budu ugo{}eni, pozvani na skupa putovanja, itd.

Prema nekim saznanjima, i u drugim zemljama tranzicije trend je da glavno ugro`ava-
nje slobode medija sada dolazi od novih bogata{a i nove `urnalisti~ke bur`oazije - da su
oni ti koji vi{e ugro`avaju medije nego {to to ~ine politi~ari ili represivni aparat. Deo te
teme svakako je "senka korporacija" - mediji pribegavaju autocenzuri da ne bi pokvarili
odnose s velikim ogla{iva~ima.

Pojavljuje se potreba da vlasnici medija ili oni koji na drugi na~in imaju kontrolu nad
medijima, nekom javnom akcijom treba da budu navedeni da kao klju~ni u~esnici u jav-
noj komunikaciji prihvate eti~ki kodeks koji bi odgovarao novinarskom eti~kom kodeksu.
Mediji su javno dobro bez obzira na to u ~ijim su rukama. Novinari ne mogu da se dr`e
vlastitog kodeksa ako ga u isto vreme oni koji imaju mo} (politi~ari) i oni koji imaju novac
(vlasnici medija, ogla{iva~i) sistematski kr{e.
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Uzgredni podaci o socijalnom statusu novinara daju sliku jednog potcenjenog, obes-
pravljenog, bespomo}nog, eksploatisanog sloja, ~esto bez redovnih primanja, bez soci-
jalnog i penzionog osiguranja. Od tih novinara o~ekuje se da obavljaju va`nu dru{tvenu
ulogu, mada mnogi od njih nemaju elementarnu egzistencijalnu sigurnost, pa samim tim
ni dovoljnu li~nu autonomiju. U istra`ivanju, novinarka dnevnog lista sa trideset godina
iskustva ka`e da joj u pre`ivljavanju poma`e majka, mada ona pored posla u redakciji
obavlja i niz drugih honorarnih poslova! Potreba za sindikalnim organizovanjem novinara
izbija iz mnogih odgovora, mada je glavni pritisak, ~ini se, usmeren na dr`avu od koje se
o~ekuje da obezbedi bolje uslove za "informativnu industriju", odnosno da je ne tretira
kao fabriku |onova.

U odgovorima se uo~ava i ocena da veliki broj novinara nije dovoljno obrazovan za
sada{nju ulogu, da u redakcijama nema uobi~ajenog postepenog ovladavanja zanatom.
Unutarredakcijska tenzija novinar-urednik, ili oni slu~ajevi u kojima se novinar ne sla`e sa
sadr`ajem koji objavljuje njegov medij, izgleda da se po pravilu zavr{avaju na {tetu novi-
nara, mada veliki broj odgovora svedo~i o tome da se novinari ~esto, barem verbalno,
bore za svoje stavove. Javni sporovi i politi~ki sukobi odra`avaju se i na unutra{nji `ivot
redakcija, a nedostatak distance, nepridr`avanje na~ela "ne dozvoli da bude{ ume{an",
bitno ote`ava takvu situaciju.

3.1.1 Stanje novinarske profesije - Dokument: Ocena sagovornika: Amatersko,
derogirano, lo{e, poltronsko, siroma{no, tu`no...

Kakvo je stanje novinarske profesije u Srbiji danas?

"Amatersko-poltronsko. Malo je novinara koji imaju neku te`inu. Mislim da se novinar-
stvo u dnevnim novinama svodi na amaterizam, {to se najbolje vidi na konferencijama za
{tampu. Ili nema pitanja, ili je ve}ina pitanja proma{ena. Uvek se na|e neki pametnjako-
vi} koji kad se pri~a o nekoj aferi uleti sa 'Da li mislite da }emo mi ipak brzo u}i u EU?'.
Istra`iva~ko novinarstvo ne postoji, pri~e se ne rade od po~etka do kraja, doga|aji 'jedu'
jedni druge. Znam da je za dnevni list koji treba uskoro da se pojavi bio grabe` za novina-
rima, jer ih nema. I ~emu 'Bela knjiga'? Ako su novinari u ovoj zemlji za ne{to krivi, onda
je to za glupost, praznoglavost, neinventivnost. Profesija je degradirana." (Novinarka u
dnevnom listu, 4 godine aktivnog rada, 7 godina ukupno)

"Apsurdno je da se novinarstvom mo`e baviti svako, a kod nas je tako, te slobodno
mogu da ukinu Fakultet politi~kih nauka. Dovoljno je da se vidi {ta je ko od novinara
zavr{io. Imate urednike koji su po struci biolozi, kao i one koji su magistrirali ekonomiju.
Sva vode}a pera srpskog novinarstva nemaju nikakve veze sa `urnalistikom kao nau-
kom. Recimo, (jedan od najuglednijih novinara starije generacije) diplomirao je agrono-
miju. Novinarstvo je zanat, ali ga mnogi ne nau~e. Drugo, potpuno sam svestan da je
privatni kapital uplovio u medije i nema pri~e o nezavisnom novinarstvu. Mislim da su
novinari u na{oj zemlji prili~no nepismeni." (No}ni urednik u dnevnom listu, 18 godina
iskustva)

"Bolje nego u vreme Milo{evi}a, ali i dalje ne postoje zakoni koji bi regulisali ovu oblast
i omogu}ili slobodan pristup informacijama. Ovde i dalje politi~ari kreiraju medije. Za
stanje u medijima isklju~ivo su krivi politi~ari. Kakvi su nam politi~ari, tajkuni i njihov od-
nos prema medijima, takvi su nam i mediji. Najve}a kletva koja mo`e da me zadesi jeste
da za 10 godina radim ovaj posao. Nije pla}en, niti je zahvalan i ne postoji valjan razlog
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da se njime bavi{, sem nekog entuzijazma. Gledam {to pre da se izvu~em iz novinarstva
i na|em neki posao od devet do pet, neki marketing, PR i da ostatak dana ne pratim vesti
ve} radim ne{to nevezano za posao." (Novinar-reporter za ekonomske i socijalne teme, 4
godine iskustva, novine)

"Delimi~no se ne{to promenilo. Radi se malo le`ernije i opu{tenije. S druge strane,
novinari nisu opravdali neka o~ekivanja. Daleko je od slike kakvu sam ja o~ekivala do
2004. godine. To je i dalje sistem pristajanja na pritiske. Ote`avaju}a okolnost je to {to su
novinari koji su radili u opozicionim medijima (pre 2000) u prijateljskim odnosima sa ljudi-
ma koji su sada na vlasti. Treba jo{ pro~i{}avanja. Moja procena je da }e novinarstvo
do}i sebi tek za nekih osam godina, jo{ dva mandata, kad se i{~isti politi~ka scena, kada
do|u neki novi mladi ljudi koji nemaju potrebu da stupaju u prijateljske odnose sa nekima
(mo}nicima), koji }e da kreiraju neko novo dru{tvo, kada se oslobode te vrste autocenzu-
re i nekih sistemskih ograni~enja. Polazim od sebe. Svaki medij od nekoga zavisi, i ovde
i u svetu, ali razlikuje se na koji na~in - da li se vi{e gledaju neki li~ni interesi ili op{te
dobro. Ipak, postoji malo vi{e slobode, ali to je samo grebanje po povr{ini. Sistem se ne
menja preko no}i. Novinari nemaju jednog ciljnog neprijatelja protiv koga se bore, okol-
nosti su se promenile. Na drugoj strani su neki ljudi koji su zaslu`ni za tu demokratiju i
zbog toga, rekla bih, svi smo bili preblagi prema njima. O materijalnoj strani ne}u ni da
pri~am. Materijalne samostalnosti nema. Nemamo izmenjenu zakonsku regulativu. Da ne
pri~am da je situacija u medijima nesre|ena. Zavisni smo i politi~ki i ekonomski. Pri tom,
mi smo `iveli u getu, malo novinara je i{lo da vidi kako to funkcioni{e u svetu." (Urednica
informativnog programa na TV i izve{ta~, 9 godina iskustva)

"Derogirano totalno. Nema istra`ivanja. Postoji veliko optere}enje dnevnim doga|aji-
ma i aferama, a novinari i ne znaju kako se to radi. Ne znamo jo{ {ta je te`ina faktografije.
Nema materijalne sigurnosti, smatram da se zato ose}aju nesigurno i podlo`ni su, mo`da
ne pla}anjima ali uticajima mo}nika da." (Urednik spoljnopoliti~kog programa i urednik
vesti na privatnoj televiziji, 12 godina iskustva)

"Generalno, nisam zadovoljna. Stanje u medijima se popravilo ali je i dalje tu`no. Sa-
mo je donekle ubla`en haos, ostalo je dosta povr{nosti, needukovanih, sa pogre{no
shva}enim poslom novinara. Nema pravog istra`iva~kog novinarstva, ali ima i izuzetaka.
Ne postoji svest o odgovornosti, bez obzira na to o kom se mediju radi... Postoje i sada
mediji koji iz nekog razloga ne `ele da pi{u o ne~emu. Moja posebna primedba je nepo-
stojanje zakona o dostupnosti informacija." (Novinarka na radiju, 24 godine iskustva)

"Glavni problem novinarske profesije je mala zarada. Jo{ uvek nije uobi~ajeno da
nezavisni novinari (koji nisu zaposleni u nekom od medija) mogu na medijsko tr`i{te da
iznesu svoje informacije i da ih dobro prodaju. Slobodno novinarstvo u zapadnom smislu
bilo bi mnogo prisutnije kada bi mediji bili otvoreniji za informacije bilo kog novinara."
(Urednik na privatnoj televiziji, 12 godina iskustva)

"Jao! To ka`em iz ugla novinara koji ~ak i ne `ivi od te plate, ali nekad moje kolege
ka`u da nemaju ni za doru~ak, a 90 odsto njih `ivi od te plate. Slabo smo pla}eni, a
odgovaramo za svaku re~, rudarski je posao, te`ak. Samim tim na{a profesija, to jest
kvalitet na{eg rada je ugro`en. Sve u svemu, uop{te nije sjajna slika. Ljudi znaju da smo
mi slabo pla}eni, ali jo{ uvek cene tu profesiju. Kad ka`e{ da si novinar, to ti otvara neka
vrata. I to je jedino svetlo u tunelu. Nada{ se 'bi}e bolje'." (Urednica u dnevnom listu, 10
godina iskustva)

"Kad govorim o novinarskoj profesiji, ja to posmatram individualno. Mislim da se stvari
grade od individue, pona{anje individue gradi sistem. Ne priznajem ona stanovi{ta koja
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ka`u da je direktor ku}e ili glavni urednik blizak nekoj politi~koj opciji. Mislim da su pred
novinarem dva puta: da promeni ku}u, da se organizuju pozitivne individue unutar ku}e.
U krajnjem slu~aju, postoji ona tre}a varijanta: da ode da gaji maline ili promeni profesiju.
Postoji jedno klasi~no neobrazovanje novinara iz Srbije u svim segmentima (TV, radio,
novine). Imaju lep glas ili stas, po~inju da rade i nazivaju ih novinarima. Svako ko {est
meseci ne donosi burek i litar `estokog nadre|enima (u prvih {est meseci) ne shvata
korene ovog posla." (Radio novinar, 8 godina iskustva)

"Katastrofalno u svakom smislu. Haos u kom se nalazi dr`ava savr{eno se reflektuje i
na haos u profesiji. Ne postoji nikakva za{tita, ni pravna ni cehovska, i novinari su svedeni
na lako upotrebljiv sloj ljudi. Tako|e je prisutna najezda privatnika koji idu logikom 'ne}u
da platim jednog kvalitetnog novinara, ve} }u uzeti tri prose~na'. Mra~na je perspektiva
profesije. Novinari su svedeni na male reproduktivne ma{ine koje ne misle svojom gla-
vom. Upu}eni su na besmislene pres-konferencije, upu}eni su na jedan pse}i oblik traga-
nja za informacijama ne bi li se istrgla nekakva ekskluzivna izjava koja je dragocenija ako
ima ve}i prizvuk afera{kog u sebi. Znam da se vrednuju takvi ulovi. Ljudi nemaju elemen-
tarna znanja. Mediji vi{e nemaju stav, nema pravih komentara, istra`iva~kog novinarstva.
Profesija je ubijena i spolja, ali i iznutra." (Glavni i odgovorni urednik dnevnih novina, 25
godina iskustva, povremeno radi poslove advertajzinga, imao je svoju marketin{ku agen-
ciju i dve godine radio kao prosvetni radnik)

"Lo{e je stanje, ali ne samo zato {to nema para. U Srbiji uop{te nema para, pa ni u
novinarstvu koje bi trebalo da bude finansijski nezavisno. Novinarstvo se kod nas sve vi{e
pretvara u li~ni PR i od novinara se sve vi{e o~ekuje da bude koaksijalni kabl - da sprove-
de i servira informaciju ili ne{to {to je ve} neko drugi pripremio. I novinari su krivi {to se
mnogo povr{no radi. Ovde svako misli da mo`e da bude novinar i misli za sebe da ako se
bavi tim poslom da je ne znam {ta. Ja ba{ nisam tipi~an primer, jer tekstovima pristupam
ozbiljno tako da ponekad izgubim volju i vreme i pitam se ~emu sve to kad pogledam
neke moje kolege koji su po Rajfajzen i ne znam kojim bankama. Pitam se da li mogu da
doprinesem da nekome bude bolje." (Novinarka dnevnog lista, 8 godina iskustva)

"Mediji su u lo{em finansijskom polo`aju zato {to ovde ne postoji tr`i{te koje mo`e da
ih izdr`ava. Kubure sa novcem i da bi opstali moraju da tra`e novac ili u politi~kim struk-
turama ili od nekih biznismena, sponzora. Nema na~ina da mediji po{teno zarade za ̀ ivot
i zbog toga su podlo`ni uticajima. Da se razumemo, mediji su komercijalni poduhvat.
Njihova dru{tvena, politi~ka uloga je ne{to sporedno. E sad, po{to je svuda najskuplja
redakcija, to jest novinari, onda se na njima najvi{e i {tedi. Svuda ima hroni~no manje
novinara nego {to je potrebno, pa su oni koji postoje preoptere}eni. Drugo, zbog stalno
napete politi~ke situacije koja se preslikava na sve oblasti, novinari su i pod stra{nim
pritiskom. [ta }e da objavi, ko }e {ta da ka`e, da li }e da se poka`e kao ta~no, da li }e
neko da ih tu`i... taj posao je potpla}en i jako stresan, {to uop{te nije za potcenjivanje.
[to se {tednje ti~e, nema{ ni sredstva za rad. Radi se na zastarelim ra~unarima sa jako
sporim i lo{im internet vezama. Niko ne ula`e u redakcijsku strukturu, dokumentaciju... To
samo pokazuje da, na primer, motivi stranih vlasnika uop{te nisu ekonomski, oni se time
ne bave, njih ne zanima ni {ta radi{ ni kako radi{, ni{ta. S profesionalne strane gledano,
ima stra{no malo dobrih novinara. Meni je velika zagonetka za{to. Moji kriterijumi su
veoma niski: da na vreme donese tekst, da se taj tekst odnosi na temu koju smo dogovo-
rili i da bude makar toliko suvisao da ja mogu od po~etka do kraja da pro|em kroz tekst
i da shvatim o ~emu je re~. Novinara koji zadovoljavaju te kriterijume neverovatno je malo.
Niko ne pomi{lja, samo se mnogo pri~a o tome, da novinari i dodatno treba da se obrazu-
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ju o ne~emu. Pa i u takvim slu~ajevima, ka`em iz li~nog iskustva, ne dobije se nikakvo
obrazovanje. To obi~no rade nevladine organizacije kojima je samo cilj da potro{e neke
pare i da ih nekako opravdaju. Mediji ne mogu da odska~u od op{teg stanja. I u tehni~-
kom i u profesionalnom i u eti~kom smislu. Ljudi su naj~e{}e u poziciji da zarade, pa tako
je kako je, ili da ne zarade. Senzacionalizam kao re~ ne upotrebljava se dobro, to nije
prava re~. On podrazumeva da objavi{ {ta god da bi ti se pove}ao tira`. Ovde nije pitanje
tira`a. Ovde je re~ o tome da objavi{ {ta god da bi nekoga oblatio. Iza svih takvih novina
stoje izvesne interesne grupe, {ire gledano - iz politi~ke strukture. Ti mediji rade na tome
da blate protivnike. Zna~i, ne toliko da se lepo pi{e o nama, jer to niko vi{e ne veruje,
nego da se pi{e ru`no o njima, jer to svi veruju. To nije senzacionalizam, to je propagan-
da. Broj medija tog tipa sve vi{e raste: Nacional, Kurir, Balkan, sad }e da bude i neki
Imperijal. Njima nije bitan ni kvalitet, ni tira`, bitno im je samo da postoje i {alju neku
poruku. I znaju da svi mi u drugim redakcijama to ~itamo, pa }emo se nekad i zaka~iti za
ne{to. Oni pi{u za nas." (Novinar, ali odskora ujedno i urednik u nedeljnom listu, 7 godina
iskustva u {est redakcija)

"Mislim da se ni{ta nije mnogo promenilo. Jeste u smislu da si sada sigurniji fizi~ki. Ne
pla{i{ se za ̀ ivot. [to se ti~e dostupnosti informacijama, mislim da su neposredno posle
smene vlasti bile jako dostupne, jer nekako smo se borili za istu stvar, ali onda su se
politi~ari malo umislili, postali su arogantni. Dok su bili opozicija jurili su oni nas. Eee,
uvek isto. Zaposlenje je i dalje nesigurno. To je bedno pla}ena profesija. Ve}ina ne mo`e
da ̀ ivi od tog posla. Isuvi{e ~esto ljudi rade protiv svoje savesti da bi zadr`ali posao. To je
ne{to {to mi se ovako generalno u~inilo. A odnos sa urednikom, iskreno mislim da se nije
mnogo promenio. Njega uvek mora{ slu{ati, tj. politiku ku}e. Sre}a da se ja sa svojom
uglavnom sla`em, bar na~elno. Ljudska prava se (u novinarskoj profesiji) ~esto ne po{tu-
ju, ali uglavnom ih kr{i policija." (Urednica vesti, povremeno reporter privatne televizije, 9
godina iskustva)

"Nikakvo! Novinar nema prava! Centri mo}i, pre svega finansijski ({to je veoma bitno
za komercijalne i nezavisne ku}e) ostali su isti. I pored velikih obe}anja, vlast nije zakon-
ski uredila ovu oblast na dobar na~in. Moje kolege su obespravljene, rade za plate i
honorare ispod profesionalnog i ~asnog minimuma. Vlasnici, direktori i urednici imaju
dominaciju nad novinarima. Odnos javnosti prema ovoj profesiji je nasle|en, dakle i dalje
lo{ - mi mu do|emo kao piskarala, gra|ani drugog reda, a ne borci za istinu, ljudi dostojni
po{tovanja. Na ceni jo{ uvek nisu profesionalci, ve} poslu{nici. Improvizacije, nedosled-
nosti, neprofesionalizma i dalje imate u meri da je ~oveku muka kad ~ita novine, slu{a
radio ili u najve}oj meri gleda TV. Poreme}eni kriterijumi nisu promenjeni, na tr`i{tu vlada
anarhija, u pravnoj regulativi bezvla{}e. Sve {to je nasle|eno iz prethodnih vremena osta-
lo je da `ivi i razvija se. Poku{aje nâs don kihota da uspostavimo normalne odnose bar
vi{e ne ismevaju, ali i ne prihvataju. Jedino {to mi vi{e ne prete smr}u, ali ko zna - u na{oj
zemlji sva{ta je mogu}e." (Novinar regionalnog radija, 18 godina iskustva)

"Novinari nemaju ni personalnu ni radnu ni imovinsku sigurnost. Obilje medija nije
donelo izo{travanje, ve}, naprotiv, potpuni izostanak negovanja profesionalnih standar-
da. Medijske kodekse, iako ih ima nekoliko, veoma malo novinara poseduje (mada su
{tampani u velikom tira`u); uglavnom i ne znaju da postoje i stoga o njima malo vode
ra~una. Uglavnom se pona{aju shodno li~noj savesti. Ovo ne zna~i da stalno kr{e ko-
deks, ali zna~i da im taj dokument nije va`an element u dono{enju odluka. Obrazovni
nivo u profesiji je nizak. Malo novinara je spremno da se do{koluje ili permanentno obra-
zuje. Za to postoje i objektivne okolnosti, me|utim, mnogo je zna~ajnije to {to nema
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atmosfere u profesiji koja sve, od saradnika do glavnog i odgovornog urednika, motivi{e
na sticanje novih i produbljivanje postoje}ih znanja, kako iz sektora koji prate (ako ga
uop{te imaju) tako i iz 'novinarskog zanata'. Gotovo desetogodi{nja iskustva iz sfere obra-
zovanja za novinare daju mi za pravo da ovo ustvrdim." (Urednik emisije na javnoj televi-
ziji, 30 godina iskustva, bavi se i obrazovanjem novinara)

"Novinari u Srbiji nisu vi{e pod starim pritiskom dr`avno-partijskog aparata kao {to je
to bilo vi{e od 50 godina. Danas se na njih primenjuju prefinjenije vrste pritisaka. Veliki je
strah od gubitka posla ili kod honorarnih saradnika od ~injenice da ga ne}e dobiti za
stalno. Novinari su u Srbiji srednje pla}en sloj dru{tva, zarada je dovoljna za skroman
`ivot i njihova prava su naj~e{}e ugro`ena u ekonomskoj sferi. Politi~kih pritisaka ima i
novinarska udru`enja protestuju, ~uje se njihov glas i mediji to prenose, ali naj~e{}e ne
uspevaju da pomognu onima koje su `eleli da za{tite. Sa popravljanjem ekonomskog
polo`aja novinara i druga prava bi}e lak{e ostvarljiva." (Novinarka dnevnog lista, 22 godi-
ne iskustva)

"Novinari u Srbiji se nalaze u dosta nepovoljnoj situaciji. Ve}ina kolega koje poznajem
ne dobija redovne plate, prinu|eni su da tezgare ili da rade neke druge poslove kako bi
pre`iveli. Posao se obavlja uz dosta pritisaka sa strane i uz minimalne uslove. Ne postoji
zakon o dostupnosti informacija i, {to je jo{ gore, ni svest da su one stvar op{teg dobra.
Navode koje dobijamo u najve}em broju slu~ajeva nemogu}e je proveriti zvani~nim ka-
nalima. Odgovori ministarstava sti`u ponekad i posle dva meseca, ~esto dolazi do favori-
zovanja pojedinih glasila na {tetu ostalih. Zakonom o informisanju jesu regulisana (ne
naro~ito dobro) pravila u medijima, ali se toga malo ko dr`i. Ve}ina kolega nikada nije ni
pro~itala novinarski kodeks. U elektronskoj sferi postoji previ{e televizijskih i radio stani-
ca. Sli~an je slu~aj i u {tampi. Retko koji medij u takvoj okolini mo`e ekonomski i kvalita-
tivno da se razvija. U ovakvim uslovima, novinarska profesija je potcenjena i ~esto ozlo-
gla{ena." (Novinar dnevnog lista, 4 godine iskustva)

"Novinarstvo je kao i sve drugo. Svi pri~aju o senzacionalizmu, moderno je da to svi
kritikuju. Kakvo je dru{tvo, takvi su nam i mediji. Imali smo 70 godina dirigovanog novinar-
stva, a sada vlada totalni haos. Mislim da }e uskoro to do}i u normalu." (Novinarka nedelj-
nog lista, 15 godina iskustva)

"Novinarstvo je u{lo u {ablon i u svakom od medija (radio, TV, novine) ovoga puta
sre}emo na istovetan na~in koncipiran sadr`aj. Sada je najte`e razlu~iti znanje, istinitost,
iskrenost. Mislim da ovako obu~eni novinari, koji nam govore o vremenu u kome `ivimo,
li~e jedni na druge. Ima slu~ajeva nedovoljne slobode, koja je, na jednoj strani, prouzro-
kovana strategijom, strahom i neznanjem onoga koji rukovodi medijem ili njegovim uti-
skom o onome {ta se mo`e i ne mo`e re}i. Siguran sam da je sada do{lo do izra`aja i
novo novinarstvo koje ne po{tuje postojanje onih koji razmi{ljaju druga~ije od politi~kog
establi{menta. Verovao sam da }e profesija novinar biti profesija pismenih i ~asnih ljudi,
ali imam utisak da u znatnoj meri - to nije. To govori o li~noj i politi~koj nepismenosti ljudi
u profesiji i o njihovim neznanjima, povr{nosti, strahovima. Vidim i nedovoljan stepen
tolerancije. Siguran sam da je u profesiji i mnogo zalutalih ljudi." (Novinar, 34 godine
iskustva na radiju, TV i novinama)

"O~ajno u materijalnom smislu! U formalno-pravnom tako|e! Novinari su de`urni kriv-
ci, kao nekada glasnici (u pro{losti) kojima su odrubljivane glave ako donose lo{u vest!"
(Urednik na TV, 20 godina iskustva)

"Pa, dobro, sve je vi{e `ena... {alim se... Nije to samo u novinarstvu, sve ih je vi{e i
me|u sudijama, u profesuri, dr`avnim organima, ali, na`alost, i zaostaju u proseku pet
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godina u svojoj profesiji zbog udaje, dece... Globalno gledano, u novinarstvu mi najvi{e
smeta povr{nost; najva`nije je uzeti izjavu, nema veze ko je {ta rekao, samo da to prene-
se{, zalepi{ to samo tako u dnevni list, to pro|e, elektronski mediji su tu jo{ gori. Taj
Studio B je upropastio tolike mlade ljude, daju malu platu, onako da imaju za vikend, za
kafi}, cigare... Tu nema profesionalnog rada. Na tom talasu uop{te dovedena je masa
mladih ljudi da budu povr{ni i ostaju povr{ni do kraja `ivota. Ili ti ljudi moraju da pro|u
kroz {kolu pisanog novinarstva ili ure|iva~ki sastav elektronskih medija mora da bude
malo bolji da bi pripremio te ljude za uspe{ne novinare. Nisam neki pesimista da bih
rekao da }e se novinarstvo gubiti kao profesija. Nije te{ko obu~avati, nego je problem
kada 2-3 godine radite sa jednim ~ovekom, obu~imo ga i on ode. Nema efekta i stalno ste
na po~etku. To je i nedostatak daha. Novinarstvu ipak mora da se posveti sa stra{}u, ako
ste suvi profesionalac ili to radite zbog para, onda to nema veze. Ima ljudi koji imaju strasti
da pi{u i to je u redu, ali nemaju strasti na du`i rok, a valjan urednik ne mo`e da se
postane bez 10-15 godina pisanja. Nekima je novinarstvo odsko~na daska da u|u u
dr`avnu slu`bu i mi sada imamo sindrom kao i pedesetih godina da se preko novinarstva
regrutuju dr`avni kadrovi. Paradoksalno je da sada{nje vlasti ponavljaju ne{to od ranije
komunisti~ke vlasti koja je koristila novinarstvo kao filter za {kolovanje dr`avne admini-
stracije - diplomatija, tu`ila{tvo, policija... A i novca nema u novinarstvu da bi se od toga
dobro `ivelo i u tom smislu ono je neprivla~no. S druge strane, ovi mladi ljudi, treba ih
razumeti, vide kako ljudi koji su posve}eni novinarstvu ne prolaze dobro, nego oni koji se
muvaju izme|u novinarstva, politike, marketinga, PR agencija i onda tu tra`e svoj prostor.
Sve dok u medijima ne bude tako da vi radite isklju~ivo taj posao i pristojno `ivite od
njega, to }e biti neprivla~no i neatraktivno za mlade ljude." (Urednik u nedeljnom listu, 34
godine iskustva, sa iskustvom u strana~koj informativnoj slu`bi)

"Polo`aj novinara direktno zavisi od medija u kome radi, od njegove finansijske snage
i njegovog sastava... ^injenica je da je finansijski polo`aj novinarskih ku}a katastrofalan.
Nas }e udaviti porezi, nas }e udaviti tro{kovi koji rastu eksponencijalno i na{i mediji ne
mogu da dostignu tu luda~ku trku. Za{to je to va`no? Zato {to mi nismo u stanju da ljude
dovoljno platimo. Niko ne voli da njegovi novinari pi{u i za druge, ali dobar deo ljudi u
na{oj redakciji pi{e i za druge i mi to toleri{emo, jer ljudi ne mogu da ̀ ive od plate koju im
mi dajemo. Oni moraju da imaju bar dva posla da bi mogli normalno da `ive, bar dva
posla. Ovaj zakon koji sada obavezuje novine da pla}aju poreze i doprinose na honorar-
ce nama je napravio u`asne probleme. Ne zato {to mi ̀ elimo da dr`imo ljude honorarno,
ja znam da je on napravljen zbog onih redakcija koje dr`e ljude u honorarnom statusu po
{est godina. Mi, na primer, imamo jednu relativno malu redakciju i velik broj spoljnih
saradnika. Mnogi od tih saradnika zaista su eksperti i sad je to jedna suluda situacija. Oni
jesu honorarni, nekima ispla}ujemo, nekima ne ispla}ujemo honorar, ali mi za sve to
pla}amo poreze i doprinose koji su sad oti{li u nebo i to }e nas udaviti. Jedina olak{ica
koja se desila u poslednje vreme jeste ona da, recimo, ne pla}amo poreze na ra~unare,
{to smo do sada pla}ali. Jedno vreme je bila ona suluda ideja da se pla}a porez na
remitendu. Mi, na primer, nemamo mnogo remitende i poklanjamo je, ali zaista je pokla-
njamo fakultetima, jer mislimo da na{e novine mogu da koriste studentima, u kona~nom,
oni su na{a ciljna grupa. Ali zakoni nas guraju da stalno budemo na ivici nekog prekr{aja.
Kad ka`emo poklanjamo, onda svi pitaju a za{to poklanjate, mora da je neka mu}ka iza
toga. Mi zaista poklanjamo. [ta }e nam remitenda, bolje je da to neko ~ita nego da je
dr`imo u magacinu da bi do{ao neko ko }e da proveri kolika nam je remitenda. [to se
drugih stvari ti~e, zbog ~ega novinari moraju da se bave marketingom, zbog ~ega novina-
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rima putovanja moraju da pla}aju kompanije, dr`avne institucije, vlade ili bilo ko? Zbog
~ega niko ne mo`e normalno da ima dopisnika negde? Zato {to finansijski to ne mo`e da
izdr`i. Bilo bi idealno, ne znam da li je tako kako zami{ljam i u svetu, kada bi svaka
redakcija sama svom novinaru mogla da plati put i odlu~ila da li }e on da prati neki
doga|aj. Bez obzira na to da li je neko drugi spreman da plati ili ne. Ima slu~ajeva da
novinari idu pa dobiju dnevnice, sve dobiju. U novinarstvu je to vrlo opasna ivica. Novinari
to vole, naravno, putuju, dobijaju poklone, ali to za novinarstvo nije u redu. Drugo, mislim
da je novinarsko strukovno udru`enje NUNS previ{e apati~no, premalo spremno da zai-
sta brani novinara, ne postoji sama organizacija, nema solidarnosti, nema nikakve vrste
pomo}i novinarima. Zna~i, sami novinari prepu{teni su me|usobno na milost i nemilost
redakcijama u kojima su, tu mogu da budu {ikanirani, mogu da dobiju otkaze, mogu da
budu prinu|eni na grozne poslove, ne postoji na~in da se njihov osnovni interes za{titi.
Ali su{tina zaista jeste u neverovatno lo{em finansijskom polo`aju medijskih ku}a. Dalje,
u novinarstvu se uop{te ne insistira na nekom formalnom obrazovanju, veliki broj novina-
ra nema zavr{en fakultet nego su stali na nekoj godini studija, {to je posledica vredno-
snog sistema u dru{tvu gde je formalno obrazovanje zaista }u{nuto pod tepih. To vi{e
nije jedan od prioriteta. S druge strane, mislim da toliko ljudi ho}e da se bavi novinar-
stvom upravo zato {to ono sobom nosi kao neki status, {to su to deca koja verovatno
smatraju da }e se na taj na~in lak{e probiti. Ali, i to je posledica zapu{tenosti u svakom
pogledu. Ne bih htela da pravim kategorizaciju novina, pa da ka`em, ajde, negde mo`e
da radi neko i bez obrazovanja, ne mislim na taj na~in. Ali, zaista se ne mo`e kvalitetno
pisati o nekim temama ako ljudi ne poznaju taj problem do kraja." (Urednica u nedeljnom
listu, 25 godina iskustva u novinarstvu i dve godine u prosveti)

"Postoji ~itava generacija mladih novinara koji su vredni, pametni i po{teni, ali oni koji
bi ne{to mogli da ih nau~e ili ne}e ili ne mogu ili nemaju vremena i ne}e da im ustupe
prostor da se iska`u. ^ini mi se da bi ta talentovana generacija mogla da se pretvori u
korpus gubitnika, ~ime bi izdizanje te profesije u Srbiji bilo odlo`eno za jo{ dugo vreme-
na." (Novinar privatne TV i saradnik novina, 6 godina iskustva)

"Premalo profesionalizma. Sloboda {tampe vrlo ~esto se ne shvata kao dodatna od-
govornost novinara za svoj posao, ve} kao sloboda da se blati, pljuje i da se iz marketin-
{kih ili nekih vrlo ozbiljnih razloga la`e. Drago mi je {to radim u ku}i koja je jedan od
svetlih primera da se novinarstvo mo`e raditi i da se novinarstvom mo`e baviti na sasvim
druga~iji na~in. Da ~ovek sa ponosom mo`e da ka`e da je novinar." (Urednik na privatnoj
TV, 16 godina iskustva na TV, radiju i vrlo kratko u dnevnom listu u inostranstvu)

"Prvo, to je katastrofalno lo{e pla}eno, a sve ostalo proizlazi iz toga. Novinarstvo je
dru{tveno osu|ena profesija, gleda se potcenjiva~ki verovatno zato {to je to sada ma-
hom ̀ enska profesija pa na{e dru{tvo i kroz ̀ enu gleda na novinarstvo. I novinari su krivi
za takvo stanje jednim delom, jer svako mo`e da postane novinar, a to ne bi smeo svako
da radi. Isto kao {to ne mo`e bilo ko biti pekar, hirurg ili pilot, tako ne mo`e i bilo ko da
bude novinar. Za to postoje odre|ene {kole, mada nije nu`no da to bude samo FPN.
Tako|e i vlasnik medija radije }e uzeti nekog klinca, dati mu sitan honorar koji }e razvla-
~iti, pogotovo ako nema zavr{enu neku {kolu. Kod nas se olako postaje novinar. Zatim,
sindikalna udru`enja su katastrofa. Oba udru`enja novinara su pod politi~kim uticajem i
bave se dru{tveno-politi~kim temama i time ko za koga pi{e, umesto da se bave profesi-
jom, standardima i za{titom prava novinara. Va`no je uraditi da to bude dobro pla}en
posao, da ti mo`e{ da uzme{ kola na kredit i sli~no i onda ne bi morao da ide{ na ru~kove
koje organizuju pojedini centri mo}i. A i novinar ne sme da la`e, da pogre{no citira i treba
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uvek da ispita dve strane, a sve ostalo je njegova stvar, ili je ponovo uveden verbalni delikt
a da ja to ne znam." (Novinar dnevnog lista, 10 godina iskustva)

"Srednje ̀ alosno. Dok ne profunkcioni{e Radio-difuzni savet i dok taj savet ne zavede
red u medijima, ne}e biti reda ni u novinarstvu. ̂ ast izuzecima, mediji uzimaju za novina-
ra svakoga ko zna da ~ita i pi{e, ~ime se umanjuje kvalitet profesije, ali i cena rada. Tek
kada se broj medija svede na razumnu meru, bi}e mogu}e unaprediti novinarsku profesi-
ju jer }e tada postojati mnogo zdravija konkurencija." (Novinar na privatnoj TV produkciji)

"Stanje je lo{e, iz nekoliko razloga. Uticajni mediji su neprofesionalni zato {to je nesta-
bilna politi~ka scena, nema zakona o dostupnosti informacijama, a kad nemate informa-
cije, mediji se bave dezinformacijama, pi{u i {to treba i {to ne treba, ne bave se pravim
novinarskim istra`ivanjem nego senzacijama. A gra|anima Srbije ako ponudite list od 10
dinara, sa senzacijom na naslovnoj strani, to je dovoljan razlog da ga kupuju." (Agencij-
ska novinarka, 10 godina iskustva)

"Stanje je lo{e, me|utim, stanje na{e profesije je mnogo bolje nego kod sudija, polica-
jaca, industrijskih radnika, kod prodavaca. Mislim da su novinari mnogo bolji, odgovorniji
nego {to su slu`benici, recepcioneri, ~ak piloti. Odgovorniji su od pilota, pametniji su od
direktora instituta, obrazovaniji su od akademika. Me|utim, Akademija nam je nikakva,
vrh vazduhoplovstva (JAT) nam je nikakav, a novinarstvo barem te`i i ima cilj. Mada, na
drugoj strani, imate ovo |ubre koje se uklapa u taj prosek i koje veoma dobro korespon-
dira sa jednim op{tim moralnim posrnu}em. Mi smo najkorumpiranija zemlja na svetu, a
ima valjda jo{ devet korumpiranijih od nas. Mi smo zemlja najnesigurnija za ulaganje, ima
valjda jo{ 10 gorih od nas. Nikakvi smo, nemamo dr`avu, nismo je definisali, a (novinar-
sku) profesiju barem smo koliko-toliko definisali. Barem znamo ~emu te`imo, a te`imo
zaista dobrim i vrhunskim standardima. Na`alost, ne mo`emo sami da ih ostvarimo. Pre
svega, dru{tvo mora da ozdravi kako bi se znalo {ta je relevantna a {ta irelevantna infor-
macija. Najgora stvar je to {to je Srbija toliko bolesna da nema distancu prema la`i nego
je prihvata kao istinu, prihvata je kao ~injenicu. Tu su krivi novinari, me|utim, u Srbiji u
kojoj je sve dozvoljeno, dozvoljeno je da postoje i takve novine i takva {tampa. I ona
o~igledno ima uslova da postoji, da zara|uje, da se prodaje i da ~ak dobro pla}a svoje
novinare, mnogo bolje nego {to ih pla}a ozbiljna {tampa. Balkan - 60.000, Nacional -
30.000, Kurir - preko 100.000, puta ~etiri, to je 800.000 ljudi koji pro~itaju sme}e!" (Ured-
nik u nedeljnom listu, 15 godina iskustva u novinarstvu i ne{to malo u poljoprivredi)

"Stanje je lo{e. Mladi novinari nemaju dobru {kolu, nemaju ni dobre u~itelje novinar-
stva. Novinarstvo na kom mi sada treba da gradimo svoja imena jeste novinarstvo koje je
ostalo iza Slobodana Milo{evi}a. Prakti~no, ostalo je veoma malo slobodnih novinara.
Oni koji su za vreme Milo{evi}a bili neki reperi slobode, barem su ih neki tako smatrali -
sada su se prodali. (Navodi jednog na Pinku.) To je ne{to {to ne `elim ~ak ni da komen-
tari{em. Nudimo laku zabavu samo da bismo prodali novine. Malo je analiti~kog, istra`i-
va~kog novinarstva, malo se u to ula`e. Ukoliko su i novinari spremni tako ne{to da napi-
{u, urednici nisu spremni to da objave. Mnoge stvari treba da se poprave, ali ne verujem
da }emo mi to uop{te do`iveti, mo`da neke slede}e generacije. Imamo jo{ problema iz
pro{losti koji se ne re{avaju na pravi na~in. Nasle|eni problem je i u tome {to mnogi misle
da o vlasti uvek treba pisati pozitivno. Stara garda novinara je i te kako radila u Milo{evi-
}evo vreme i ja kao novinar ne mogu da verujem nekome ko je u to vreme pisao za
Milo{evi}a. To je mo`da i moj problem, jer ja bih od tih ljudi mo`da i mogla da nau~im
razne stvari, da pi{em bolji tekst, ali ja prosto ne mogu da im verujem. Ipak, sebe u
budu}nosti vidim samo u novinarstvu, jer je to ne{to ~ime sam oduvek htela da se bavim,
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ali u novinarstvu koje je van sfere politike." (Novinarka u dnevnom listu, 2 godine radi u
novinarstvu)

"Stanje u profesiji je prili~no lo{e u materijalnom smislu prvenstveno. [to se ti~e slobo-
de koju imamo, pa imamo slobode, ali nemamo vremena da se ne~im mnogo bavimo.
Mada, kao {to sam rekla, ta sloboda je ipak ograni~ena. Nismo ba{ mnogo ni po{tovani,
ali to je i do politi~ara koji misle da mogu sve da nam saspu u lice. Mislim da je na{a
profesija deplasirana, nije to ni blizu atraktivno zanimanje kao {to je to slu~aj sa drugim
zemljama." (Urednica vesti na privatnoj televiziji, 3 godine iskustva)

"Sve vi{e kvarimo jezik u `elji za senzacijom i privla~nijim tekstovima, a i te`nja za {to
ve}im tira`om name}e takve teme. Iako deluje da se finansijsko stanje novinara popravilo
u poslednje vreme, to je samo privid u pore|enju sa nekim drugim profesijama. Eviden-
tan je priliv novca u medijima, ali i otvaranje tabloida. Stanje honoraraca je i dalje zabrinja-
vaju}e jer je uprkos Zakonu o radu prona|ena rupa u zakonodavstvu, pa se honorarcima
u novinama u kojima ja radim upla}uje sta`, ali ne i zdravstveno i socijalno osiguranje i
nemamo radne knji`ice. Nemamo ni pla}ene odmore." (Novinarka dnevnog lista, 4 godi-
ne iskustva)

"Te{ko je dati jedinstvenu ocenu, jer je u pitanju heterogena profesija. Postoji veliki
broj medija ~iji je opstanak stalno pod znakom pitanja. Osim toga, veliki broj ljudi po
redakcijama uop{te ne po{tuje pravila profesije. Ima mnogo glasina koje su zasnovane
na improvizaciji. Sve to degradira profesiju. Poseban problem je veliki broj kolega u hono-
rarnom statusu. S jedne strane, re~ je o ~istoj eksploataciji od strane poslodavaca, a sa
druge, ni ti poslodavci nemaju finansijskih mogu}nosti da zaposle onoliko ljudi koliko im
je potrebno." (Novinar nedeljnog lista, 15 godina iskustva, finansijski ga poma`e porodi-
ca)

"Te{ko pitanje za jednostavan odgovor. Ako se gleda kvalitativno - novinari su danas
slabije obrazovani u odnosu na one od pre 15-20 godina. Potrebni su neki minimalni
standardi i informacije, obrazovanje koje novinar mora da ima, a u na{im medijima ima
puno slu~ajnih, usputnih i zalutalih. [to se ti~e uloge novinara, ona je ne{to bolja nego
ranije, ~ini mi se da sada ima vi{e poverenja u novinare i njihovog li~nog samopouzdanja
jer su u prethodnom re`imu nau~ili {ta zna~i politi~ki pritisak. Sada se zrelije razmi{lja i
ja~a je uloga novinara. Moderna tehnologija umnogome olak{ava posao, strani jezik mo-
ra da se zna. A gledano kompletno, novinarstvo nije ugledan, po{tovan i dobro pla}en
posao. Nema neke perspektive da se recimo do|e do stana, budu}nost je dosta neizve-
sna. Mali broj ljudi mo`e da ve`e svoju sudbinu za novinarstvo." (Novinar dnevnog lista,
24 godine iskustva)

"Tu`no, siroma{no, konfuzno, nepismeno, povremeno ku`no. Novinarska etika je po-
begla u lep{e krajeve i jo{ je nije drmnula nostalgija za Srbijom. A zanat, eh... [ta li to
be{e?" (Novinarka dnevnog lista koja za sebe ka`e da je sve vi{e urednik a sve manje
novinar, 30 godina iskustva i ne{to du`e radi u novinarstvu; pored novinarstva, pi{e dra-
me, prozu, sporadi~no prevodi literarna dela, a zarad pre`ivljavanja, upra`njavala je: pro-
daju osiguranja, multilevel marketing, {verc, rad na crno)

"U nekim stvarima je bolje, a u nekim gore. Bolje je {to se u svim segmentima slobod-
nije pi{e. Imate Nacional, Kurir, Balkan, ne hvalim ih, ali je to odraz slobode {tampe. Kakvi
god da su, oni postoje. Sloboda medija je ve}a, sloboda govora je ve}a i mogu}nost
pisanja o svemu i sva~emu sve je ve}a. [ta je gore? [to smo lo{im Zakonom o radu na
tako klizavom terenu da poslodavac mo`e da dâ otkaz kad ho}e, da vas ne pla}a, sad je
ovo sindikalni domen. Indirektno, novinar je u tom pogledu sam na jednoj vetrometini i,
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ako 'mnogo' pi{e, nikakav radni~ki savet, koji vi{e ne postoji, niti sindikat, ne}e ga spasiti.
Dobija otkaz bez prava `albe, mo`e da se `ali, sudi... Njega poslodavac obave{tava da
nije ispunio uslove, ne postoji neko ko }e da ka`e: ~ekajte, ostavite ovog ~oveka na
poslu, ne, on leti sa posla. U tom smislu, polo`aj novinara je gori. Tako da novinar ima
situaciju da stalno meri {ta }e da pri~a jer za pet minuta mo`e ostati bez posla. Ne pla}aju
se doprinosi, ne pla}a se ni{ta." (Urednik u javnoj televiziji, u novinarstvu se bavi javnim
mnjenjem, 22 godine iskustva)

"U su{tini, medijska situacija u Srbiji nije se mnogo promenila od Milo{evi}a naovamo.
Medijski zakoni ili nisu doneti ili se ne sprovode, a Savet za radio-difuziju je paralisan.
Zato i dolazi do svih anomalija do kojih dolazi. S druge strane, dr`ava jeste napravila
pomak ka tome da se ne{to promeni, ali mi se ~ini da mi iz profesije nismo znali da
iskoristimo tu podlogu. Ipak mislim da se situacija polako kristali{e, izdvajaju se mediji
kojima se mo`e apsolutno verovati, oni za koje se zna ko su im vlasnici, i oni kojima
uop{te ne treba verovati." (Agencijski novinar, 18 godina iskustva, iskustvo i u internom
fabri~kom informisanju)

"Veoma, veoma lo{e. Novinari su skoro sasvim obespravljeni. I njihova kadrovska struk-
tura je lo{a." (Novinar free-lancer, saradnik TV, sara|ivao na nekoliko stanica, 10 godina
iskustva)

"Verujem da nema nekog idealnog stanja novinarstva. Novinarstvo deli sudbinu dru-
{tva kome pripada. Mi `ivimo u periodu tranzicije i tu ima svega: lutanja, nesnala`enja,
senzacionalizma, politi~kog poltronstva, gluposti i svega ostalog, ali i dobrog istra`iva~-
kog, analiti~kog i drugog najkvalitetnijeg novinarskog rada. Uostalom, kao i svugde u
svetu. Kad se pogleda koliko su novinari pla}eni i kojim materijalnim resursima raspola-
`u, sve izgleda mnogo manje crno nego {to se ~esto prikazuje. Posebno mi idu na `ivce
pojedini arbitri koji su svoju karijeru stekli u vreme jednostrana~kog sistema, kao dru{tve-
no-politi~ki radnici i partijski sekretari, i sada pola`u pravo da po tada{njim kriterijumima
ocenjuju sada{nje stanje. Isto mislim i o raznim krugovima koji novinarstvo ocenjuju is-
klju~ivo prema meri svojih interesa." (Urednik nedeljnog lista, 14 godina iskustva)

"Vrlo konfuzno stanje, a za to je odgovorna ova vlast. Mislim da je to iz nekog debelog
razloga ostalo neregulisano. Mediji su prepu{teni sami svojim procenama. Ali kad ima{ u
vidu materijalni status medija, odnos politi~ara prema medijima, mi im do|emo k'o krpe,
otira~i za tu|e interese i prepucavanja. Ali kad ima{ u vidu kako je ta slika izgledala pre
petog oktobra (2000), onda je dosta toga promenjeno. Ne mo`e{ da se brani{ od takvih
stvari zbog neke materijalne situacije, a nema ni motivacije da radi{ posao kako valja.
Istra`iva~kog novinarstva nema. Evo, vidi Vreme, koje se bavi hronologijom doga|aja,
nema analiti~kih tekstova." (Urednik u politi~kom magazinu, 20 godina novinarskog isku-
stva)
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3.2 II Novinari i politika - Analiza: Namerno {irenje
dezinformacija, manipulisanje ~injenicama, vrbovanje,
nipoda{tavanje, ~ak i potpla}ivanje novinara,
uspostavljanje kontrole, tempiranje informacija...

Novinarstvo u Srbiji 2003. nije profesija kojom se njeni poslenici di~e. Ovo prvenstve-
no va`i za takozvano politi~ko novinarstvo, ono koje se bavi klju~nom temom svake dr`a-
ve u tranziciji, temom koja na presudan na~in odre|uje karakter, ulogu i, posredno, kva-
litet svakog medija u Srbiji. Velika ve}ina novinara, koji o politici i politi~arima pi{u, ka`u
da ose}aju konstantan pritisak koji ih sputava ili onemogu}ava da budu nezavisni i da se
slobodno bave svojom profesijom. Neki taj pritisak prihvataju kao normalan, neki ga ~ak
nisu svesni i ne ose}aju kao pritisak jer dolazi u obliku dobronamernih ili prijateljskih
saveta ili molbi, neki mu se svakodnevno odupiru. Ali ma kakav stav da zauzimaju, sla`u
se da pritisak dolazi od dve definisane grupe: od politi~ara i od vlasnika medija.

Posebno je zabrinjavaju}i utisak da je ~ak tre}ina novinara, ve}inom mla|ih, potpuno
podlegla ~itavom sistemu pritisaka. Nedovoljno pripremljeni, oni su odbacili nezavisnost
i samostalnost kao dva od nekoliko osnovnih i nespornih principa novinarstva. Ovaj zabri-
njavaju}e veliki, mada jo{ uvek manjinski deo novinara, na`alost, zaklju~io je da su ovi
principi iluzija iz ud`benika o novinarstvu ili pri~a za malu decu, a da u stvarnosti ne
postoji ni{ta {to bi se moglo nazvati nezavisnim medijem. U anketi, jedna urednica sa
privatne televizije doslovno je izrekla slede}u konstataciju: "Ja ne znam {ta zna~i biti
nezavisan i objektivan." Ovo ukazuje na to da je sistem pritisaka koji se primenjuje na
novinarstvo izgra|en uspe{nije i konzistentnije nego profesionalni sistem pravila i kodeks
eti~kog pona{anja novinara.

Ose}aj neslobode i stalne opresije, kao osnovni razlog tome {to su novinari nezado-
voljni i sobom i profesijom, prema njihovom li~nom mi{ljenju, proizlazi iz ~injenice da
pozicija novinara i novinarstva nije nezavisna ni od jednog centra mo}i, bilo da je u pitanju
finansijski ili politi~ki centar, kao i da njihova uloga u dru{tvu nije nedvosmisleno korektiv-
na. Op{ta je ocena da urednici medija i novinari nisu jedinstveno i principijelno zauzeli
nezavisne pozicije sa kojih bi mogli da nastupaju kao "~etvrti stub" demokratije, niti su
uspeli da naprave dru{tveno i zakonsko okru`enje koje bi im to omogu}ilo. Anketa koja je
o profesiji sprovedena me|u urednicima i novinarima medija u Srbiji pokazala je, me|u-
tim, da se velika ve}ina njih, oko dve tre}ine, ipak ne miri sa takvom situacijom.

Anketa je tako|e pokazala da ne postoji apsolutno nijedan stav novinarskog kodeksa
koji se svakodnevno masovno ne kr{i. Pojedini novinari i urednici ukazali su u anketi i da
profesionalni novinarski kodeks nije obavezno {tivo i da mnogi nisu ~ak ni upoznati sa
konkretnim pravilima, ve} postupaju po li~nom ose}aju. Jedan radijski urednik, sa tride-
setogodi{njim novinarskim sta`om, tvrdi da "medijske kodekse, iako ih ima nekoliko, ve-
oma malo novinara poseduje (mada su {tampani u velikom tira`u); uglavnom i ne znaju
da postoje i stoga o njima malo vode ra~una. Uglavnom se pona{aju shodno li~noj save-
sti. Ovo ne zna~i da stalno kr{e kodeks, ali zna~i da im taj dokument nije va`an element u
dono{enju odluka".

Tako|e je frapantan utisak iz ankete koji govori da najmanje tri ~etvrtine novinara, ili
gotovo svi zaposleni u pojedinim privatnim medijima, nisu svesni ili ne znaju sva svoja
prava i obaveze kao novinara, ali ni kakva su prava, obaveze i ograni~enja vlasnika medi-
ja. Kada se pogledaju odgovori na pitanje "Da li politi~ke, ekonomske ili neke druge direk-
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tive va{eg urednika ili vlasnika va{eg medija uti~u na na~in na koji }ete obraditi neku
temu", ili na neka sli~na pitanja o ograni~enjima u izboru ili obradi teme, vidi se da ve}ina
novinara zaposlenih u pojedinim privatnim medijima uop{te ne zna da "vlasnik medija
nema pravo da vlastiti medij koristi za promociju svojih privatnih, politi~kih ili drugih inte-
resa, niti da u njegovom sadr`aju na bilo koji na~in obezbe|uje prednost za svoje intere-
se ili stavove". Ako i znaju za ovo ograni~enje, ~ije kr{enje spada u vrstu te{ke manipula-
cije medijem, oni ga naj~e{}e opravdavaju ili mu se, iz nekog razloga, kao {to je strah od
otkaza, bespogovorno povinuju.

Ovo zapa`anje dodatno potkrepljuje ~injenica da u anketi nije bilo ni jednog jedinog
odgovora koji bi ukazivao na to da zloupotreba medija od strane vlasnika ne postoji, ali
tako|e je veoma uo~ljivo da velika ve}ina novinara ukazuje na drugi medij kada treba da
imenuje neki primer koji potkrepljuje takvu ocenu. Pojedini mediji apostrofirani su ~e{}e
nego neki drugi kada je u pitanju manipulacija njihovog vlasnika, pa se stekao utisak da
postoji gotovo konsenzus oko pojedinih vlasnika i njihovih medija u pogledu kr{enja pro-
fesionalnog kodeksa.

Na primer, na pitanje "Da li zna da je vlasnik nekog medija tra`io od zaposlenih novina-
ra ili urednika da promovi{u njegov li~ni, ekonomski ili politi~ki interes", jedna urednica u
nedeljniku ka`e da ne zna ta~no, ali pretpostavlja da je to rasprostranjena praksa i navodi
slede}i primer: "Eto, BK televizija, to je apsolutno jasno. Mene bi, recimo, jako interesova-
lo da znam ko je vlasnik Internacionala ili Kurira." Jedan novinar dnevnog lista navodi
sli~ne primere: "Najo~iglednije je na BK televiziji ili Pinku, mislim, pa to je normalno, i
Berluskoni to radi. Zato su ti mediji, BK i Pink, i osnovani - da bi promovisali svoje vlasni-
ke, a bojim se da }e toga tek biti kada tajkuni sve vi{e po~nu da otvaraju svoje medije."

S druge strane, veoma mali broj novinara davao je nedvosmislene odgovore koji uka-
zuju na to da su apsolutno svesni da neko manipuli{e njima li~no i da odobravaju ovakvu
zloupotrebu: "Na to si pre}utno pristao kad si po~eo da radi{ za njih", ka`e jedan urednik
privatne televizije, a drugi, tako|e zaposlen na privatnoj televiziji, smatra ~ak da "moraju
da uti~u, ali ekonomski. Kod nas je odlu~uju}i stav vlasnika u odnosu na izve{tavanje o
poslovnim partnerima". U odgovoru jedne novinarke, opet sa privatne televizije, stoji: "Ako
meni urednica ka`e da neku informaciju ne objavim, sve i da mislim da to nije u redu, ja
}u poslu{ati urednika. Ne mora ni da mi obrazlo`i." Dakle, vidi se do koje mere su zapo-
vesti vlasnika, transponovane preko urednika, presudnije i starije od profesionalnih nor-
mi.

^ini se da sami novinari, u ve}ini slu~ajeva, prave ozbiljne distinkcije izme|u dve gru-
pe za pritisak na medije - izme|u vlasnika i politi~ara. Zahteve prvih, njihov diktat, pritisak,
koncepciju, interes navodno "razumeju", i prihvataju, a naj~e{}e mu se svesno ili nesve-
sno pokoravaju, pa i po cenu potiranja li~nih ube|enja. Utoliko je ovaj pritisak presudniji,
ja~i i te`e je odupreti mu se. Sa pritiscima politi~ara i njihovim uplivom na medije stvar
ipak stoji znatno druga~ije.

Osnovni utisak koji se iz kompletne ankete name}e na prvi pogled jeste da politi~ari,
politi~ke stranke, ministri i ljudi iz sfere politike zadu`eni za odnose sa medijima svako-
dnevno, naj~e{}e slu`e}i se nedozvoljenim metodama, od pretnji do potpla}ivanja novi-
nara, poku{avaju sa vi{e ili manje uspeha da pot~ine medije. Svi novinari koji su anketira-
ni ka`u da ili svakodnevno trpe pritiske politi~ara ("naj~e{}e zovu politi~ari", "malo, malo
pa neko zove") ili znaju za mnoge slu~ajeve da se to doga|a njihovim kolegama.

Drugi utisak je da je odnos politi~ara i novinara veoma negativan. Oni su u stalnom
konfliktu i, po pravilu, imaju veoma lo{e mi{ljenje jedni o drugima. Iz pona{anja politi~ara,
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kakvo je opisano u novinarskim odgovorima, proizlazi da oni na medije gledaju isklju~ivo
na dva na~ina: ili kao na puku transmisiju svoje propagande u cilju ostvarivanja ve}e
vlasti ili kao na neprijatelje koji slu`e njihovim politi~kim protivnicima. U novinarskim pri-
~ama o politi~arima preovladava stav da ih politi~ari nikada, ili skoro nikada, ne do`ivlja-
vaju kao samostalne, profesionalne individue ~iji je posao, pored ta~nog informisanja, i
kontrola politi~kog delovanja ("Mi im do|emo kao krpe, otira~i za tu|e interese i prepuca-
vanja", ka`e jedan o~ito ogor~eni urednik radija iza koga je 20 godina sta`a). Novinari im
ne ostaju du`ni. Iz njihovih re~enica o tome kako im popravljaju gre{ke ili se trude da ih
u~ine pametnijim, to se jasno vidi.

Ako je suditi po onome {to novinari govore o politi~arima i njihovim poku{ajima da
"ure|uju medije" ("De{avalo mi se da me je jedan sagovornik pozvao i rekao da je u
su{tini, pri autorizaciji, izmenio ~itav tekst, ali da ja slobodno mogu da se potpi{em ispod
njega i da ga objavim", ka`e novinar dnevnog lista), sti~e se utisak da ih ogromna ve}ina
novinara imenuje kao najve}e zaga|iva~e javne re~i i medijskog prostora.

Novinari politi~are optu`uju za slede}e stvari:
izno{enje la`i i namerno {irenje dezinformacija ("Znam kada je u intervjuu za

moj medij jedan politi~ar plasirao ne{to {to se kroz par dana pokazalo kao
o~igledna la`, ali on je ve} imao koristi od toga. Jedna plasirana poluinformaci-
ja ve}a je od 10 demantija", ka`e novinar dnevnog lista, dok drugi navodi op{te
poznati primer iz politi~kog `ivota jedne stranke. "Na primer, portparol jedne
partije je lagao, mahao nekakvim nazovi dokazima. Mi smo mu se suprotstavili,
tra`ili smo da nam poka`e avionske karte o kojima je bila re~, a on se pokupio
i oti{ao. Niko od nas nije znao {ta da radi, a posle je jedan novinar tvrdio da je
imao uvid u te karte." Urednik jedne novinske agencije ka`e: "De{avalo mi se da
mi izvor podvali. ^ovek me je nazvao i rekao mi ne{to {to nije bilo ta~no. Pisao
sam demanti, jer je u pitanju bila neargumentovana optu`ba.");

manipulisanje ~injenicama (Jedna mlada novinarka dnevnog lista ka`e: "De{a-
valo se da mi neko na osnovu mog izgleda, naivnog, poturi informaciju, ali su
urednici, na moju sre}u, to uvek shvatali"; urednica u nedeljniku upozorava:
"Evo na koji na~in se manipuli{e. Oni /politi~ari, prim. aut./ }e izvu}i iz kontek-
sta, iz celog saop{tenja za neki period, podatak o rastu proizvodnje mesec na
mesec. I onda }ete zato imati u novinama da je proizvodnja u septembru pove-
}ana za {est odsto u odnosu na avgust." Urednica napominje da je tako sakri-
ven podatak da je proizvodnja, u stvari, pala za dva odsto tokom devet prvih
meseci. Jedan novinar iz nedeljnika /sedam godina sta`a/ upozorava da je po-
nekad prinu|en da koristi samo PR materijal, jer: "Nekad do drugih informacija
i ne mo`e{ da do|e{"; urednica na privatnoj televiziji opisala je sa kakvim se
te{ko}ama i dezinformacijama sre}e skoro svakodnevno: "Poku{ala sam da ih
/politi~are, prim. aut./ razvrstam na ljude koji ti uvaljuju koske i na one koji ti daju
ekskluzivu. Kad je bila predsedni~ka kampanja, meni se javio prijatelj iz Laza-
revca da mi javi da je otkazan miting DSS-a jer nije do{lo dovoljno ljudi. Ja ne
pustim, jer nije bilo dovoljno zanimljivo. Posle gledam na vestima, ~ovek na
mitingu okupio dve hiljade ljudi. Mogla sam ba{ da se izblamiram"; druga tako-
|e priznaje: "^esto sam dobijala pogre{ne informacije, ali ~e{}e se odnose na
doga|aj nego na li~nost. Na svu sre}u, nisam nikada objavila pogre{nu infor-
maciju. [to se ti~e demantija, oni uglavnom demantuju jedni druge. Politi~ari,
mislim.");
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sakrivanje ~injenica, netransparentnost u radu i zatvaranje vrata novinarima
kada poku{avaju da provere podatke (Jedan urednik u nedeljniku, sa 14 go-
dina sta`a, tvrdi da je objavljivao dezinformacije "pre svega zbog nedostupnosti
punog ~injeni~nog stanja i usled institucionalnog manipulisanja javnim mnje-
njem na koje smo i mi naseli".);

vrbovanje, ~ak i potpla}ivanje novinara u pojedinim redakcijama, kako bi pre-
ko njih plasirali informacije koje im odgovaraju (Urednik jedne privatne tele-
vizije izneo je svoje saznanje da politi~ke stranke "~ak dele sektore, podele
medije me|u sobom. Oni u svakoj redakciji imaju po nekog novinara koji dotura
informacije o redakciji. A ti ljudi su vi{e op~injeni ~injenicom da se neko iz poli-
ti~kog `ivota bavi njima, nego {to uzimaju nadoknadu za to".);

uspostavljanje kontrole nad medijima ("Imali smo situaciju da je politi~ar davao
izjavu na{em novinaru /koji mu se predstavio/. Kad je izjava data i kad je pono-
vo ~uo sa koje televizije je novinar, zbunio se. Rekao mu je: 'Vi ste iz televizije
koju mi ne mo`emo da kontroli{emo'", opisao je jednu od komunikacionih situ-
acija na liniji politi~ar - novinar urednik jedne privatne televizije.);

ucene ("Jedan od politi~ara zahtevao je da se ~lanci o njegovim aktivnostima uvek
na|u na prve ~etiri strane, {to ~esto nije bilo mogu}e pa su i reakcije bile ̀ esto-
ke." /Novinar, 4 godine iskustva, dnevni list/ "Ja sam jednom doslovce objavio
izjavu jednog ministra koju mi je u zvani~nom razgovoru dao. Posle vriske i
histerije, rekao je da }e prvi put kao ~lan vlade iskoristiti svoja ovla{}enja i tra`iti
u DB-u moj dosije i da sam ja jedini novinar s kojim, pored Pinka, ne razgovara.
To je bilo 2001, tako je i sada. A i cela redakcija jo{ je na crnoj listi drugog
ministra, zbog jedne ukr{tenice. Takvih slu~ajeva ima niz i u drugim medijima."
/Novinar-urednik, 7 god., nedeljni list/);

pretnje ("Onda neki put ima i histerije, ali i prete, sva{ta do`ivljavamo, ali, dobro, za
~oveka koji radi u novinama nije to ba{ ne{to. Pa dobro, ima i tog nekog 'zatva-
ranja vrata', medijske odmazde i sli~no, ali pravo da vam ka`em, mi to nekako
uspevamo da razbijemo. Oni se ljute 3-4 nedelje, pa ipak na kraju daju intervju",
ka`e urednik jednog nedeljnog lista.);

nipoda{tavanje novinara ili neshvatanje njihove uloge u dru{tvu ("Svaki politi-
~ar tra`i autorizaciju intervjua i, po pravilu, ise~e ono {to je tebi najzanimljivije i
tra`i da se takav intervju objavi, koji je neka njegova pri~a o njegovim uspesima.
/.../ Svi to rade i to nije incident ve} pravilo kod na{ih politi~ara. /.../ Meni je
propalo nekoliko pri~a zato {to je sagovornik hteo da mu ja budem po{tansko
sandu~e. Zato poku{a{ da objasni{ da on nije iznad tebe i da ne}e on da ti
servira sve {ta }e{ i kako }e{ da objavi{, ve} pravi{ dogovor", ka`e novinar
dnevnog lista. Drugi novinar, tako|e iz dnevnog lista, zaklju~uje iz sedmogodi-
{nje prakse bavljenja novinarstvom da politi~ari "sami biraju da ne govore za
odre|ene novine, osim u situacijama kada im to odgovara, kada prelaze iz te-
{ke mr`nje u te{ke simpatije prema nama. ^esto se de{ava da se neko naljuti
zbog ne~ega, a kada shvati da mu to nije u interesu, sam se javi. Sada su u
izbornoj kampanji mnogo fini. Na{eg novinara nisu pustili na konferenciju DS-a
kada je B. Tadi} pri~ao. Neka sekretarica ga nije pustila, mi smo to napisali i
sutra smo dobili izvinjenje iz izbornog {taba". "Nismo ba{ mnogo ni po{tovani,
ali to je i do politi~ara, koji misle da mogu sve da nam saspu u lice. Mislim da je
na{a profesija deplasirana, nije to ni blizu atraktivno zanimanje kao {to je to
slu~aj sa drugim zemljama", zaklju~ak je urednice privatne televizije.)
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Iz novinarskih odgovora vidi se da oni u velikoj ve}ini osu|uju one politi~are koji ne-
maju nikakvih skrupula prema novinarskoj profesiji i novinare do`ivljavaju kao puku trans-
misiju. Tako|e, zabrinjava to da novinari nisu ni u jednom svom odgovoru napravili ogra-
du ili napomenu da je takvo pona{anje vezano samo za neki manji broj politi~ara, pa se
sti~e utisak da je generalno pona{anje politi~ara za osudu, kao i da gorenavedene i klasi-
fikovane pojedina~ne optu`be nisu na nivou incidenta, ve} manira.

Iako je veoma mali broj anketiranih ukazao na pritiske i ucene koji dolaze iz policije ili
vojske, treba pomenuti da je nekoliko ispitanika upozorilo i na to, a jedan od sagovornika
je ~ak ustvrdio da "manje-vi{e po svim redakcijama postoje ljudi koji sara|uju sa DB-om
i koliko god to nama bilo nenormalno, to je ovde postalo normalno i preko takvih ljudi se
{alju odre|eni dokumenti ili name{taju afere".

Dve grupe za pritisak, kako ih sami novinari identifikuju, politi~ari, s jedne, i vlasnici
medija, s druge strane, uz bezbroj drugih ote`avaju}ih faktora poput besparice, nedovolj-
nog obrazovanja, nedostatka me|usobne solidarnosti i sli~no, ome|uju danas novinar-
stvo u Srbiji, ~ine}i ga obezvre|enom, obe{~a{}enom profesijom, zavisnom u svakom
pogledu, ~esto svedenom na puku transmisiju nekog od centara. Identifikovanje dve glavne
grupe za pritisak ne zna~i istovremeno i amnestiranje samih novinara od odgovornosti.
Niti to novinari sami ~ine. Oni, u svojim odgovorima, veoma otvoreno ukazuju na novinar-
sku osobinu pristajanja i prihvatanja situacije kakvu su drugi (mahom politi~ari) stvorili i
koja je, po samoj prirodi stvari, potpuno suprotna merilima profesionalnog kodeksa: "Ne
mo`e se o~ekivati od medija da budu iznad te politi~ko-ekonomske realnosti", ka`e novi-
nar jednog nedeljnog lista sa sedmogodi{njim profesionalnim iskustvom, dok drugi novi-
nar iz dnevnog lista defetisti~ki zaklju~uje da "mo`e{ ti kao pojedinac da se suprotstavi{,
ali uvek }e biti neko ko }e takav tekst objaviti".

Ovakvi i sli~ni odgovori i obja{njenja, a gotovo da se u svim odgovorima iz ankete,
makar u podtekstu, vidi da na sve strane ima novinara spremnih da prekr{e najosnovnija
profesionalna na~ela, ukazuju na to da novinarska bran{a u su{tini nema odgovor koji bi
vodio ka generalnom i principijelnom pobolj{anju profesije. Ta~nije, nema strategije da
profesionalni kodeks postane univerzalan i, pre svega, obavezuju}i za sve. To je naro~ito
vidljivo kada novinari opisuju do koje mere je rasprostranjeno kr{enje kodeksa, a kako je
malo suprotnih primera. Posebno je zabrinjavaju}e kada se vidi do koje mere novinari koji
po{tuju profesionalna na~ela sami za sebe tvrde da su "malo nakrivo nasa|eni" jer tra`e
"potpunu slobodu po pitanju ure|iva~ke politike" (urednik dnevnog lista, 25 godina novi-
narskog sta`a), ili sebe do`ivljavaju kao iznimke jer se strogo dr`e profesionalnih principa
i ne odstupaju od politi~kih stavova u koje duboko veruju: "Mi smo zaista specifi~na re-
dakcija" jer se "zala`emo za tr`i{nu ekonomiju, liberalnu privredu, promociju gra|anskih,
ljudskih vrednosti uop{te, civilno dru{tvo, protiv govora mr`nje...". Profesionalni put ured-
nice jednog nedeljnog lista, koja je svoj nedeljnik izdvojila kao specifi~an zato {to se
principijelno zala`e za navedene pozitivne ideje, jo{ je simptomati~niji za razmi{ljanje o
alternativama koje se nalaze pred novinarima ukoliko `ele da budu profesionalno ~isti i
principijelni. Evo njene pri~e: "Mi smo redakcija koja je nastala iz drugog medija, sli~nog
profila. Niko od nas nije hteo da radi u tim novinama, niti da primenjuje neki nametnuti
koncept. Te prethodne novine su, na`alost, i propale jer je postojala te`nja da se one
funkcionalizuju i da se stave u slu`bu neke politi~ke struje. Nas desetoro je tad iza{lo
bukvalno na ulicu i imalo ukupno petnaestoro dece. Bez razmi{ljanja smo oti{li i bukvalno
s ulice napravili ovaj list. Imali smo i sre}e i pomo}i."
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Ovakva sre}a je ipak retkost, pomo} jo{ re|a, a u Srbiji, kako sami novinari tvrde, pre
svega dominira situacija u kojoj njihovu profesiju vi{e odre|uje odnos vlasnika medija u
kome rade prema politi~arima, biznisu, njegove veze, prijateljske i poslovne, njegovi inte-
resi, nego profesionalni standardi i li~na, moralna na~ela. Evo kako to obja{njava uredni-
ca dnevnog lista sa tridesetogodi{njim iskustvom: "Svakako da postavljanje radnog za-
datka diktira na~in obrade teme. Naru~ilac posla - urednik, vlasnik, direktor - ima ideju {ta
ho}e kao krajnji rezultat od novina ili programa, novinar je samo jedan od izvr{ilaca u
sklapanju mozaika. Ukoliko nisam imala prigovor savesti na direktivu, prihvatila bih zada-
tak i odradila ga prema postavljenom okviru (rok, obim, `anr, stil, akcenat na...), ukoliko
se pristup temi kosio s mojim ube|enjima, nisam prihvatala zadatak. To je tanjilo moj
nov~anik, ali sloboda ko{ta. Svakako da znam slu~ajeve kada su kolege prihvatale dikta-
te koji su se kosili ne samo s istinom, ne samo s kodeksom profesije ve} i s njihovim
li~nim stavovima. To se uvek dobro pla}alo i uvek }e se dobro pla}ati. Pohlepa je sna`na
pokreta~ka sila."

Tako|e je pou~no i ilustrativno na ovom mestu navesti jo{ ogoljeniji li~ni primer prihva-
tanja diktata koji ukazuje da su novinari daleko od toga da budu amnestirani za stanje u
profesiji: "Naravno da uti~u i toga svuda ima, la`e onaj ko ka`e da toga nema. To su
obi~no usmene direktive, a prihvatam ih kako kad, u zavisnosti od direktive. Ti kao novi-
nar mora{ da zna{ za koga radi{ - ako radi{ za list koji podr`ava vladu, ne mo`e{ da je
pljuje{ u svojim tekstovima. To je u Americi lepo regulisano, ja to zovem po{teno novinar-
stvo jer nema mimikrije, zna se ko koga promovi{e, ko je za demokrate, a ko za republi-
kance." (Novinar, 10 godina sta`a, dnevni list)

Novinari ~esto svesno prelaze granicu profesije i ulaze u politiku, priklju~uju se politi~-
kim strankama, izbornim {tabovima, ulaze u dr`avne institucije. Pri tom vrlo ~esto ne
napu{taju novinarstvo, a svoje novinarske kontakte ~esto stavljaju u slu`bu politike. Time,
naravno, doprinose jo{ ve}em brkanju granice gde prestaje izve{tavanje a po~inje pro-
paganda. Jednodu{ni utisak iz ankete jeste da je me{anje ove dve profesije pogubno za
novinarstvo; od toga da je u pitanju konflikt interesa do toga da je ~ak nemogu}e raditi
neko vreme u politici pa pre}i u novinarstvo. Jer, kako ka`e urednik jedne agencije, "po-
litika uvu~e ~oveka i on, jednostavno, ne mo`e da se vrati ~ist u svoju profesiju i uvek nosi
politi~ku hipoteku u svom radu".

Anketa je tako|e pokazala da su novinari ipak najkriti~niji prema sebi i svojoj profesiji
i da su u natpolovi~noj ve}ini svesni da medijskom scenom u Srbiji vladaju negativni
standardi za koje su odgovorni oni sami, kao i da zaga|enosti medijske scene novinari
doprinose bar podjednako koliko i pojedini vlasnici medija ili politi~ari.

Novinari su kao dominantne negativne profesionalne modele u svojoj bran{i prepo-
znali slede}e:

senzacionalizam ("Kad nemate informacije, mediji se bave dezinformacijama, pi-
{u i {to treba i {to ne treba, ne bave se pravim novinarskim istra`ivanjem nego
senzacijama", upozorava urednik u agenciji.);

{irenje kleveta ("^esto sam nailazio na to da se ceo tekst iskonstrui{e na glasina-
ma, bez ikakvih dodatih informacija, da se prosto izmisli od po~etka do kraja. U
nekim medijima to je svakodnevni na~in rada /.../", ka`e novinar zaposlen u
nedeljniku.);

ula`enje u li~ne obra~une sa politi~arima ("Ovde je re~ o tome da objavi{ {ta
god da bi nekoga oblatio. Iza svih takvih novina stoje izvesne interesne grupe,
{ire gledano - iz politi~ke strukture. Ti mediji rade na tome da blate protivnike.
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Zna~i, ne toliko da se lepo pi{e o nama, jer to niko vi{e ne veruje, nego da se
pi{e ru`no o njima, jer to svi veruju. To nije senzacionalizam, to je propaganda.
Broj medija tog tipa sve vi{e raste: Nacional, Kurir, Balkan, sad }e da bude i neki
Imperijal. Njima nije bitan ni kvalitet, ni tira`, bitno im je samo da postoje i {alju
neku poruku. I znaju da svi mi u drugim redakcijama to ~itamo, pa }emo se
nekad i zaka~iti za ne{to. Oni pi{u za nas", ka`e jedan novinar nedeljnog lista.);

prevelika osetljivost na pritiske ("Jeste. Bilo je intervencija od strane vlasti. Reak-
cija je bila: 'Mi vama dajemo pare, a vi objavljujete drugu stranu. /.../ Zanimljive
su reakcije urednika u mojoj ku}i. Oni su smatrali da treba da poslu{aju tu
sugestiju ljudi iz vlasti, u smislu - 'ipak nas oni pla}aju'." /Urednik, 14 god.,
agencija/ Jedan njegov kolega ka`e da se novinari ~esto pla{e sagovornika.
Pla{e se da im se suprotstave. Nekad je to i iz profesionalnih razloga, 'ne}u da
zatvorim ovaj izvor', nekad i zato {to o~ekuju ne{to od toga. Eto, pla{e se.
Stra{no je apsurdno za novinara da nije u stanju da se suprotstavi. "Radim sve
{to mi se ka`e, takva je profesija. Ono {to ti misli{ oka~i ma~ku o rep." /Novinar,
4 god., dnevni list/);

li~na nemoralnost i upotreba nedozvoljenih metoda za prikupljanje informaci-
ja ("Znam ljude koji su snimali kafanske razgovore pa to posle objavljivali. Je-
dan moj prijatelj iz sveta politike i ja bili smo u kafani. Sa nama je bio jo{ jedan
novinar, koga je ovaj zamolio da ne objavljuje, ali posle tri dana on je objavio
ono {to je ~uo", ka`e urednik u agenciji.);

nedovoljno novinarsko obrazovanje, obave{tenost i iskustvo ("[est meseci po{to
sam po~ela da radim, dobila sam zadatak da radim intervju sa tada{njim mini-
strom finansija u saveznoj vladi. Konsultovala sam se s urednikom oko pitanja
koja bi trebalo da mu postavim i postavila sam mu pitanja koja je urednik suge-
risao. Mislim da bi sve to bilo bolje da sam o tome vi{e znala, ali mislim da smo
taj intervju na kraju ipak upakovali tako da se to nije moglo primetiti. Ipak, sago-
vornik je tada bio u situaciji da taj intervju iskoristi za sebe jer ja prosto nisam
bila dovoljno informisana." /Novinar, 2 godine iskustva, dnevni list/);

forsiranje jedne politi~ke opcije na u{trb objektivnosti ("Rekla bih da ima medi-
ja koji se pona{aju kao grupa za pritisak i ima medija koji direktno lobiraju za
jednu od mogu}ih politi~kih opcija ili za neku od politi~kih li~nosti." /Urednik, 26
god. iskustva, nedeljni list/);

tempiranje informacija, ~ime se direktno uklju~uju u politi~ke sukobe ("Ima
medija koji pumpaju i tempiraju informacije, odnosno obavljaju politi~ki posao,
postaju instrumenti politi~ara", ka`e urednik jednog dnevnog lista.);

nesamostalnost novinara, koji se ~esto pona{aju kao dr`a~i diktafona, opravda-
vaju i prihvataju da vlasnik ima pravo da svoj medij i novinare koristi za promo-
ciju jedne politi~ke ili ekonomske opcije: ("Mi se, vidi{, ne prodajemo. Imamo
svog gazdu, isto kao {to svog gazdu ima i BK i mi od njega zavisimo. On sutra
mo`e da ka`e: mi navijamo za radikale, to je sada moj ekonomski interes, ili za
Otpor." /Urednik, 3 god. iskustva, privatna TV/).

Na kraju, treba imati u vidu da ovako sumoran pregled politi~kog novinarstva u Srbiji
2003. proizlazi iz ~injenice da su pozitivni primeri profesionalizma u celoj ovoj analizi
tendenciozno zaobila`eni, pre svega zato {to ipak ne predstavljaju ni konzistentan ni
dominantan princip. Tako|e, pozitivni principi i pozitivna novinarska praksa trenutno de-
luju kao da su u defanzivi. Naprosto, isuvi{e je primera koji potvr|uju sumornu sliku poli-
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ti~kog novinarstva. Moglo bi se zaklju~iti da su upravo senzacionalizam, kleveta, verbalni
obra~uni, sukobi, nekorektno pona{anje, zanemarivanje osnovnih principa profesional-
nog kodeksa u Srbiji u porastu, skoro da su u trendu. Sami novinari veoma ~esto nagla-
{avaju da je postojala prekretnica u lo{oj novinarskoj praksi i da se ona dogodila 5. okto-
bra 2000. godine. Istovremeno, me|utim, nagla{avaju da se nije mnogo odmaklo u pro-
fesionalizaciji novinarstva. Oni koji su to o~ekivali ostali su razo~arani.

3.2.1 Novinari i politika - Dokument: Ocena sagovornika - "Politika uvu~e
~oveka...", "Vlasnikova re~ je tu poslednja"

Da li znate za slu~aj da je neko sa strane - iz politi~ke stranke, iz vlade,
iz nevladine organizacije ili iz sfere biznisa - intervenisao da se ne{to
objavi ili ne objavi ili da je intervenisao posle objavljivanja {tiva kojim
nije zadovoljan? Kakva je bila ta reakcija? Znate li da li je u va{em ili
nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Bilo je intervencija nakon objavljivanja nekih tekstova, odnosno priloga. Reakcije su
nekada bile preto~ene u demanti ili pretnju tu`bom. U mom slu~aju do suda se ipak nije
do{lo. Pojedine kolege iz drugih redakcija i medija bile su tu`ene zbog tekstova ili prilo-
ga." (Novinar, 8 godina iskustva, agencija i RTV)

"Da, znam. Reakcije su bile prete}e." (Novinar-urednik, 10 godina iskustva, RTV)
"Da, znam, nije ~esto ali je redovno. Iz politi~kih stranaka zovu i pitaju za{to je nekome

dato vi{e prostora, a meni, mojoj strani nije ili tra`e vi{e prostora u novinama. Takvih
intervencija ima pogotovo u oblasti ekonomije - banke, firme, PR agencije dosta su agre-
sivni i novinarstvo do`ivljavaju kao oglasni prostor. Novinari uvek negativno reaguju na te
intervencije, a kako je to re{eno na nivou novina, ne mo`emo ba{ da znamo." (Novinar, 8
godina iskustva, dnevni list)

"Da, ~esto. Svima koji su kod mene intervenisali ponudio sam da napi{u pismo ili
reakciju u kojoj }e javno objasniti za{to time nisu zadovoljni. Tako }u ~initi i dalje. Mislim
da je takav pritisak neprihvatljiv." (Novinar-urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Da, na na{oj televiziji. Ta reakcija je bila negativna, nisu se slagali sa onim {to je
objavljeno." (Urednik, 3 godine iskustva, privatna TV)

"Da, takvih primera ima bezbroj. Neko promrmlja, tra`i se demanti, mnogi novinari su
zavr{avali na sudu. Iz novina i programa to se mo`e videti, ne pro|e broj da nema nekog
demantija." (Novinar, 30 godina iskustva, nedeljni list)

"Da, to je ~esto. Ljuti su zbog objavljivanja istine. Nisu tra`ili da se objavi demanti, ve}
su samo reagovali. Sigurno da postoji i u drugim medijima, to se vidi i u emisijama."
(Urednik, 20 godina iskustva, radio)

"Da, to neki uredno rade. Ali ne mo`e se re}i ko to najvi{e radi. Politi~ari se ~e{}e bune
jer se o njima ~e{}e pi{e, ali biznismeni se bune kad god se o njima pi{e. Reakcije se
mahom sastoje od nervoze, prisutan je povi{en ton. Vi~u i kad jesu i kad nisu u pravu, ali
ne prete. Jednostavno, zameraju, ljute se. Posle, neko vreme, te{ko dobijate izjave od tih
ljudi, dok se stvari ne izglade." (Novinar, 10 godina iskustva, agencija)

"De{ava se skoro svakodnevno da se neko `ali na ono {to je objavljeno ili da na~uju
{ta se sprema i zovu da se ne objavi. Evo samo primer, lupam. Zovem Bati}a, javi se
njegova sekretarica i ho}u da pitam da li je istina da je oplja~kao neku babu. Onda ona to
njemu ka`e, pa Bati} zove mog urednika i ka`e 'mani to, to su gluposti'. Recimo, tako
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ne{to. Ali to kod nas uglavnom ne prolazi jer imamo takvu koncepciju. To je daleko prisut-
nije u dr`avnim medijima. Isto tako, jednom je osoba iz jednog ministarstva do{la kod
urednika i tra`ila da se prestane pisati o njoj na takav na~in i ponudila neku saradnju.
Nisam prisustvovala samom razgovoru, ali je bilo o~igledno i koji je povod dolaska i {ta
se tra`ilo. Recimo, Socijaldemokratija neprestano nudi neke svoje pri~e, tra`i da se napi-
{e to i to, ali i ka`u 'nisam ti ja to rekao'. To se neprestano de{ava i ide u rok slu`be. Jedno
vreme to mi je bio recept na koji na~in sam izve{tavala o mom tada{njem sektoru. Jave se
jedni i ka`u ti 'imam da je ovaj ne{to proneverio', pa se jave i neki drugi sa svojom pri~om,
ali to je ne{to ~ime se ja bavim. I uvek, u su{tini, meni neko ne{to ka`e ili dâ. Moje je da,
ako imam savesti, profesionalne odgovornosti i vremena, to proverim sa vi{e strana pa da
znam da li je ta~no ili nije. Mada, ~ini mi se da se to ne radi. Recimo, zove Marjan Risti~e-
vi} i ka`e da mu je G17 ukrao program. Moja reakcija, privatna, je: 'Da, tebi su ukrali
program.' To nema veze s mozgom. Me|utim, moje novine ne pozovu Dinki}a ili Labusa,
ve} se to stavlja na naslovnu stranu. Nama treba tako ne{to." (Novinar, 7 godina iskustva,
dnevni list)

"De{avalo mi se i da me je jedan sagovornik pozvao i rekao da je, u su{tini, pri autori-
zaciji izmenio ~itav tekst, ali da ja slobodno mogu da se potpi{em ispod njega i da ga
objavim. Ja sam taj tekst na kraju ipak objavila onako kako sam ja htela, ali sam uva`ila
sugestije koje su se ticale citata mog sagovornika. Odnosno, ja sam prihvatila sugestije
koje su se odnosile na ~injenice koje su bile pogre{no navedene, ali citate nisam menjala.
Koliko znam, u mediju u kome ja radim niko nije intervenisao da se ne{to objavi. Kod nas
ne, za sada. Mislim da je to ne{to {to se uglavnom de{ava mladim novinarima, a mislim i
da je tako ne{to u neku ruku i normalna stvar /da neko na neki tekst po objavljivanju
reaguje/. Ja sam, kao {to sam rekla, dolazila u situaciju da na papir bukvalno prenesem
ono {to su mi sagovornici u diktafon rekli, pa im potom takav tekst odnesem, a onda oni
to preprave jer smatraju da 'to nije to'." (Novinar, 2 godine iskustva, dnevni list)

"Eto, to je to. Taj politi~ar nam se javio posle jednog uvodnika koji je mo`da odista bio
bezobrazan, ali ja mislim da ga je trebalo objaviti. To je bilo posle njegovog obra}anja
pred me|unarodnom zajednicom i njegove pri~e o Kosovu, i na{ kolega koji pi{e uvodni-
ke pokazao je koliko je ta pri~a su{tinski prazna. Slede}ih pet dana zvonili su telefoni na
sve strane. I ono {to je nama bilo indirektno sugerisano jeste 'ajde sada zajedno da
napi{emo jedan tekst koji }e da bude ono {to vam mi ka`emo'. De{ava se to, na primer,
i kroz na{u ediciju o najuspe{nijim preduze}ima. Tu su zvani~ni podaci iz zavr{nih ra~u-
na, mi, zna~i, ni{ta ne rangiramo, samo pravimo liste i dajemo dodatna obja{njenja, neku
vrstu analitike. Po pravilu se de{ava da se za najuspe{nija preduze}a javljaju ljudi, ne
pitaju {ta ko{ta samo da se ne objavi ni firma ni ime. Takve zahteve jednostavno ne ispu-
njavamo. Jedan deo njih tvrdi da mi njima tako navla~imo finansijsku policiju, a drugi, pa,
kada se samo pogledaju njihovi podaci jasno je za{to to tra`e. To su, recimo, firma sa
jednim zaposlenim, sa nula zaposlenih, ali zamislite samo najuspe{niju firmu u dr`avi sa
tri zaposlena. Vrlo su retki oni koji tra`e da budu objavljeni zato {to im je to referenca.
Naravno, ni njihove zahteve ne ispunjavamo. U drugim medijima tako|e postoji, to pouz-
dano znam. Jedna moja koleginica je skinuta sa televizije zato {to je izve{tavaju}i sa
nekog doga|aja rekla da doga|aj kasni pola sata zato {to je zakasnio ministar. Ona
nikada vi{e nije izve{tavala sa ne~eg sli~nog." (Urednik, 26 godina iskustva, nedeljnik)

"Ima{ puno slu~ajeva da posle objavljenog teksta dobije{ demanti, pretnje sudom, ali
ovo je takav posao i ne treba se obazirati na to. Kada smo po~eli da objavljujemo iskaze
raznih uhap{enih u Sablji, dolazio je UBPOK, upozoravao da to ne objavljujemo jer time
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kr{imo zakon. Me|utim, tako ne{to ne pi{e u zakonu, to je njegovo tuma~enje. Ako su ti
iskazi tajna, trebalo ih je tako ozna~iti, kao strogo poverljivo. Mislim da je njihovo objavlji-
vanje nai{lo na pozitivan odjek. Ono {to je va`no jeste da su iskazi autenti~ni i da ih nisu
napisala tri novinara uz fla{u alkohola. UBPOK je dolazio da interveni{e da ne nastavimo
s objavljivanjem iskaza \ure Mutavog. Kada smo tra`ili nalog sa potpisom sudije da mi to
vi{e ne smemo da objavljujemo, e onda sudija okru`nog suda nije bio voljan da to napi{e,
ve} smo dobili preporuku da to ne objavljujemo. Preporuka nije obaveza i tu je kraj pri~e."
(Novinar, 18 godina iskustva, dnevni list)

"Intervencija za objavljivanje je re|a pojava. Neobjavljivanje je ~e{}e i o tome se samo
sumnja, ali verovatno i dogovara u nekim neformalnim razgovorima s urednicima. To je
veoma masovna pojava u drugim medijima. Posle objavljivanja, reakcija je uvek vrlo hi-
steri~na i zavr{ava se uglavnom 'zatvaranjem vrata', tj. zabranom informacija za odre|e-
ne medije i novinare. To je pitanje }efa nekih ljudi, samovolje, a ne politike stranke ili
vlade, jer novinar ima razli~it pristup kod razli~itih ljudi iz istog ministarstva. Ja sam jed-
nom doslovce objavio izjavu jednog ministra koju mi je u zvani~nom razgovoru dao. Po-
sle vriske i histerije rekao je da }e prvi put kao ~lan vlade iskoristiti svoja ovla{}enja i tra`iti
u DB-u moj dosije i da sam ja jedini novinar s kojim, pored Pinka, ne razgovara. To je bilo
2001, tako je i sada. A i cela redakcija je jo{ na crnoj listi drugog ministra, zbog jedne
ukr{tenice. Takvih slu~ajeva ima niz i u drugim medijima." (Novinar-urednik, 7 godina
iskustva, nedeljni list)

"Iz sfere biznisa, vlasnici pojedinih firmi koji su smatrali da su ugro`eni nekom informa-
cijom naj~e{}e su reagovali. Tra`ili su i dobijali demanti, dobijali su i mogu}nost da ka`u
svoje vi|enje." (Urednik, 12 godina iskustva, privatna TV)

"Ima takvih slu~ajeva. Oni koji dr`e mitinge ~esto se javljaju da interveni{u oko broja
prisutnih, a javlja se i suprotna strana. Meni je jedan privrednik poku{ao da proturi neka-
kav pamflet u kome je izneo svoje mi{ljenje o jednom privrednom problemu. Sve to stavio
je u formu otvorenog pisma nezadovoljne grupe gra|ana. Kada sam proku`io igru, rekao
sam mu da to ne}u objaviti, osim ako on ne stane iza toga imenom i prezimenom, {to se,
naravno, nije desilo. [to se ti~e drugih medija, se}am se jednog slu~aja iz unutra{njosti,
od pre 5. oktobra, kada su neke pristalice SPO-a upale u redakciju sa bejzbol palicama
tra`e}i urednike jer su bili nezadovoljni objavljenim brojem prisutnih na nekom mitingu
tada{njeg Saveza za promene, ~ini mi se u ̂ a~ku." (Novinar, 18 godina iskustva, agenci-
ja)

"Jeste. Bilo je intervencija od vlasti. Reakcija je bila: 'Mi vama dajemo pare, a vi obja-
vljujete drugu stranu.' U drugim medijima ima koliko ho}ete takvih slu~ajeva. Zanimljive
su reakcije urednika u mojoj ku}i. Oni su smatrali da treba da poslu{aju tu sugestiju ljudi
iz vlasti, u smislu: 'Ipak nas oni pla}aju'." (Urednik, 14 godina iskustva, agencija)

"Kako da ne! Kako da ne! Mislim, to za demantije. A {to se ti~e uticaja iz sfere politike
i biznisa, pa niko ne}e mene kontaktirati. Oni kontaktiraju verovatno vlasnika. Mislim, ja to
ne mogu da primetim. Nama se to verovatno suptilno provla~i. Ali ne vidim da mi imamo
ne{to bitno druga~ije, na primer vesti. Ja verujem da ima takvih uticaja, onako kako to
mogu da tvrde svi koji malo posmatraju {ta se de{ava, ali ne mogu da tvrdim. To nije
ne{to {to }e vlasnik objaviti na sva zvona. A demantiji... Recimo, mene je zvao li~no... to
je ne{to bilo, Jumko dole {io neke maskirne uniforme... pustim neko zvani~no saop{te-
nje... i zove ^ovi}, ka`e, to nije ta~no, da demantujem, i ja sam ga pustila. Zna~i, ima{ ti
tako poziva gde ti ka`u: ej, ja mislim da to nije OK, nemoj tako... ima{ uvek prostora za
drugu stranu, na primer. Ti si tu bezli~an. To nije ni~iji interes, ajde da ka`em da je to iz
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neke objektivne sfere. Ali to se stalno de{ava. Niko nije posebno favorizovan. Zovu me
neki moji izvori koji mi proturaju vest. Na primer, imam neke prijatelje u Ministarstvu pro-
svete, pa kad su bili oni pregovori, oni nazovu i ka`u 'daj, reci da su pregovori gotovi,
pristalo ministarstvo', itd. Zna~i, milion puta je neko zvao. Ajde, recimo da je to neka
ekskluziva. Ima{ izvore kojima mo`e{ da veruje{, nazovu jednom u pet meseci, jako im je
va`no da ne{to objavi{. Zovu mene zato {to je moja televizija najgledanija. To jeste isko-
ri{}avanje. Poku{ala sam da ih razvrstam na ljude koji ti uvaljuju koske i na one koji ti daju
ekskluzivu. Kad je bila predsedni~ka kampanja, meni se javio prijatelj iz Lazarevca da mi
javi da je otkazan miting DSS-a, jer nije do{lo dovoljno ljudi. Ja ne pustim jer nije bilo
dovoljno zanimljivo. Posle gledam na vestima, ~ovek na mitingu okupio dve hiljade ljudi.
Mogla sam ba{ da se izblamiram." (Urednik, 3 godine iskustva, privatna TV)

"Li~no sam bila svedok kako aktuelna vlast uti~e na ure|iva~ku politiku Pinka. ^ula
sam kako jedan politi~ar (navedeno konkretno ime politi~ara) zove urednicu (navedeno
konkretno ime) i daje instrukcije. Tako|e mi se desilo da sam na istoj televiziji pitala za{to
neku stvar ne objave, a oni su odgovorili u stilu da se to njih uop{te ne ti~e. Shvatila sam
da bi to politi~ki destabilizovalo vlast, odnosno DS, {to nema ni veze sa DS-om nego sa
njima. Za ostale ne znam, ali ~ule su se pri~e vezane za neke tabloide, kao {to su ko pi{e
odre|ene tekstove itd." (Urednik, 14 godina iskustva, radio)

"Ma, poku{avaju da nas odgovore od svakog kriti~kog tona. Oni ~esto ne}e da de-
mantuju taj kriti~ki ton, iako im to ponudimo. Samo zovu da ka`u da je to la`. Valjda da
bismo mi povukli informaciju. Uglavnom, da ponovim, vole da stvaraju tremu vlasniku.
Onda vlasnik poku{ava da uti~e na nas. Mi to uglavnom na neki na~in uspemo da amor-
tizujemo. Ne uvek." (Urednik, 12 godina iskustva, privatna TV)

"Mi se sa tim svakodnevno susre}emo i ~e{}a je intervencija da ne objavimo. A znate
li {ta je najgora stvar? Po{to smo mi vrlo ozbiljne novine, ako su te{ke optu`be, mi istra-
`ujemo slu~aj i zovemo onog drugog, a drugi ne}e da dâ izjavu i ka`e: ako vi to objavite,
ja }u da vas tu`im. Mi ka`emo: ne}emo mi da ne objavimo, nego }emo da objavimo da vi
to ne}ete da ka`ete. I onda mi to stavimo, ali ka`emo da smo kontaktirali i drugu stranu.
To je jedini na~in da se za{titimo kao ljudi kojima je stalo do istine. Meni je u novinarstvu
to najneprijatnije, kad on ne}e, a tra`i od tebe da ni{ta ne uradi{. Njemu u stvari skrivanje
istine najvi{e odgovara, e, onda sigurno znamo da je ono {to ovaj drugi tvrdi ta~no. Onda
neki put ima i histerije, ali i prete, sva{ta do`ivljavamo, ali, dobro, za ~oveka koji radi u
novinama nije to ba{ ne{to. Pa dobro, ima i tog nekog 'zatvaranja vrata', medijske odma-
zde i sli~no, ali, pravo da vam ka`em, mi to nekako uspevamo da razbijemo. Oni se ljute
3-4 nedelje, pa ipak na kraju daju intervju. Nemamo mi ba{ ne{to te odmazde." (Urednik,
34 godine iskustva, nedeljni list)

"Moram da priznam, u novije vreme ne znam za takav slu~aj. Mislim da su bili korektni,
bez obzira na vi{i stepen o{trine u temama koje su se 'vrtele'. Verujem da jeste. To doka-
zuju i tu`be protiv redakcija i urednika. A nisam ~uo da je neka redakcija tu`ila nekog od
njih." (Novinar, 34 godine iskustva, radio, TV i novine)

"Naravno da znam, ali ne}u da ka`em, mislim, ne}u nikoga da imenujem. Te interven-
cije su kako kad, od pretnji do suptilnog ube|ivanja. I to je uobi~ajeno u svim medijima.
Mislim, nema novinara kome se to nije desilo, to je op{tedru{tvena pojava. Najo~igledniji
primer za to je sport i sportsko novinarstvo." (Novinar, 10 godina iskustva, dnevni list)

"Naravno, tu ima bezbroj primera. Agresivniji od politi~ara postao je finansijski lobi.
Velike kompanije i ogla{iva~i i}i }e tamo gde se na njih gleda blagonaklono, {to tim
medijima donosi dobar priliv novca. Reakcije su bile od slu~aja do slu~aja - u zavisnosti



Istra`ivanje: Profesija novinar 2003.   Novinarstvo i etika

38

od argumenata, koliko su pouzdani i jaki. Mi se trudimo da prvenstveno za{titimo interes
javnosti." (Urednik, 34 godine iskustva, dnevni list)

"Ne znam za sli~ne slu~ajeve u drugim medijima, ali mogu da ih zamislim, ne moram
ni da za`murim." (Urednik, 30 godina iskustva, dnevni list)

"Svakog dana. U predsedni~koj kampanji moj telefon zvoni vi{e puta, kako zbog onog
{to smo objavili tako i zbog onog {to nismo objavili i zbog ponuda za objavljivanjima i
gostovanjima. Nemam ni{ta protiv da moj telefon zvoni. Malo me nervira kad neko zove
kad pristojan svet ne zove. Znam milion slu~ajeva." (Urednik, 16 godina iskustva, privatna
TV)

"Sve organizacije i pojedinci koji se na|u u negativnom kontekstu u ~lancima listom
zahtevaju da im se objavi demanti. Do sada znam da je direktor jednog uticajnog predu-
ze}a zahtevao da se ne objavi tekst novinarke s kojom je netom razgovarao. [to se ti~e
reakcija, bilo ih je mnogo do sada. Jedan od direktora Novosadske banke pretio je da }e
zatvoriti vrata za sve kredite na{em listu zbog toga {to je napisan tekst o nea`urnosti i
bezobrazluku slu`benika te banke prilikom isplate stare devizne {tednje. Biznismen Mio-
drag Kosti} je nakon objavljene vesti u na{em listu da je na listi ekstraprofitera, po politi~-
koj liniji tra`io da novinarka koja je napisala tu vest napravi intervju s njim. Predsednik
Skup{tine Vojvodine Nenad ^anak zahtevao je da se suspenduje novinarka koja je u
jednom tekstu pomenula njegov spor sa novinarom Radija 021. Njegova reakcija bila je
vi{e nego furiozna. Zbog pomenutog teksta pretio je da ne}e dozvoliti privatizaciju lista,
znaju}i da se on nalazi pred ste~ajem. Koli~inu psovki nije vredno pominjati." (Novinar, 4
godine iskustva, dnevni list)

"Te intervencije su uobi~ajena stvar, naro~ito na dr`avnim medijima. Mene je jednom
^ovi} zvao i pitao za{to objavljujemo kratke izve{taje sa njegovih pres-konferencija. Znam
da je Kari} intervenisao kada je \in|i} bio ~etvrta vest i pitao za{to jedan takav reformator
nije prva vest. Tih pojedina~nih slu~ajeva ima, ali novinari i urednici uglavnom ne `ele da
pri~aju o tome. U jednom listu, u kojem sam nekada radio, urednik nije `eleo da pustim
informaciju o mahinacijama prilikom kupovine ra~unarske opreme za jedno ministarstvo,
jer ga je tako zamolio njegov prijatelj. Tako|e, u jednom listu gde sam radio, nije bilo
po`eljno da se negativno pi{e o Milo{evi}evoj porodici, ali o njemu samom je moglo. [to
se ti~e reakcije na takve zahteve, one imaju samo oblik tihog revolta i na tome se uglav-
nom zavr{avaju." (Urednik, 25 godina iskustva, dnevni list)

"To se doga|a svakodnevno u jednom dnevnom listu. Ho}e li urednik prihvatiti argu-
mente onog koji interveni{e ili }e ih zanemariti, zavisi od mnogih faktora, na`alost, me|u
njima je mali broj vezan uz profesiju. Recimo: interveni{e urednikov kum ili kum neke
li~nosti s kojom je urednik u emotivnom odnosu bilo koje vrste, ili banka koja je dala
kredit, ili potencijalni partner u kompenzacionom lancu, ili uzbudljiva ̀ ena kojoj je urednik
po~eo da se udvara, ili {ef stranke od koje je urednik dobio postavljenje, ili veliki ogla{i-
va~ koji je ve} pomogao da se neka kriza prevazi|e... Intervencija takvih subjekata sme-
sta se prihvata, bez obzira na to da li ima ili nema opravdanja - sa stanovi{ta profesije.
Razlika u odnosu na prethodno vreme samo je u tome {to se danas instrukta`a ili 'ribanje'
novinara zavr{ava u kabinetu urednika, a ranije se i{lo na instrukta`u ili 'ribanje' prvo u
kabinet urednika, potom u komitet partije ili gde ve} treba, pa ponovo u kabinet urednika
da se utvrdi gradivo u sto lekcija: ko je ko i kako mu se klanjati ili sklanjati." (Urednik i
novinar, 30 godina iskustva, dnevni list)

"To se ~esto de{ava, ali u sferi privrede i privrednog kriminala. Moja koleginica je pisa-
la o jednom preduze}u i problemima u njemu, za sve je imala odgovaraju}u dokumenta-
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ciju, ali se vlasnik tog preduze}a naljutio i povukao reklamu koju je do tada imao u na{im
novinama. Tu`io je koleginicu, iako je odbio razgovor s njom dok je radila na spornom
~lanku." (Novinar, 15 godina iskustva, nedeljni list)

"Toga ima mnogo i reakcija je normalna stvar. Najgore je kada neki medij radi, a nema
reakciju. Ako reaguju zna~ajne li~nosti, to samo govori o uticaju medija, o tome da se on
~ita i prati {ta pi{e, to je ~ak i po`eljna komunikacija. Ali uvek treba imati u vidu da to mo`e
prerasti u mogu}nost upravljanja medijem. Va`no je da se medij dobro postavi, da bude
otvoren za sva mi{ljenja i da ne padne pod uticaj. Neke kolege su po tom pitanju osetlji-
vije i brane se javnim interesom. Ja nisam od tih koji misli da su novinari najpametniji,
va`no je napraviti komunikaciju sa okru`enjem i tu povratnu spregu. U razvijenim dru{tvi-
ma uobi~ajeni su neformalni oblici komuniciranja, a svaki razuman urednik `eli da ~uje
{ta ljudi od uticaja misle o tome {ta se pi{e u njegovom mediju." (Urednik, 24 godine
iskustva, dnevni list)

"Uvek ka`em, sada je i bolje i gore za novinarstvo. Bolje je {to mo`ete da pi{ete a da
vam ipak ne zvone telefoni. Ne ka`em da na vi{im nivoima ne zvone telefoni. Imam jednu
rezervu, mislim da jednom ili dvaput nedeljno neko cimne ili direktora ili glavnog i odgo-
vornog urednika. Taj stepen samostalnosti mo`da }e se ostvariti onda kada televizija
bude finansirana iz procenta finansijskih transakcija, zna~i privrednih subjekata. Tad }e,
po ovoj politi~koj varijanti, prestati da zvone telefoni, a po onoj '@ika poznaje Miku' ne}e
verovatno nikad." (Urednik, 22 godine iskustva, javna TV)

"Vr{a~ka privreda direktno se me{a u rad medija tako {to bukvalno ucenjuje medije -
ne obra|uju se teme koje bi im na bilo koji na~in {tetile, a ako se obrade, ukidaju se
pla}anja po osnovu reklamiranja i sponzorstva. Politi~ke stranke su u sli~noj situaciji kao
i mediji i uklju~uju se u pritisak na medije samo na znak iz sfere biznisa. Centri mo}i imaju
nipoda{tavaju}i odnos prema medijima i smatraju da novinari moraju slu`iti njihovim ci-
ljevima. U vreme prethodnog re`ima imao sam iskustvo da mi se li~no pretilo od finansij-
skih mo}nika u gradu, samo zato {to im se nije dopao ton, tema ili bilo {ta {to sam
objavio, a nije se uklapalo u njihovu sliku o 'slobodnom novinarstvu'." (Novinar, 18 godina
iskustva, radio)

"Za svoj list ne znam. Mislim da pitanje nije ba{ za mene. Stvari se rade mnogo suptil-
nije, ne radi se to preko novinara, a ako se to i radi, mi to ne mo`emo da znamo. To se radi
preko glavnih i odgovornih urednika, da neko od srpskih tajkuna njega pozove, onda se
oni dogovore, na|u se na polovini, naprave kompromis i ne{to ne ode u javnost. To je deo
stvarnosti, ne be`im od toga. Na uredniku je da odlu~i {ta da pusti a {ta ne." (Novinar, 4
godine iskustva, dnevni list)

Da li politi~ke, ekonomske ili neke druge direktive va{eg urednika ili
vlasnika va{eg medija uti~u na na~in na koji }ete obraditi neku temu?
Znate li da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Da, posebno neke stvari koje su vezane za vlasnika i na to si pre}utno pristao kada si
po~eo da radi{ za njih. I postoji otpor koji se javlja u redakciji. Uglavnom insistiramo da se
ne{to skrati, jer ni nama ni njemu nije u interesu da smorimo gledaoce. Zna{ i sama da
~esto ne uspevamo u tome, to nije tajna. Ali postoji otpor. Mi neke stvari radimo kao
prilog, a zaslu`uju najvi{e da se daju u formi neke {ture informacije. ̂ esto ni to. Ja sam to
imao prilike da vidim u Italiji. Oni nisu u tom smislu liberalni. Dakle, vlasnikova re~ je tu
poslednja. Bilo je i poku{aja da preko vlasnika uti~u i neke politi~ke opcije. Nekada je to
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malo `e{}e pa mora da se prihvati. Ali prvi udar trpi vlasnik, onda smo na redu mi koji
obavljamo dalju, da ka`em, redukciju. Na{em vlasniku je prvenstveno u interesu da op-
stane kao privredni subjekt. Svi mediji trpe te uticaje. Svi mediji imaju raznih poziva iako
se to negde manje primeti." (Urednik, 12 godina iskustva, privatna TV)

"Da, moraju da uti~u, ali ekonomski. Malo pratim {ta drugi rade, nemam veliki uvid.
Kod nas je odlu~uju}i stav vlasnika u odnosu na izve{tavanje o poslovnim partnerima."
(Urednik, 12 godina iskustva, privatna TV)

"Ekonomskim direktivama naj~e{}e poku{avaju da uti~u na na~in pisanja. Re~ je o
~lancima o bankama ili drugim institucijama koje se reklamiraju u na{em listu i koje ~esto
veoma o{tro reaguju kada ih stavimo u negativan kontekst. Pri~a se obi~no zavr{i tako
{to teksta uglavnom uop{te ne bude. Znam samo nekoliko novinara u mom okru`enju
koji bi pristali da napi{u ne{to za {ta su ube|eni da nije ta~no. Na isti na~in funkcioni{u i
politi~ke direktive. Tekst koji je predmet spora uglavnom se izbaci. Jo{ nisam ~uo da su
urednici zahtevali da se on napi{e onako kako politi~ka opcija `eli." (Novinar, 4 godine
iskustva, dnevni list)

"Jeste, toga je bilo, vi{e pre akcije Sablja, a otkad je premijer ubijen, toga nema. To je
ono {to ja ka`em da niko nije nezavisan. Ni moj gazda. A ti si kao novinar zavisan od
gazde koji te pla}a. I to kod nas nikada nije bilo isklju~eno. Prvo, stav na{e ku}e jeste da
nema li~nog obra~una. Ali postojali su ljudi koje {titi{ i napadi koji su se, ajde da ka`em,
amortizovali. Ne ono taj i taj, tad i tad, ne tako kruto, ali oseti se u atmosferi. Na primer,
kod nas se u po~etku ose}ala apsolutna podr{ka radu Vlade Srbije. Mi se nikada nismo
bavili: \in|i} {vercer, \ukanovi} {vercer..., te pri~e mi nismo nikada obra|ivali niti istra`i-
vali. To zavisi, uglavnom, od procene dnevnih urednika. Ali, mi smo i napadali neke ljude
iz vlade. Pa mi smo se sva|ali sa jednim politi~arem (navedeno konkretno ime), mi njega
dugo nismo imali u vestima. Pa ni neke njegove dnevne aktivnosti. Takva je bila politika
ku}e. Ja sam bila na smeni kada je advokat Zvezdana Jovanovi}a dao izjavu kojom je
poku{ao da amnestira svog klijenta i koju ja nisam pustila, a pu{tali smo Mihajlovi}a koji
je saop{tavao da je on ~ovek koji je pucao u premijera. To je ono kad je Jovanovi}ev
advokat hteo da iskoristi izjavu Veruovi}a, da ka`e 'eto, vidite da moj klijent nije pucao u
premijera'. Bilo je izjava koje sam htela da pustim, a da mi suptilno uka`u da nije za ne{to
pogodan politi~ki trenutak. Na to obi~no urednik suptilno uka`e. Politika ku}e je bila ja-
sna. Apsolutno je tvoj izbor da li `eli{ ili ne `eli{ da radi{, jasno ti je gde si. Pogotovo kad

si po~etnik, pa bi ̀ eleo i jednu i drugu stranu... i te kako
dobija{ pendreke. Ja sam brzo napredovala do uredni-
ka, pa sam znala na kvarno da pustim ne{to, a onda
primim penal. Ima tu borbe. Bilo je mnogo stvari koje
sam pustila na kvarno. Ko me riba? Pa zna{ kako, vla-

snik, da mu ne pominjemo ime, je moj prijatelj. Ve} dugo godina. I on zna da ja to nisam
uradila tendenciozno, nego prosto svi imaju pri~u i ako je ne ~uju kod nas, ~u}e je na
nekom drugom mediju. Nema tu {ta mnogo da se sakrije. Ti odnosi, rekla bih, nisu ba{
jasne relacije, ono crno-belo. Da ka`em da je moj medij na~elno podr`avao 'reforme'. Mi
smo ~a~kali i po ljudima iz vlade. Ja sam, na primer, smatrala da ne treba raditi slu~aj
^upi} na taj na~in. Ali svako od nas je imao izbor, mogao si da tra`i{ radnu knji`icu i
iza|e{ iz firme, to je pravo koje ti niko ne osporava. Nikoga tamo ne ve`u lancima. Ja sam
(vlasniku) rekla 'nemoj na taj na~in', mada smatram da je na~elno mo`da i bio u pravu,
nije mi se svidelo kako je on vodio taj spor. Ali, iako sam smatrala da ne treba tako, pa i da
ne treba nikako, opet sam to morala da pustim u vestima. Ali to je bilo u nekim prvim

"Niko nije nezavisan.
Ni moj gazda..."
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vestima. Posle toga, redakcija u aferi ^upi} nije u~estvovala. Mi smo imali samo zadatak
da na konferenciji za novinare pitamo ljude zadu`ene za to da nam ka`u ko je u pravu.
Ako su bila saop{tenja u vezi s tim, to su bili vanredni dnevnici na kojima su se pu{tala
pisma koja je (vlasnik) sastavljao, a koje je spiker ~itao. Ali mi nismo nikada imali head koji
je napadao ̂ upi}a. Mi smo imali zadatak da na terenu tra`imo mi{ljenje koje }e za{tititi tu
moju televiziju i novinari ostaju okaljani, mada mi nismo u vestima imali izraze 'podguzna
buva', 'tu`ni mi{' i ostalo, ne znam kakve je sve on nazive upotrebljavao u tim specijalnim
emisijama. ^ak ne mislim ni da je to duhovito. Ja sam bila protiv toga. I mi novinari smo
tada okaljani." (Urednik, 3 godine iskustva, privatna TV)

"Jeste. Meni je to OK. Postoji ne{to {to se zove BK televizija i Bogoljub Kari}. Prosto je
situacija takva. To je pitanje privatnih medija i javnog sektora." (Novinar, 8 godina iskustva,
radio)

"Kada bi postojale, ne bih radio ovde. Ne postoje direktive tog tipa. Mislim da u drugim
medijima postoje. Treba samo pogledati Nedeljni telegraf. Kada neko na takav na~in pre-
nosi stavove vlade u vreme kada je ona najnestabilnija, objavi pet intervjua s ~lanovima
vlade, nemam daljeg komentara. Ne verujem da jedan tabloid (NT) mo`e da do|e do pet
~lanova vlade. Tu je sigurno bilo intervencije. U mom mediju ne postoje zabranjene teme
i nedodirljive li~nosti koje ne treba 'napasti' ako ima{ dokaze. Bilo je zaustavljanja teksta
koji je bio zasnovan na {pekulacijama." (Novinar, 18 godina iskustva, dnevni list)

"Mi smo zaista specifi~na redakcija i imamo prili~no definisan ure|iva~ki koncept. Za-
la`emo se za tr`i{nu ekonomiju, liberalnu privredu, promociju gra|anskih, ljudskih vred-
nosti uop{te, civilno dru{tvo, protiv govora mr`nje... i sve {to mo`e da deluje kao pro-
gram neke politi~ke stranke. Ali, mi se toga prili~no ~vrsto dr`imo, jer smo mi redakcija
koja je nastala iz drugog medija sli~nog profila. Niko od nas nije hteo da radi u tim novina-
ma niti da primenjuje neki nametnuti koncept. Te prethodne novine su, na`alost, i propale
jer je postojala te`nja da se one funkcionalizuju i da se stave u slu`bu neke politi~ke
struje. Nas desetoro je tad iza{lo bukvalno na ulicu i imalo ukupno petnaestoro dece. Bez
razmi{ljanja smo oti{li i bukvalno s ulice napravili ovaj list. Imali smo i sre}e i pomo}i. U
tom smislu ne postoji takva vrsta pritiska, jer mi ipak delujemo kao jedna grupa povezana
zajedni~kom idejom. Sve mogu}e primedbe i ograni~enja su ~isto profesionalni. Ovde,
kao i u svakoj redakciji, postoji neka vrsta neformalnog dogovora. Na primer, postoje ljudi
koje mi nikad ne}emo pozvati na razgovor, ali ne zbog toga {to poku{avamo da se posta-
vimo kao lobi koji odre|uje ko sme u javnost a ko ne, nego zato {to zapravo ideje koje ti
ljudi zastupaju ne zaslu`uju prostor ni bilo kakvu promociju. Postoji uticaj, ali u profesio-
nalnom smislu, to sve mora da bude bazirano na nekim proverljivim podacima, uvek uz
navo|enje izvora, uz dodatni kontekst. Kod nas u novinarstvu ispada da su ~injenice
luksuz; ne, ~injenice su elementarne." (Urednik, 26 godina iskustva, nedeljni list)

"Moj medij je dr`avna agencija koja je bila dosta stezana do 5. oktobra, tako da niko
od urednika koji su do{li posle toga ne poku{ava ne{to da nametne ili da zabrani. Znam
da toga ima u drugim, pogotovo privatnim medijima, od direktnih naloga do indirektnih
poku{aja. U mom slu~aju, jednom je glavni urednik koji ima prijatelja na dr`avnoj funkciji,
u ~ijoj je partiji do{lo do unutra{njeg obra~una, poku{ao da tra`i da ja to obradim. Rekao
sam da }u da javim svim medijima u Beogradu da se to od mene tra`i, pa je odustao."
(Urednik, 14 godina iskustva, agencija)

"Mo`e se re}i - da. Novine u kojima trenutno radim jo{ nisu profilisane i sve je jo{
nekako zbrda-zdola i nije mi jasno koja se struja tu gura. Ali ranije, novine u kojima sam
radila bile su profilisane. Ukoliko su one pljuva~ki nastrojene prema vladaju}oj garnituri,
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samim tim izbor sagovornika za neki tekst je ograni~en. Ne mogu ja da zovem nekoga,
recimo iz DS-a, ako moje novine od jutra do sutra 'pljuju i la`u' o njima. Samim tim, meni
su neka vrata zatvorena dok su mi ova druga na 'izvolite'. I tu je ve} odre|eni uticaj kakav
}e{ tekst da napi{e{. Ali, s obzirom na to da sam ja demokratski orijentisana, a radim u
listu koji je, recimo, potpuno suprotno od toga, trudim se da provu~em bla`u notu za
razliku od ve}ine mojih kolega koji su pljuva~ki nastrojeni. S obzirom na to da sam uvek
imala dobar tretman kod urednika, to je nekako i prolazilo, ali tra`e barem da ima ne~eg
{to smrdi i da se iz toga mo`e izvu}i makar bombasti~an naslov. Tako|e, pro{ao je moj
predlog da posle svega, kada je ^eda Jovanovi}, da ka`em, sve izgubio, sada malo
afirmativno pi{emo o njemu. Urednici tra`e da se neko 'napadne' i od starta je odre|en
odnos prema toj temi. Radi se tendenciozno. Ne da vidimo {ta je, ve} da se pri~a progura
u nekom smeru. Ali ono {to je nemoralno, ako se ti~e nekih li~nih stvari, ja to odbijam.
Znaju kako razmi{ljam, pa se meni takve stvari retko predlo`e. Odbila sam da provera-
vam da li je jedan politi~ar (navedeno konkretno ime) dobio otkaz u {koli zato {to se
smuvao s u~enicom." (Novinar, 7 godina iskustva, dnevni list)

"Na mene ne, ali to se doga|a sa mladim ljudima koji su tek zakora~ili u novinarske
vode. O~ekivao sam da ti mladi ljudi budu mnogo hrabriji, ali to se u praksi ne doga|a."
(Novinar, 30 godina iskustva, nedeljni list)

"Na mene ne. Neko ko ima svoj stav - na njega ne mo`e da se uti~e." (Urednik, 20
godina iskustva, radio)

"Naravno da uti~u i toga svuda ima, la`e onaj ko ka`e da toga nema. To su obi~no
usmene direktive, a prihvatam ih kako kad, u zavisnosti od direktive. Ti kao novinar mora{
da zna{ za koga radi{ - ako radi{ za list koji podr`ava vladu, ne mo`e{ da je pljuje{ u
svojim tekstovima. To je u Americi lepo regulisano, ja to zovem po{teno novinarstvo - jer
nema mimikrije, zna se ko koga promovi{e, ko je za demokrate a ko za republikance."
(Novinar, 10 godina iskustva, dnevni list)

"Ne mogu to nazvati direktivama, ali ekonomska situacija direktno uti~e na mogu}nost
obavljanja ili neobavljanja pojedinih poslova. [to se drugih medija ti~e, u Vr{cu su ve}i-
nom vlasnici informativnih ku}a industrijalci koji svakodnevno potvr|uju svoj uticaj obra-
|ivanjem ili neobra|ivanjem tema. Prisutan je i veliki uticaj politike. Neoprostivo veliki!"
(Novinar, 18 godina iskustva, radio)

"Ne uti~u na na~in na koji ja pi{em, ve} ja uradim tekst onako kako mislim, a to urednik
mo`e da objavi ili ne. I de{avalo mi se vi{e puta da mi se tekstovi ne objave. Uradila sam
onako kako sam mislila da treba da uradim, tako da sam sa te strane mirna. Uticaja ima
mnogo, i to svuda, i obi~no po~inju od saveta, uglavnom urednika, da se ne napada
pogre{na strana. Ne znam kako novinari tome da se odupru, mislim da }e toga uvek biti.
Mo`e{ ti kao pojedinac da se suprotstavi{, ali uvek }e biti neko ko }e takav tekst objaviti."
(Novinar, 8 godina iskustva, dnevni list)

"Ne uti~u. Prvi put kad mi se to dogodi, napusti}u ovaj posao." (Urednik, 16 godina
iskustva, privatna TV)

"Ne, kod mene li~no ne. Na neke mo`da uti~e, ako to dozvole." (Novinar-urednik, 10
godina iskustva, dnevni list)

"Ne, kod nas nema toga. Ima na drugim medijima." (Urednik, 25 godina iskustva,
radio)

"Ne, mi imamo sastanke gde se dogovaramo o temama i tome prisustvuje na{ ured-
nik, koji i sam mo`e da predlo`i neku temu, a da se ona ne radi jer ve}ina smatra da nam
to danas nije zanimljivo. Posti`emo dogovor. Nije bilo ni poku{aja, mo`da zato {to smo mi
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tu svi na neki na~in zajedno do{li. Ne znam. Dakle, na mene li~no urednik nikada nije
uticao, a nije, da ja znam, ni na moje kolege. Kao {to rekoh, kod nas to druga~ije funkci-
oni{e. Kod drugih medija mogu da prepoznam taj uticaj. Ne mogu da se setim primera.
Ali to je uglavnom kako se plasira neka vest, na koji na~in, koje mesto dobija u vestima.
Jedino {to mi nismo pratili radikale jedno vreme, ali znali smo zbog ~ega i nije se ni
postavljalo pitanje ho}emo li ili ne}emo. Svi smo se slo`ili s tim." (Urednik, 9 godina
iskustva, privatna TV)

"Ni direktori ni urednici nisu imali takvih zahteva od mene. Ali znam za slu~aj jednog
beogradskog medija koji je objavio afirmativan tekst o jednom ozlogla{enom lokalnom
funkcioneru SPS-a. Na zahtev urednika, taj tekst je napisao jedan beogradski novinar, a
onda je umesto njega, kao autor, potpisan dopisnik iz mesta iz kog je bio taj politi~ar.
Nakon svega, taj dopisnik je dao otkaz i obnarodovao celu stvar. Nije bilo nikakvih posle-
dica po urednike, a sve se zbilo nakon pada Milo{evi}evog re`ima." (Novinar, 18 godina
iskustva, agencija)

"Nisu to direktive, ja i nisam ~ovek koji prima direktive. Pre je to neka sugestija nego
politi~ki pritisak. Pre 5. oktobra toga je bilo mnogo, ali ja nikada nisam radila u dr`avnom
mediju." (Novinar, 10 godina iskustva, agencija)

"Svakako da postavljanje radnog zadatka diktira na~in obrade teme. Naru~ilac posla -
urednik, vlasnik, direktor - ima ideju {ta ho}e kao krajnji rezultat od novina ili programa,
novinar je samo jedan od izvr{ilaca u sklapanju mozaika. Ukoliko nisam imala prigovor
savesti na direktivu, prihvatila bih zadatak i odradila ga prema postavljenom okviru (rok,
obim, `anr, stil, akcenat na...), ukoliko se pristup temi kosio s mojim ube|enjima, nisam
prihvatala zadatak. To je tanjilo moj nov~anik, ali sloboda ko{ta. Svakako da znam slu~a-
jeve kada su kolege prihvatale diktate koji su se kosili ne samo s istinom, ne samo s
kodeksom profesije, ve} i s njihovim li~nim stavovima. To se uvek dobro pla}alo i uvek }e
se dobro pla}ati. Pohlepa je sna`na pokreta~ka sila." (Urednik, 30 godina iskustva, dnev-
ni list)

"Postoje situacije kada se ugao iz kog bih ja sagledala neku temu ili neki moj predlog
mom uredniku, ili nekome iznad njega, ne dopada. Nije mi se desilo da sam odbila neku
temu, ali se desilo da sam poku{ala da je uradim onako kako ja mislim i u tome nisam
uspela. U su{tini, kod nas se radi tako {to se prvo dogovaramo {ta }e se i na koji na~in
raditi. Samo se jednom, za ove dve godine koliko radim, desilo da napi{em tekst koji nije
u{ao u novine jer je urednik smatrao da je taj tekst dosadan. Bilo je slu~ajeva da urednik
tra`i da se neka tema uradi na odre|en na~in i da to kolege odbiju. Ne}u da imenujem
nikoga, pa ni temu, jer bi se prepoznalo o kome se radi. Tema nije bila politi~ka, ve}
vezana za umetnost (za arheologiju). Tra`eno je da se to radi na malo senzacionalisti~ki
na~in. Nekada se od novinara tra`i da uradi mnogo vi{e nego {to je u stanju, pa i po cenu
da izgubi kontakt s ku}om ili s osobom s kojom je razgovarao. De{avalo se da imamo
pri~u, da urednik tra`i da se ona uradi na odre|eni na~in i ona se tako uradi. Zatim
novinar skrene pa`nju da se ne stavlja senzacionalisti~ki naslov i onda urednik uradi
upravo tako (stavi takav naslov) i tada se bune ti na koje se taj tekst odnosi. Ishod je bio
da se zbog toga 15 dana ve}alo da li taj novinar uop{te vi{e mo`e da prati taj sektor."
(Novinar, 2 godine iskustva, dnevni list)

"Pre 5. oktobra se uticalo. Posle ne. Ja pre 5. oktobra ba{ zbog toga nisam ni{ta radila,
ali znam da je urednik tada imao neke ljude od poverenja preko kojih je realizovao ure|i-
va~ku politiku. Tada, kada radim dnevnik, na papiru dobijem sve {to treba da objavim,
nije bilo razmene mi{ljenja. Nije bilo ube|ivanja, prosto se moralo raditi. Sada se razme-
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njuju mi{ljenja. Na BK prepoznajem takvu vrstu uticaja. Favorizuju se neke politi~ke opci-
je. Demokratska stranka. To se mo`e primetiti i na B92, samo ne mislim da se radi o istoj
vrsti uticaja, mislim da je to generalno opredeljenje ~itave ekipe. To su ljudi iz jednog
posebnog miljea." (Urednik, 20 godina iskustva, radio)

"Sada to nemam. U prethodnom nedeljniku u kome sam radio dobijao sam odre|ena
uputstva, ali koja se vi{e ti~u ekonomskog interesa samog glasila. Ali znam za sli~ne
slu~ajeve iz politi~kih razloga." (Novinar-urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"[to se toga ti~e, ja sam, {to se narodski ka`e, malo 'nakrivo nasa|en' i kada mi neko
ponudi mesto urednika, ja to prihvatam tako {to prvo tra`im da mi budu odre{ene ruke,
{to podrazumeva potpunu slobodu po pitanju ure|iva~ke politike. Da se razumemo, ne
mislim da postoji nezavisno novinarstvo, ve} ono uvek zavisi od nekoga (vlasnika, finan-
sijera). U principu, ne volim kompromise i retko sam ih pravio. U vreme kada sam bio
glavni i odgovorni urednik, gazdu lista je zvao [e{elj jer sam u novinama pustio, kada je
ve} bilo izvesno da }e biti potpisan Kumanovski sporazum, ono {to je [e{elj ranije rekao,
a to je da }e iza}i iz vlade ako ijedna strana noga kro~i na Kosovo. Onda je [e{elj zvao
gazdu koji je sve prebacio na mene. Ja sam imao o{tar razgovor sa [e{eljem koji je tra`io
da se objavi demanti na prvoj strani, {to sam ja odbio. Napravio sam kompromis jer je
[e{elj podneo tu`bu, zahtevaju}i prili~no veliku sumu od{tete. I, da bih sa~uvao gazdinu
kasu i da zaposleni ne bi ostali bez plate, ja sam na naslovnu stranu stavio jedan tekst koji
nije bio demanti, ve} je bio sa KZN radikala, u kome su bili nagla{eni [e{eljevi stavovi, {to
je, ~ini mi se, nahranilo njegovu sujetu. [e{elj je odustao od tu`be. Da bih napravo kom-
promis, mora postojati jak razlog - da nepostizanje kompromisa nanosi {tetu ljudima sa
kojima ja radim." (Urednik, 25 godina iskustva, dnevni list)

"Uti~u malo, bezna~ajno. Ima poku{aja, ali nisu zna~ajni. Ima takvih slu~ajeva u dru-
gim medijima, a najbolji primer je BK televizija na kojoj se, izme|u ostalog, propagira
Bogoljub Kari} i njegove privredne i politi~ke aktivnosti, ali to je privatan, njegov medij. To
je donekle regulisano zakonom, ali se ne primenjuje, odnosno, televizije koje }e dobiti
nacionalnu frekvenciju to ne}e mo}i da rade." (Urednik, 24 godine iskustva, dnevni list)

"Znam ih mnogo. Svakog dana kad otvorim {tampu. Ali, ne mo`e se o~ekivati od
medija da budu iznad te politi~ko-ekonomske realnosti." (Novinar-urednik, 7 godina isku-
stva, nedeljni list)

Da li vam je neko (ko) sugerisao da o ne~emu ne pi{ete (govorite) ba{
sada? Znate li da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih
slu~ajeva?

"Bilo je slu~ajeva da neko od starijih urednika ka`e 'e, to sad nije bitno', a zvani~ni stav
je da o svemu mo`e da se izve{tava, samo je pitanje forme. Ne pratim de{avanja na
drugim medijima." (Urednik, 12 godina iskustva, privatna TV)

"Bilo je slu~ajeva, ali samo kad izvor nije imao ta~ne podatke ili dokaze za svoje tvrd-
nje. Nakon pribavljanja 'papira', pri~a bi bila objavljena. Zaista ne mogu da se setim ko i
kada." (Novinar, 5 godina iskustva, privatna TV)

"Bilo je takvih preporuka. Posebno iz vladinog Biroa za komunikacije. I za vreme Sa-
blje i nezavisno od vanrednog stanja. Oni se, u stvari, raspituju kako }emo ne{to da
plasiramo. Kontaktiraju urednika, ali i vlasnika. Vi{e vlasniku stvaraju tremu." (Urednik, 12
godina iskustva, privatna TV)
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"Da, ~esto je i to deo posla, uvek ima ljudi koji bi hteli da se neka informacija odlo`i. Na
sugestije odgovaram razli~ito, u zavisnosti od zahteva. Uvek razgovaram sa nekim ~la-
nom kolegijuma, po{to o tome treba brzo da se odlu~i pa nema vremena da se svi okupi-
mo, i ne treba to u startu odbiti bez razgovora s kolegama i razmene mi{ljenja. Tome se
ne mo`e uvek izlaziti u susret, sve zavisi od slu~aja do slu~aja. Na primer, kada se radi o
ekonomiji, de{ava se da iz neke firme tra`e da se ne pi{e jednostrano ve} da se sa~eka i
druga strana, ali dnevne novine ne mogu mnogo da ~ekaju. Ako mi ne objavimo, objavi}e
drugi. Na primer, bio je slu~aj s otmicom deteta Lepe Brene kada nas je policija molila da
to ne objavimo, kad ono te informacije sutra objavile Novosti." (Urednik, 24 godine isku-
stva, dnevni list)

"Da, prethodni glavni urednik. Nije smelo da se pominje ime Zorana @ivkovi}a koji je
tada bio gradona~elnik. Do 5. oktobra to je bilo ~esto u na{em mediju." (Urednik, 20
godina iskustva, radio)

"Da, rade to politi~ari, ali ja sam neposlu{na. U principu, ako ne mogu da do|em do
istinite informacije, ne pi{em o tome, ne zato {to su mi to sugerisali, ve} zato {to ne mogu
da do|em do fakta kojim bih potkrepila pri~u. Znam da su kolege iz drugih medija prihva-
tale takve sugestije, {to se i vidi iz na{ih medija." (Novinar, 10 godina iskustva, agencija)

"Da. Politi~ari, policija, vojska, direktori nekih firmi, banaka, itd. [to ne zna~i da sam ih
poslu{ao. Isklju~ivo sam se vodio onim argumentima koje imam i javnim interesom, na
na~in kako sam ga ja shvatao. Dakle, u tom kontekstu de{avalo se da neke stvari sa~eka-
ju, pre svega, da bi se bolje obradile, odnosno sagledale iz svih dostupnih uglova. Znam
da je bilo slu~ajeva da je novinarima pre}eno. Stajali smo iza svih na{ih novinara. Nismo
i{li glavom kroz zid (zove te, recimo, ^ume i preti), ali smo u granicama zdravog razuma
uvek nalazili na~in da te informacije objavimo, ukoliko su istinite i ukoliko imaju javni
zna~aj." (Novinar-urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"E, sada tu imaju dva perioda: do 5. oktobra, kada nije bilo nikakve komunikacije sa
vla{}u i policijom i od 5. oktobra, kada je ta komunikacija mogu}a jer smo sa ve}inom
ljudi na 'ti'. I ljudi koji su na vlasti od 5. oktobra tako|e telefoniraju i sugeri{u, a urednici i
ja na vrhu razgovaramo i odlu~ujemo da li }emo tu sugestiju prihvatiti." (Urednik, 34
godine iskustva, dnevni list)

"Imali smo tekstove u najavi. Na primer, imao sam pri~u da je Barbur, Grifit end D`ons,
agencija iz Va{ingtona, anga`ovana da popravi imid` ^edi Jovanovi}u. Ja sam tu pri~u
imao tri dana pre nego {to sam je objavio i u razgovoru s urednicima dogovorio sam se
da sa~ekam dok ne na|em nekog iz agencija ko }e mi to potvrditi. Sli~no se desilo i sa
pri~om oko \ukanovi}a i {verca cigareta, jer sam ~ekao da do|em do Ive Pukani}a, pa
su nas Vijesti preduhitrile. Zna~i, nije bilo 'nemoj sad jer nije trenutak', ve} 'sa~ekaj da
nabavi{ sav materijal'." (Novinar, 18 godina iskustva, dnevni list)

"Jeste, i u mom, i u slu~aju mnogih kolega." (Novinar-urednik, 10 godina iskustva,
javna RTV)

"Jeste, to jeste, ali je i to pitanje dogovora. Evo, konkretno, ne odnosi se na doma}u
scenu ve} na rat u Iraku. Meni je to potpuno bilo nejasno. I pre nego {to je po~eo taj rat,
moja koleginica koja je u Americi, napisala je par vrlo o{trih tekstova, kolega, koji je u
Trstu, isto par o{trih tekstova. Ja sam tako|e napisala i to mi je bilo zamereno u redakciji
da to jednostavno nije zgodno. Ima par takvih situacija kada ljudi jednostavno ne ̀ ele da
se o njima pi{e. Jedna od njih je, na primer, ovaj ameri~ki zahtev o neizru~ivanju ameri~-
kih gra|ana, pa onda Partnerstvo za mir, ni o tome ljudi ne vole da se pi{e. I u drugim
redakcijama je isto, znam to iz razgovora sa kolegama iz takozvanih nezavisnih medija.
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Evo na televiziji, prvo doma}e teme, pa sve ostale mogu}e zanimljivosti, pa onda jedna
kratka vest o Iraku. I po redosledu vesti se to vidi. Za{to, kako do toga do|e, da li je to
pitanje neke autocenzure ili nekog podrazumevanja, ja to zaista ne znam. Tako|e, Koso-
vo. Na~in na koji se kod nas pi{e o Kosovu jako je jednostran u svim medijima, pa i kod
nas. Mi smo na jedvite jade uspeli da na|emo kolegu koji pi{e za nas sa Kosova i koji to
vrlo dobro radi, njegovi tekstovi su jako interesantni. Ali, Kosovo je i dalje neka vrsta tabu
teme, o tome se ne pi{e, i ako se pi{e onda su to samo politi~ke proklamacije. A imali smo
i to da nam se javi jedan politi~ar zbog uvodnika o Kosovu." (Urednik, 26 godina iskustva,
nedeljnik)

"Kada sam na jednom radiju, ~iji sam dopisnik, objavio komentar o novim ha{kim
optu`nicama, moji prijatelji su mi sugerisali '{ta ti to sada treba'. Tako|e, nakon nekoliko
objavljenih tekstova o Bebi Popovi}u, re~eno mi je 'nemoj da ga gazi{'. Tako|e, jednom
prilikom kada sam napisao tekst o ministru policije, koga i privatno znam, on je poslao
~oveka iz svoje stranke koji mi nije pretio, ve} mi je, recimo, doneo poruku u kojoj se
Mihajlovi}, eto kao, zapitao 'da li smo mi jo{ uvek prijatelji'. Me|utim, ja sam i u narednom
tekstu optu`io ministra policije povodom njegove izjave da }e okrenuti i nebo i zemlju da
prona|e ubice Bo{ka Buhe. [to se ti~e drugih medija, takvi slu~ajevi su, verujem, ~esti.
Manje-vi{e po svim redakcijama postoje ljudi koji sara|uju sa DB-om i koliko god to nama
bilo nenormalno, to je ovde postalo normalno i preko takvih ljudi se {alju odre|eni doku-
menti ili name{taju afere. Ovde je javna tajna da se na crnom tr`i{tu mo`e kupiti bilo ~iji
dosije za 500 evra. Mogu da ka`em da je Nedeljni telegraf na jaslama dr`avne bezbedno-
sti i njima je, eto, ekskluzivno bilo omogu}eno slikanje hap{enja i odvo|enja Milo{evi}a.
I na Pinku - Goran Vesi} po ~itav dan nije izlazio iz njega i u su{tini je bio glavni i odgovorni
urednik, meni su to potvrdili ljudi koji rade na toj televiziji." (Urednik, 25 godina iskustva,
dnevni list)

"Meni ne, ali znam da je u listu gde sam radila postojala, ne ba{ direktiva, ali atmosfera
da se ne pi{e o Miri Markovi}. Nije bio slu~aj da sam donela tekst o njoj pa su rekli ne
mo`e, ali o njoj se nije pisalo, pa nisam ni ja." (Novinar, 7 godina iskustva, dnevni list)

"Ne, kod nas nema takvih zahteva, mo`da podsvesno neko `eli, ali direktno ne. U
Pirotu da, na drugim medijima." (Urednik, 25 godina iskustva, radio)

"Ne, zato {to ja ne}u da pi{em po svaku cenu dok ne budem sigurna da sam komple-
tirala sve. Da, jedna koleginica je bila pred tu`bom a imala je neku temu o kojoj je `elela
da pi{e, ali su joj urednici rekli da nije pogodan trenutak da o tome pi{e, iako teme nisu
bile povezane." (Novinar-urednik, 10 godina iskustva, dnevni list)

"Ovakvih slu~ajeva sam imao nekoliko za poslednje ~etiri godine, a znam za jo{ neko-
licinu koji su se doga|ali mojim kolegama. ^esto su se doga|ali zbog pritisaka i pretnji
politi~ara, ali i ekonomskih institucija od kojih je list donedavno bio zavisan. Koleginica je
morala da prestane da pi{e o aferi nestanka kamera i druge opreme iz TV Apolo pre dve
godine jer je to 'trenutno nezgodno'. Direktor te TV ku}e je tada bio i ostao ~lan DS-a."
(Novinar, 4 godine iskustva, dnevni list)

"Ovde je uobi~ajeno da ljudi otvoreno sugeri{u novinarima {ta da pi{u. To je nasle|e-
no stanje koje nije toliko opasno za iskusnije kolege, ali je veoma {tetno, jer svako sebi
daje za pravo da ka`e: 'Slu{aj, to bi trebalo ovako napisati', ili, 'kada }e{ da pi{e{ o tome
i tome', i sl." (Novinar, 18 godina iskustva, radio)

"Sugerisao - da, ali vi{e puta sami akteri, oni o kojima se pi{e i kojima nije u interesu da
takav tekst iza|e. Sada{nju redakciju sam bio napustio kada mi je urednik falsifikovao
tekst i vratio se u nju po{to je promenjena garnitura. Sada je opet veliki me|uprostor i
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o~ekujem neke nove pritiske, zbog promene vlasnika." (Novinar-urednik, 7 godina isku-
stva, nedeljni list)

"Sugeri{e se samo ako se proceni da ne{to mo`e da izazove paniku, to se re{ava na
kolegijumu. Nema vi{e zadr`avanja podataka bez obja{njenja." (Urednik, 20 godina isku-
stva, radio)

"Svaki dan ima{ borbu sa raznim portparolima, pa ~im zakopa{ po nekoj stvari koja se
njima ne svi|a, ube|uju te da nije pravo vreme, da malo sa~eka{, ali to za moje novine
nema nikakvog zna~aja, pa se ni ja ni redakcija na to ne obaziremo. Razni ljudi iz JAT-a,
@TP-a, koje pratim, svakodnevno mi to govore, pozivaju na ru~ak pa govore 'nemoj ba{
sad, pa sa~ekaj sedam dana, pa za{to ba{ ja', ali ja se ne obazirem. To je njihov posao,
moje je da pi{em. PR-ovi tih institucija to svakodnevno rade." (Novinar, 4 godine iskustva,
dnevni list)

"U ovom periodu ne, ali to mi se de{avalo do 5. oktobra. Na{la sam se u situaciji da mi
urednik ka`e da ne objavim deo pri~e DSS-a. U novije vreme ne znam. Znam samo da su
mi se iz drugih redakcija `alili da urednici nisu zainteresovani za odre|ene teme." (Ured-
nik, 14 godina iskustva, radio)

"U periodu jednoumlja i jednopartijskog sistema bilo je takvih slu~ajeva." (Novinar, 30
godina iskustva, nedeljni list)

"Uglavnom ne, ali se izbegava negativno pisanje o G17 plus. To je ne{to kao uredni~ki
stav. Mislim da je sli~no i u drugim medijima koji favorizuju jednu stranu u izborima, odno-
sno ne pi{u o njoj u negativnom kontekstu." (Novinar, 4 godine iskustva, dnevni list)

"Znam slu~aj da se u jednom dnevnom listu ure|iva~ki kolegijum ogradio od svog
novinara, koji je onda morao da pi{e demanti, zbog jednog intervjua, jer ga je taj ~ovek
tu`io." (Novinar, 2 godine iskustva, dnevni list)

"Zna{ kako, mi nikada nismo... To 'ba{ sada', nikada nismo imali. Ti ili ima{ ili nema{.
Ili objavimo ili se to nikada ne objavljuje. Nema to 'nemoj sada, to }emo pustiti za tri
dana'. Ali mene su u~ili u redakciji da ako te izvor zamoli da neku informaciju ne objavi{,
tada nema te naredbe koja te mo`e naterati da to uradi{. Meni su rekli dve nedelje ranije
da }e Rodoljub [abi} podneti ostavku. To zna~i, mo`e da te moli jedino izvor informisa-
nja, ali urednik ne. Izvor mi je bio vrlo blizak [abi}ev saradnik. Bilo mi je obja{njeno da je
on kovertirao ostavku... Ne mogu da se setim {ta su mi rekli kao razlog za{to treba da
zadr`im za sebe informaciju, ali je bio neki smislen. Uredni{tvo nikada ne krije tendencio-
zno, a da ja znam. Na primer, kada je stigla informacija izraelske ambasade da }e Pale-
stinci da podmetnu bombu, pa su poja~ane mere bezbednosti, ja mislim da su sve redak-
cije imale tu informaciju ali niko nije pustio u javnost. Tako neke stvari. To je ono da ne
uznemiri{ gra|ane. To koriste Balkan, Kurir, Nacional..., taj senzacionalizam je na njiho-
vom nivou. Taj senzacionalizam je nama zabranjen, zbog toga se dobija otkaz. Nama ta
vrsta senzacionalizma ne treba da bismo pove}ali gledanost. Jedino {to je moglo biti
negativno za nekog politi~kog aktera jeste lista DS-a na kojoj nisu bili ljudi kao {to su
^eda Jovanovi}, Goran Vesi}, pa se ~ak {pekulisalo da li je tu Sr|a Popovi}, @ika... Ali mi
smo objavili da ti ljudi nisu na listi. Znali smo onog trenutka kada je odlu~eno, mislim, to je
bila vest i odmah smo je objavili. Kad pogleda{, i nema mnogo informacija koje su nega-
tivne o politi~arima uop{te. Mi o takvim informacijama ~itamo u Nacionalu. Ne znam. Ja
ne znam da je neko zadr`avao informaciju. Ja konkretno nisam. A ne znam ni nekoga ko
jeste. Ali ako meni, hipoteti~ki, urednica ka`e da neku informaciju ne objavimo, sve i da
mislim da to nije u redu, ja }u poslu{ati urednicu. Ne mora ni da mi obrazlo`i." (Urednik,
3 godine iskustva, privatna TV)
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"Jeste, vi{e puta. Malo-malo pa neko zove. Naj~e{}e zovu politi~ari. Kolegi iz moje
ku}e se skoro desilo da je pisao o finansijskim malverzacijama dekana jednog fakulteta.
Na njega se `alila grupa profesora, ali je kolega razgovarao i sa njim. Nakon toga, taj
dekan je tra`io, dodu{e ne da ne objavljujemo, ali da odlo`imo objavljivanje teksta. Mi
smo ipak objavili tekst." (Novinar, 15 godina iskustva, nedeljni list)

"Meni se ~esto javljaju ljudi iz politi~kog i privrednog `ivota sa raznim zahtevima, ali
biram ono {to ja mislim da je interesantno. Me|utim, skoro sam prihvatio jedan predlog
jer je bio zaista argumentovan." (Novinar, 18 godina iskustva, agencija)

"Sugerisano mi je i to skoro. Ne bih navodio o ~emu je re~. Sugerisano mi je i u toku
vanrednog stanja i tada sam prihvatio da o ne~emu ne pi{em, jer se tada moralo slu{ati.
Nedavnu sugestiju sam odbio i imao sam nekakvih, mada ne velikih, problema zbog
toga." (Urednik, 14 godina iskustva, agencija)

Da li ste tokom predizborne kampanje o nekim ~injenicama znali ali o
njima niste izve{tavali? Ako jeste, o kojim? Znate li da li je u va{em ili
nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Bilo je, ali je moja procena bila da je to u tom trenutku irelevantno jer se nije ticalo
izbora ve} neke druge pri~e u kojoj bi bili apostrofirani kandidati. Bila sam na jednom
seminaru gde mi je koleginica rekla da je znala za jedan masakr, ali uredni{tvo nije bilo
zainteresovano iako su podaci bili va`ni. To nije vezano za kampanju, ve} vi{e za to da se
o nekim temama ne izve{tava." (Urednik, 14 godina iskustva, radio)

"Da, ali nisu toliko va`ne. Tih primera ima dosta, po{to su se mnogi novinari opredelili
za odre|ene politi~ke opcije." (Novinar, 30 godina iskustva, nedeljni list)

"Mislim da se tako ne{to nije de{avalo u mom mediju, jer se sve objavljuje po principu
da li je va`no ili ne, a ne da li je u toku predizborna kampanja. Tu je va`na i koordinacija na
liniji novinar - urednik. Novinari uvek misle da je ono {to oni imaju jako va`no, ali su
urednici ti koji, naravno, misle da ima i mnogo va`nijih stvari." (Novinar, 2 godine iskustva,
dnevni list)

"Mogu da ti ka`em da postoji ne{to {to se zove autocenzura. Novinari vrlo ~esto ne{to
ne objave {to iz razloga straha, {to iz nekih drugih razloga. Nema vi{e direktive. Mediji su
generalno mnogo slobodniji." (Novinar, 8 godina iskustva, radio)

"Moram priznati da pomalo vodim ra~una o politi~kom fer-pleju." (Novinar-urednik, 7
godina iskustva, nedeljni list)

"Ne. Nama je mnogo ve}i problem da uop{te do|emo do bilo kakvih ~injenica. Reci-
mo, i ranije a i sada u domenu kojim se bavimo poku{avamo da predstavimo programe
stranaka. I ne mo`emo da na|emo sagovornika. Ja verujem da je to zato {to nema ni
programa u tom domenu. [to se ti~e drugih medija stvari koje se odnose na ovo pitanje
apsolutno prime}ujem." (Urednik, 26 godina iskustva, nedeljni list)

"Nikada nisam krio ~injenice. Da li su neki drugi urednici ili novinari, to ne znam, ali
koliko je meni poznato ne. Sve {to zna{, a mo`e da proda novine, informacija je koju
stavlja{ na prvu stranu." (Novinar, 18 godina iskustva, dnevni list)

"Nisam izve{tavala o toku predizbornih kampanja, ali sam koristila kolumnu da uka-
`em na pojave koje su prosto bole o~i. Nisam pominjala imena, jer osim naga|anja nisam
imala dokaze za prljav{tine pojedinih kandidata za politi~ke funkcije, a koji su potekli iz
meni bliskog okru`enja." (Urednik, 30 godina iskustva, dnevni list)
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"Nisam sigurna, iako je neka informacija propu{tena, nije bilo s namerom, ve} slu~aj-
no. Sada, za vreme predsedni~ke kampanje, kad su gurane afere, stav uredni{tva je bio
da te afere ne treba da budu glavna tema, tako da je izve{tavanje bilo svedeno na ele-
mentarnu informaciju." (Urednik, 12 godina iskustva, privatna TV)

"Obi~no retko objavim sve {to znam. Ne bih objavila ne{to {to se ti~e skandala u
privatnom ̀ ivotu ili ne{to {to nije provereno. ̂ esto se na konferencijama za {tampu izno-
se vrlo nepouzdane informacije. Na svim KZ[ opozicionih stranaka u mom gradu, re~eno
je da su neki direktori u{li u G17 plus. To sam proverila i ispostavilo se da nije ta~no. Znala
sam da su pred po~etak kampanje za ove republi~ke izbore vo|eni pregovori izme|u
DHSS i jo{ nekih stranaka, ali nisam objavila, jer su tad svi sa svima pregovarali. Takvih
stvari je bilo mnogo vi{e pre 5. oktobra, sada su kampanje mnogo mirnije." (Novinar, 15
godina iskustva, nedeljni list)

"O krupnim stvarima koje saznam uvek izve{tavam. Ponekad presko~im sitne ~arke,
lo{e me|uljudske odnose unutar partija, i sl. Znam da druge kolege ~esto preska~u one
delove izjava u kojima neko napravi lapsus, na primer, politi~ar ka`e da nam je bud`et
dve milijarde, a bud`et je zapravo tri milijarde, pa novinar, zato {to je re~ o lapsusu i ne
pomene da je ovaj to rekao, ali to nije ni{ta stra{no." (Novinar, 10 godina iskustva, agen-
cija)

"Pratim dru{tvo tako da se ne se}am da sam dolazio u tako neku situaciju, mada i to
zavisi od uredni~ke politike. Ako vlasnik tvog medija to zahteva, molim lepo, ili to po{tuj ili
tra`i drugi posao. Opet ponavljam, mora{ da zna{ za koga radi{, ja znam i ne dolazim u
takve situacije." (Novinar, 10 godina iskustva, dnevni list)

"Sve ono {to ne udara na privatnost neke osobe za mene je predmet objavljivanja. [to
se drugih ti~e, mogu samo da pretpostavim {ta se radi. Kolega mi je pri~ao da mu je neko
iz DHSS-a rekao da oni u svakoj redakciji imaju novinara koji im je 'na jaslama', koga
pla}aju i koji je tu zadu`en da protura po neku informaciju u tom mediju. Zna~i ima i tih
varijanti. Svi oni se trude da to {to sofisticiranije rade, a to i nije tako te{ko, s obzirom na
to da je cela profesija obesmi{ljena, i, ukoliko to nije
ne{to preterano prljavo lako ih je nagovoriti da pristanu
na tako ne{to." (Urednik, 25 godina iskustva, dnevni list)

"Sve podatke koji su va`ni objavljujem. De{ava se
da neko ne{to zna, a da ne}e da objavi zbog svoje po-
liti~ke orijentacije, ali ja onda insistiram da se to unese.
U jednoj prethodnoj redakciji, kada mi je urednik izba-
cio zarad prostora ono {to je najva`nije, odbio sam da potpi{em tekst sve dok to nije
vratio." (Novinar-urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Sve ono {to ne spada u sferu tra~a mi jedva ~ekamo da objavimo. Ako nije tra~ i li~ne
je prirode mi to objavimo. Recimo, neka afera ili da neko ima ku}u, nije je prijavio, a bori
se za prava radnika. Mislim na ^anka. Mi smo hteli oti}i da ga snimimo iz kakve ku}e i
kakvim autom on odlazi na proteste." (Urednik, 9 godina iskustva, privatna TV)

"U predizbornim kampanjama malo se vi{e pazi kakve informacije se objavljuju jer se
neke plasiraju tendenciozno. Ali nije bilo takve vrste intervencije." (Urednik, 20 godina
iskustva, radio)

"Znao sam o mnogo rekla-kazala, naslu}ivao analiti~no ~itaju}i razne novine i slu{aju-
}i ono {to se govori na programima nekoliko televizija. Ispostavilo se ta~nim, ponekad
pogre{nim. Naslu}ujem da jeste." (Novinar, 34 godine iskustva, radio, TV i novine)

"Kada Bogoljubu
odgovara da bude u
dobrim odnosima sa

vladom..."
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Da li ste pored novinarske obavljali neku drugu funkciju (u vladi ili
privredi, u nevladinom ili javnom sektoru, u izbornim {tabovima itd.) i
da li ste te prilike koristili kao izvor podataka ili za izve{tavanje? Znate
li da li je bilo takvih slu~ajeva?

"Bila je jedna kampanja, pre jedno desetak godina, gde sam radio u PR-u jedne stran-
ke, vi{e kao pozadinac. I nisam se slu`io informacijama koje sam tada imao, mo`da
prvenstveno zato {to nisu bile pikantne, ili bi me otkrili, ali ne znam da li bih ih koristio.
Kontakte koristim intenzivno. Ne bih rekao da je neko ne{to zloupotrebio. Na{ vlasnik je
akter u privredi i dotura nam razne informacije, ali ne znam da smo nekoga sistematski
potkopavali. ̂ ak dajemo I informacije koje njemu {kode, poku{avamo da se izborimo da
se to objavi, ali se za krupnije stvari ne izborimo." (Urednik, 12 godina iskustva, privatna
TV)

"Bio sam ~lan jedne stranke, u Izvr{nom odboru te stranke i ~lan medijskog saveta
grupe stranaka sli~ne politi~ke orijentacije. Koristio sam informacije do kojih sam tom
prilikom dolazio za izve{tavanje. I to je masovna pojava". (Novinar-urednik, 7 godina isku-
stva, nedeljni list)

"Bio sam jedno vreme {ef informativne slu`be jedne stranke (navedena konkretna
stranka i vreme koje je na tom poslu proveo). Obilato sam koristio ~lanove stranke kao
izvor informacija. Me|utim, i ja i oni znali smo s kim imamo posla. Taj posao je bio jako
definisan. Ja sam tamo do{ao kao novinar (...) a moj urednik je znao za to." (Novinar, 8
godina iskustva, radio)

"Ja nisam, ali ~ini mi se da je to ~esta pojava me|u na{im novinarima, da budu inkog-
nito na takvim funkcijama. Nije u redu raditi u, na primer, izbornom {tabu i istovremeno biti
novinar, tu se dolazi do klasi~nog sukoba interesa. Ne znam za{to to novinari rade, vero-
vatno da je novac u pitanju, ali i veze i kontakti koji se na takvim mestima mogu ste}i".
(Novinar, 8 godina iskustva, dnevni list)

"Li~no nisam, ali znam za druge slu~ajeve. To je pogubno za novinare, mislim da
novinar ne bi smeo da se prikloni nikome, niti bi trebalo da bude ~lan neke stranke, ako
misli da `ivi od tog posla." (Urednik, 14 godina iskustva, agencija)

"Ljudi koji rade neku oblast imaju ljude koji su im izvori informacija. To nisu potpuno
zvani~ni kontakti, ali ne znam da su ba{ prijateljski. I nijedan od mojih kolega nije radio
nigde osim na televiziji, na{e jedine tezge su bile u okviru novinarstva. Na{ informativni
program je nastao nakon 5. oktobra i svi smo mi slobodno u{li u komunikaciju sa politi~a-
rima, pozicijom i opozicijom. Svi imamo svoje kontakte sa nekim mladim ljudima, koje
smo sticali na razne na~ine, posebno kad smo putovali sa raznim politi~arima. Ali to ne
zna~i da su informacije koje dobijamo proverene. Ne mo`emo da budemo sigurni da smo
dobili dobar odgovor. Ali te informacije smatram dragocenim." (Urednik, 3 godine isku-
stva, privatna TV)

"Ljudi koji su radili za odre|ene stranke koristili su to za promovisanje tih stranaka."
(Urednik, 20 godina iskustva, radio)

"Ne, nisam, iako su me vrbovali sa svih strana, ja sam se ipak dr`ao juna~ki. Takvo
anga`ovanje za novinare generalno nije dobro jer pojedini izvori mo}i mogu da te ve`u.
Ja sam lekciju nau~io za vreme Milo{evi}a kada sam nau~io kako treba pisati u tim uslo-
vima. Ima pri~a da su neke kolege bile na takvim funkcijama, verovatno da toga ima, ali
mi novinari ne treba da se kompromitujemo za sitne pare". (Novinar, 10 godina iskustva,
dnevni list)
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"Ne, ja nisam, ali znam pri~e iz druge, tre}e ruke. Ina~e, mislim da sudije, novinari,
policajci ne bi trebalo ni~im drugim da se bave osim svojim poslom. Ko ho}e da se bavi
politikom, trebalo bi da iza|e iz svoje osnovne profesije, jer prosto ne mogu da verujem
da to ne uti~e jedno na drugo. ̂ ak, mislim da politi~ka ube|enja novinara treba da budu
kao i njegova religija, njegova privatna stvar, i da to ne bi trebalo da se vidi u njegovim
tekstovima. A to se kod nas ~esto de{ava. Kad pro~itate tekst vama je potpuno jasno
kakva su politi~ka ube|enja autora." (Urednik, 26 godina iskustva, nedeljni list)

"Ne, nikada. Znam da ima, ne pojedina~nih slu~ajeva, ve} jako veliki broj primera."
(Novinar, 18 godina iskustva, radio)

"Ne, nisam. Ina~e mislim da toga mnogo ima. Veze, poznanstva koriste se za br`e
dobavljanje informacija i u tom smislu poma`e." (Urednik, 22 godine iskustva, javna TV)

"Ne. Ima toga, ljudi se snalaze, s obzirom na to da su niske plate, i te prilike su koristili
za izve{tavanje i kao izvor podataka." (Novinar, 30 godina iskustva, nedeljni list)

"Ne. Ja sam tip koji se ne interesuje za to {ta drugi rade. Ima primera, zbog para, ali
me to ne interesuje." (Urednik, 25 godina iskustva, javni radio)

"Nikad. Znam da je bilo. Koliko znam i u mom mediju; ne osu|ujem, ali smatram da to
mo`e da dovede do kolizije interesa. Profesionalno, kad radim u kontaktu sa takvim oso-
bama, vodim ra~una da im dam temu koja ih ne bi dovela u situaciju da koriste svoj
vanmedijski rad u medijima." (Urednik, 14 godina iskustva, nedeljni list)

"Nikada nisam to radila, ali bilo je takvih primera. Dobar deo ljudi koje sam poznavala
dok sam radila u jednom listu, u~estvovali su u nekim kampanjama, radili u izbornim
{tabovima, nakon ~ega su postali PR-ovi pojedinih ministarstava, ~lanovi kabineta. De-
vojka koja je ranije radila sa mnom u jednom listu bila je u izbornom {tabu /navedeno ime
politi~ara/ za predsedni~ke izbore i javljala nam tu i tamo neke informacije. Ona to nije
koristila direktno za sebe jer je bila anga`ovana samo u {tabu. To su bile insajderske
informacije, tipa {ta se sprema, {ta je neko rekao u prolazu, neki tra~evi, ali ni{ta tipa neke
afere. Isto tako, moja drugarica sa kojom sam radila u jednom listu, sad je u /novinar
pomenuo konkretno ministarstvo/ ministarstvu, ali od nje nikada nisam dobila nikakvu
informaciju, iako sam poku{avala." (Novinar, 7 godina iskustva, dnevni list)

"Nisam bio ni{ta od navedenog. Znam nekoliko kolega koji se nalaze u takvim pozici-
jama, ali se njihovo kori{}enje te veze mahom svodi na agitaciju u korist partije." (Novinar,
4 godine iskustva, dnevni list)

"Nisam, ali bih mo`da radila u budu}nosti. Mislim da je kori{}enje takvih situacija, kao
izvora, sukob interesa. Znam neke svoje kolege koje su radile u izbornom {tabu Miroljuba
Labusa, pro{le godine." (Novinar, 10 godina iskustva, agencija)

"Nisam, mada ima tih slu~ajeva. To nije dobro zbog objektivnosti i nezavisnosti integri-
teta novinara, zatim mo`e do}i do zloupotrebe i pritisaka onih za koje je neki novinar
radio." (Urednik, 34 godine iskustva, dnevni list)

"Poznato mi je. Jedna koleginica iz mog medija, koja se jo{ vodi kao radnik na{e ku}e,
po ugovoru radi kao {ef kabineta (pomenuto ime konkretnog ministra) ministra. Za druge
ne znam pouzdano." (Urednik, 14 godina iskustva, radio)

"Ne. Mislim da to nije dobro i da se pre ili kasnije negativno odrazi na novinarsku
profesiju. Mislim da novinari ne treba da se upu{taju u takve eksperimente. To ka`em zato
{to politika uvu~e ~oveka i on, jednostavno, ne mo`e da se vrati ~ist u svoju profesiju i
uvek nosi politi~ku hipoteku na svom radu. Dobar novinar mo`e da na|e bezbroj na~ina
da do|e do informacija i ne mora da se uklju~i u izborni {tab da bi do njih do{ao." (Novi-
nar, 18 godina iskustva, agencija)
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Da li ste bili u prilici da savetom ili na neki drugi na~in uti~ete na
dono{enje neke odluke u nekoj od politi~kih partija ili javnih institucija
kroz neformalne konsultacije, uzgredni savet, stvaranje atmosfere ili
na drugi na~in? Znate li da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo
takvih slu~ajeva?

"^esto sam bio u takvim prilikama, prosto pitaju me za savet. Nekad se doga|alo da
se prihvati, nekad ne, sve zavisi od opredeljenja politi~kih aktera i njihove spremnosti da
prihvate ne{to {to im se ne svi|a. U mom listu niko ne sme da bude ~lan stranke, a
posebno ne aktivista. Ako je bilo takvih slu~ajeva, dolazilo je prvo do opominjanja tih
novinara, zatim sankcija i na kraju prekida saradnje. Ako mu je va`nija politi~ka stranka
neka se tamo anga`uje." (Urednik, 34 godine iskustva, dnevni list)

"Da, bila sam u takvim situacijama, a znam i kolege koje su tako|e bile u takvim prili-
kama." (Novinar, 22 godine iskustva, dnevni list)

"Bila sam u prilici da dam savet, ali nije se ticao nekih presudnih politi~kih odluka.
Naj~e{}e posavetujem nekoga od svojih biv{ih kolega novinara, koji se sada bave politi-
kom. Ne znam za druge slu~ajeve, jer novinari slabo pri~aju o svojim vezama sa politi~a-
rima. To se krije, ali verovatno postoje takvi slu~ajevi." (Novinar, 10 godina iskustva, agen-
cija)

"Da, bio sam u prilici, pogotovo u nezvani~nim susretima sa ~lanovima vlade, a formal-
no sam ~lan savetodavne grupe za Zakone o medijima, odnosno informisanju i radiodifu-
ziji. De{avalo se da me politi~ke stranke pitaju o ne~emu, {ta mislim da bi trebalo da se
radi, i sli~no. Takvo anga`ovanje je vrlo delikatno zbog opasnosti da se uvu~ete u stranku
i njene poslove. Me|utim, davanjem saveta ne odustaje se od neutralnosti medija, jer
saveti koje recimo ja dajem nisu ba{ oni koje bi `eleli da ~uju, tako da ako sam u prilici -
{to da im ne ka`em. Mislim da je obaveza medija da ka`u kako neku stvar vide." (Urednik,
24 godine iskustva, dnevni list)

"Da, prijateljski sa nekim, ali me nisu shvatali ozbiljno. Ne bih smela da tvrdim za druge
medije." (Urednik, 20 godina iskustva, radio)

"Da, samim tim {to sam bio u stranci u~estvovao sam u odlu~ivanju, kao i u izbornoj
kampanji." (Novinar, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Da, u razgovoru, to je bilo neobavezuju}e, ali vole da saslu{aju mi{ljenje. Pretposta-
vljam da ima toga me|u kolegama. Vole sagovornici da saslu{aju na{e mi{ljenje jer smo
mi u toku, imamo vi{e izvora." (Novinar-urednik, 10 godina iskustva, dnevni list)

"Godine 1996, u vreme protesta Koalicije Zajedno, kolega iz lokalnog radija mi je javio
da njegova ku}a treba da bude pripojena RTS-u i da im je policija u zgradi. Pozvala sam
predsednika GO DS-a i dala mu tu informaciju. Pretpostavljam da sam time uticala na
njihovu odluku. Savete ne dajem jer nisam u takvim odnosima sa politi~arima." (Novinar,
15 godina iskustva, nedeljni list)

"Imala sam takvih prilika i to ~esto, posebno kad radim neki sektor. Ja sam godinu
dana radila u Skup{tini i ti se zbli`i{, ima{ prakti~no privatne kontakte. Ne mogu da tvrdim
da je mene neko poslu{ao, ali bila sam u prilici da ka`em 'to {to ste uradili je takva
glupost'. Ne zna~i da me je neko poslu{ao. Ja sam npr. smatrala da DS treba da odr`i
konferenciju na kojoj }e Neda Arneri} re}i gde je tog dana bila i da ne ma{u sa nekim
glupim papirima, da je to afera koja }e ih ko{tati glasova, {to se na kraju pokazalo kao
ta~no. Tako sam im govorila kada su oduzimali mandate DSS-u. Najbli`i kontakti koje
imam su kontakti sa DS-om. Primetila sam da novinari la`u da vr{e uticaj na politi~are i da
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su dobri sa njima, {to je tako|e vrlo zanimljivo. Ja njima ukazujem na neke stvari, mislim,
vi{e kao gra|anin i trudim se da se to nikada ne odrazi na moj prilog. Mada, tvrdim da je
najve}a la` da su novinari objektivni. Znam da kada montiram prilog, od pokrivalica koje
}u staviti zavisi kako }e da bude konotiran taj prilog. Tako da je taj prilog subjektivan. I
apsolutno stojim iza toga da ne postoji nezavisan medij. Ma ti si bre potpuno zavisan od
onog ko te pla}a. I to }e uvek tako biti. Vidim kako je prilog izmontiran i kako su kolege sa
raznih medija uvrstile slike. I ta slika }e razli~ito da deluje na ljude razli~itog obrazovanja
i nivoa informisanosti. To su te neke nijanse kojim se svi slu`e. Ja ne znam ni {ta zna~i biti
nezavisan i objektivan." (Urednik, 3 godine iskustva, privatna TV)

"Jesam. Novinari i politi~ari, posebno ovi postpetooktobarski dok su bili u opoziciji,
li~no su se poznavali i dru`ili, {to nije bitno za posao. Mnogo puta se razgovaralo formal-
no i neformalno. Znam da su neke od va`nih do manje-vi{e zna~ajnih odluka donesene
po savetu novinara, kroz }askanje, itd. Za sebe mogu
da pomenem da sam za godi{njicu 5. oktobra predlo-
`io Otporu da na onim majicama, sa imenima 'prvih sto'
ostave prostor i da se neko od gra|ana sam upi{e. Ali,
znam za kojim je stolom smi{ljena glasina da SPS pri-
prema zakon o reviziji otkupa stanova. Nisam bio prisu-
tan, ali znam." (Urednik, 16 godina iskustva, privatna
TV)

"Jesam, jer imam puno prijatelja koji su nekada bili
opozicija, a danas su u vlasti, mada nisu istaknuti. Ma-
nje u vezi partija, a vi{e oni na dr`avnim funkcijama, ali ne nekim naro~ito va`nim. Oni
pitaju za savet jer su normalni ljudi. Znaju moj stav, da ne paktiram sa partijama." (Ured-
nik, 14 godina iskustva, agencija)

"Ne, ja sam se uvek trudio da to gledam sa strane. [ah se najbolje igra kad se gleda sa
strane. Veliki broj novinara pripada odre|enim politi~kim grupacijama i tako su do{li do
direktorskih mesta." (Novinar, 30 godina iskustva, nedeljni list)

"Ne, nisam. Smatram da to nije deo mog posla, u skladu sa neutralno{}u i nepristra-
sno{}u medija. Jedna na{a koleginica je kod ministra /pomenuto konkretno ime/, svog
kuma, uticala da na{em mediju ne da intervju ili ne odgovori na neko va`no pitanje."
(Urednik, 14 godina iskustva, radio)

"Pi{em o ekonomiji, tako da nisam bila u prilici da uti~em, pogotovo ne na politi~ke
odluke. De{ava se da me pitaju ljudi iz ekonomskih institucija ili banaka, {to je moj fah, za
neke savete tipa {ta ja mislim da bi trebalo da se uradi, vi{e organizacione savete. Ali
znam novinare koji su recimo politi~arima ili nekom ministru rekli: 'Ej, ljudi, pa jeste li vi
normalni, {ta to radite?', ali ne znam koliko su ih oni poslu{ali i koliko je to njihovo imalo
uticaja." (Novinar, 8 godina iskustva, dnevni list)

"Poznajem urednika jednog medija koji je vi{e portparol jedne partije, a ka`e da nije na
papiru ~lan te stranke. Naravno da mislim da ima nadoknadu za to. To je vidno, jer znam
tu osobu kad je po~injala da radi, znam kako je dolazila na posao, kako je bila obu~ena,
kako je mirisala, koji parfem koristi i tako to. Znam da je njen mu` radio neke poslove
zahvaljuju}i njenim vezama. Na tom mediju su ra|ene kampanje za predizborne spotove,
kasnije je postala direktor. To je lokalni, javni medij, i to zna ceo grad." (Urednik, 9 godina
iskustva, privatna TV)

"Razgovarao sam sa mnogim politi~arima u neformalnim kontaktima i slobodno izra-
`avao svoje mi{ljenje. Da li je to neko prihvatao kao savet ili ne, nikad me nije interesova-
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lo. Ali, nikad me niko nije zvao, niti sam imao priliku da savetujem, 'di`em atmosferu' i sl.
Bilo je nekih slu~ajeva, ne znam da li je bilo i u mom mediju. Poznajem kolege koji rade
kao savetnici i mislim da su sve manje novinari, a sve vi{e deo aparata svojih poslodava-
ca, te prime}ujem da isti gube ose}aj za objektivno prikazivanje politi~kog ̀ ivota." (Novi-
nar, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Verovatno da jesam preko svojih tekstova, naravno, ako su ih ~itali. Ne bih to uradio
nikada za d`abe, ve} ako mi neko plati, za dobre pare. Zna~i neko dâ cenu, sklopimo
ugovor na odre|eno vreme i to je OK, dava}u savete. Ima pri~a da je bilo takvih slu~ajeva
me|u kolegama i to je razumljivo, jer stranke imaju lo{e informativne slu`be i savetnike,
pa onda anga`uju dobre novinare koji postaju klju~ni savetnici. Mislim da je po{teno
raditi kampanju za pare, da se lepo sklopi ugovor sa strankom ali bez u~lanjenja. Kad
nam ugovor istekne - hvala lepo, dovi|enja i nema da me juri da sam mu ja sada ne{to
du`an." (Novinar, 10 godina iskustva, dnevni list)

Da li ste kao izve{ta~ ili urednik posredovali me|u politi~kim akterima?
Znate li da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Ako je pitanje da li sam informacije koje sam dobio na konferenciji za novinare jedne
stranke ili li~nosti koristio kao povod pitanja na drugoj konferenciji, onda je odgovor da. U
suprotnom ne." (Novinar, 5 godina iskustva, privatna TV)

"Bilo je, sticajem okolnosti. To se de{avalo onda kada sam bila u prilici da razgovaram
sa nekim politi~arem i ka`em: ovi drugi misle ovako, imaju ovakav stav po tom pitanju.
Bila je to ona varijanta, {ta misli ovaj ili onaj, a mene je zanimalo {ta misle svi. To ne bih
nazvala posredovanjem." (Urednik, 14 godina iskustva, radio)

"Nisam to radio, zbog svog principijelnog stava. Ali, znam da toga ima u drugim medi-
jima. Znam novinara koji je u no}i izme|u 5. i 6. oktobra 2000. spojio Ko{tunicu i Pavko-
vi}a. Isto tako, znam da dva politi~ara nisu mogli da se pomire, pa je jedan novinar uspeo
da ih pomiri." (Urednik, 14 godina iskustva, agencija)

"Ja nisam. Navodno, znam da moje urednike zovu neki politi~ari da bi ostvarili kontakt
sa nekim drugim politi~arima. Bilo je takvih pri~a i to je ono {to ja znam iz tre}e ruke. Da
je preko urednika poslata pri~a unutar DOS-a, od jednog do drugog lidera, a da svi ostali
to ne saznaju." (Novinar, 7 godina iskustva, dnevne novine)

"Ne, to nisam nikada radila. Stvarno nikada. Pre svega, nisam bila u prilici, ali ne mogu
da tvrdim da ne bih. I ne znam nikoga ko je bio u toj prilici. Rekla bih ti da znam. Stra{no
je interesantno da politi~ari znaju {ta se sprema u onom drugom taboru. Na primer, Mihaj-
lovi} je znao unapred da }e G17 udariti po njemu, oni znaju izme|u sebe. E, sad, ko
prenosi te informacije, ja ne znam. Znam samo da je najve}a zabluda i la` da se politi~ari
me|u sobom ne dru`e. Ja bih da napravim skrivenu kameru koja }e snimiti politi~are pre
tv-duela, pa da ljudi vide kako se oni izljube iza kamera. A narod se tu~e zbog njih. Pa,
pretpostavljam da me|u strana~kim li~nostima ima ljudi iz suprotnih tabora koji su u
bliskim odnosima. Ne ka`em da nema i novinara koji ne posreduju, ja ne znam neki
primer, ali mislim da je to vi{e tajna veza me|u politi~arima. Fakat je da politi~ari imaju
najbolje informacije jedni o drugima." (Urednik, 3 godine iskustva, privatna TV)

"Ne verujem da je to bilo posredovanje, ali verujem da su umeli da ~uju. Mislim da
jeste, ali to se uvek obavijalo velovima tajne zbog straha." (Novinar, 34 godine iskustva,
radio, TV i novine)
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"Ne, ne bih rekla, mislim da oni ne pristaju na takav uticaj novinara, jer znaju da u
javnost uvek mo`e da iza|e ne{to {to ne bi trebalo." (Urednik, 20 godina iskustva, radio)

"Ne. To sam izbegavao zbog svog integriteta. Samo kada bih se li~no odlu~ivao na to.
Trudio sam se da to bude korisno za neko javno dobro ili da na taj na~in izvu~em neku
informaciju. Ipak, nisam zastupnik toga, iako sam to radio i radim ponekad. Ne zastupam
to jer je kod nas ina~e izra`eno to spletkarenje, ima raznih {ibicara. Li~no, to izbegavam.
Volim da posedujem podatke ali ne volim da ih koristim. Ne uzimam pare za to da posre-
dujem. Ja znam da politi~ari izbacuju neke stvari o~ekuju}i da }e se to preneti na odre|e-
na mesta. E ba{ to mogu da prepoznam. Ne}e oni mene ba{ tako lako iskoristiti. Ovo je
pa~ija politi~ka {kola, to je samo pitanje iskustva. Daleko je to sofisticiranije i opasnije na
Zapadu /bio je u SAD u nekoliko navrata, u raznim PR {kolama/. U svakoj stranci postoji
neko ko poku{ava da se ovako ili onako infiltrira u odre|eni medij. Oni ~ak podele medije,
sektore me|u sobom. Oni u svakoj redakciji imaju po nekog novinara koji dotura informa-
cije o toj redakciji. A ti ljudi su vi{e op~injeni ~injenicom da se neko iz politi~kog `ivota
bavi njima, nego {to uzimaju nadoknadu za to. Oni koji uzimaju nadoknadu, ako ih ima,
ne}e tako lako dopustiti sebi rizik da ih prepozna{. Mada, ja ne verujem da toga ima. Ja
znam ko u mojoj redakciji komunicira sa kim. Kontroli{em ih." (Urednik, 12 godina isku-
stva, privatna TV)

"Ne. U nekim sredinama, kao {to je Leskovac, novinari mogu da budu va`ni u tim
odnosima, s obzirom na palana~ki mentalitet. To su radili iz li~ne koristi." (Novinar, 30
godina iskustva, nedeljni list)

"Nikad, taman posla. Ne znam detalje u vezi sa drugima, neke kolege to jesu radile, ali
ne na visokom, ve} na nekom ni`em nivou." (Novinar, 10 godina iskustva, novinska agen-
cija)

"Nikada nisam imao odnose sa politi~arima koji bi podrazumevali neku prisnost i dru-
garstvo. Zbog toga, ne samo da nisam posredovao, sve da sam i hteo, a ina~e to ne bih
ni prihvatio. Za neke znam, ne ba{ u mom mediju, i tu je vi{e re~ o politici nego o novinar-
stvu." (Novinar-urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Posredovao sam izme|u Zorana @ivkovi}a i M. Smiljani}a, dakle, u jednom trenutku
sam posredovao izme|u predstavnika sindikata i predstavnika vlade." (Urednik, 25 godi-
na iskustva, radio)

Da li ste neke ~injenice znali ranije ali ste ih upotrebili tek tokom izborne
kampanje? Znate li da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih
slu~ajeva?

"Ima medija koji pumpaju i tempiraju informacije odnosno obavljaju politi~ki posao,
postaju instrumenti politi~ara." (Urednik, 34 godine iskustva, dnevni list)

"Ne mogu da se setim u svom slu~aju, ali toga i te kako ima - da se informacija pusti
kada nekome odgovara. I to vi{e rade politi~ari i ostali, nego novinari, posredno tempiraju
informaciju, pu{taju i poku{avaju da je plasiraju u odre|enom trenutku, a kao izve{tava~
prisiljen si da o tome pi{e{, odnosno oni te koriste za svoje potrebe. A mo`da ti nekad i
urednici skre}u pa`nju da bi sada ba{ bilo dobro da o tome pi{e{." (Novinar, 8 godina
iskustva, dnevni list)

"Ne u kampanji. Postoje neke stvari koje su vi{e na nivou rekla-kazala. Ili neko do|e i
ka`e da ima neke podatke. Neki dan su do{li neki iz carine i doneli su podatke koje sam
ja dalje istra`ivala ne razmi{ljaju}i ko sedi u carini. Meni je urednica rekla 'nemoj sada da
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se bavi{ time', ali ja procenim koji motiv ima taj koji mi podatke daje. Meni je prva stvar da
vidim koliko je to zanimljivo i zna~ajno, a tek onda razmi{ljam ko informaciju plasira i
za{to. Ako procenim da neko nekome ̀ eli da smesti, to nikako ne ide." (Urednik, 9 godina
iskustva, javna TV)

"Ne, ne sigurno. Mi kampanje pratimo isto kao i svi drugi i kre}e se u granicama onih
saznanja do kojih do|emo na mitinzima, konferencijama. Tako da bih primetila i da neko
ne{to poku{a da provu~e. Mislim, sada su svi mediji pod lupom, nekako mi nije ni logi~no
da se sada neko na taj na~in kompromituje. Ho}u da ka`em to bi bilo suvi{e o~igledno.
To ka`em onako, nije da sada ne{to znam da je bilo poku{aja, nego prosto ne{to tako
razmi{ljam. Zna~i to ostaje u granicama nekih redovnih izve{taja. Svi smo mi dosadni i
niko ne izbacuje ne{to epohalno novo tokom kampanje. Bar ne onoliko koliko ja pratim
ostale medije, a trudim se." (Urednik, 3 godine iskustva, privatna TV)

"Ne, nismo to nikada radili. Mislim da ima toga, na primer u dnevnoj {tampi, u listovima
koji se pojavljuju uo~i izbora, obave neku funkciju i ugase se posle toga. Ili mislim na
pojedine emisije u elektronskim medijima koje se pojave samo uo~i izbora. Onda to go-
vori da ne{to nije u redu. Va`no je da se ima kontinuitet. Ono {to ste radili pre izbora da
radite i posle njih. Osim toga, ja kao novinar odgovoran sam isklju~ivo prema javnosti,
prema svojim ~itaocima, a ne prema bilo kakvim izborima. Izbori su samo deo udaranja
pe~ata na tu javnost." (Urednik, 34 godine iskustva, nedeljni list)

"Ne, pa to je manipulacija ~injenicama, propaganda i poku{aj uticaja na javno mnje-
nje, suprotno je s etikom. Po tom pitanju ima dosta gorkih iskustava - ima medija koji time
manipuli{u, a te ~injenice je po pravilu te{ko dokazati. To ne rade ni sami mediji, ve} oni

koji njima manipuli{u, tempiraju i otvaraju afere u tre-
nutku koji im odgovara. To su takozvani Spin doctors -
podsti~u javnost time. Nekad mogu da lociram te gru-
pe i da prepoznam efekte koje `ele da postignu i koji
nisu od op{teg interesa, ve} su njihovi li~ni. Na primer,
radikali - stalno se pri~a kako }e imati najvi{e glasova i
mandata iako je potpuno jasno da to nije ta~no, to je

o~igledna manipulacija i indirektan uticaj na bira~e, poku{aj da se upla{e i glasaju protiv
radikala. Mada, to su radili i Francuzi pre dve godine protiv Le Pena." (Urednik, 24 godine,
dnevni list)

"Ne, time se ne bavimo. U ovoj ku}i, kad imamo informaciju i pri~u, ne ~ekamo pogo-
dan trenutak nego je pustimo kad smo sigurni da stojimo iza te informacije. Siguran sam
da ih ima dosta. Posebno u kontrolisanim medijima a takva je ve}ina. Imali smo situaciju
da je politi~ar davao izjavu na{em novinaru /koji mu se predstavio/. Kad je izjava data i
kad je ponovo ~uo sa koje je novinar televizije, zbunio se. Rekao mu je 'vi ste iz televizije
koju mi ne mo`emo da kontroli{emo'. Novinar je po{ao a politi~ar ga je pozvao i dodao
'ali ja najvi{e volim da gledam va{e vesti'." (Urednik, 16 godina iskustva, privatna TV)

"Ne. Opet moram da pomenem da su ove novine specifi~ne, a i sama redakcija. Ako
mogu da komentari{em druge medije, rekla bih da ima medija koji se pona{aju kao gru-
pa za pritisak i ima medija koji direktno lobiraju za jednu od mogu}ih politi~kih opcija ili za
neku od politi~kih li~nosti. Mi to ne radimo zato {to to nama uop{te nije u fokusu, ali zato
{to i smatramo da je posao medija da informi{e. Na{ fokus je taj da u predizbornoj kam-
panji poku{amo da ulovimo neku koli~inu gluposti ili da predizborne programe provu~e-
mo kroz neko sito i da poka`emo kako se u kampanjama nekriti~ki pri~a sve i sva{ta. Da
probamo da poka`emo drugu stranu, da ve}ina tih stvari ne stoji, nije realna ili je pomak

"Neki iz carine doneli
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se bavi{ time'"
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u odnosu na ono {to je u prethodnom periodu ta stranka ili li~nost radila. Mi imamo taj
pristup, ne uklju~ujemo se direktno u to, jer mi ne moramo da pratimo te dnevne informa-
cije. Verovatno je kolegama iz dnevnih redakcija, televizija, vi{e politi~ki orijentisanih me-
dija mnogo te`e da prate te kampanje, oni to moraju." (Urednik, 26 godina iskustva, ne-
deljni list)

"Nisam ih koristio, naro~ito ne u vreme kampanje. Verujem da jeste. Mislim da su to
uglavnom novinari koji su bili naklonjeni ili nenaklonjeni nekim strankama i da su to kori-
stili kao insinuaciju koja bi trebalo da bude istina. A pretpostavljam da su cilj i svrha samo
njima poznati." (Novinar, 34 godine iskustva, radio, TV i novine)

"Nisam ja iz te pri~e, pa da tako ne{to radim. I sve {to sam rekao za prethodno pitanje,
u principu va`i i za ovo. Takav na~in rada je tipi~an za one medije koji su zasnovani na
aferama i le{inarenjima, i obzirom da se uglavnom zna koji mediji zastupaju koje politi~ke
opcije, jasno je da }e oni u datom trenutku plasirati ne{to {to tim opcijama i odgovara."
(Urednik, 25 godina iskustva, dnevni list)

"Tempirao nisam, ali ponavljao ne{to od ranije jesam. Od mno{tva informacija koje
prikupim, ako su se neke informacije aktivirale u samoj kampanji, onda je to bilo nesve-
sno. Ali, {ta kod nas zna~i to pitanje? Kod nas je predizborna kampanja non-stop! Da li je
kampanja za prevremene izbore deo predizborne kampanje? Jeste ako se izbori raspi-
{u." (Novinar-urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Toga u novinarstvu i te kako ima, jer to u predizbornim kampanjama posebno rade
politi~ke stranke kada preko svog uticaja i svojih novinara doturaju neke ~injenice medi-
jima. To se zove tempiranje informacija i to je neizbe`no. Novine za koje ja radim su
konzervativne i po tom pitanju vrlo fer, mada ne mogu da tvrdim da toga nije bilo." (Novi-
nar, 10 godina iskustva, dnevni list)

"Ne, nikada nisam skrivao informacije jer `ivim od svog posla. Zato se i trudim da sve
{to objavim prvo proverim, pogotovo ako je iz nepouzdanih izvora. Mislim da vest koja je
interesantna i koja }e mi doneti materijalnu satisfakciju treba i mora da bude ta~na. Ne
razmi{ljam kako }e uticati na politi~ke odnose ili izbornu kampanju, razmi{ljam samo da
to bude ta~no. Ne bih se zakleo da toga nema u drugim medijima, ali ja ne znam nijedan
takav primer." (Novinar, 18 godina iskustva, agencija)

Da li su u va{em mediju svi akteri u`ivali iste mogu}nosti da njihovi
stavovi budu dostupni javnosti? Znate li da li je u nekom drugom mediju
bilo takvih slu~ajeva?

"Apsolutno. Imaju iste mogu}nosti, ali ne bih rekao da su te mogu}nosti naro~ito veli-
ke, s profesionalnog standarda gledano. Ako stavovi ne donose nekvalitetne tekstove,
onda imaju iste mogu}nosti. Stav se uvek vidi, ne mo`e da se poni{ti. Ne postoji ta ured-
ni~ka intervencija koja mo`e da poni{ti ne~iji stav, osim ako se tekst ne iskasapi do nepre-
poznatljivosti. U prethodnom nedeljniku imao sam apsolutnu slobodu, ~ak vi{e slobodu
da iska`em stav nego ~injenice. Osim u nekim momentima. Lo{e je bilo to {to su to bili
najkriti~niji politi~ki momenti. U dnevnim novinama je druga~ije. Pitanje slobode je pitanje
izbora teme. To je svuda, ali se u dnevnom listu na to svodi. Ako nisi komentator, ti nema{
prostor da prika`e{ stav osim samim izborom teme. Ja sam imao tu slobodu da biram
teme, ali pod specifi~nim okolnostima, njima je trebalo kakvo-takvo ime, a meni posao.
Ali, odatle pa nadalje, niko nije imao slobodu. Pitanje je {ta bi se de{avalo i sa mnom da
sam tamo ostao. Pa kako urednik uti~e na to kako }e biti ura|ena neka tema?! Prvo,
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izborom teme, a onda izborom novinara koji }e to da uradi. Postoje novinari kojima su
dodeljene odre|ene teme, ljudi itd., a drugima koji isto poku{avaju to nije dozvoljeno.
Nikad to nije otvorena zabrana, nego - 'neka, bolje }e to on, ti uradi ovo'." (Novinar-
urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Da, ali mnogi to nisu iskoristili. ^im do|u na vlast menjaju brojeve telefona i komuni-
ciraju isklju~ivo preko PR-ova i u ve}ini slu~ajeva se ne ogla{avaju na tra`enu informaciju
koju ja onda ~ekam dva-tri dana. A opozicija bukvalno peva i spremni su uvek da ti daju
izjavu." (Novinar, 4 godine iskustva, dnevni list)

"Daje se nekome ve}i ili manji prostor, u zavisnosti od klime ili od straha od vlasti. To se
uglavnom radi sistemom telefona, pritisaka. Ono {to treba da odredi zastupljenost u me-
diju treba da bude zna~aj onoga {to radi, ne samo da to bude zna~aj funkcije. Ali to se
nigde ne radi tako. Na`alost. I svi smo mi izve`bani da pustimo nekoga iz vlasti iako nije
zanimljiv. Kada bismo primenili princip zanimljivosti ne znam {ta bi, po meni, ostalo u
programu. Ali mi svi mlatimo praznu slamu." (Urednik, 12 godina iskustva, privatna TV)

"Jesu svi relevantni, a me|u njima su i oni koji mi se ne dopadaju, ali ako ih ne bih
pustio to bi vodilo nekoj vrsti cenzure. Ima onih aktera koji su stalno ljuti, drugi bi da ih
malo vi{e proguramo... Lako se prepoznaju mediji koji preferiraju odre|enu stranu, ali
mislim da je po tom pitanju u~injen veliki napredak u odnosu na period pre 5. oktobra
kada nisi mogao da vidi{ razli~ite stavove. Ne mislim da je to lo{e {to jedni vi{e pu{taju
gra|ansku opciju, a drugi tradicionalnu." (Urednik, 24 godine iskustva, dnevni list)

"Jesu, jer agencija mora sve jednako da tretira. Drugo je {to neki politi~ari ne}e da
nam daju izjave ili imaju lo{u press slu`bu, ali mi smo otvoreni za sve. Mislim da je STB
favorizovao Mi}unovi}a, a na TV B92 do pred sam kraj kampanje za predsedni~ke izbore
nije bilo Tome Nikoli}a." (Novinar, 10 godina iskustva, agencija)

"Kao urednik sklon sam tome da pu{tam sve politi~ke opcije u mom mediju u skladu
sa nekim elementarnim novinarskim kodeksom. Svako ko ima argumente da brani svoje
stavove - to mo`e biti objavljeno." (Urednik, 25 godina iskustva, dnevni list)

"Mislim da je moj medij po tom pitanju vrlo korektan i neutralan. E sad, sve je to u
skladu sa vlasnikom medija, mislim nije zabranjeno da mediji vi{e podr`avaju jednu opci-
ju, da je favorizuju, pogotovo ako ta opcija ima veze sa vlasnikom medija." (Novinar, 10
godina iskustva, dnevni list)

"Mislim da nisu. Mislim da je bilo, da ih ima i da }e ih biti. I to nije vezano za program-
ske politike medija nego za li~nosti i njihova prosu|ivanja o pravim vrednostima ili istina-
ma." (Novinar, 34 godine iskustva, radio, TV i novine)

"Mislim da nisu. Previ{e forsiramo G17 plus i SRS. Na primer - u predsedni~koj kam-
panji Tomislav Nikoli} je imao tri intervjua dok Velimir Ili} nije imao nijedan. Ni drugi mediji
nisu ni{ta bolji." (Novinar, 4 godine iskustva, dnevni list)

"Mislim da svako ima mogu}nosti da iska`e svoj stav. Ve}ina nas radi zajedno i preko
30 godina. Dobro se poznajemo, pro{li smo kroz jednu o{tru {kolu novinarstva i kroz
jednu odre|enu {kolu mi{ljenja, na~ina razmi{ljanja. Na{e politi~ke orijentacije ne mogu
da ka`em da su identi~ne, ali je stepen komunikacije me|u nama mnogo ve}i nego u
drugim redakcijama. To govori sama ~injenica da se o svakoj temi otvoreno razgovara i
nikad se ne de{ava da, na primer, glavni urednik ili neko to prese~e. Evo imamo saradni-
ka koji pi{e o stanju na svetskim berzama, a koji je ube|eni antiglobalista. I ~ini mi se da
on tako manija~ki prati berze samo zato {to ~eka dan kad }e Amerika propasti. Ali, on
pi{e lucidno, pametno, ta~no. U drugim medijima, kada se novine prave bez koncepta a
sa vi{e tih dnevno-politi~kih uticaja, manje je {ansi za to. Svojevremeno sam objavila
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seriju tekstova o profesoru koji je tako|e antiglobalista, mada mi na postavku globalizaci-
je ne gledamo kao na fenomen sa negativnim predznakom. Ali, sumnjam recimo da bi
NIN objavio ne{to {to bih napisala kontra onoga {to pi{e recimo jedan njihov kolumnista
o ekologiji." (Urednik, 26 godina iskustva, nedeljni list)

"Mislim da na ovakav upit nije ura|eno nikad nikakvo istra`ivanje u na{oj ku}i. Osim
toga, nemam uvid u ukupnu ure|iva~ku koncepciju i praksu." (Urednik, 30 godina isku-
stva, dnevni list)

"Svi akteri imaju iste mogu}nosti. Ko god se obrati mom listu, od perifernih stranaka
pa do velikih, svi su imali otvorena vrata. I bilo je tekstova koji su bili hvalospevi, ali i o{trih
kritika na ra~un vlade. Mislim da mediji u Srbiji i nisu neslobodni. Pitanje je vlasnika i
njegovih afiniteta. Tipi~an primer je BK. Kada Bogoljubu Kari}u odgovara da bude u do-
brim odnosima sa vladom, da bi postigao ve}u cenu za Mobtel, on je hvali, i obrnuto.
^ovek koristi svoj medij i to je normalno." (Novinar, 18 godina iskustva, dnevni list)

"Ne, nisu u`ivali ista prava, ja ne znam za medij u kojem nije tako." (Novinar-urednik,
10 godina iskustva, RTV)

"Ne, oni hrabriji preuzimali su odre|eni rizik. To se odnosi na sve medije koje znam.
Vlasnik Staf radija otpustio je ~etiri novinara, tri tehni~ara i jednog menad`era i to niko nije
`eleo da objavi da ne bi dolazilo do sukoba medija." (Novinar, 30 godina iskustva, nedelj-
ni list)

"Ne, time se ne bavimo. U ovoj ku}i, kad imamo informaciju i pri~u, ne ~ekamo pogo-
dan trenutak nego je pustimo kad smo sigurni da stojimo iza te informacije. Siguran sam
da ih ima dosta. Posebno u kontrolisanim medijima a takva je ve}ina. Imali smo situaciju
da je politi~ar davao izjavu na{em novinaru /koji mu se predstavio/. Kad je izjava data i
kad je ponovo ~uo sa koje televizije je novinar, zbunio se. Rekao mu je 'vi ste iz televizije
koju mi ne mo`emo da kontroli{emo'. Novinar je po{ao a politi~ar ga je pozvao i dodao
'ali ja najvi{e volim da gledam va{e vesti'. (Urednik, 16 godina iskustva, privatna TV)

"Nikada svi akteri nisu imali iste mogu}nosti u mom mediju, pogotovo politi~ke stranke
i politi~ari. Disparitet je bio i vi{e nego o~igledan. Tako je u svim medijima koje pratim
otkako znam za njih." (Novinar, 4 godine iskustva, dnevni list)

"Nisam ba{ sigurna, mislim da ljudi jo{ uvek zaziru. Imam kolege koji javno ka`u - ja
sam u toj i toj partiji, a neki kriju. Mo`da je to strah od gubitka posla. Ne znam za druge
medije, ali ovde je to sigurno." (Novinar-urednik, 10 godina iskustva, dnevni list)

"Pitanje je kako ti to upakuje{, jer ti si u ratu s njim. Pitanje je kako vodi{ taj spor. Na koji
na~in montira{ i tako dalje... Ali prenosili smo ga. Mada mislim da smo ga prenosili objek-
tivno. On je eksplozivan ~ovek i nije mu bila potrebna na{a televizija da ga montira, da ga
brukamo. Mi smo ga prenosili mo`da i vi{e, jer je nama bio interesantan. Ostali su brzo to
prestali da prate. Besplatna propaganda. Eto, to su ti ratovi." (Urednik, 3 godine iskustva,
privatna TV)

"Svi smo mi bili protiv Milo{evi}a, ali ako }emo se pona{ati onako kako se Milo{evi}
pona{ao onda sve to nema smisla. Redukcija postoji u mnogim medijima, ali naravno
radi se mnogo diskretnije. S druge strane, to mo`e da nosi i predznak perfidnog. Ja to
kao profesionalac mogu da prepoznam, ali sigurna sam da drugi ne mogu. Jer ja pratim
sve medije i mogu da prona|em suptilne detalje. Drugi ljudi ne ~itaju pet novina pa da
mogu da procene, da na|u sredinu. Ja mislim da nema nekog naro~ito otvorenog priti-
ska. Mislim da su u pitanju vi{e li~ni odnosi. Prijateljski pritisak. Ili preferencija glavnog
urednika i ljudi koji rade. Te{ko da }e neko ko se borio protiv onog re`ima, a i svi koji rade
na jednom mediju iz iste su pri~e, te{ko da }e taj neko prote`irati radikale, ali mislim da
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kao profesionalci moraju da izbalansiraju takve stvari. Nije to zanemarljiva kategorija."
(Urednik, 20 godina iskustva, radio)

"Svima je pru`ena mogu}nost, ko je kako koristio, to je njegov problem. Pretposta-
vljam da je isto i na drugim medijima." (Urednik, 25 godina iskustva, radio)

"To zavisi od politike ku}e. Evo kako sada stoje stvari sa predsedni~kim izborima i
ovim parlamentarnim. Na jednom {irokom kolegijumu doneta je odlika da se u skladu sa
politi~kom realno{}u, a za realnost se koriste razni parametri, napravi neka hijerarhija
stranaka po njihovom zna~aju. Parametri nisu samo da li je neko parlamentarna stranka,
nego su i ti predsedni~ki izbori ne{to pokazali. U prvu kategoriju svrstali smo ~etiri stran-
ke: radikale, DSS, DS, G17 plus. To je na{a procena. Pa smo u drugu kategoriju svrstali
one manje, koje imaju {anse da na neki na~in pre|u cenzus i na kraju ostale. U skladu sa
tim kategorijama svaka stranka ima i odre|eni status. I to su klju~ni razlozi zbog kojih se
nekome daje prostor. Iskreno da ka`em, ne sti`em da analiziram kako je na drugim medi-
jima." (Urednik, 9 godina iskustva, radio)

"U principu da, ali smatramo da raznim antidemokratskim, nacionalisti~kim, {ovinisti~-
kim i sl., stranama i strankama ne poklanjamo vi{e pa`nje od one za koju smatramo da je
~itaocima dovoljna da zaklju~e s kim imaju posla. Znam. Ima dosta takvih medija koji
o~ito favorizuju jednu stranu ili stranku na u{trb onih drugih." (Novinar-urednik, 7 godina
iskustva, nedeljni list)

"Uglavnom da. Trudimo se da objavimo sve. Evo sada za vreme kampanje, mi jedva
~ekamo da dobijemo sliku, nije bitno sa kog doga|aja i koja je stranka u pitanju. Prosto
nam to treba u vestima. Najgore je pro~itati suvu informaciju bez `ive re~i. Ne znam za
slu~aj da je bilo ne{to krupno a da mi nismo imali drugu stranu." (Urednik, 9 godina
iskustva, privatna TV)

"U principu da, ali nije stvar u tome da li ja ne}u da pustim nekoga ili ne, ve} ve}ina njih
iz DOS-a ne}e da pri~a za moje novine. ^edi kada ka`e{ odakle si, samo {to ne 'puca u
tebe'. Oni sami biraju da ne govore za odre|ene novine, osim u situacijama kada im to
odgovara, prelaze iz te{ke mr`nje u te{ke simpatije prema nama. ^esto se de{ava da se
neko naljuti zbog ne~ega, a kada shvati da mu to nije u interesu, sam se javi. Sada su u
izbornoj kampanji mnogo fini. Na{eg novinara nisu pustili na konferenciju DS-a kada je B.
Tadi} pri~ao. Neka sekretarica ga nije pustila, mi smo to napisali i sutra smo dobili izvinje-
nje iz izbornog {taba." (Novinar, 7 godina iskustva, dnevni list)

"Za sve su uslovi bili isti, ali se na odre|ene stranke i li~nosti gleda sa blagonaklono-
{}u." (Novinar, 8 godina iskustva, agencija i RTV)

"Svi su bili jednako zastupljeni, niko se nije `alio da je zapostavljen. U drugim mediji-
ma, rekao bih da neki, naro~ito lokalni, forsiraju Tomu Nikoli}a. U poslednje vreme, ~ini
mi se da ima malo i favorizacije Ko{tunice." (Novinar, 18 godina iskustva, agencija)

"U mom mediju su apsolutno svi akteri uvek ravnopravno tretirani. [to se ti~e drugih
medija, mislim da je tokom pro{le kampanje za predsedni~ke izbore bilo ~esto forsiranje
pojedinih kandidata, pre svega Mi}unovi}a, a bilo je i medija koji su neopravdano mnogo
vremena i prostora davali Tomislavu Nikoli}u." (Urednik, 14 godina iskustva, agencija)

"U mom mediju nema puno aktera, ali mislim da svi oni koji su pro{li kroz ovu redakci-
ju nisu mogli da se po`ale da su im uskra}ivane mogu}nosti o kojima pitate." (Novinar, 18
godina iskustva, radio)
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[ta ~inite kada se va{e politi~ke ili ideolo{ke preferencije ne sla`u sa
onim {to preovla|uje u va{em mediju? Znate li da li je u va{em ili
nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"^esto sam burno reagovao na neke pojave /u verbalnom smislu/, ali ~esto sam i
ostajao usamljen u tome. To va`i za Leskovac uop{te, bilo je ljudi koji su ostajali bez posla
/dobijali otkaz/ zato {to su bili dosledni. Za sve je kriva politi~ka pripadnost." (Novinar, 30
godina iskustva, nedeljni list)

"Godine 1992, kada sam imala takvih problema, oti{la sam na prinudni odmor jer
nisam htela da u~estvujem u ratnoj propagandi radio stanice u kojoj sam radila. Sada,
nakon 2000, nemam takvih problema jer sam potpuno samostalna u radu a i ure|iva~ka
politika na{e ku}e uglavnom je dobro izbalansirana." (Urednik, 30 godina iskustva, radio)

"Ja nisam dru{tveno-politi~ki radnik i to {ta ja privatno mislim nema veze sa poslom.
Tu sam strogo profesionalan, {ta briga nekoga {ta ja privatno mislim a {ta pi{em. Ako mu
se svi|aju tekstovi on }e da ih ~ita i to je to, a moje privatno mi{ljenje je moja stvar. Na
primer, u Hrvatskoj, ja sam tamo skoro bio - tamo su novinari koji su pisali za HDZ podjed-
nako za{ti}eni kao i drugi, lepo ima{ novinare koji su opredeljeni za jednu ili drugu stranu
i oni rade svoj posao, niko ih za to ne proziva." (Novinar, 10 godina iskustva, dnevni list)

"Kao urednik, nastojim da bez debele rasprave ne pustim tekstove koji su u sukobu sa
medijskim zakonima ili osnovnim postulatima demokratskog i gra|anskog dru{tva. Ne
toleri{em nevaspitanje, nekulturu, nemoralnost i govor mr`nje." (Urednik, 30 godina isku-
stva, dnevni list)

"Kod nas se niko ni{ta ne pita. Moje je da radim, a {ta ja mislim o tome, da li kada dr`im
diktafon pored ne~ije glave imam ̀ elju da ga zviznem ili da mu se uvu~em, to je ve} moja
stvar. Radim sve {to mi se ka`e, takva je profesija. Ono {to ti misli{ oka~i ma~ku o rep. Ne
znam za slu~aj da je neko ka`njen zbog svog politi~kog stava." (Novinar, 4 godine isku-
stva, dnevni list)

"Maksimalno sam tolerantan, zaista, najiskrenije to tvrdim. Zato {to bez tolerancije
nema slobode ni za mene ni za one koji druga~ije razmi{ljaju. Evidentno je da ih je bilo. I
onda govore o neslobodi, nemanju prava i jedni i drugi." (Novinar, 34 godine iskustva,
radio, TV i novine)

"Moje slu{aoce ne interesuju moji li~ni politi~ki ili ideolo{ki stavovi. Ja po{tujem glo-
balnu ure|iva~ku koncepciju radija u kojem radim i trudim se da uvek ostanem u njenim
okvirima, bez obzira na to {to ponekad to mo`e da se razi|e sa mojim li~nim politi~kim
stavom. Uop{te, trudim se da svoju subjektivnost svedem na najmanju mogu}u meru u
svim slu~ajevima." (Novinar, 18 godina iskustva, radio)

"Najpre proba{ na ne{to da uti~e{, a kada shvati{ da ne}e{ mo}i da uti~e{, ili prihvati{
ili se povu~e{. Ja sam se ranije naprosto sklanjala od nekih prljavih stvari, pa i po cenu da
dobijem otkaz, {to se na kraju i desilo. Dakle, imam ne-
ku granicu tolerancije, bila je visoka ali sam je imala.
Sada mi je nezamisliva takva situacija. Jedino mo`da
vreme vanrednog stanja. Bili smo brifovani iz jednog
izvora, ali ovde sada rade takvi ljudi koji su u stanju da
prepoznaju kada je ne{to kontraproduktivno. Eto to je bila mo`da jedina takva pribli`na
informacija." (Urednik, 20 godina iskustva, radio)

"Nemam ideolo{ke preference, a novinar mora da se trudi da budu zastupljene sve
strane. Do ju~e niko iz DS nije hteo da govori za nas. Sada ho}e, jer je po~ela predizbor-

"Vi{e nisam mogao da
trpim... "
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na kampanja. I znam da }e, ako pobede, opet biti nedostupni za nas. Oni koji su poku{ali
da proguraju neki svoj interes /ili ne~iji/ vi{e ne rade ovde. Jedna novinarka je poku{ala
da proda jednu pri~u o duvanskoj industriji i brzo smo shvatili da bi to navuklo tu`be BAT-
a i "Filip Morisa". Detalje ne mogu da ka`em, jer }e ta pri~a verovatno biti objavljena u
nekom drugom listu. Znam da se ~eka formiranje nove vlade, pa }e se onda dovesti u
pitanje privatizacija duvanske industrija, ali to je njihov problem." (Novinar, 18 godina
iskustva, dnevni list)

"Nemam ni ideolo{ke ni politi~ke preferencije i nemam odgovor na ovo pitanje. Ali ljudi
su skloni da na zahtev svojih urednika rade odre|ene stvari... Tako su u jednom listu, gde
sam radio, na zahtev urednika ljudi i{li mimo svoje volje da prate predsedni~ku kampanju
Bogoljuba Kari}a i pi{u afirmativne tekstove o njemu. Ti ljudi to nisu radili pod pretnjom,
ali u principu, svaki urednik zna kojim ljudima mo`e dati takav zadatak. Sigurno to ne
mo`e meni da uradi. Dok sam bio urednik imao sam dva ~oveka u redakciji od kojih je
jedan bio krajnje nacionalno obojen a drugi je bio potpuno mundijalisti~ki tip. Ja sam
njihove stavove ~istio iz tekstova, posle razgovarao sa njima i nastojao da im objasnim da
takva vrsta nastupa kod mene ne prolazi. Imam princip 'sve sa merom', sve mora da ima
neku elementarnu meru. Svaki put kada bih osetio da ne{to naginje privatnom, politi~-
kom ili ideolo{kom stavu, svaki ekstrem, ja sam rezao. Dakle, o~istim tekst i posle razgo-
varam. Ako se to pojavi onda malo zapretim - jednostavno da se ljudi otrezne, da mi ne
poturaju takve budala{tine." (Urednik, 25 godina iskustva, dnevni list)

"Ni{ta ne ~inim, radim svoj posao. Mislim da je to najbolji recept da opstane{. Bilo je,
ima i toga kod nas, ali mislim da to rade pogre{no. Imali su mogu}nost da se iska`u u
svom poslu ali je nisu iskoristili. Njima neslaganje slu`i kao pokri}e za nerad." (Novinar-
urednik, 10 godina iskustva, dnevni list)

"Ostajem sve dok se ne vr{e profesionalni pritisci, a ~im se oni pojave odmah idem.
Svuda ima ljudi koji bi oti{li, ali malo. Uglavnom gun|aju, ogovaraju, ali ostaju sve dok im
se ne uka`e neka bolja prilika." (Novinar-urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Pa, razgovaram sa kolegama, svako iznese svoje mi{ljenje. Ja navijam za jednog
aktera doga|aja, oni za drugog, ali to u vestima ne mo`e da se vidi. Ja bar mislim da
izgledamo objektivno. Pogotovo sada kada je kampanja. Vodim ra~una kojim }u redosle-
dom izve{tavati o partijama, prema zna~aju partije i zanimljivosti doga|aja. Ako je neka
stranka koja ima manje uticaja akter nekog zna~ajnog doga|aja, onda }e mi ona imati
prednost u vestima u odnosu na neku ve}u stranku ~iji je lider, lupam, danas ru~ao.
Svako od mojih kolega ima neko svoje mi{ljenje, ali ja mislim da se na{a li~na opredelje-
nja ne vide. Ali, ponekad se ne{to provu~e, verovatno. Poenta je da svako sme druga~ije
da misli. Recimo, kad smo kod redosleda, ja mogu da prepoznam ko je radio neke vesti
prema tome koga na neki na~in isti~e, ali se o tim nijansama sutradan ne raspravlja na
sastanku urednika. Nemamo nikada neki zvani~an stav koji se name}e. Sem radikala. A
to je bilo opravdano. U drugim medijima ne znam. Niko mi se od kolega nije `alio, ali
pretpostavljam da i toga ima, posebno na privatnim medijima, toga da neko prosto mora
da o}uti. Mi imamo tu slobodu da ka`emo svoje mi{ljenje i da se ono uva`i. Uglavnom se
moje preferencije sla`u s onim {to moj medij plasira." (Urednik, 9 godina iskustva, privat-
na TV)

"Protestujem kod urednika, iznesem argumente za i protiv, ne da bih proturila svoje
politi~ko ube|enje, ve} da bi se objavila istina. Naj~e{}e ljudi ne reaguju jer su navikli da
u ovom poslu ~uju sve i sva{ta." (Urednik, 20 godina iskustva, radio)
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"Retko mi se to doga|a, jer nemam neke posebne koji me ugro`avaju. Ima tekstova
koji mi se ne dopadaju, ali razgovaram sa novinarima i poku{avam da vidim da li je novi-
nar bio izmanipulisan. Daleko od toga da takve tekstove ne dopu{tam, otvoren sam za
razli~ita mi{ljenja." (Urednik, 24 godine iskustva, dnevni list)

"Sva|am se i nekad to ima uspeha, nekad ne. Zaista, vrlo visoko cenim svoje novine,
zato mi mo`da i te`e padne kada se tako ne{to dogodi, ali dogodi se. Imam utisak da su
ljudi mnogo oprezniji nego {to bi morali da budu. Recimo, mislim na ostale urednike, pa
kad se dogovaramo o ne~emu onda imam utisak da bi nekad za neke teme vi{e voleli da
se presko~e nego da se o njima pi{e. De{ava se to i kod novinara. Evo pre nekoliko
meseci na okrugli sto pozvali smo jednog privrednika i na to su sve kolege reagovale.
Smatrali su da je proma{aj davati prostor tom ~oveku, promovisati ga i dovoditi ga u
dru{tvo uop{te nespornih ljudi. Ali, moram da ka`em, on je ipak doveden. S druge strane,
ima zaista ljudi s kojima ne treba razgovarati. Kao {to re~e jedan kolega 'to je kao kad
biste s Hitlerom razgovarali o slikarstvu'. Ali, ova situacija je malo {izofrena. Na primer,
ho}ete da pi{ete o Progresu, izvolite kod Mirka Marjanovi}a." (Urednik, 26 godina isku-
stva, nedeljni list)

"Ti uvek zavisi{ od onoga ko te pla}a. Ja sam to dosta analizirala. Ne ra~unam tu RTS
koji dobro radi svoj posao, posebno s obzirom na to da su dr`avna televiziji. Ali sve druge
televizije kad pogleda{... B92, koji se prodaju za neke nezavisne novinare ili objektivne,
kod njih se bre prepoznaje stav ku}e, vidi se bre da su stranci iza njih, bar ja tako vidim,
pa G17 uti~e na njih, to je o~igledno. Ja, bre, nikada ne bih mogla da radim na B92 i da
pri~am da prose~an Srbin tro{i dve tube paste za zube godi{nje. Ja to ne bih mogla. I
zato biramo medij na kome bismo radili. Nikada ne bih mogla da vodim emisiju 'Istina,
odgovornost, pomirenje'... Ne zato {to mislim da Srbi nisu ~inili zlo~ine ve} mislim da je
bez veze pri~a 'Srbi su najgori'. Ja njih ne osu|ujem, novinare koji tamo rade, ali nije u
redu novinare deliti na zavisne-nezavisne, objektivne-neobjektivne. To je isto kao Slobina
podela na patriote i pla}enike. A o {tampanim medijima da i ne govorim. Mi se vidi{ ne
prodajemo. Imamo svog gazdu isto kao {to svog gazdu ima i BK i mi od njih zavisimo. On
sutra mo`e da ka`e 'mi sutra navijamo za radikale, to je sada moj ekonomski interes, ili za
Otpor'." (Urednik, 3 godine iskustva, privatna TV)

"Trudim se da pi{em onako kako mislim da treba. Moji tekstovi prolaze. Odbijam da
radim ono {to mi se ne dopada. Svakog dana na kolegijumu pravim dramu i vrbujem za
svoju politi~ku opciju, ali uvek se zna u svakoj redakciji ko je kako opredeljen i selekcija
ko koje tekstove radi pravi se sama od sebe. U principu, delimo se na one koji ho}e da
rade sve, koji nemaju nikakvih granica i {ta god da mu da{ on }e to da uradi i one za koje
se zna da ne}e to da rade." (Novinar, 7 godina iskustva, dnevni list)

"Va`no je da u mom mediju postoji taj pluralizam mi{ljenja i ideja." (Novinar-urednik, 7
godina iskustva, nedeljni list)

"Za vreme rata u Iraku ne samo da sam bio razo~aran medijima nego i organizacijom
dr`ave uop{te po tom pitanju. Morali smo da se organizujemo da taj protest ima 100.000
ljudi. I niko, ni B92, ni RTS, ni Studio B, ni TV Politika nisu se osetili du`nima da u tom
smislu pokrenu ne{to, da svi zajedno pozovu gra|ane da izraze protest. To je isto slu~aj
s ovim rimskim sporazumom o neizru~ivanju ameri~kih gra|ana me|unarodnom sudu.
Bili smo apsolutno nemi. Jedino se o Kosovu mnogo otvorenije govori, nema onoga 'da
ne talasamo'. Ali, mislim da u poslednjih godinu dana i vlast do sada najotvorenije pri~a
sa me|unarodnim zvani~nicima i prvi put sam ~uo da dr`avni organi otvoreno pri~aju sa
partnerima iz me|unarodne zajednice o tome koliko ljudi tamo ̀ ivi, koliko ih se vratilo i da
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ljudi tamo ̀ ive u getu. Ja sam zadovoljan kako se u mojoj ku}i izve{tava o Kosovu i mislim
da je to tek ove godine dobilo formu profesionalnog izve{tavanja." (Urednik, 22 godine
iskustva, TV)

"Kada vi{e nisam mogao da trpim ono {to se doga|alo u mom mediju, napustio sam
ga. To je bilo po~etkom 2000. godine kada su se de{avale stvari koje nisam mogao da
podnesem ni kao ~ovek, a kamoli kao novinar. Mislim da je mogu}e da se ~ovek ne sla`e
sa politikom svoje ku}e, a da ostaje u njoj, jer od ne~eg mora da se ̀ ivi. Jesti dva-tri puta
dnevno je skup sport. Znam ljude koji su ostajali ali se nisu uklju~ivali u nekakvu harangu,
nego su bojkotovali ili opstruirali." (Urednik, 14 godina iskustva, agencija)

Da li je bilo slu~ajeva da vi, ili drugi novinari, stavljate do znanja da ne
delite mi{ljenja izneta u va{em mediju?

"^esto. Ve}ina novinara se retko kada sla`e s izjavama politi~ara, analiti~ara, ekono-
mista i drugih javnih li~nosti, ukoliko u svojim izjavama preteruju, vre|aju ili bezrazlo`no
napadaju nekoga. Takvi ispadi obi~no budu tema komentatorskih tekstova iza ~ijeg tona
uglavnom stoji ve}ina novinara." (Novinar, 4 godine iskustva, dnevni list)

"Bilo je tih situacija. Za {est i po godina koliko sam glavni i odgovorni urednik ne znam
broj autorskih komentara koji su napisani, a izvinili smo se samo jednom zbog komentara
koji nije odgovarao ure|iva~koj politici. Ima tih tekstova, mi smo otvorene novine koje bi
bile dosadne ako ne bi bile otvorene za druga~ija mi{ljenja." (Urednik, 34 godine isku-
stva, dnevni list)

"Bilo je. Recimo, jedan kolega koji se odrekao ure|iva~ke politike u momentu kad je
ure|iva~ki tim odlazio s vlasti, a taj ~ovek je bio miljenik te vlasti, to jest SPS-a, i nije se
slagao sa tim da neko drugi bude na vlasti." (Novinar-urednik, 10 godina iskustva, dnevni
list)

"Bilo je. Jedan moj novinar je poku{ao da mi proturi tekst o legalizaciji lakih droga, a ja
nemam pravo da potpi{em novine kojima }e se javiti ~itaoci i pitati 'da li si ti normalan'.
Ipak, svestan sam gde `ivim i radim i te neke liberalne ideje nisu imanentne ljudima koji
`ive u ovoj zemlji. Nasuprot ovome, pustio sam jedan komentar koji je bio prili~no "patri-
otski" obojen, koji je govorio o nedavnoj poseti Robertsona i koji je sadr`ao stavove sa
kojim se ja nisam slagao ali su ti stavovi bili argumentovani. Ako su tekstovi mojih sarad-
nika argumentovani, ja }u ih objaviti iako se ne sla`em sa takvim stavovima." (Urednik, 25
godina iskustva, dnevni list)

"Da, ali ne preko talasa do pre nekoliko godina. Bilo je opasno da u redakciji ka`ete da
ste protiv ili da mislite druga~ije." (Urednik, 20 godina iskustva, radio)

"Da, i to obavezno bude jednom u dva-tri meseca. Kod nas je posao nekako sektorski
podeljen i svako prati svoj sektor, jer to najbolje poznaje, i u okviru koga ima samostal-
nost. Me|utim, na primer, neko ko prati poljoprivredu smatra da se tome ne pridaje do-
voljno va`nosti, {to je ta~no, i ja to isto mislim. Nekim temama kao ekologija, medicina,
farmacija, ne poklanja se dovoljno pa`nje, one ne mogu da do|u do izra`aja. A ono zbog
~ega bih ja na primer napustila ove novine bilo bi kada bi tu po~ela da se zastupa odre|e-
na politi~ka struja. Bila sam vrlo nezadovoljna kako su se ove novine u proteklom periodu
odnosile prema Vladi Srbije, ~ak sam u jednom trenutku rekla da smo mi potpuno provla-
dine novine. Mada mo`da nisam bila u pravu. Kolege su mi uvek govorile da mi ne brani-
mo vladu, a i vlada jedina bilo {ta radi reformski. Mi sada poku{avamo da taj deo reform-
skog paketa odvojimo od politi~kog dela. Ako bi se u nekoliko brojeva uzastopno dogo-
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dilo da se izri~ito brani ili napada neka od politi~kih opcija, to bi mi najja~e smetalo."
(Urednik, 26 godina iskustva, nedeljni list)

"Da, reagujemo na kolegijumu, na sastanku redakcije. Urednika postavlja vlast i preko
urednika aktuelna vlast sprovodi politiku, koja nije u skladu sa demokratskim principima
za koje se zala`emo. Urednici se biraju po partijskoj pripadnosti." (Novinar, 30 godina
iskustva, nedeljni list)

"Ima situacija da se odre|ena tema uradi na jako glup na~in, ali zbog toga {to vam
urednik dâ zadatak da je uradite {to pre i onda vi ne mo`ete da je kompletirate kako treba.
Ili ne mo`ete da do|ete do sagovornika i onda neke praznine morate da popunjavate
nekim drugim stvarima, i to onda nije onako kako ste vi hteli da bude. De{ava se i da
urednik skrati tekst /na primer zbog oglasa/ i da on potpuno izgubi formu i postane buda-
la{tina. [to se politi~kih i ekonomskih sfera ti~e, to se koliko ja znam kod nas nije desilo.
Mi smo prili~no sterilne novine i kod nas gotovo da nema li~nih stavova, mi smo se trudili
da pu{tamo samo informacije i budemo {to informativniji. Ni{ta vi{e od toga. I kada radi-
mo teme radimo ih isklju~ivo informativno, nismo imali potrebu da ne{to radimo na sen-
zacionalisti~ki ili li~niji na~in." (Novinar, 2 godine iskustva, dnevni list)

"Ja sam imao takav slu~aj kada sam radio u Nacionalu i kada su objavljivane kolumne
Mire Markovi}. To je bilo njeno mi{ljenje i ona se potpisala, kao i Aleksandar Vulin, i ja to
po{tujem. Koliko god to ~udno zvu~alo, ali da ^eda Jovanovi} ho}e da pi{e kolumnu za
novine u kojima sada radim, to bi mu bilo dozvoljeno. Stavio sam do znanja na kolegiju-
mu da smatram da je sramotno to {to Mira Markovi} pi{e, ali ne mo`e{ uticati da se to ne
objavi. Ako si demokrata, ima{ pravo da ka`e{ da se sa ne~im ne sla`e{ i da ne bi voleo
da to vidi{ u novinama u kojima radi{, ali bilo bi nedemokratski da se to ne objavi." (Novi-
nar, 18 godina iskustva, dnevni list)

"Nastojim da budem korektan prema kolegama, ali ne govorim o tome mnogo, to
saop{tavamo na kolegijumu, a ne javno." (Urednik, 25 godina iskustva, radio)

"Ne de{ava se ~esto u poslednje vreme. Ranije je bilo, a bilo je i poslednjih godina.
Nisu se ovi ba{ bogzna kako iskazali kao demokrati~ni. Interno je liberalno. Mo`e da se
iznese mi{ljenje. De{ava se da se pu{taju neke stvari koje nisu nezanimljive. To je neki
li~ni objektivizam. Ni{ta ne izmi{ljamo, ali neke stvari ne zaslu`uju mesto i tada se bunim.
Uglavnom uspem da se izborim." (Urednik, 12 godina iskustva, privatna TV)

"Pa evo da se opet vratim na period vanrednog stanja kada su prozivani neki ljudi, ad
hoc, bez neke naro~ite argumentacije, mada se to u programu dosta balansiralo. Ne
mogu da ka`em da postoji primer na na{em programu ali da su postojale tendencije, to
da. A u programu mogu da se ne slo`im sa sagovornikom, i to tako {to }u da pru`im
argument. Ja nemam mnogo nadre|enih, a moj glavni urednik otvoren je za takvu vrstu
komunikacije i nemam ni{ta protiv da i meni mla|i saradnici ka`u da se sa ne~im ne
sla`u. Jer mi stariji imamo vrlo izra`enu autocenzuru, pa je njihov na~in razmi{ljanja neki
korektiv za nas. Nema neslaganja o tome {ta je oti{lo u program, zato {to se posti`e
dogovor pre nego {to ne{to ode u program." (Urednik, 20 godina iskustva, radio)

"Pa to je prirodno. Tu`no bi bilo da se po svim pitanjima i svim temama svi apsolutno
sla`emo." (Novinar, 18 godina iskustva, radio)

"Poslednjih godina to nisam registrovao, kod mene barem. Verujem da jeste i da je to
proizvod nedovoljnog stepena politi~ke i druge pismenosti, znanja i tolerancije." (Novinar,
34 godine iskustva, radio, TV i novine)

"Svakodnevno to radim kada je re~ o nekim aferama i na~inu na koji to treba da se
plasira. Primer, jedan moj urednik dao mi je kao zadatak da proverim da li }e DOS smeniti
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Vu~eti}a posle odluke o vra}anju mandata. [to je idiotska pri~a jer ~ovek nije tek tako
smenjiv, sem pod odre|enim uslovima, ina~e je do`ivotno na toj funkciji. Ta, da tako
ka`em, i blamerska orijentacija novina ima neku granicu. Mi svakodnevno komentari{e-
mo ono {to je objavljeno. Da je tekst glup, lo{e plasiran ili nije istinit. Ja sam odbila da
radim tekst u kojem je trebalo da se provu~e da DOS uvodi vanredno stanje u zemlji, a da
nije razlog za to, kako se pri~a, pretnja od terorizma. I za to sam rekla da je glupo, ne
dobija{ nikakve packe zbog stava." (Novinar, 7 godina iskustva, dnevne novine)

"To doprinosi zdravoj klimi. U redakciji svakog dana komentari{emo {ta smo objavili.
Urednik te saslu{a i posle toga ti dobije{ novi zadatak. To je stvar urednika, kolegijuma i ti
se tu ne pita{ mnogo. Radi{ svoj posao. Svake novine predstavljaju profil svog urednika
i novinari nemaju nikakvu mogu}nost da uti~u na ure|iva~ku politiku. Novinar je tu da
radi, urednik da ure|uje." (Novinar, 4 godine iskustva, dnevni list)

"U drugim medijima je isto bilo slu~ajeva, ali i izno{enja stavova u drugom mediju
protiv stavova iznetih u svom mediju." (Novinar-urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Mi to ~esto radimo. To ne zna~i da se ~esto objavljuje ne{to sa ~ime se ne sla`emo, ali
kada se objavi, to iznesemo na redakcijskom sastanku. Mislim da u medijima koje finan-
sira gradska vlast ili dr`ava, novinari imaju mnogo manje slobode. Ako to nije ta~no,
za{to bi onda svaka gradska garnitura menjala urednike ~im do|e na vlast." (Novinar, 15
godina iskustva, nedeljni list)

Kada prenosite partijska saop{tenja ili izjave politi~ara, proveravate li
ta~nost vesti, informacije i fakta ili smatrate da je odgovornost na onome
ko ih daje?

"Delimi~no da, ali uvek proveravam ako sumnjam da ne{to nije ta~no. Me|utim, ne
mo`emo sve proveravati." (Novinar-urednik, 10 godina iskustva, RTV)

"Uglavnom ne proveravamo, zbog kratkih rokova. Bilo bi dobro sve proveriti i novinari
treba da se trude da {to vi{e stvari proveravaju i da nikome ne veruju blanko. Odgovor-
nost je uglavnom na onome ko te informacije daje, mada i to zavisi od politi~kih stranaka
kao i od te`ine informacije." (Urednik, 34 godine iskustva, dnevni list)

"Kad sam ja u pitanju, recimo da sam u manje situacija bila u prilici da proveravam
ta~nost izjava i fakata, no {to sam molila Boga da je moj izvor informacija po{teno i odgo-
vorno ~eljade. Da li sam zbog tog famoznog cajtnota ikad i koliko puta obmanula jav-
nost? Mogu}e, {tavi{e sasvim izvesno. Ali za 30 godina rada imala sam svega pet-{est
demantija. Mo`da zbog toga {to nikad nisam i{la 'na li~nost' ve} na dela." (Urednik, 30
godina iskustva, dnevni list)

"Ljudi uglavnom slobodno komentari{u {ta misle o vestima koje iznosimo, i iza tih
komentara nema nikakvih reagovanja, {to je mo`da dobro a mo`da i ne valja." (Urednik,
12 godina iskustva, privatna TV)

"I jedno i drugo, u zavisnosti ko saop{tava. Ima onih koji su precizni, a neki i nisu. U
principu, pustimo niz vodu, kad se uo~i da ne{to nije OK, onda reagujemo." (Urednik, 25
godina iskustva, radio)

"Ja sam protivnik objavljivanja saop{tenja, jer je to klasi~ni PR stranaka, a na osnovu
njih uglavnom dajem zadatak novinarima da od toga naprave pri~u. Jednom sam imao
nevolju sa saop{tenjem koje se odnosilo na nekada{njeg gradskog sekretara za kulturu
Ljiljanu Blagojevi}. Svom novinaru sam rekao da je pozove i da tra`i njeno mi{ljenje o tom
saop{tenju, na {ta je Ljiljana Blagojevi} rekla da ne}e da ga komentari{e i da ga slobod-
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no objavimo, a ona }e naknadno da reaguje. Reakcija je bila takva da je ona tu`ila neko-
liko medija povodom objavljivanja tog saop{tenja. Svi ti mediji su ka`njeni, po onom
[e{eljevom zakonu, mi ne{to manje, jer je ona na sudu priznala da je novinar od nje
tra`io da reaguje pre objavljivanja. Moj stav je da se sama partijska saop{tenja ne obja-
vljuju, ve} da se vidi kakva se pri~a na osnovu njih mo`e napraviti. [to se ti~e izjava
politi~ara, to je stvar procene u trenutku, i uglavnom sam tra`io od svojih novinara da se
~uje i druga strana. A sve zbog toga {to mislim da taj [e{eljev zakon jo{ uvek nije stavljen
van snage, ve} da se samo ne primenjuje, a po njemu je na kraju uvek kriv medij a ne onaj
ko je takvu izjavu dao." (Urednik, 25 godina iskustva, dnevni list)

"Kad prenosimo saop{tenja, naglasimo da je to saop{tenje. Time se ogra|ujemo od
sadr`aja te vesti, ali postoji izvesna doza neke logi~ke cenzure, da ne{to {to je apsolutno
neverovatno ne mo`e da se objavi bez provere." (Urednik, 12 godina iskustva, privatna
TV)

"Mi to ne prenosimo. A u slu~aju nekih statistika obavezno proveravamo. I to je vrlo
komplikovano i nemate gde. Vi morate da ih uporedite s izve{tajima me|unarodnih insti-
tucija kao {to su Svetska banka ili MMF. I ti podaci se uvek razlikuju. Mogu}e je da se tu
uhvati neka gre{ka ili ne{to drugo. Statistika je sklona da po{alje delimi~na saop{tenja i
onda se mi trudimo da uzimamo potpune podatke. Evo, na koji na~in se manipuli{e. Oni
}e da izvuku iz konteksta, iz celog saop{tenja za neki period, podatak o rastu proizvodnje
mesec na mesec. I onda }ete zato imati u novinama da je proizvodnja u septembru pove-
}ana za {est odsto u odnosu na avgust. To {to je za devet meseci te godine proizvodnja
formalno pala za dva odsto a i zna se da u septembru dolazi do tog sezonskog skoka... E
takve stvari ne mogu kod nas da pro|u, mi to moramo da proverimo jer znamo kako se
pravi optimisti~ka slika od neke situacije koja to nije. Kad su u pitanju politi~ka saop{tenja
i izjave mi to po pravilu ne prenosimo, a i drugo, ne}emo ni na koji na~in da u~estvujemo
u aferama. Mi }emo da napravimo tekst o izvozu {e}era, pa }emo sami da biramo sago-
vornike, izvore i ako smatramo da je to relevantna tema sami da procenjujemo da li je
zaista Kosti} uvozio, izvozio {e}er, a samo saop{tenje ne}emo preneti. (Urednik, 26 godi-
na iskustva, nedeljnik)

"Mislim da je ve}a odgovornost na onome ko daje informaciju, ali ja izaberem ono u
{ta sam gotovo sigurna, mada, odgovornost je i na novinaru." (Urednik, 20 godina isku-
stva, radio)

"Naj~e{}e se ne ide na proveru jer nema{ mogu}nosti da proveri{. Prvo, obavi{ selek-
ciju prema izvoru, onda na primer tra`i{ reakciju druge strane. Nema se mogu}nosti za
proveru, osim ako u izjavi nije ne{to inkrimini{u}e, onda tra`i{ tog ko je optu`en za dodat-
ne informacije. Kad ima{ mogu}nosti, ide{ na direktnu
proveru, ali to je vrlo retko." (Novinar-urednik, 7 godina
iskustva, nedeljnik)

"Novinari }e uvek re}i da je odgovornost na onome
ko daje informacije, ali ja uvek sve proverim. Recimo
konferencija NBS - procenti, rast, pad, ja to uvek digi-
tronom proverim. Znam kada je u intervjuu za moj medij jedan politi~ar plasirao ne{to {to
se kroz par dana pokazalo kao o~igledna la`, ali on je ve} imao koristi od toga. Jedna
plasirana poluinformacija ve}a je od 10 demantija." (Novinar, 8 godina iskustva, dnevni
list)

"Odgovornost je na onima ko ih daje, zbog toga {to nema{ vremena. Kada bih prove-
ravao svaku re~enicu koju ka`e neki politi~ar, nikada ne bih napravio novine. Jer la`i se

"Odgovornost je na
onome ko daje
informaciju..."
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prosipaju svakodnevno i od pozicije i od opozicije, a ti si tu samo da prenese{ i jedne i
druge. Ja sam tu samo da prenesem to svom ~itaocu. A i ne postoje pravni propisi, zakon
o dostupnosti informacija i nemogu}e je sve proveriti. Ne mo`e{ da proveri{ da li je \eli}
zaista isekao nogu, i kad ga pita{ on ti odgovori: da postoji porez na tra~ nama bi skinuli
i ga}e, a ~ovek je stvarno isekao nogu." (Novinar, 4 godine iskustva, dnevni list)

"Odgovornost je na onome ko ih daje, zaista nismo u mogu}nosti da proverimo sve
{to oni daju, trebalo bi da proverimo, ali to je brdo informacija, tako da je prosto nemogu-
}e sve proveriti. Najlak{e je da im sve to stavimo u usta." (Novinar-urednik, 10 godina
iskustva, dnevni list)

"Pa ne proveravamo ba{, iskreno re~eno. Ako je neko saop{tenje, mi se ogradimo, ali
uvek gledamo da imamo i drugu stranu. Kad je bilo G17 plus - Liberali, mi smo prvo tra`ili
drugu stranu, a oti{li smo i na teren, na farmu da proverimo. Nismo dobili pouzdanu
informaciju a pu{tali smo vest i dalje u formi izjave, naravno. Bili smo i u sudu da poku{a-
mo da proverimo, ali nismo dobili informaciju." (Urednik, 9 godina iskustva, privatna TV)

"Proverim, i od ta~nosti zavisi da li }u informaciju objaviti." (Novinar, 5 godina iskustva,
privatna TV)

"Retko kada ih proveravam, prosto nemam vremena, osim ako je ne{to stvarno ozbilj-
no. Naravno da je odgovornost na onome ko te informacije i izjave daje. Pa, bio bi mi
potreban privatni detektiv da sve to proveri i moje novine ne bi bile dnevne nego godi-
{nje." (Novinar, 10 godina iskustva, dnevni list)

"Smatram da je odgovornost na onome ko ih daje. Umesto {to tu`e medije, treba da
tu`e jedni druge." (Novinar-urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Sve {to se mo`e proveriti proveravam, ali to je ~esto nemogu}e jer je dostupnost
informacija trenutno mizerna. Odgovornost re~enog je svakako na politi~aru, ali novinar
uvek treba da zna da ne sme sve izre~eno da pusti u etar." (Novinar, 4 godine iskustva,
dnevni list)

"Trudim se da verno prenesem izjave. Odgovornost je na onome ko ih daje." (Novinar,
30 godina iskustva, nedeljni list)

"Uglavnom ne, jer su izjave politi~ara toliko infantilne da ih smatram kao osve`enje u
zabavnom programu svog medija. Ta~nost vesti sam proveravao u nekoliko slu~ajeva,
kada se zaista radilo o podacima koja su novi i od zna~aja za slu{aoce." (Novinar, 18
godina iskustva, radio)

"U drugim medijima mislim da se ne proverava i ne samo to, mislim da se i ne pro~ita
kako valja. Na jednoj televiziji sam ~ula kako spiker mrtav-hladan ~ita kako }e na aukciji
biti prodato hiljadu preduze}a. Re~ je o hiljaditom preduze}u, Vlahovi} je vi{e hteo foru
da napravi. Povodom toga, rekla bih da se ovde u redakcijama jako malo radi sa novina-
rima. Taj stepen neznanja i neobrazovanosti novinara je katastrofalan. Znam slu~ajeve
novinara u ekonomskoj oblasti koji rade po 10 godina i ne znaju kada uzmu statisti~ko
saop{tenje da ka`u {ta je indeks, {ta je procesni poen, indeksni poen, ne znaju red veli-
~ina. Gomila gre{aka nastaje u {tampi upravo zbog toga {to ljudi ne znaju da Amerikanci
umesto milijarde ka`u bilion i da to nije bilion po na{em nego milijarda." (Urednik, 26
godina iskustva, nedeljnik)

Da li se se}ate nekog intervjua ili izjave objavljenih u va{em mediju
koji nisu opravdani javnim zna~ajem i principom zanimljivosti, ve}
predstavljaju oblik prikrivene propagande? Znate li da li je u nekom
drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?



Prikaz istra`ivanja

69

"Da, ~esto bez potrebe budu intervjuisani neki ljudi, uglavnom iz vlasti, da bi se smirili
duhovi ili da se ~isto nekome posveti pa`nja bez povoda. Ti intervjui su ~esto isprazni, ne
znam koja im je svrha. Ima toga i po drugim novinama." (Novinar-urednik, 10 godina
iskustva, dnevni list)

"Da, to su uglavnom izjave funkcionera gradske ili republi~ke vlasti, a na taj na~in rade
propagandu stranke i kampanju. Mislim da je svuda tako." (Urednik, 20 godina iskustva,
radio)

"Da, ve}ina tih izjava u sebi nosi prikrivenu propagandu. Potrebno je znanje i iskustvo
da se to razgrani~i. Toga ima svuda." (Novinar, 30 godina iskustva, nedeljni list)

"Granica je vrlo diskretna. Za nekoga je pozitivan izve{taj o radu gradske vlade propa-
ganda vladaju}e stranke, ali princip je, zato {to je privatna ku}a, da propaganda bude
javna i da se napla}uje." (Urednik, 12 godina iskustva, privatna TV)

"Kod nas ne, u drugim medijima se katkad emituju prilozi politi~ke, a posebno eko-
nomske propagande u okviru programa ili na stranicama koje nisu markirane kao pla}eni
prostor." (Urednik, 30 godina iskustva, radio)

"Da, toga ima u svakoj oblasti i obi~no su inicijative za tako ne{to od urednika. Sama
sam bila u takvoj poziciji, ali sam ipak uradila tekst onako kako sam procenjivala da treba
i to nije bilo objavljeno. A toga ima sve vi{e." (Novinar, 8 godina iskustva, dnevni list)

"Ma ima toga uvek. Ali ne ne{to zna~ajno za gra|ane. Na primer, pustimo podatke o
nekoj banci jer smo se kod te banke zadu`ili, pa nam je to neka vrsta kompenzacije. Ima,
de{ava se i te kako. Mo`e da pro|e ne{to skriveno u formi vesti u nekom informativnom
programu. Ali to bude ba{ dobro smi{ljeno, pa se te{ko prepoznaje." (Urednik, 9 godina
iskustva, javna TV)

"Mi nemamo mnogo intervjua, desilo se jednom ili dvaput da je objavljen neki razgo-
vor koji je tako delovao, ali to nije bilo tako, ve} je predugo ~ekao. Mislim da je to bila i
ure|iva~ka gre{ka, jer razgovore koji toliko zakasne i ne treba objavljivati. Ina~e, mislim
da toga ima puno. Znam medije ~iji su finansijeri barem jednom nedeljno morali da se
pojave u tom mediju." (Urednik, 26 godina iskustva, nedeljni list)

"Moram da priznam da toga na mom programu nema, da se radi mudro, promi{ljeno
i uz izuzetno po{tovanje svih principa kojih novinari ili profesionalci treba da se dr`e.
Verujem da jeste bilo kod drugih." (Novinar, 34 godine iskustva, radio, TV i novine)

"Naravno da je bilo takvih intervjua, ali da ja sad pri~am o tome, li~i mi na izno{enje
prljavog ve{a o svojim novinama. Bilo je, ali ne}u da pri~am o konkretnim primerima."
(Novinar, 7 godina iskustva, dnevni list)

"Ne. Kod mene ne. [to se drugih medija ti~e, toga ima. @uta {tampa je ̀ uta {tampa i u
njoj sva~ega ima. Ali ozbiljniji listovi - ne. Pri tom u ozbiljnije dnevne listove ne ubrajam
Balkan, Kurir i Nacional. Kurir je list za koji mogu da ka`em da zaista ima 'herca' da objavi
neke stvari, ali bilo je i podataka koji nemaju veze sa mozgom, kao i poluinformacija koje
su ostale da vise u vazduhu. Mislim da je Kurir dnevna ̀ uta {tampa, ali i takav medij treba
da postoji, upravo da bi pokrenuo teme koje drugi mediji nemaju hrabrosti da objave. I
Nedeljni telegraf zna da objavi neke takve intervjue. Svaki intervju politi~ara u su{tini je
neka propaganda." (Novinar, 2 godine iskustva, dnevni list)

"Nekoliko intervjua s direktorima osiguravaju}ih dru{tava i banaka su svakako bili pro-
pagandne prirode i iza njih je stajao ~ist marketing. Znam za nekoliko naru~enih intervjua
s politi~arima iz vlasti koji su ura|eni bez povoda, zanimljivosti." (Novinar, 4 godine isku-
stva, dnevni list)
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"Se}am se. ^esto se to vrlo te{ko utvr|uje. Mnogo je manje politi~ke od ekonomske
propagande. Jer, svaki sagovornik ako je politi~ar on ~ini neku propagandu, za to mu
mediji i slu`e. Da li }e{ da tera{ vodu u njegovu vodenicu ili da se suprotstavi{ zavisi od
toga ko si ti i ko je tvoj medij. I kontra-propaganda je neka vrsta propagande. Kad 'plju-
ne{' ̂ edu ti propagira{ one druge. Mislim da toga ima jako mnogo svuda i da ipak mo`e
da se prepozna." (Novinar-urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Se}am se takvog slu~aja, ali pre je re~ o li~noj nego o politi~koj propagandi. ^oveku
je objavljen intervju, a nema nikakvog javnog povoda ili zna~aja, dakle, potpuno bez
razloga. Znam za slu~ajeve i u drugim medijima. To uop{te ne mora da bude intervju sa
politi~arima. Naj~e{}e i nije, ve} je u pitanju li~na reklama. Te intervjue po pravilu rade
ljudi iz vrha ku}e. Niko ne pita ostale da li ima razloga da se to pusti. Ipak, takve stvari
uvek lo{e pro|u u medijima." (Urednik, 14 godina iskustva, agencija)

"Se}am se. To su mahom intervjui sa politi~arima koji nastaju zahvaljuju}i vezama
novinara sa tim politi~arima. Ne znam za druge medije." (Novinar, 10 godina iskustva,
agencija)

"Svaki politi~ki razgovor (intervju ili izjava) u su{tini je oblik prikrivene propagande, ali
i tada predstavlja zanimljivost za slu{aoce, dakle ima nekakav zna~aj u javnosti." (Novi-
nar, 18 godina iskustva, radio)

"To se nikad nije dogodilo. [to se ti~e vlasnika imali smo uvek odre{ene ruke i, ~ak i
javno, polemisali sa njima na stranicama na{eg nedeljnika. Znam da je toga bilo i da su
vlasnici tra`ili od listova da pi{u ono {to njima odgovara, odnosno ono {to oni ho}e."
(Novinar-urednik, 7 godina iskustva, nedeljni list)

"Toga ima i to je generalna pojava u srpskim medijima. Ne mogu sada da to konkreti-
zujem ali od toga ne mo`e da se pobegne. Va`no je da novinari steknu ve{tinu da tu
prikrivenu propagandu prepoznaju i onda nema problema." (Novinar, 10 godina iskustva,
dnevni list)

"Tokom predsedni~ke kampanje Ko{tunice, ja sam radio intervju sa Dragoljubom Mi-
}unovi}em koji su oni kasnije distribuirali na 15 medija po unutra{njosti, {to je bio vid
njegove podr{ke Ko{tunici. Na mene niko nije uticao tipa - evo ti pitanja, ve} sam ih ja
sam postavljao i to je bilo profesionalno ura|eno. Na zahtev Bebe Popovi}a, na RTS-u je
napravljen intervju s njim, ba{ u trenutku kada je imao okr{aj sa medijima u Srbiji. To je
bilo zna~ajno pre svega za njega samog, jer je to njemu u tom trenutku odgovaralo. Kada
jedan ~ovek odbije medije koji ga zovu, pa sam iska`e potrebu da se pojavi na onome
koji sam odabere, onda je javni zna~aj njegove izjave veoma relativan. Ako neko ho}e sa
stanovi{ta javnosti ili zna~aja ne{to da ka`e, onda ne mo`e da pravi selekciju medija."
(Urednik, 25 godina iskustva, dnevni list)

"Verovatno je bilo takvih slu~ajeva u medijima gde radim, ali mislim da takvi slu~ajevi
spadaju u incidente a ne u pravilo, praksu. Znam za milion takvih slu~ajeva u drugim
medijima. Verujem da u najve}em broju medija takve stvari spadaju u praksu, a ne inci-
dent." (Novinar, 6 godina iskustva, privatna TV i novine)
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3.3 III Novinari i novac - Analiza: "Ja sam ~ist - drugi su
potkupljivi..."

Sve se vrti oko novca... To nije otkri}e rupe u saksiji. Ali ta trivijalna formula u novinar-
skoj profesiji danas u Srbiji sadr`i i u~inak dve ranije faze. Najpre je jednopartijska politi~-
ka mo} negovala novinare "sre}ne poltrone", a zatim su u sistemu zlo~ina, kriminala i
korupcije bujali novinari "razjareni patrioti". Sve se to pla}alo.

"Ranije, do 5. oktobra, novinari su bili ne potpla}eni nego direktno finansirani u smislu
da su imali na li~ni dohodak jo{ dva, pa stanovi, automobili, dugoro~ne tezge... To je do
5. oktobra bilo kao 'dobar dan', ali za jako uzan krug ljudi, da se izbroje na prste obe
ruke." (Urednik u javnoj TV, 22 godine u novinarstvu)

"Svi znamo da su paralelno s tim, i uprkos tome, gra|eni i zdravi zanatski i eti~ki
novinarski standardi. I to je ko{talo. Koliko su danas, posle svega, u uslovima socijalne
krize i nedovr{ene zakonske ure|enosti medijskog prostora, novinari u Srbiji prinu|eni, ili
skloni tome, da ignori{u standarde profesije radi materijalne sigurnosti, bilo da pre`ive
bilo da malo lep{e `ive?

"Novinari u Srbiji nisu vi{e pod starim pritiskom dr`avno-partijskog aparata, kao {to je
to bio slu~aj vi{e od 50 godina. Danas se na njih primenjuju prefinjenije vrste pritisaka.
Veliki je strah od gubitka posla ili ~injenice da ga ne}e dobiti za stalno, za honorarne
saradnike. Novinari su u Srbiji srednje pla}en sloj dru{tva, zarada je dovoljna tek za skro-
man ̀ ivot i njihova prava su naj~e{}e ugro`ena u ekonomskoj sferi." (Novinar u dnevnom
listu, radi 22 godine)

Kakve sve zamke postavlja novinarima mo} novca dok svakodnevno rade svoj posao
- na ovo pitanje odgovaraju oni sami.

Prvo, vlasnik: Koliko novinari pristaju da, za manje ili ve}e pare, "proguraju" privatni
interes vlasnika medija ili nekog drugog za koga je on interesno vezan?

U celini gledano, vlasnik ili "poslodavac" nastoji da preko novinara promovi{e sopstve-
ni interes i time zloupotrebljava javnost. Zahtevi se postavljaju direktno i otvoreno, ili su
kamuflirani u "interes ku}e" ili neki op{tiji interes. Novinari to nekad prepoznaju, prihvataju
s razumevanjem ili kao nu`no zlo, a ponekad ih to uop{te ne zanima. Neki se identifikuju
sa "pozitivnim" vrednostima medija u kome rade, pa ne vide, ili samo ne}e da priznaju, da
im se de{avaju sli~ne stvari kao i onima koje optu`uju da "prljaju" profesiju. Najre|e su
spremni da ka`u "ne". ^e{}e prona|u na~in da umire savest.

Izgovor prvi: vlasnik ima pravo, jer se radi o njegovim parama, da "gura" preko medija
svoj privatni interes: "Da, jeste /tra`io da se promovi{e/ njegov li~ni interes, ali ne i da
podr`avamo nekog od politi~ara." (Urednik, dnevni list, 24 godine novinar)

"Mislim da mediji u Srbiji i nisu neslobodni. Pitanje je vlasnika i njegovih afiniteta. Tipi-
~an primer je BK. Kada Bogoljubu Kari}u odgovara da bude u dobrim odnosima sa vla-
dom da bi postigao ve}u cenu za Mobtel on je hvali i obrnuto. ̂ ovek koristi svoj medij i to
je normalno." (Urednik u privatnim dnevnim novinama, radi 18 godina)

Izgovor drugi: ja sam samo obi~an novinar - izvr{ilac, daleko od onih koji postavljaju
zahteve. "Ne, da ja znam. Ne znam da li te narud`bine sti`u na vi{im nivoima" (urednik u
javnom radiju, 14 godina novinar). "Ti kao novinar u najve}em broju ovda{njih medija
nema{ pojma ko je vlasnik, niti ima{ bilo kakav kontakt s njim. Ti si tu samo jedan {raf~i},
ma kakav vlasnik... U mom mediju jo{ se ne zna ko je bio prethodni vlasnik" (urednik,
nedeljnik, 7 godina novinar). "Stvari se rade mnogo suptilnije, ne radi se to preko novina-
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ra, a ako se to radi mi to ne mo`emo da znamo. To se radi preko glavnih i odgovornih
urednika, da neko od srpskih tajkuna njega pozove, onda se oni dogovore, naprave kom-
promis i ne{to ne ode u javnost. To je deo stvarnosti, ne be`im od toga" (novinar reporter,
privatni medij, radi ~etiri godine).

Izgovor tre}i: interes "ku}e" je i moj interes. Mladi urednik (samo tri godine u novinar-
stvu) iz privatne televizije navodi primer kada je vlasnik tra`io da se na programu, grubim
napadom na druge osobe, brani njegov privatni materijalni interes. Ka`e: "A mi novinari
smo tada bili okaljani," ali odmah pravi i odstupnicu da je verovatno ujedno branjen i
interes tog medija, pa time i svih zaposlenih: "Ma to se sve prepli}e - u`asno je te{ko
razdvojiti te stvari posebno kada je u pitanju privatni medij."

[ta mo`e da uradi novinar? Da zatrpa savest, da se "vadi" stavom kako ni drugi nisu
bolji ili su jo{ gori, ili da se postavi pragmati~no: radi{ kako ti se ka`e ili uzme{ radnu
knji`icu. Najre|i su oni koji odu. "Sada{nju redakciju sam bio napustio kada mi je urednik
falsifikovao tekst i vratio se u nju po{to je promenjena garnitura. U jednoj prethodnoj
redakciji, kada mi je urednik izbacio zarad prostora ono {to je najva`nije, odbio sam da
potpi{em tekst sve dok to nije vratio. Ostajem sve dok se ne vr{e profesionalni pritisci, a
~im se oni pojave odmah idem. Svuda ima ljudi koji bi oti{li, uglavnom gun|aju, ogovara-
ju, ali ostaju sve dok im se ne uka`e neka bolja prilika." (Novinar, nedeljni list, za 7 godina
u novinarstvu radio u {est redakcija)

Dakle, novinari zavise od gazde, ali lanac je slo`eniji jer i gazda (novina ili drugog
medija) ima svog gazdu. Krupni centri politi~kog i biznis uticaja ne idu direktno na novina-
re, ve} na vlasnike, vlasnici na glavne urednike, glavni urednici na urednike segmenata a
na kraju su, kao u pri~i o dedi i repi, "mi{evi" - novinari, koji i ne moraju biti svesni da su
uradili ne{to za ne~iji privatni interes. A tamo gde nema privatnog vlasnika, na scenu
stupaju drugi. "U javnom medijskom sektoru glavni urednici i direktori imaju instrumente
da ukolote~e medij prema vlastitim potrebama. I ne mo`e svaki novinar da zna da je
instrumentalizovan" (urednik u dnevnom listu, 30 godina novinar).

Drugo, tezga: Koliko novinari pu{taju da im se u profesiju uvuku drugi poslovi, naro-
~ito ekonomska propaganda?

Op{te je mesto da je materijalni polo`aj medija u Srbiji lo{, mada neki raspola`u i
velikim novcem. Isto tako, nisu ni svi novinari slabo pla}eni, ali ve}ina te{ko `ivi bez
dodatnih poslova. U ovom trenutku profesiju u celini najvi{e optere}uje neizvesnost -
elektronski mediji i{~ekuju podelu frekvencija, novine se bore za tira`e na haoti~nom
tr`i{tu (nikada se tako brzo nisu jedne novine gasile a druge otvarale). Novinari su pod
vi{estrukim pritiskom - da li }e se njihov medij odr`ati, da li }e oni sami sa~uvati posao,
kako da vi{e zarade. Mediji jure ogla{iva~e, a stari i novi mo}nici jure medije ̀ eljni uticaja
na javno mnjenje. ^itav taj pritisak uti~e na rad novinara. Odavno istrenirani u politi~koj
propagandi, postaju sve ve{tiji i u ekonomskoj.

Novinari ne kriju da rade komercijalne dodatke i druge priloge ozna~ene kao propa-
gandni materijal. "Radio sam dosta komercijalnih dodataka. Pisao, ure|ivao. Smatram da
je to, na`alost, neispravan ali jedan od na~ina da novine opstanu. Niko me nije naterao.
Kada je re~ o mom mediju jedini razlog je zarada i opstanak" (urednik, nedeljni list, 14
godina novinar). Nije uvek sigurno da su za tu vrstu posla novinari u punoj meri pla}eni.
Na neki na~in su eksploatisani, tako {to pi{u u komercijalnim dodacima ali za to po sve-
mu sude}i nisu posebno ili adekvatno pla}eni, iako je ba{ to posao koji tom mediju dono-
si novac: "Moje iskustvo je da za takve poslove gledaju da te ne plate, osim ako ne insisti-
ra{" (urednik u nedeljnom listu). Kada se pla}a, pisanje propagandnih tekstova je drago-



Prikaz istra`ivanja

73

cen posao. "Mi novinari to zovemo tezga. Uobi~ajeno je da to novinari rade, ina~e od
~ega bi `iveli. Da se razumemo, ja nisam idealista, nemogu}a je sterilna objektivnost.
Idealno bi bilo kada bismo imali plate od 1000 evra i radili samo svoj posao" (novinar u
dnevnom listu, radi deset godina). Da li ima i retkih "idealista" ("Radila bih to kao i svaki
drugi tekst, ali tako za novac ne" - novinar, dnevni list, radi 7 godina), ili se pla{e da to
naplate, ili im je prosto zabranjeno da to rade?

Ve}ina novinara tvrdi da su redakcijski sadr`aji kod njih jasno odvojeni od oglasa, ali
to se odnosi na klasi~nu formu ogla{avanja, jer znaju da u njihovom mediju, a to vide i
kod drugih, ima slu~ajeva prikrivenog reklamiranja. Manje su spremni da pri~aju o tome
da li i sami prikupljaju oglase (za odre|eni procenat), ili o tome da li redakcija od njih tra`i
da propagiraju neku firmu ili ne~iji biznis u formi vesti, izve{taja, intervjua.

U borbi za novac, i mediji i novinari mogu da podlegnu pritiscima i zahtevima da se
propagandni sadr`aj prezentuje u klasi~noj novinarskoj formi, a to jeste zloupotreba pro-
fesije. I neko za to uzme novac! Poznate su stvari: vest da ta i ta banka pru`a novu uslugu,
izve{taj o dobrom poslovanju firme, intervju plasiran kada za to nema pravog novinar-
skog razloga. "U ozbiljnim medijima to mo`da ne bi bila propaganda, to bi bio stav, mo-
`da ~ak i neka nu`da. Pa, kad vidim intervju s Vukom Hamovi}em, ja pretpostavljam da
}e posle njega sti}i neki novac. I sve bi bilo u redu kad bi pisalo 'advertising', mala re~
koja bi ~itaocu objasnila stvar. Kad vidite Maru Kari} znate da }e sti}i novac." (Urednik,
nedeljni list)

Tre}e, mala pa`nja: Pokloni i druge pogodnosti mogu da uti~u na objektivnost novi-
nara.

"Tezge" su, dakle, postale legitimna stvar i o njima se govori bez preteranog ustezanja.
Me|utim, pri~e o poklonima, pla}enim putovanjima, ru~kovima i sli~nim pogodnostima,
otvaraju neprijatno pitanje {ta je mala pa`nja, prilika za kontakt, a {ta podmi}ivanje. Ve}i-
na novinara lako prima sitan reklamni materijal, olovke i blokove i tvrdi da to ne uti~e na
njihovo izve{tavanje, ali su razli~ite procene gde je granica izme|u "uobi~ajenih ogla{i-
va~kih rekvizita male vrednosti" i onog {to je ponu|eni mito. "Definitivno su najgori lanci
koji prodaju prehrambene proizvode, jer se vrati{ ku}i sa kobasicom, ali ima onih koji se
hrane time i `ive od toga {to dobiju od trgovinskog preduze}a" (novinar, privatna TV).
"Prili~no ~esto razne stranke i firme organizuju, na primer, radni doru~ak ili ru~ak. Tako
sam se obreo nekoliko puta na istima. Sitne stvari (ispod 50 evra) nisam odbijao, ali ne
preko dozvoljenog limita. To apsolutno nije uticalo na moje izve{tavanje. Takve stvari
slu`e za stvaranje kontakata" (urednik, privatna TV, 16 godina novinar). Ovako rastegljiva
granica izme|u poklona i mita pokazuje da profesionalni integritet novinara mo`e da se
zaljulja pred materijalnom dobiti.

Drugi simptom da ne{to nije u redu jeste formula: ja sam ~ist - drugi su potkupljivi, jer
se "moralno posrtanje" pre vidi u drugima: "Sve {to sam dobila bilo je sitno i nije imalo
uticaja na moje pisanje. Znam i druga~ije slu~ajeve kako u mojoj mati~noj ku}i, tako i u
drugima. [to ve}i poklon, to manje samostalnosti" (urednik u dnevnom listu, dugogodi-
{nji novinar). "Primio sam nekoliko puta poklone male vrednosti, ali zbog toga tekst nije
bio afirmativniji. Ina~e, bilo je takvih slu~ajeva u drugim medijima" (novinar, radi za agen-
ciju, radio i TV). U istom stilu, novinari koji prate politiku ne vide problem kod sebe ("Ako
ima lekara u nekoj partiji, pa ti je neko iz porodice bolestan, zamoli{ ga da ti u~ini, ali
mislim da to ne uti~e na na{e izve{tavanje" - novinar iz privatne agencije), ve} kod kolega
koji rade ekonomske teme. "Ima slu~ajeva da se novinari vode na putovanja, naro~ito oni
iz ekonomske rubrike. Vode ih privatne banke, privatne firme i daju pogodnosti novinari-
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ma koji ih prate" (urednik u novinskoj agenciji). Obziri, bonton, simpatija, bliskost, uti~u
na novinarsku objektivnost. Mla|a novinarka (sedam godina u ovom poslu) otvoreno
ka`e da nekog ko joj je simpati~an prikazuje u lep{em svetlu, ali ne zbog eventualnog
poklona ve} zbog drugarstva: "De{avalo mi se da sam bila u super odnosima sa nekim
politi~arima, da sam ~ak dobila iz Pariza parfem na poklon, ali to je ve} postalo klasi~no
dru`enje izme|u nas." Toga da kontakt sa nekim, }askanje tokom putovanja, ne obavezu-
je va`i samo u knjigama: "... da posle ka`e{ - ni{ta, sve ovo ne va`i, nego }u sutra da te
napenalim ako pogre{i{. Ne, re~ je o ljudskim bi}ima, re~ je o tome da ako vi s nekim
uspostavite korektan kontakt neminovno imate malu zadr{ku ako posle treba ne{to ru`no
o njemu da ka`ete" (urednik u javnoj TV, radi 22 godine).

"Zahvalnost" politi~ara ili ljudi iz biznisa za dobar tretman u medijima mo`e da stigne i
naknadno. Ima sitne nadoknade ("Donose ljudi bombonjere, da se zahvale za propra}en
doga|aj" - novinar u privatnoj agenciji), ali i veoma, veoma krupne: "... posle 5. oktobra
pokazalo se da su mnogi ljudi naplatili svoje izve{tavanje u korist DOS-a napredovanjem
u slu`bi, dolaskom u vladine agencije, na vrlo profitabilna mesta. Ta vrsta naplate je mo-
gu}a. Naplata zaposlenjem. Ali, to uti~e i na one slede}e koji vide da }e to da im se isplati.
Pa iako ne dobije neki poklon o~ekuje da }e taj za koga radi biti u prilici da mu se odu`i na
neki sli~an na~in" (mla|i novinar-urednik u nedeljnom listu).

Ako novinar `eli da sa~uva profesionalni integritet pred svim tim izazovima novca,
o~igledno mora da bude stalno budan. I dalje se ponajvi{e grak}e na politi~are. A jesu li
prave gazde i dalje politi~ari, ili su i oni, sada kada se mo} novca seli iz sfere dr`avnog i
dru{tvenog pod ne~ije ime i prezime, sve vi{e instrumenti pravih nosilaca mo}i - to je
pitanje koje mo`da ve} u ovom trenutku ocrtava "{nit" po kojem }e se krojiti karakter
medija u Srbiji, a time i karakter profesije i li~na sudbina novinara.

3.3.1 Novinari i novac - Dokument: Ocena sagovornika - "Jedni slu`e da operu
porodicu, drugi biografiju"...

Da li je vlasnik va{eg medija tra`io da promovi{ete njegov privatni
ekonomski, politi~ki ili drugi interes ili da podr`avate nekog od u~esnika
u izbornom procesu ili u javnom `ivotu? Mo`ete li se setiti primera?
Znate li da li je uop{te bilo takvih slu~ajeva?

"Da, jeste, njegov li~ni interes ali ne i da podr`avamo nekog od politi~ara. Mada to se
kod nas uo~ljivo doga|a, pogledajte samo BK televiziju i Pink." (Urednik, dnevni list, 24
godine novinar)

"Da, to je bilo redovno, posebno pre 2000. godine. Tra`eno je od mene da pi{em o
uspe{nosti preduze}a na ~ijem ~elu je bio direktor koji je bio kandidat za narodnog po-
slanika." (Novinar, dnevni list, 2 godine novinar)

"Ekonomski interes je da se promovi{e interes vlasnika, to je u interesu boljeg poslo-
vanja ku}e." (Urednik na privatnoj TV, 12 godina novinar)

"Mi nemamo vlasnika, delom smo akcionarsko dru{tvo, a delom dru{tveno preduze-
}e. Jo{ nismo privatizovani. Takve stvari se nisu de{avale, a ne znam za druge medije."
(Novinar, nedeljnik, 15 godina novinar)

"Mi smo atipi~ni medij jer imamo 15 vlasnika i svi smo novinari koji promovi{emo
principe profesije. Nismo ~lanovi stranaka i nemamo privatni biznis. Dok su na primer BK
televizija i Pink najeklatantniji primer toga - jedni slu`e da operu porodicu, drugi biografi-
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ju, zatim Internacional te`i da ovde dovede jednu ameri~ku firmu, Glas promovi{e intere-
se svoga vlasnika Rodi}a..." (Urednik, dnevni list, 34 godine novinar)

"Mi smo javni servis, a ni pokrajinska i jo{ manje republi~ka vlada ne me{aju se u
ure|iva~ku politiku. Mislim da im ovaj radio nije jo{ zanimljiv, okrenuti su vi{e televiziji kao
mediju." (Urednik, javni radio, 30 godina novinar)

"Ne koliko ja znam za vlasnika, ali {to se ti~e uredni{tva - rekla sam za G17 i radikale.
Na BK televiziji i Pinku toga ba{ ima, aktivnosti porodice i vlasnika medija su u udarnim
informativnim emisijama." (Novinar honorarac, dnevni list, 4 godine novinar)

"Ne, mi ~ak imamo problem da ih dovu~emo na program. Njima radio kao medij nije
toliko zna~ajan, tako da uglavnom nemaju vremena za nas. Ne mislim da sada trpimo
takve uticaje." (Urednik, javni radio, 20 godina novinar)

"Ne, nikada, njegov privatni interes se ne promovi{e. Jedino {to objavljujemo su rezul-
tati istra`ivanja gledanosti, ali od toga zavisi televizija, ne samo on. Ili da se {irimo, satelit
i to... Ako je privatni interes onda to radimo. Za ove slu~ajeve... pa, dobro, mo`da to jeste
njegova li~na promocija, ali trudio se da za{titi televiziju - to se sve prepli}e... U`asno je
te{ko razdvojiti te stvari posebno kada je u pitanju privatna televizija." (Urednik vesti na
privatnoj TV, 3 godine iskustva)

"Ne, da ja znam. Ne znam da li te narud`bine sti`u na vi{im nivoima." (Urednica, radio,
14 godina iskustva)

"Ne, direktor mog medija je iskusan novinar koji zna da bi i sebi time naneo {tetu i
ukaljao svoje ime. Znam da toga i te kako ima u drugim medijima, naro~ito u privatnim,
{to ja razumem i na neki na~in opravdavam." (Urednik, agencija, 14 godina novinar)

"Ne, u mojoj novini nemate nijedan tekst o vlasniku i o njegovom poslu. A i da postoji
tako ne{to ja to ne bih znao, jer se to radi preko urednika. Mom gazdi su digli mercedes
u vazduh i mi od njega nismo mogli da uzmemo izjavu, svi su imali pri~u ali mi nismo imali
svoju ve} smo preneli sa B92. A da i saznam da ima ne{to prljavo u poslu mog gazde, to
bih samo prosledio uredniku pa ako objavi objavi, ako ne - radim dalje. Nisam retardiran
pa da ne znam o ~emu se radi. Ali, u principu nema ograni~enja." (Novinar, dnevni list, 4
godine novinar)

"Ne, od mene to niko nije tra`io. Mislim da ljudi te{ko govore o tome, ~ak i ako toga
ima." (Novinar u privatnoj agenciji, 10 godina iskustva)

"Ne, to ne. Za druge, opet, ako bih rekla da, slagala bih vas jer ne znam izri~ito. To su
samo moje pretpostavke, eto BK televizija, to je apsolutno jasno. Mene bi recimo jako
interesovalo da znam ko je vlasnik Internacionala ili Kurira." (Urednik, nedeljnik, dugogo-
di{nji novinar)

"Ne. Da (kod drugih), ali to je uglavnom ra|eno iz koristoljublja." (Urednik, nedeljni list,
30 godina novinar)

"Ne. Mislim da je bilo i da toga ima ali kod onih koji nemaju svoje ja, ili imaju neki
strate{ki interes." (Novinar, javni radio, novinar 34 godine)

"Ne. Ne mogu da tvrdim, ali verujem da vlasnici nekih medija to tra`e." (Urednik, javni
radio, 20 godina novinar)

"Ne. Pretpostavljam, po onome {to vidim, da toga apsolutno ima. Od mene to niko
nikada nije tra`io. Iskreno govorim da toga u mom slu~aju nije bilo." (Urednik, agencija,
novinar 10 godina)

"Nije, bar za sada. Mogu}e da ih je bilo ali ja u tome nisam u~estvovao." (Novinar,
privatna TV, 6 godina iskustva)
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"Nije, zbog neinteresantnosti mog medija. Kod interesantnijih medija je toga bilo. Po-
znavaju}i politi~are znam da to rade." (Novinar, radio, 8 godina iskustva)

"Nije. U mom mediju ne. Znam za gomilu pri~a kako vlasnici putem medija propagiraju
pojedine politi~ke ili ekonomske centre, {to tako|e mo`e da se vidi na programima nekih
televizija ili na stranicama novina." (Urednik, privatna TV, 16 godina novinar)

"Nikada direktno, ali efikasno indirektno - da." (Urednik, TV, 10 godina novinar)
"Od kraja osamdesetih od mene li~no niko nije tra`io promociju njegovog privatnog

interesa u dnevnim novinama. U privatnom radiju od 1997. do 1999. imala sam takvih
zahteva jer su sponzori bili razne politi~ke stranke, a vlasnik je menjao sponzore kao
~arape. Kad mi se smu~ilo - oti{la sam. Takvih slu~ajeva u medijima ima koliko li{}a na
drve}u, svaki vlasnik privatnih novina, radija ili televizije promovi{e vlastite interese i ube-
|enja kroz svoj medij. Koliko je sam vlasnik suptilan, toliko je taj njegov interes manje ili
vi{e vidljiv. Da li je taj interes ekonomski, politi~ki, ili {ta-ti-ga-ja-znam kakav, to je druga
stvar. Znam vlasnika koji je pokrenuo novine da bi ogla{avao svoj proizvod namenjen
radijskom izvo|enju. I novine su ispale sjajne. U javnom medijskom sektoru, glavni ured-
nici i direktori imaju instrumente da ukolote~e medij i prema vlastitim potrebama. I ne
mo`e svaki novinar da zna da je instrumentalizovan. Jedino {to ~oveka te{i, kad je ova
tema u pitanju, jeste ~injenica koju izra`ava narodna mudrost: koliko ljudi toliko }udi.
Instrumentalizacija medija zarad vlastitih interesa vlasnika/urednika ima razornije posledi-
ce u jednopartijskom sistemu vrednosti nego u vi{estrana~ju." (Urednik u dnevnom listu,
30 godina novinar)

"Od mene li~no ne. Mo`e se re}i da je bilo takvih tendencija, ali ne bih da pri~am o
tome. [to se ti~e drugih medija mogu samo da pretpostavljam, ali ja tome nisam prisu-
stvovala i ne mogu ni{ta da tvrdim. Verovatno Kari} na svojoj televiziji gura sopstveni
interes. Ne radim na BK i nikada tako ne{to nije do{lo direktno do mene, da mi je neko sa
BK rekao da mu se to desilo." (Novinar u dnevnom listu, 7 godina)

"Od mene ne, mada mislim da je i to realno. A u drugim medijima najo~iglednije je na
BK televiziji ili Pinku, mislim, pa to je normalno, i Berluskoni to radi. Zato su ti mediji, BK i
Pink, i osnovani, da bi promovisali svoje vlasnike, a bojim se da }e toga tek biti kada
tajkuni sve vi{e po~nu da otvaraju svoje medije." (Novinar, dnevni list, 10 godina iskustva)

"Oni to tra`e i zameraju nam ako pi{emo ne{to {to se njima ne svi|a. Ja sam mislila da
je to vreme pro{lo, sada je u manjoj meri, ali samo su presvukli odela. Zameraju nam {to
tra`imo samo crne teme. ̂ im ne pi{emo ru`i~asto, drugi nas okarakteri{u kao crne novi-
ne." (Urednik, dnevni list, 10 godina novinar)

"Ovde u medijima mi nemamo prave vlasnike, ovde nije definisano vlasni{tvo. Ja sam
vlasnik. Ali, kako sam ja vlasnik, ja jo{ nemam vlasni~ku svest, ja sam pre svega novinar...
Tek treba da se defini{e, zajedno sa suvlasnikom, {ta je to na{ vlasni~ki interes, jer nema-
mo iskustvo, svi smo mi novinari. Pravog vlasnika o~igledno ima samo Politika i tu se
prime}uju neke stvari. Politika je na strani vlade, OK, ~ak mislim da vodi jednu pametnu
ure|iva~ku politiku, i vidi se da je interes vlasnika da bude u dobrim odnosima s vladom.
U ovom mediju mi stavljamo tu {inu na kojoj pi{e 'advertajzing', me|utim, mislim da treba
ne{to drugo uraditi. Mislim da novine moraju da neguju nekakav srpski centar ljudskih
resursa i mislim da moramo da na|emo te nove ljude koji negde postoje a koji su potreb-
ni ovoj zemlji. Jer, kada vidimo ove strana~ke liste kandidata, vidimo sve ista izan|ala
imena, lica, izan|ale ideje i mislim da novinar u tom smislu treba da 'ubode' tu novinu.
Naravno, tu ne bi trebalo da pi{e 'advertajzing', nego bi to trebalo da bude promocija
nekih novih ljudi i ideja za jednu bolju Srbiju." (Urednik, nedeljni list).
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"Nije, s obzirom na to da akcionara ima mnogo, ne se}am se ni da je neko od urednika
to tra`io. Vi{e je bilo slu~ajeva da je neko od politi~ara ili ljudi iz javnog ̀ ivota zvao i rekao
'ne tra`im ti ja da ne promovi{e{ Peru, ali nemoj toliko Miku'." (Novinar, dnevni list, 8
godina iskustva)

"Pa sad, to je vi{e po{to smo mi vlasni{tvo, pod ingerencijom skup{tine grada i sve {to
se radi na tom nivou radi se promotivno, sugeri{e se. Meni to ne smeta mnogo jer to
nikada nije u formi ~iste promocije. Nama ka`u: za{to sada malo ne pozovete ovoga ili
onoga u program, ali mo`emo da pozovemo i nekoga ko }e mu biti pandan i da se na taj
na~in za{titimo kao profesionalci. I nema onoga kada mi neko do|e u program da ja
moram da postavljam napisana pitanja. To imaju na BK ba{ intenzivno, a na Pinku se
jasno oseti politi~ki uticaj. B92 to radi mnogo suptilnije i to na neki na~in jeste krajnost, ali
ja sam pristrasna jer meni njihova opcija nije toliko bljak. I kod njih se oseti uticaj, ali o tom
uticaju svi samo naga|aju. Mislim, ono da su to stranci. Nije toliko o~igledno. Ali ne ono
'strani pla}enici', pre donatori. Mene je iskustvo nau~ilo da ne~iju stranu uvek dr`ite,
samo je pitanje u kojoj meri i koliko suptilno ili grubo, koliko pravedno." (Urednik, javni
radio, 9 godina novinar)

"Postoje situacije kad se ka`e treba uraditi to i to, ali moj vlasnik je dovoljno pametan
~ovek da mi ne ka`e da uradim ne{to prema ~emu ja imam otpor. Jer, za{to bi i on stvarao
sebi neprilike da nai|e na moj otpor, ili da ja to uradim nevoljno. I u njegovu korist je da
ako ho}e da stane iza neke akcije i da list stane iza te akcije, ja nemam ni{ta protiv, na
primer za dobre humanitarne akcije, zna~i svaku takvu intervenciju vi }ete podr`ati. Hu-
manitarni nivo nije sporan, u biznisu mo`emo da naga|amo da li }u ja recimo da pravim
intervju sa Koletom. Sli~an je princip i kod politi~ara, mi ne idemo ideolo{kim |onom. Ja
nemam ni{ta protiv i da pravimo intervju sa Tomom Nikoli}em, i pravili smo ga, a nemamo
nikakve politi~ke sklonosti prema tipu politike koju vode radikali. ^injenica je da oni da-
nas vode jednu druga~iju kampanju i da su u tom smislu intrigantni za ~itala{tvo. Mi se
postavljamo iz ugla tr`i{ne novine koja treba da pre`ivi, da se proda na tr`i{tu. U drugim
medijima, ja po spretnosti odnosno nespretnosti sudim kad taj intervju iza|e. Zna~i, ako
vidim da je to nespretno onda znam da je to radio neko kome je to maltene nare|eno da
uradi, pa nije na{ao dovoljno mehanizama da to uradi valjano." (Urednik, nedeljnik, 34
godine novinar)

"S obzirom na to da je na{ vlasnik op{tina, bilo je poku{aja da {titimo interese ljudi koji
su bili na vode}im mestima, ali to nismo prihvatali. Sve do trenutka dok mediji ne budu
finansijski nezavisni, to }e se de{avati. Ima poku{aja i u drugim medijima, ali ne drasti~no,
dok je bio Milo{evi} na vlasti, to je bilo konkretnije." (Urednik u javnom radiju, 25 godina
novinar)

"Sada u izbornoj kampanji ne. Mada se svi `ale da ih ima premalo. Ali bilo je, po~ev{i
od toga {to su hteli da gase predajnik 1999. godine, dr`ali su kompaniju na ivici. To su
bile svakodnevne pretnje. Ima toga i sada, prosto ne mogu da se setim primera, ali sigu-
ran sam da je pritisaka bilo." (Urednik, privatna TV, 12 godina novinar)

"Samo jednom kada sam radio u televiziji Galaksija 32 u ^a~ku, gazda koji je bio
blizak SPS-u tra`io je da ih favorizujem. Nisam hteo da radim i dao sam otkaz." (Urednik,
dnevni list, 18 godina novinar)

"Sigurno su uticali, konkretno Pink. Mogu}e i BK, po{to verujem da imaju neke kombi-
nacije zbog frekvencije." (Urednik u javnom radiju, 14 godina novinar)

"[to se moje emisije ti~e nijednom, ali nijednom nije bilo nikakvog uticaja. Meni je ~ak
zafalilo da me neko pozove i da ka`e - slu{aj, dobro gura{ tu temu, ali daj da vidimo {ta je
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sad s ovom drugom temom... Ne, apsolutno ne. Ali, to govorim o ovom periodu, posle 5.
oktobra." (Urednik na javnoj TV, 22 godine novinar)

"Ti kao novinar u najve}em broju ovda{njih medija nema{ pojma ko je vlasnik, niti
ima{ bilo kakav kontakt s njim. Ti si tu samo jedan {raf~i}, ma kakav vlasnik... U mom
mediju jo{ se ne zna ko je bio prethodni vlasnik. Preko urednika toga mo`da i ima, ima
verovatno, ali novinar ima kontakt samo s urednikom." (Urednik, nedeljnik, 7 godina novi-
nar)

"To se nikad nije dogodilo. [to se ti~e vlasnika imali smo uvek odre{ene ruke i, ~ak i
javno, polemisali sa njima na stranicama na{eg nedeljnika. Znam da je toga bilo i da su
vlasnici tra`ili od listova da pi{u ono {to njima odgovara, odnosno ono {to oni ho}e."
(Urednik, nedeljnik, 14 godina novinar)

Da li ste pisali u nekom komercijalnom dodatku, radili prilog za
zakupljeni termin ili u~estvovali u nekoj drugoj formi promocije privatnog
biznisa, vladine ili nevladine akcije? Da li ste na to bili primorani? Znate
li da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Bo`e sa~uvaj! Znam. Ljudi se bave time i to im bude profesionalna orijentacija, da
rade reklamne pri~e." (Novinar, privatna TV, 6 godina iskustva)

"^esto objavljujemo takvu vrstu tekstova sa naznakom da je re~ o komercijalnom do-
datku, ili se druga~ije opremi i to se reguli{e marketin{kim ugovorima. Mada, mo`e se
desiti da se omakne i da to ne izgleda ba{ tako vidljivo." (Urednik, dnevni list, 34 godine
novinar)

"Da. Jedan od najve}ih poslova ove godine bila je knjiga koju sam napisao o zemlji
koja nema ime. Dva serijala televizijskih emisija. Slike sveta za J. Travel. Ne, bio je to
slobodni izbor." (Novinar, javni radio, 34 godine iskustva)

"Da i to je bilo strogo profesionalno i dobrovoljno, naravno za novac. Mi novinari to
zovemo tezga. Uobi~ajeno je da to novinari rade, ina~e od ~ega bi `iveli. Da se razume-
mo, ja nisam idealista, nemogu}a je sterilna objektivnost. Idealno bi bilo kada bismo imali
plate od 1000 evra i radili samo svoj posao." (Novinar, dnevni list, 10 godina iskustva)

"Da, to se radi regularno u mojim novinama. Na pri-
mer, uradi se neki intervju ili dobije{ neki odgovor, a
marketing dalje to obra|uje, recimo u oblasti turizma ili
o nekoj firmi. To je deo posla i to se posebno pla}a, a
ima i takvih tezgi." (Novinar, dnevni list, 8 godina isku-
stva)

"Ja li~no ne. Bilo je primera, ali nisu bili primorani, ve} se to radilo za novac." (Novinar,
nedeljni list, 30 godina novinar)

"Ja nisam, ali imamo jedno novo izdanje i imamo te reklamne stvari u formi teksta. To
rade saradnici koji imaju smisla za to i dobijaju honorar." (Novinar, nedeljni list, 15 godina
novinar)

"Jedino {to sam probao da uradim, ne}ete verovati, a ni{ta nisam uspeo da uradim.
Pojavio se neki ~asopis pre dve-tri ili vi{e godina, radio ga neki povratnik iz inostranstva,
tu se u{an~ila neka ekipa iz drugih medija, a meni koleginica rekla da se nala`enje oglasa
za taj ~asopis pla}a oko 300 maraka valjda pola strane. Ja sam {est meseci okrenuo sve
ljude koje znam, ali tada je to kao da nemate nijednog prijatelja, i nisam na{ao oglas ni za
pola strane, ni za ~etvrt, ni{ta. I definitivno shvatio da nisam za to. To je ne{to potpuno van

Izgovor prvi: "Vlasnik
ima pravo, novac je
njegov..."
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novinarskog ili uredni~kog posla, posao otprilike iz komercijalnog domena, i do`iveo sam
potpuni fijasko." (Urednik, javna TV, 22 godine novinar)

"Jednom. Jedan hotel koji se nalazi na 75 km od Beograda zove se Zlatna ~esma, ali
ni tada nije to bila ba{ reklama jer je vlasnik dobio nagradu na Novosadskom sajmu, pa
smo mi o njemu pisali. Bio je povod. Ba{ da mi je neko rekao 'idi tamo i napi{i ne{to lepo',
to mi se nije doga|alo. Jedino {to mi je u ovom slu~aju
urednik 'naredio' da ostanem na ve~eri. Niko mene na
to nije naterao, ali da nisam ja, neko bi drugi. Bio sam
de`uran i moje je da radim. Da sam odbio samo bi mi
odbili od plate, ali ne bih dobio otkaz. U jednom dnevnom listu (navedeno je ime) ne}e{
ni{ta na}i lo{e napisano o Komercijalnoj banci koja je, osim njih, kreditirala ve}inu medija
u Srbiji. Na posredan ili neposredan na~in ona uti~e na koncepciju medija." (Novinar,
dnevni list, 4 godine novinar)

"Jesam, dodatke i neke nevladine projekte. Moje iskustvo je da za takve poslove gle-
daju da te ne plate, osim ako ne insistira{. Sada to ne radim, jer mi nemamo nikakvih
zvani~no komercijalnih dodataka." (Novinar-urednik, nedeljni list, 7 godina iskustva)

"Jesam, to mi stoji i u opisu posla." (Urednik, dnevni list, 10 godina novinar)
"Na po~etku karijere bio sam lutaju}i reporter, imali smo komercijalna uklju~enja (to je

bilo u opisu posla) koja nisu bila prikrivena." (Urednik, privatna TV, 16 godina novinar)
"Ne, nikada ni u ~emu, i mogu re}i da mi je mnogo ̀ ao. [to se para ti~e. Ja sam imala

ponudu, prijateljska varijanta, ali sam odbila jer sam pomislila da }e svi da shvate o ~emu
se radi, a bilo je u pitanju suvi{e malo para za takav rizik da budem provaljena. Radije bih
u~inila bez nadoknade. Ima situacija, ono, ~injenja sitnih usluga. Na obe strane. Ne}u da
me plate, ba{ zbog toga da ne bi kasnije bilo da kada odbijem taj neko okrene plo~u.
Bolje odoleti isku{enju. Mislim da druga~ije neko ne mo`e da bude primoran. Mo`da
stvari tako mogu da budu postavljene u privatnim ku}ama, da te ucene otkazom. I u tom
smislu drago mi je {to radim na dr`avnom mediju. Tu dok neko dobije otkaz, poslodavac
radije ne}e ni poku{ati. Kao beli medvedi smo. A ni to u pojedinim slu~ajevima nije u
redu. Treba nam ~istka." (Urednik, TV, 9 godina novinar)

"Ne, nisam. Nikada nisam to radila, nisam imala ni priliku niti pratim sve to. Prosto tu ne
mogu da ocenim. Mislim, OK je ako si pla}en a potrebne su ti pare. Ali gledala bih da se
to ne sukobi s onim {to radim na televiziji, i {to su moja li~na vi|enja. Mislim da bih
rizikovala posao da to izbegnem. Ja nemam taj strah. Mo`da samo nisam imala takvo
iskustvo. Ne ka`em da se ne bih trudila da ga zadr`im, ali imam granicu. A da li drugi
imaju takav strah, pa mislim da je to slu~aj kod velike ve}ine novinara. Pa nisam ne{to
primetila da su ljudi davali otkaze kada su trpeli sve one pritiske. Ja to ne mogu ni~im
drugim da objasnim nego strahom za egzistenciju." (Urednik vesti, 3 godine, privatna TV)

"Ne, ja nisam ali znam da televizijski novinari u~estvuju u izradi priloga pojedinim stran-
kama u kampanji." (Novinar honorarac, dnevni list, 4 godine)

"Ne, ni{ta. Ali, recimo, u mom mediju napi{emo tekst koji u {ini ima 'advertajzing'. Ja
naravno novinara pitam ho}e li to da radi i ukoliko ho}e on }e za to dobiti 10 posto od
reklame, ni{ta vi{e. I, to nije u redu. Me|utim, znam da bi me novinari pitali za{to sam to
dao nekom drugom a ne njima jer je to za njih dodatna zarada. Mi se svi kre}emo u
za~aranom krugu niskih zarada i svi lo{e `ivimo. Komercijalni dodaci sami po sebi nisu
ni{ta lo{e. To su tematski dodaci koji }e podr`ati nekakav kapital. NIN je recimo imao
dodatak o vodi u kome su ~ini mi se bile reklame mineralnih voda i fla{iranih voda uop{te.
To mo`ete da ~itate ili ne}ete da ~itate. Vidim, Vreme dosta toga radi sa 'Fridrih Ebert

Izgovor drugi: "Ja sam
obi~ni izvr{ilac..."
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[tiftungom'. To isto mo`ete da ~itate ili ne}ete da ~itate. Same teme su dosta dobre,
mada se vidi da je to ipak otaljavanje, da je to ne{to {to 'radim zato {to moram, da bih
uzeo pare i platio {tampu, prostor, struju'... Siroma{tvo nas jednostavno menja i koliko
smo siroma{ni svi smo mi mnogo dobri. Mi smo dobri profesionalci, dostojanstveni, a u
siroma{tvu je zaista te{ko biti dostojanstven. Me|utim, u finansijskom o~aju ljudi previde
mnoge stvari. Jer, kad ste siroma{ni, kad vas dugovi i tro{kovi stiskaju sa svih strana a vi
nemate od ~ega da platite, vi jednostavno mo`ete i da previdite neke stvari i da tako ne{to
i ne obele`ite, de{avalo se, ~uo sam, govorim o drugima. Propusti i gre{ke nastaju u
panici koja nas sti`e zbog besparice." (Urednik, nedeljnik)

"Ne. Mi imamo na{e komercijalne dodatke, to su na{e edicije, gde firma u ime oglasa
zakupi neki prostor, na{ novinar ode i napravi tekst. Ali, to su zaista tekstovi gde se stavi
slika direktora i na{ novinar razgovara s njim. I to radi samo onaj novinar koji ho}e. To nisu
stvari koje su sa moralne ta~ke gledi{ta sporne, nego su grozne, bezvezne. Odete kod
nekog direktora koji pla}a pa mo`e da pri~a {ta ho}e, ali i tu poku{avamo da stavimo
neke granice da ta pri~a bude suvisla." (Urednik, nedeljni list)

 "Ne{to naru~eno za novac nikada nisam pisala. Znam da je otac jedne sportistkinje
platio jednom novinaru da pi{e o njoj. Mene je zvao ~ovek iz jedne marketin{ke agencije
koja radi PR za jednu firmu koja je u~estvovala na jednom tenderu koji je propao. To je
bila jedna servirana pri~a i pitao me koliko ho}u para za to. Rekla sam mu da }u ja rado
da pi{em o aferi o propalom tenderu ali na svoj na~in, a ne da mi nare|uje kako }u to
plasirati. Radila bih to kao i svaki drugi tekst. Ali tako za novac - ne." (Novinar, dnevni list,
7 godina iskustva)

"Nije me niko primoravao. Imala sam sam ponude, ali su odustajali od mene po{to
sam tra`ila previ{e para. Rekla sam: proda}u se, ali za velike pare. Kada radim ne{to
honorarno prvo razmislim da li se to kosi sa politikom moje mati~ne ku}e. Mada niko nije
eksplicitno rekao - to je dozvoljeno, to nije." (Urednik, privatna TV, 9 godina novinar)

"Nisam bio primoran. Ako je ne{to pla}eni termin to nosi oznaku pla}enog termina. A
nezavisno, kao tezga - da, {to opet mojoj televiziji slu`i za promociju. Nisam za politi~ke
stranke radio tezge." (Novinar, radio, 8 godina)

"Nisam nikada. [to se ti~e promocije, radila bih promociju nevladine akcije ili neke
akcije koja nije usmerena na promociju vlade. Ne bih radila, mada je primamljivo u smislu
da bi se tu mogla zaraditi neka para, ali mislim da je to nama ~ak zabranjeno. Mi na neki
na~in promovi{emo vladinu politiku jer smo vladino glasilo. Ja to ne do`ivljavam kao
prisilu. Vlada je proistekla iz parlamenta koji su izabrali gra|ani, ali u trenutku kada je
vlada pala mi ne ose}amo obavezu da ih pratimo kao ranije." (Urednik, javni radio, 20
godina novinar)

"Nisam to radio, ali razumem ljude koji to rade. Treba im para, a svi novinari su slabo
pla}eni u ovoj zemlji. Imam prijatelje koji to rade i nemam ni{ta protiv. Ja to ne radim jer mi
nije potrebno. Kada bi mi novac bio potreban radio bih, sigurno ne za neku partiju ili
vladu, ali za NVO, ili neku firmu, bih ako se pla}a." (Urednik, agencija, 14 godina novinar)

"Nisam, ali radila bih ako pla}aju. Ne bih radila za vladu, jer mislim da oni ne bi nikad
dali pare za novinare. [to se ti~e drugih, radila bih kad bi mi ponudili." (Novinar u privatnoj
agenciji)

"Nisam. Sigurno ima. Sad, decidirano da navodim ne znam." (Urednik, javni radio, 14
godina novinar)

"Nikada nisam radio, jer mi niko nije ni ponudio, a da jeste pristao bih. To se radi za
novac. Znam nekoliko novinara koji to rade i koji se potpisuju ispod tih tekstova, ali je
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uvek nazna~eno da se radi o komercijalnom dodatku. To je u redu jer rade za novac."
(Urednik, dnevni list, 18 godina novinar)

"Radila sam u dodacima koji su namenjeni promociji banaka od kojih je dobar deo u
privatnom vlasni{tvu. Nisam bila primoravana, takvi tekstovi su bili posebno pla}eni i i{li
su bez novinarskog potpisa." (Novinar, dnevni list, 22 godine novinar)

"Radio sam dosta komercijalnih dodataka. Pisao, ure|ivao. Smatram da je to, na`a-
lost, neispravan ali jedan od na~ina da novine opstanu. Niko me nije naterao. Da. I u
svom i u drugim medijima. Kada je re~ o mom mediju jedini razlog je zarada i opstanak."
(Urednik, nedeljni list, 14 godina novinar)

"Radio sam nekoliko puta na takvim pla}enim oblicima promocije. Nisam bio primora-
van." (Novinar, agencija, radio i TV, 8 godina iskustva)

"To su bile marketin{ke usluge. Ako neko ho}e da plati, novinar mo`e da napravi
recimo prezentaciju ili neku drugu marketin{ku uslugu. Ako takav tekst ide u mojim novi-
nama, obele`avamo ga kao oglasni prostor." (Urednik, dnevni list, 24 godine novinar)

"U~estvovao sam u nekoliko projekata nevladinih organizacija, ali je i to bilo u vezi s
novinarskom profesijom. Konkretno, jedna NVO je radila dokumentarni film o mladim
izbeglicama, pa sam ja, u svojstvu novinara, radio razgovore sa njima. Mislim da bespa-
rica koja vlada u srpskom novinarstvu primorava ljude da rade takve stvari, ali treba na}i
meru, da se to ne kosi sa novinarskim na~elima. Tu za mene uvek postoji i moral, jer ako
pi{ete o masti koja le~i sve od prehlade do raka, a znate da obmanjujete, onda je to
ne~asno." (Urednik, agencija, novinar 10 godina)

Da li je u va{em mediju uvek bila uo~ljiva razlika izme|u redakcijskog
sadr`aja i oglasa?

"Ako je zahtev teme takav - jeste. Nismo imali nekog ko je bio stalni sponzor pa da
moramo da razmi{ljamo o tome. Ne znam ko se sve reklamira. Mo`da sam ga i 'opi~io'."
(Novinar, radio, 8 godina iskustva)

"Apsolutno se trudim da to bude tako i to mora biti obele`eno. Mada ima sve vi{e firmi
i marketin{kih agencija koje poku{avaju da kroz informativni prostor promovi{u komerci-
jalnu propagandu." (Urednik, dnevni list, 24 godine novinar)

"Apsolutno. Nas na to obavezuje zakon. Mi nemamo tu previ{e prostora da imamo
dileme. Ta~no se zna minuta`a koja se posve}uje reklamama, a i pogotovo {to je na{
urednik jedna energi~na osoba i ako prepozna tako ne{to taj se ne}e dobro provesti.
Evo, na primer, pre tri dana u informativnoj emisiji tema je bila za{to ljudi sve vi{e za
analize idu u privatne laboratorije. U domovima zdravlja ne}e niko da pri~a, sramota ih
{to reagenasa nema, pitamo pacijente... Onda pitamo laboranta u privatnoj laboratoriji i
on ka`e sve {to treba. A znate kako smo ga potpisali? Tamo neki na primer Mi}a Mitrovi},
laborant u privatnoj klinici. Ne da ne smete da stavite ime firme, nego leti glava ako i
slu~ajno stavite, sa mogu}no{}u da samo jedan gledalac ode tamo posle priloga, ako
samo usmerite da bilo ko ode tamo. Kod nas su posle 5. oktobra uvedena i podr`ana vrlo
stroga pravila u tom smislu. A ranije, ma kakvi, pa toga je bilo u svim sferama od zdrav-
stva do mode. Date jednog dobitnika Zlatne ko{ute i jednog perspektivnog, a ovaj {to je
perspektivan, kako je samo on, pa svi su perspektivni." (Urednik, javna TV, 22 godine
novinar)

"Da, ima te razlike. Pa i ako je ne{to oglas u formi vesti, uvek mora da ima tu te`inu
vesti. Dakle da bude ili zna~ajno ili zanimljivo. To se tako radi. Pa svi ovi doga|aji u privre-
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di na neki na~in su i oglasi i to se pu{ta u formi izve{taja, ali kada je zanimljivo. Ne ono da
se ne{to sa namerom gura kao vest, a nema nijednu karakteristiku vesti. To ne." (Urednik
vesti, 3 godine, privatna TV)

"Da, 98 odsto slu~ajeva. Oglasi su na posebnom delu, u dodatku, obele`eni su kao
takvi, vizuelno i grafi~ki se odmah uo~avaju." (Novinar honorarac, dnevni list, 4 godine)

"Da, ali nikad nam na oglasima nije pisalo 'pla}eni oglas' i ponekad se de{avalo da
zbog toga publika neke oglase do`ivljava kao redakcijski sadr`aj." (Urednik, nedeljni list,
14 godina novinar)

"Da, da, i to vrlo strogo vodimo ra~una gde }emo koji oglas da stavimo. Ima nekih koji
ne idu uz unutra{nju, politi~ku rubriku ili uz neku porodi~nu dramu." (Urednik, nedeljni
list, 34 godine novinar)

"Da, da, uo~ljiva je i daj Bo`e da toga ima mnogo vi{e jer bi bilo vi{e novca i onda bi
bilo i manje tekstova koji bi tako bili obele`eni." (Urednik, nedeljni list)

"Da, oglas se posebno obele`i da se zna da je re~ o pla}enom oglasu." (Novinar,
nedeljni list, 30 godina iskustva)

"Jeste uvek, prvenstveno vizuelno, a zatim i po sadr`ini. To se uvek jasno nagla{ava
kao oglas ili pla}eni prostor, ~ak i ako iza|e u delu gde su obi~no novinarski tekstovi.
Druga je stvar {to neki tekstovi podse}aju na reklame." (Novinar, dnevni list, 8 godina
iskustva)

"'Kada je o mom mediju re~ ta razlika je uvek bila jasna. Imali smo slu~aj kada je
vlasnik jedne agencije za nekretnine tra`io prikaz zbirke pesama njegove ̀ ene u kulturnoj
rubrici. Mi smo to odbili, a onda je on platio, pa smo obele`ili da je to zakupljen prostor. Iz
drugih medija, se}am se Pinkovog dodatka u nedeljniku Vreme." (Novinar, nedeljni list,
15 godina iskustva)

"Kod nas nema oglasa, zato {to smo agencija." (Novinar u privatnoj agenciji)
"Mislim da je elementarno da to mora da bude jasno nazna~eno. Nemam ni{ta protiv

toga da se novine bave ne~im komercijalnim, jer moraju od ne~ega da `ive. U mom
mediju ta razlika je vrlo jasna." (Urednik, nedeljni list)

"Mislim da ne." (Urednik, dnevni list, 10 godina novinar)
"Mnogo stvari se tu prepli}e i jako je te{ko razlu~iti {ta je tu {ta, ali da, mo`e se osetiti

prizvuk. Mislim za neke humanitarne stvari, koje su neprofitne. Za stranke je moglo da se
desi da dobiju ve}i prostor nego {to to informacija zahteva. Ali jako je te{ko razgrani~iti
ako na primer daje{ informaciju da je otvoren neki {oping centar u gradu. To je to, to je
ne{to {to se dogodilo." (Novinar, radio, 8 godina)

"Mo`da i nije, radili smo neke priloge ili vesti koje zanimaju {iri sloj gledalaca, a sadr`aj
pri~e je isti koji bi gledalac dobio kroz oglas, ali je druga~ije formulisan." (Urednik, privat-
na TV, 12 godina novinar)

"Ne. Tokom devedesetih Dnevnik je kolokvijalno bio nazivan biltenom SPS-a." (Ured-
nik, dnevni list, 30 godina novinar)

"Ne." (Novinar, dnevni list, 22 godine novinar)
"Nije uvek." (Novinar, agencija, radio i TV, 8 godina iskustva)
"Retko kada ne{to mo`e da pro|e tako, kao neka najava. Ali gledamo da najave i

promocije i ne dajemo u vestima. Recimo, na privatnim televizijama to gledamo stalno.
Posebno BK. Valjda je kra}a procedura da se plati za tu vrstu promocije. Mislim da je to
osnovni razlog." (Urednik, TV, 9 godina novinar)

"Svaki prilog je na neki na~in reklama. Sada ne bih mogla da izdvojim ne{to {to je
imalo nagla{enu tendenciju da ogla{ava. Razmi{ljam o tome, ali prosto ne mislim da se
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to ne{to de{ava. Ako se bavi{ Apatinskom pivarom pa pri~a{ o privatizaciji ili polo`aju
radnika, to nema nikakve veze sa reklamom za pivo. Kod privatnih medija to ide malo
druga~ije, ali ja odmah prebacim na drugi program, ne}u da slu{am pet minuta pri~e o
udru`enju industrijalaca." (Urednik, javni radio, 20 godina novinar)

"U na{em mediju jeste." (Urednik, privatna TV, 16 godina novinar)
"Uo~ljiva je po{to oglasa nema, apsolutno ne postoje." (Novinar-urednik, nedeljni list,

7 godina novinar)
"U principu, da. Bilo je izuzetaka, nekad je ne{to vi{e zvu~alo kao oglas nego kao

redakcijski tekst na ivici da bude komercijala, a ne informacija, ali retko." (Urednik, javni
radio, 25 godina novinar)

"Uglavnom da, ali ne i 100 odsto. U takvim situacijama urednik je uvek kriv, novinar
mo`e da napravi glupost, ali je urednik zato tu da to ispravi." (Urednik, dnevni list, 34
godine novinar)

"Uglavnom jeste. Oglasi se razlikuju u prelomu, mestu u novinama, broju strana i sada
je to mnogo uo~ljivije nego ranije. Naravno to zavisi i od ve{tine novinara da izbegne
marketing, reklamu, jer drugi uvek te`e da novinara dru{tveno-politi~ki anga`uju". (Novi-
nar, dnevni list, 10 godina iskustva)

"Uvek je uo~ljiva razlika. Ono {to je Vreme uradilo sa Pinkom je najve}i medijski pro-
ma{aj. Ja sam ~ak dao primedbu na jedan sadr`aj koji je bio i druga~ije prelomljen i
uokviren, {tampan druga~ijim fontom koji se ina~e ne koristi kod nas, i insistirao da se
stavi da je to pla}en oglas. Nakon {to je to pro{lo bez natpisa, sada praktikujemo da
nazna~imo da se radi o pla}enom oglasu." (Urednik, dnevni list, 18 godina novinar)

"Uvek se vidi razlika." (Novinar, dnevni list, 7 godina iskustva)

Znate li za slu~aj da je propagandni materijal u va{em mediju plasiran
u klasi~noj ̀ urnalisti~koj formi? Znate li da li je u nekom drugom mediju
bilo takvih slu~ajeva?

"Bilo je takvih slu~ajeva kroz razgovore i gostovanja." (Urednik, javni radio, 14 godina
novinar)

"Bilo je, ali ekonomske propagande. Stvarno ne znam, ali pretpostavljam da ima i u
smislu ekonomske i u smislu politi~ke propagande." (Novinar, privatna TV, 6 godina isku-
stva)

"Bilo je, ali je jasno nazna~eno da se radi o oglasu. Jedna {kola ra~unara nije htela
klasi~ni oglas, ve} novinarski tekst o toj {koli i on se nalazio na strani predvi|enoj za
oglase. Evo jedan primer: Analiza prometa na finansijskom tr`i{tu Srbije - obveznice Re-
publike Srbije, ali je jasno da se radi o oglasu. Na strani nema naznaka da je to neka na{a
rubrika i jasno je da je namenjena onima koji se time bave. To mo`e da bude koristan
tekst za one koji se bave tim poslom, a opet je i oglas. Ura|en je od Beogradske berze i
to je za mene ve} neka polu`urnalisti~ka forma. Ne de{ava se da objavimo intervju sa
nekim direktorom firme koja je nedavno prodata i da se kroz to provu~e kako su oni divni
i kako brinu za svoje radnike i sli~no." (Urednik, dnevni list, 18 godina novinar)

"Da, bilo je tekstova o kompanijama i bankama od kojih list o~ekuje finansijsku po-
mo}, recimo odlaganje otplate duga. I u drugim medijima je to pre pravilo nego izuzetak."
(Novinar, dnevni list, 22 godine iskustva)

"Da, iz lenjosti novinara. Dobije dopis u kome je sve sa`vakano u stilu: kako je danas
rekao direktor te i te firme... To je klasi~na propaganda." (Novinar, radio, 8 godina iskustva)
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"Da, takvi prilozi se rade za poslovne partnere povodom nekih doga|aja koji su od
{ireg interesa za javnost." (Urednik, privatna TV, 12 godina novinar)

"Da. Da." (Urednik, dnevni list, 30 godina novinar)
"Kod nas nema te namere. A i u drugim medijima, neko dobije bolje mesto ili vi{e

vremena, ali ni{ta epohalno ne mogu da vam otkrijem." (Urednik, javni radio, 20 godina
novinar)

"Ma mi ne smemo da nosimo ni firmirane majice kad radimo stand-up. Da ne govori-
mo o ne~emu krupnijem. Ima ono pojavi se novinarka sa Sisley majicom. To je nedopusti-
vo." (Urednik, privatna TV, 9 godina novinar)

"Naravno. Jedna koleginica je i{la na letovanje sa jednom turisti~kom agencijom i
napisala je tekst koji je bio intoniran tako da je ta agencija najbolja, da organizuje najlep{a
letovanja, i idite ba{ tom agencijom. Ali to se vidi. Iza toga verovatno stoji neka kompen-
zacija ili novac. Obzirom da se ja bavim politikom, na politi~kim stranama uglavnom ne-
ma takvih stvari." (Novinar, dnevni list, 7 godina iskustva)

"Naslutio sam da se to negde desilo, ali prosto nisam mogao da doka`em. Bilo je
takvih poku{aja, ali za sada nisu dramati~ni i proveravam da li je to gre{ka novinara, da li
je mo`da bio izmanipulisan." (Urednik, dnevni list, 24 godine novinar)

"Ne isklju~ujem tu mogu}nost, a u drugim medijima
svi vidimo da toga ima. ^ini mi se da toga vi{e ima u
novinama." (Urednik, agencija, novinar 10 godina)

"Ne, jedino gde se to de{ava jesu na{e edicije, ali tu
je vrlo jasno nazna~eno da je zakupljen prostor. NIN je
tu vrlo korektan, kod njih je sve jasno, mada mislim da
to svako mo`e. I sve te strane su vrlo atraktivne za ono-
ga ko pla}a i vrlo jasno mo`ete da vidite o ~emu se tu
radi. Po{teno da vam ka`em, ja bih iz ove redakcije oti-
{la kada bi, kao u Vremenu, moja redakcija objavila pri-
log o Pinku. Zaista, uva`avam sve argumente, i to da
mora da se pre`ivi, i sve, ali... to ne bih mogla. Mi smo
ovde napravili u`asnu sva|u sa marketingom zato {to

je napravio aran`man s Kari}ima i taj oglas je iza{ao samo jedanput. To su pare, razu-
mem ja direktore i marketing, ali moraju i oni mene da razumeju, meni takve pare nisu
potrebne. Za mene je najbolja novina na svetu londonski Ekonomist koji je poznat po
tome {to nije objavio nijedan intervju, zato {to oni nikome ne daju tu privilegiju da se
reklamira. Vrlo rigoroznu politiku imaju i kada su u pitanju oglasi. Mo`ete da imate para
koliko ho}ete, ali ne mo`ete da se ogla{avate u londonskom Ekonomistu ako to nije po
njihovoj volji. To mo`da zvu~i fa{isti~ki, ali mi smo jedna toliko zapu{tena sredina da neki
kriterijum mora da postoji. Ina~e se svodimo na vulgarizovanu predstavu demokrati~nosti
i objektivnosti - minut Hitlera, minut Jevreja. Na{a uloga nije samo izve{tavanje, nego i
edukovanje. A upravo ima tih nekih ljudi koji se trude da u|u u medije koji su neka vrsta
javnog autoriteta. Ponekad je to katastrofalno i mnogi mediji znaju na tome da se okliznu."
(Urednik, nedeljni list)

"Ne, zaista, sve je strogo obele`eno. Nisam primetio." (Urednik, javna TV, 22 godine
novinar)

"Ne, zato {to smo svi koji radimo u ovoj ku}i svesni koliko negativnih konotacija to
mo`e da proizvede i u kojoj meri se treba ~uvati." (Urednik, privatna TV, 16 godina novi-
nar)

"Jedna koleginica je
i{la na letovanje sa
jednom turisti~kom
agencijom i napisala
je tekst koji je bio
intoniran tako da je ta
agencija najbolja, da
organizuje najlep{a
letovanja, i idite ba{
tom agencijom"
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"Ne. Ne. Ne mislim da je to propaganda. Nisam sigurna da jeste. Eh sada, svi mi u
razli~itoj meri prime}ujemo takvu nameru. Ja takve stvari nisam primetila ni kod nas ni u
drugim medijima. Jedino ako ne govorimo o toj nekoj op{toj slici ili atmosferi koja vlada u
svakom mediju, to da neko favorizuje ovoga ili onoga, ili se osete uticaji. Dakle, mi jesmo
podr`avali reforme i verovatno na taj na~in jeste ~injena propaganda. Ali ne bih mogla da
sudim o toj globalnoj slici. Mislim da se to svugde radi. I u svetu. (Urednik vesti, 3 godine,
privatna TV)

"Pa bilo je takvih stvari, ali pre svega za neke kompanije, one se za publiku upakuju u
nekom novinarskom obliku. Ja to ne opravdavam ako nam ru{i slu{anost, a to je uglav-
nom efekat." (Novinar, radio, 8 godina)

"Pa dobro ima toga i toga je uvek bilo u novinama. Ja to sve shvatam kao nedostatak
mere. Kod nas nema u takvom vidu, kod nas su strogo odvojeni oglasi od takve vrste
tekstova." (Urednik, nedeljni list, 34 godine novinar)

"Po{to smo agencija, takvih stvari kod nas nema, ali naravno da ima u drugim mediji-
ma. Svakog dana pro~itam sve novine koje iza|u, toga ima mnogo, neverovatno mnogo."
(Urednik, agencija, 14 godina novinar)

"Radio je specifi~an, to je te{ko da se uradi, lak{e je u listu. Ponekad saop{tenja mogu
tako da se protuma~e. Tu i tamo, pretpostavljam da ima." (Urednik, javni radio, 25 godina
novinar)

"Retko, ne mogu da se setim. Uvek imate priloge na ivici informativnosti i propagan-
de." (Urednik, javni radio, 20 godina novinar)

"Svaka konferencija za novinare je propaganda, pogotovo u sferi ekonomije kada reci-
mo banka promovi{e sebe i svoje nove usluge, tra`i put da se te informacije plasiraju, {to
je u stvari reklama. Ja uvek to proveravam. Recimo, jedna banka je promovisala nove
kredite koje je davala i sve je bilo bajno, jedino nigde nema kamatne stope i kada sam ja
pitala za kamatu, PR agencija mi je rekla da to ne smeju da saop{te. Onda sam ja kao
obi~na stranka oti{la u tu banku i videla da je kamata ne znam koliko puta ve}a nego u
drugim bankama." (Novinar, dnevni list, 8 godina iskustva)

"Svaki izve{taj, intervju, vest, oblik je propagande, naslovi u novinama: Svim sredstvi-
ma protiv izru~enja - propaganda za D. Mihajlovi}a, Da `ivimo svi od plata i penzija Mile
Isakov - propaganda. I tekstovi koji se kod nas nalaze na srednjim stranama jesu propa-
ganda. Zbog teksta u na{im novinama Suzana Man~i} dobi}e tri koncerta vi{e jer gazda
tamo neke kafane ~ita ove novine, kada je vidi pozva}e njenog menad`era. To va`i i za
tekstove o sportu. Imamo najpoznatije ekonomiste i analiti~are koji zbog svog pojavljiva-
nja u medijima dobijaju mnogo ve}e honorare nego neki stru~niji koji se ne pojavljuju u
javnosti. Na osnovu njihove medijske te`ine, ve}a im je cena i neki sindikat }e ih pozvati
da budu stru~ni konsultanti." (Novinar, dnevni list, 4 godine iskustva)

"Svakodnevno. Na neki suptilan na~in svako nekoga provla~i, svoju interesnu grupu
koja stoji iza njih. A to se ne oseti direktno. Uti~e se na izbor doga|aja kojima se poklanja
pa`nja. Najvi{e tako." (Urednik, TV, 9 godina novinar)

"[to se novina u kojima radim ti~e, oglasi su dosta va`ni za profit pa se eventualne
propagandne forme tretiraju kroz marketing. A mogu}e je da se to negde i provu~e, na
primer kada pi{emo sa neke konferencije za novinare tu uvek ima i propagandnog mate-
rijala." (Novinar honorarac, dnevni list, 4 godine)

"Toga ima i u mom i u drugim medijima, najvi{e u ekonomskoj rubrici. Skoro je bilo
ne{to o nekoj privatnoj banci." (Novinar u privatnoj agenciji)
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"Trudimo se da se to ne de{ava, mada moram priznati da ne slu{am svoju stanicu 24
sata i ne mogu da garantujem da ne{to nije pro{lo takvog tipa. U svakom slu~aju, ure|i-
va~ko na~elo je da ne mo`e, ali praksa!?!?" (Urednik, javni radio, 10 godina novinar)

"Video sam negde intervju sa direktorom mesne industrije a ispred sebe je imao ikeba-
nu od kobasica, salame, a ~ini mi se da je na vrhu bila i neka }urka kao ukras. Mi tako
ne{to nemamo, a da li je toga bilo... Nekad se pojavi ne{to kao vest, na primer kao vest
mo`e da se tuma~i i to da se pojavila motorola sa novim identifikacionim karticama. Eto,
tu uvek dolazimo do tog problema popunjavanja prostora, jer smo mi vrlo ~esto, to je sve
posledica siroma{tva, prinu|eni da zatvaramo novine a ne da pravimo novine. I super,
mo`emo da stavimo ovu motorolu, imamo 15 praznih redova, ali mi se na`alost ni do
danas nismo setili da marketin{ki napadnemo motorolu. Moj stav jeste da te stvari samo
treba valjano obele`iti. I to vreme dolazi, samo je pitanje ko }e da pre`ivi, vreme dolazi na
prole}e verovatno i pitanje je ko }e do tad da pre`ivi i da napravi novine onako kako to
Bog zapoveda, a svi `elimo da pravimo takve novine." (Urednik, nedeljni list)

"Znam da ih je bilo u pojedinim novinama ali nas to vra}a na interese gazdi, finansijera,
stranaka." (Urednik, nedeljni list, 14 godina novinar)

"Znam, ali ako se misli na spremljen PR tekst pa se samo objavi to ne, ali znam za
druga~ije slu~ajeve u svom mediju." (Novinar-urednik, nedeljni list, 7 godina novinar)

Da li ste bili anga`ovani za prikupljanje oglasa ili za njihovo kreiranje,
ili za neke druge marketin{ke akcije prikrivenog ogla{avanja? Znate li
da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Anga`ovao sam se za akcije prikupljanja oglasa za moj list, a sve ostalo je zabranjeno
- svaki takav poku{aj se ne dozvoljava. Na primer od modne revije napravi se pri~a, to je
~ista reklama. Ili recimo pro{le zime Koka-Kola i Mekdonalds napravili su klizali{te za
decu na Trgu Nikole Pa{i}a i to je bilo atraktivno za fotografije i zanimljivo da se pi{e o
tome, ali to je komercijalna akcija i mi sa tim kompanijama nismo uspeli da na|emo neki
zajedni~ki jezik." (Urednik, dnevni list, 24 godine novinar)

"Da, predlo`eno mi je da plasiram kalendar koji je uradila ku}a u kojoj sam zaposlena.
Druge redakcije ~esto novinarima daju procenat, deo novca od prikupljenih oglasa." (No-
vinar, dnevni list, 22 godine iskustva)

"Da. Radila sam reporta`e po Vojvodini koje su naru~ivale i redakciji pla}ale op{tine ili
mesne zajednice." (Urednik, dnevni list, 30 godina novinar)

"Interkompanijskih stvari da. Mi se trudimo da budemo objektivni prema tome. Ali iriti-
ra gledaoce. Mi se trudimo da uti~emo da se to smanji, ali zna se ~ija je poslednja re~. To
svi rade bez obzira na to ko je vlasnik i u kom je obliku." (Novinar, radio, 8 godina)

"Ja ne, a mislim da to nije radio ni neko drugi odavde. Ranije da, kada je bila druga
partija. To je ono {to sam govorila da sam davala savete politi~arima posle 5. oktobra da
ne bodu o~i svojim velikim delima. Radili smo tu legalizaciju skoro. To smo radili svako-
dnevno. I to je promocija, ogla{avanje, koje se pravda time da je to va`no de{avanje za
grad. Oni su tu kampanju platili. Ali bude slu~ajeva i da se ne plati. ̂ esto se samo pravda
nekim razlozima, zna~ajem, na primer. Ja mislim da neko uvek dobije pare za takvu vrstu
provla~enja u program." (Urednik, TV, 9 godina novinar)

"Ja nisam, ali de{ava se da se za te stvari anga`uju novinari. Pa nekoliko marketin{kih
agencija vode upravo novinari." (Novinar honorarac, dnevni list, 4 godine)
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"Jeste se to jednom dogodilo na slede}i na~in: 'Razgovarala sam sa tim i tim i on }e
dati reklamu. Koliko je moje?' To je bilo u biv{em `ivotu ovih novina, me|utim to se sada
zaista ne doga|a jer sam ja re{io da se tako ne doga|a. To je izazvalo dilemu u meni
samom, kako mo`ete da skupljate reklamu i da pi{ete tekst bez obzira na to {to je taj
odnos ostao ~ist, mi nismo objavili oglas niti je novinar objavio tekst o ku}i iz koje je uzeo
reklamu. Ali taj kontakt izme|u velike trgovinske i finansijske ku}e i na{ih novinara ostva-
rio se na konferenciji za {tampu. A od jednog biv{eg glavnog i odgovornog urednika ~uo
sam da je 10 urednika iz Beograda jedan na{ veliki privrednik specijalnim letom odvezao
u Moskvu, da su sedam dana bili tamo. I ~ovek koji jeste video sve hotele i sa 4 i sa 5
zvezdica i ne znam kojih sve kategorija, dakle on je rekao da je bio u hotelu kakav nije
mogao da zamisli da postoji u Moskvi, da je ve~era ko{tala najmanje 500 dolara po osobi,
da je tu bogami bilo i `enskinja za te na{e mu{karce urednike. Tu je bilo sve, i on je
otvoreno rekao da kada dobije tekst o toj kompaniji prvo }e razmisliti da li }e da u|e, a
ako ulazi u kom obliku }e da u|e. On je rekao jednu interesantnu stvar 'Za{to bi taj
privrednik kupio moje novine kad on mo`e da dr`i sve medije?' I kad sam ja rekao, dobro,
da imam dva miliona dolara, dao bih 1,8 miliona da kupim tvoj medij, on ka`e, jeste, ali
ovaj ~ovek prakti~no dr`i sve medije upravo na taj na~in, vodi urednika, novinari dobijaju
nekakve kreditne kartice... i tako, mu~no je to." (Urednik, nedeljni list)

"Ma ne, nisam. Iskreno da ka`em ne znam ni za neki takav slu~aj u drugim medijima."
(Urednik vesti, 3 godine, privatna TV)

"Ne, ali ako neko plati za{to da ne. Za novac bih to radio, naravno pod ~istim ugovor-
nim uslovima, za 1000-2000 evra, kola i sli~no, ali strogo poslovno, bez uticaja i me{anja
u moj novinarski posao. Mada, kada bih to radio verovatno bih uzeo godi{nji odmor ili
bolovanje, ne bih istovremeno radio i kao novinar." (Novinar, dnevni list, 10 godina isku-
stva)

"Ne, nisam. Ali, recimo u prethodnim novinama u kojima sam radila, bilo je da novinari
potpuno neskriveno to rade. Odu da razgovaraju sa direktorom fabrike i usput dogovore
neki oglas, ali ja zaista mislim da ni u kom slu~aju to ne treba me{ati." (Urednik, nedeljni
list)

"Ne. Kod drugih znam samo za jedan slu~aj. Poku{ali su kroz usta svog novinara da
provuku propagandu, pa kad su videli da to ne pali, onda su se prosto potpomogli pripre-
mljenim PR tekstom." (Novinar-urednik, nedeljni list, 7 godina iskustva)

"Ne. Poznajem novinare koji su to radili." (Novinar, nedeljni list, 30 godina iskustva)
"Ne." (Novinar, dnevni list, 7 godina iskustva)
"Nisam ni prikriveno ni otvoreno." (Novinar, radio, 8 godina iskustva)
"Nisam, a mislim da u drugim medijima ima. To su privatni mediji koji od toga `ive.

Znam vlasnika jednog uga{enog medija, koji je klasi~an biznismen, pa je i svoj list koristio
tj. koristio sve {to mo`e da mu donese pare. Novinari su tu samo 'izvr{ioci radova', kao i
urednici." (Urednik, agencija, 14 godina novinar)

"Nisam, ali ranije sam bio ~uo da ima redakcija gde postoji takva varijanta, ne mislim to
u negativnom kontekstu, meni se to svidelo. Dovedete klijenta koji ho}e kod vas da se
ogla{ava, iako ste novinar informativac, vama 20 odsto. Ljudi, pa to nije lo{e!" (Urednik,
javna TV, 22 godine novinar)

"Nisam, ne bih to radila." (Novinar u privatnoj agenciji)
"Nisam. Mislim da nije po{teno, ali tu postoje dve stvari. Mo`e da bude re~ o radnji

koja prodaje jeftine stvari, pa ljudi zovu i pitaju gde je to. S druge strane, oglas iz Vremena
o Pinku iza{ao je u vreme kad su se vodile rasprave da li Pink treba da postoji. Li~no,
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zapitala sam se {ta je to. Ali, da se nije radilo o Pinku pitanje je da li bismo to primetili.
Mislim da je po{tenije da pi{e da je reklama, ali verovatno bi onda manje ljudi to pro~ita-
lo." (Novinar, nedeljni list, 15 godina novinar)

"Nisam. Znam za slu~aj da je poku{ano da se plasira tekst o duvanskoj industriji koji je
trebalo da bude va|enje firme koja nije uspela da kupi ono {to je htela, ali je to bilo
spre~eno." (Urednik, dnevni list, 18 godina novinar)

Da li ste primili neki poklon, bili na pla}enom gostovanju (ru~kovi,
putovanja, uobi~ajeni ogla{iva~ki rekviziti male vrednosti, znaci sitne
pa`nje)? Da li je to uticalo na va{e izve{tavanje? Znate li da li je u
va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Ako se ne ra~unaju strana~ki blokovi i olovke, bila sam na ru~ku u Vodovodu dok sam
radila u gradskoj rubrici, ali to sigurno nije uticalo na moje izve{tavanje. Ipak, smatram da
na pojedine novinare to mo`da uti~e, posebno one koji rade u ekonomskoj redakciji i
pokrivaju turizam, JAT i sli~no." (Novinar honorarac, dnevni list, 4 godine)

"Bilo je neke vrste kompenzacija. Na primer, oni plate putovanje - ja radim emisiju, ali
neki slu~aj politi~kog uticaja 'preko stomaka' nisam iskusila. Ja ka`em sve ispod 50 evra
mo`e, ali nemoj mi ni{ta vi{e od ~okolade i to ako te obavezuje neka vrsta obi~aja, za
Novu godinu i 8. mart. Ali evo, kada je Dinki} organizovao putovanja za novinare, ljudima
je bolo o~i to {to im je davao dnevnice i ostalo. Mislim da je to individualno, ali uglavnom
ne znam za neki slu~aj da mogu da ka`em da je uticalo na izve{tavanje." (Urednik, TV, 9
godina novinar)

"Bilo je vi{e putovanja, mnogo puta sam bio na ru~kovima i ve~erama i to je bila samo
jedna desetina u odnosu na pozive. Mislim da je to dobro jer treba dr`ati dobre odnose sa
ljudima koji to organizuju, a obi~no su bili politi~ari ili institucije, zna~ajne firme ali i recimo
modne ku}e. Mislim da to nije uticalo na izve{tavanje i pisanje u mom listu, mo`da se
blagonaklono gledalo na velike ogla{iva~e. A znaci sitne pa`nje tipa olovke, blokovi,
{olje, to je redovno, uobi~ajeno i to prihvatam i obi~no podelim kolegama." (Urednik,
dnevni list, 34 godine novinar)

"Bio sam na 4 sve~ana ru~ka za 4 godine koliko sam u poslu. Uzimao sam olovke,
upalja~e, ali ni{ta vi{e od toga i to nije uticalo na moje izve{tavanje. To se ne radi sa
novinarima ve} sa urednicima. A to ne prolazi u ovom listu. Primer iz jednog drugog lista,
jedan klub gde su predstavljeni kao neki umetnici, i to je klasi~na reklama. Mislim da
novinar koji pi{e ovakve tekstove nema materijalnu korist, ali njegov urednik da. U novi-
nama koje imaju vi{e prostora toga ima{, ali kod nas ne. Mo`da bi bilo ako bi dobili ve}i
broj strana." (Novinar, dnevni list, 4 godine novinar)

"Da, bilo je takvih slu~ajeva. Preduze}e koje se bavi standardizacijom platilo mi je
boravak na seminarima na Crnogorskom primorju. I u drugim medijima je bilo takvih
slu~ajeva. To nije uticalo na moje izve{tavanje, radilo se o tekstovima koji bi trebalo da

ubede privrednike da posluju u skladu sa svetskim stan-
dardima." (Novinar, dnevni list, 22 godine iskustva)

"Dobijao sam hrpu sitnih poklona, oko Nove godine,
nekih proslava. Bio sam i na nekim od tih putovanja, ne
mnogo dodu{e. Tako ne{to, sve dok iza toga ne stoji

pritisak ili neka vrsta korupcije, raznih zahteva koji bi se kosili sa ure|iva~kom politikom ili
javnim interesom, smatram za normalno. To nikad nije uticalo na moje izve{tavanje. Znam

"Vrati{ se ku}i s
kobasicom..."
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da su dobijali svi. Kod nekih je to uticalo, kod nekih nije." (Urednik, nedeljni list, 14 godina
novinar)

"Ja nikad, ja to mrzim iz dna du{e, ali svi - da. I to svakako uti~e na njihovo izve{tava-
nje, vrlo, vrlo retki su ljudi koji tu mogu da ostanu svoji. Ja sam protiv bilo koga ko pla}a
novinarima, bilo u kampanjama ili bilo kakvim putovanjima, ili na bilo koji drugi na~in. Ima
kolega, pa to se vra}aju s kesama... E sad, meni nije toliko problem da li }e takav tekst biti
objektivan, meni je uop{te stra{na ~injenica da se to de{ava. Jer, osobu koja je oti{la na
konferenciju za {tampu to ipak obavezuje da ne{to napi{e, makar tu nemalo ni~eg, nema
vesti, ali se ona ose}a obaveznom da to uradi. Pa bilo da je {ta u pitanju, taman da su svi
sedeli i pevali..." (Urednik, nedeljni list)

"Ja nisam. Ali to se de{ava. I to uti~e, novinari se prime na njih (politi~are), ali ja mislim
da je to kratkoro~no. Sre}om ni{ta ne radi samo jedan ~ovek. Postoji neki sistem kontro-
le: ako se neko zanese, ovaj drugi nije bio na ru~ku. Kod nas je to stra{no popularno da
bude{ va`an na taj na~in." (Novinar, radio, 8 godina)

"Jednom ranije u prethodnom re`imu pozvao me je urednik i rekao da jedna agencija
besplatno daje celoj ekipi boravak u Moskvi, oni promovi{u njihov turizam, mi na{ banj-
ski. Sedam dana smo u`ivali, a u firmi su nam rekli da nemamo nikakvu obavezu, osim da
napravimo jednu reporta`u. Ali, mi smo tada obavili va`an posao u smislu da smo napra-
vili reporta`u o Ermita`u, reporta`u o na{em crta~u \or|u Loba~evu, mi smo napravili 10
reporta`a. Ali uop{te, kada uspostavite dobar kontakt s nekim, to mo`da u nekim knjiga-
ma, ud`benicima ili }e mo`da za ove kiborge va`iti da i pored }askanja i puta sa nekim
posle ka`e{ - ni{ta, sve ovo ne va`i, nego }u sutra da te napenalim ako pogre{i{. Ne, re~
je o ljudskim bi}ima, re~ je o tome da ako vi s nekim uspostavite korektan kontakt nemi-
novno imate malu zadr{ku ako posle treba ne{to ru`no o njemu da ka`ete. U tom smislu
mislim da uti~e, i eto, zato ja ne idem nigde... bio sam te '95. u Moskvi. Ranije, do 5.
oktobra novinari su bili ne potpla}eni nego direktno finansirani u smislu da su imali na
ovaj li~ni dohodak jo{ dva, pa stanovi, automobili, dugoro~ne tezge... To je do 5. oktobra
bilo ko 'dobar dan', ali za jako uzan krug ljudi, da se izbroje na prste obe ruke. Oni vi{e
nisu na televiziji, jer su se toliko eksponirali da stvarno nisu ni zaslu`ili da ostanu na njoj.
Mislim da je to sve bilo uz saznanje najvi{ih struktura, po{ti, `eleznica, nekih dr`avnih
ustanova, koje su na primer imale blanko minuta`u. Ja mislim da mi ovde to slabo koristi-
mo sem za bolje obave{tavanje o doga|ajima. Za samu interpretaciju doga|aja ne, to se
daje samom novinaru da proceni {ta se de{ava." (Urednik u javnoj TV, 22 godine novinar)

"Jesam sitnije, bilo je i putovanja ali za uzvrat nije bilo obaveze, nije uticalo na izve{ta-
vanje. Tu se mora biti vrlo pa`ljiv kako pokloni ne bi ugrozili medij i postoji opasnost da se
novinari i ~lanovi redakcija tako zloupotrebljavaju. Ima i putovanja povezanih sa edukaci-
jom, tu se procenjuje {ta je korisno, ide se od slu~aja do slu~aja. U poslednje vreme vrlo
je otvorena jedna organizacija koja vodi novinare na tri dana na neki seminar, a pitanje je
odakle novac za sve to poti~e." (Urednik, dnevni list, 24 godine novinar)

"Jesam. Ne, pa zbog toga vi{e nikad nisam bio pozvan na isto. Definitivno su najgori
lanci koji prodaju prehrambene proizvode, jer se vrati{ ku}i sa kobasicom, ali ima onih
koji se hrane time i ̀ ive od toga {to dobiju od trgovinskog preduze}a..." (Novinar, privatna
TV)

"Jeste, ali to je bilo davno. Ina~e se povodim za ljudima. Kada mi je neko simpati~an
onda sam i ja mnogo li~nija kada pi{em. De{avalo mi se da sam bila u super odnosima sa
nekim politi~arima, da sam ~ak dobila iz Pariza parfem na poklon, ali to je ve} postalo
klasi~no dru`enje izme|u nas. I to nije bilo direktno uzro~no-posledi~no da sam dobila taj
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parfem pa }u zbog toga lepo da pi{em o njemu, ve} smo mi postali drugari i to je prili~no
uticalo kako }u da pi{em o njima, odnosno na to {ta }u da pustim a {ta ne}u, i da na neki
na~in {titim ljude koji su meni simpati~ni. Kada radim sa nekim intervju, i ako mi je on
simpati~an, ne}u ja to napisati ali }e ton u intervjuu biti prijateljski. U njemu su i neprijatna
i provokativna pitanja, ali to stavljam u neki kontekst iz kog se vidi da mi je on malo
simpati~an. Oni koje ne volim verovatno ne bi tako pro{li. Svi moji sagovornicu uglavnom
su i pametniji i elokventniji nego {to jesu, a to je samo zato {to je meni glupo da u moj
tekst stavim glupu re~enicu." (Novinar, dnevni list, 7 godina iskustva)

"Kad sam bio mla|i bio sam vrlo radikalan, ~ak sam i hemijsku olovku smatrao sred-
stvom podmi}ivanja. Onda s godinama popustite, shvatite da ste tako jezuita, da ste
~ovek koji ne ose}a stvari, neki sitan znak pa`nje. Tu su i neki dobri poslovni obi~aji pri
susretima. Kad odete negde da pravite tekst i ~ovek vas pozove na ru~ak, naravno, vi
}ete ga ljubazno odbiti. Ako on insistira i vi shvatite da on zaista `eli da vas po~asti,
premda ste po{ten ~ovek, niste grebator, ~ekali ste da vas pozove, prirodno je da prihva-
tite, kao da odete sa prijateljem, ro|akom na ru~ak. Ali, ne mo`e mene niko da kupi
ru~kom. Ne znam, do`iveo sam sva{ta. Me|utim, novinari kao i ve}ina profesija postaju
potkupljivi." (Urednik, nedeljni list, 34 godine novinar)

"Mnogo puta. ~ak sam bio na promotivnom letu, ali to nije uticalo na moje izve{tava-
nje. Kada je JAT otvorio liniju BG-NY, mi smo napisali reporta`u u kojoj JAT nijednom nije
pomenut, za razliku od drugih koji su mu se lepo zahvalili, i rukovodstvu {to su im omogu-
}ili let do NY, pa tek onda pisali o Menhetnu, a mi smo pustili vest da JAT ponovo leti za
NY. Isto je bilo i sa promotivnim letom za Sarajevo. Nismo objavili nikakvu reporta`u, jer
nam nije bilo zanimljivo i nismo dobijali primedbe {to nismo vi{e pa`nje posvetili JAT-u."
(Urednik, dnevni list, 18 godina novinar)

"Mo`da ne{to sitno na nekom sajmu (bombonjeru od Hisara, koju smo odmah u koli-
ma pojeli kad smo se vra}ali). Ne, to nije uticalo na izve{tavanje. Pri~a se da ima novinara
koji rade za pare, ali to ne bih smela da tvrdim." (Urednik, javni radio, 20 godina novinar)

"Na`alost samo ru~kovi! Naravno, na ru~kove sam i{ao jer se tu steknu kontakti i
izvori, mogu se ~uti neke korisne informacije, ali, da se razumemo, novinari ne treba da se
prodaju za ru~ak, to nikako. Ipak, de{ava se i to nam sni`ava cenu. Meni to koristi samo
kao mesto gde nekoga mogu upoznati, razgovarati, ne{to ~uti ali uticaja na moje pisanje
slabo ima, mo`da ne{to a da toga nisam svestan." (Novinar, dnevni list, 10 godina isku-
stva)

"Na konferencijama za novinare, za Novu godinu, svi dele sitnice. Ni{ta krupnije od
toga nisam primila, niti mi je neko nudio. Donose ljudi bombonjere, da se zahvale za
propra}en doga|aj, ali ne nama iz politi~ke rubrike. Ono {to mi radimo, ako se ra~una u
ovo pitanje, jeste da ako ima lekara u nekoj partiji, pa ti je neko iz porodice bolestan,
zamoli{ ga da ti u~ini, ali mislim da to ne uti~e na na{e izve{tavanje." (Novinar u privatnoj
agenciji)

"Na poslednjoj konferenciji jedne stranke dobila sam plasti~nu ~a{u i olovku sa njiho-
vim znakom. Naravno to nije uticalo na moje izve{tavanje, ali mogu da navedem dva
problemati~na primera iz svoje redakcije. Jedna koleginica, koja je pisala o jednoj privat-
noj banci, oti{la je na trodnevni izlet u Lepenski Vir, koji je ta banka organizovala za svoje
prijatelje. ^ula sam mi{ljenja da nije trebalo da ode, ali s druge strane imala je priliku da
se vidi sa ljudima od kojih je mogla da dobije informacije za svoj posao. Drugi primer je
isto iz moje redakcije. Kolega koji pi{e o sindikatima je letovao o tro{ku jednog sindikata.
Mislim da to ve} nije u redu." (Novinar, nedeljni list, 15 godina iskustva)
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"Naravno. Stranke obi~no na kraju godine podele novinarima olovke, upalja~e, rokov-
nike. To ne mo`e da uti~e na izve{tavanje. Ima slu~ajeva da se novinari vode na putova-
nja, naro~ito oni iz ekonomske rubrike. Vode ih privatne banke, privatne firme. Henkel je
nedavno vodio grupu beogradskih novinara u Be~. Banke daju pogodnosti novinarima
koji ih prate. Mislim da u politi~kom izve{tavanju toga nema." (Urednik, agencija, 14 godi-
na novinar)

"Ne, ne. Nama sva putovanja, ru~kove itd. pla}a televizija, tako da nemamo potrebu
da se 'grebemo'. Jedino ono kada nam je Narodna banka davala dnevnice. Ali to nije
uticalo na na{e izve{tavanje. Ajde to nije bio ba{ neki neposredan kontakt. Ne znam za
slu~aj da neko do|e sa koktela, ka`e: 'Jeo sam kavijar. Bilo je ba{ super!' I onda mi
donese prilog koji veli~a lik i delo doma}ina. A za ono - ja tebi poklon ti meni pa`nju, pa
verovatno i ako ima to se krije. Ne mogu to da osetim u programu. Jesmo mi generalno
siroma{ni, ali ne mislim da smo lako podmitljivi. Sitne poklone primaju svi, olovke, pla-
zme, ali mi to pojedemo u redakciji, da svi osetimo dobrotu." (Urednik vesti, 3 godine,
privatna TV)

"Ne! Obrazovni i dokumentarni program nikome nije marketin{ki zna~ajan, pa nas
ostavljaju na miru." (Urednik, javna TV, 20 godina novinar)

"Ne, ja se bavim naukom i verskom politikom, a u toj sferi toga nema." (Urednik, javni
radio, 10 godina novinar)

"Ne, jednom mi je jedna `ena ponudila sto grama kafe i ja sam je odbila, a onda je to
ostavila kod sekretarice i to je bilo za celu redakciju. Imala je problema sa zdravstvom,
do{la je da ispri~a pri~u o nekom stomatologu koji nije hteo da joj izvadi zub. Smatrala je
da je bila u pravu i mislila je da treba da plati taj tekst. Ja sam joj rekla da se to ne pla}a i
ona je sutradan donela kafu. Takve stvari ne uti~u na mene, nema {anse. Postoje, bilo je
takvih slu~ajeva. Najve}i problem je u tome {to su neki novinari dugo u nekim oblastima
i sprijatelje se sa nekim ljudima i pitanje je {ta je to {to }ete da pro~itate u njihovim teksto-
vima. Padaju na sitnice. A kriva je i materijalna situacija." (Urednik, dnevni list, 10 godina
novinar)

"Ne, nikad. U mom mediju su dobijali ali to nije uticalo na informisanje." (Novinar,
radio, 8 godina iskustva)

"Ne. Verovatno jesam bila na ru~kovima, ali ne znam da me je neko zbog toga oborio
s nogu. Ne ka`em da su novinari imuni, takav rizik postoji, ali to se radi svuda u svetu, da
ne pri~am u Engleskoj, tamo je sve podre|eno medijima, tamo se ba{ dodvoravaju. Ali
postoji neka ure|iva~ka politika, pa ti mo`e{ da bude{ odu{evljen koliko ho}e{, ipak
postoje ograni~enja. To najvi{e zavisi od li~nosti. Politi~ari to ne bi ni radili da nema takvih
ljudi kod kojih to mo`e da pro|e." (Urednik, javni radio, 20 godina novinar)

"Osim hemijske olovke i upalja~a koji su deljeni na konferencijama za novinare, ni{ta."
(Urednik, javni radio, 25 godina novinar)

"Poklon~i}i tipa hemijske, rokovnici, to da. Oberu~ke prihvatam. Kad izve{tava{ o ne-
kome kao o kampanji DOS-a ili promociji JUL-a, onda je za sve novinare obezbe|en
prevoz, hrana, sme{taj. To apsolutno ne uti~e na moje izve{tavanje. Na tu vrstu poklona
nikad nisam gadljiv, ali nikad nisam ni o}utao. Ali, posle 5. oktobra pokazalo se da su
mnogi ljudi naplatili svoje izve{tavanje u korist DOS-a napredovanjem u slu`bi, dolaskom
u vladine agencije, na vrlo profitabilna mesta. Ta vrsta naplate je mogu}a. Naplata zapo-
slenjem. Ali, to uti~e i na one slede}e koji vide da }e to da im se isplati. Pa iako ne dobije
neki poklon, o~ekuje da }e taj za koga radi biti u prilici da mu se odu`i na neki sli~an
na~in." (Novinar-urednik, nedeljni list, 7 godina)
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"Prili~no ~esto razne stranke i firme organizuju radni doru~ak ili ru~ak. Tako sam se
obreo nekoliko puta na istima. Sitne stvari (ispod 50 evra) nisam odbijao, ali ne preko
dozvoljenog limita. To apsolutno nije uticalo na moje izve{tavanje. Takve stvari slu`e za
stvaranje kontakata." (Urednik, privatna TV, 16 godina novinar)

"Primao sam sitne poklone, ali to nije uticalo na moje izve{tavanje. Sumnjam da je bilo
takvih slu~ajeva. Za veliki novac se neke kolege prodaju, ali ima i onih koji se prodaju za
jedno pi}e." (Urednik, agencija, novinar 10 godina)

"Primio sam nekoliko puta poklone male vrednosti, ali zbog toga tekst nije bio afirma-
tivniji. Ina~e, bilo je takvih slu~ajeva u drugim medijima." (Novinar, agencija, radio i TV, 8
godina iskustva)

"Rekvizite da. To je normalno, neki reklamni materijal. Ru~kovi su mi se ranije de{avali,
kada sam radila na lokalnoj televiziji. Bila je situacija kad smo i{li u (grad) da pravimo
emisiju. Radili smo intervju sa ljudima koji 'pljuju' po predsedniku, zatim sa samim pred-
sednikom, koji nam je platio ru~ak. Posle sam napravila prilog koji nikako nije govorio
njemu u prilog. Taj ru~ak nije na mene uticao. Ali, {ta znam, verovatno mo`e i da uti~e.
Nije to prijatno. Po{to sam ja iz tog grada rekla sam da me nikada vi{e tamo ne {alju."
(Urednik, privatna TV, 9 godina novinar)

"Ru~kove sa politi~arima sam odbio. I ru~kove i doru~kove i ve~erkove. Pre mesec
dana bio sam na ru~ku koji je pripremila jedna PR agencija. Ina~e, ne uzimam te poklone
i nekako je uvek bilo tih mu~nih scena kad se rastajemo, jer eto vi ste nam}or i u stvari
potpuno izlazite iz mentaliteta. Hostesu tj. devoj~icu od 17, 19 godina zamolio sam da ne
dobijem tu torbu, ali i pored toga da bih u stvari izbegao konflikt sa detetom na samom
izlazu, uzeo sam i tu je bila baterijska lampa, ma u stvari sve je to bezveze... Ali, to je ne{to
{to vi nosite u ruci i ose}ate se bedno kad to nosite i onda mi je bilo `ao {to se nisam
zavadio s tim detetom i rekao - Pustite me da iza|em odavde kao ~ovek. Posle tog prese-
dana koji sam napravio ili upozorim PR-ove ili odbijem poklon i ka`em - ja sam glavni i
odgovorni urednik i ne}u da nosim nikakvu kesu kroz Knez Mihailovu. Na`alost, ~ujem da
me|u nekim novinarima neko ima dobru klopu ili dobru zabavu, ali sve zavisi od samo-
svesti kompanije, jer, kompanija ako je normalna zna da ne mo`e da se kupi, a takav je i
profil ljudi koji vode kompanije, ne}e o~ekivati da mogu da vas kupe. Ukoliko ~ovek
po{tuje sebe pretpostavlja da i onaj drugi ima samopo{tovanja i da ne mo`e da ga kupi
pa ~ak ni tom ve~erom od 500 dolara." (Urednik, nedeljni list)

"Veoma retko, sve {to sam dobila bilo je sitno i nije imalo uticaja na moje pisanje.
Znam i druga~ije slu~ajeve kako u mojoj mati~noj ku}i, tako i u drugima. [to ve}i poklon,
to manje samostalnosti." (Urednik, dnevni list, 30 godina novinar)

"U principu izbegavam jer me to ometa da objektivno pi{em. Ne nikad. Ba{ zato i
izbegavam (o ru~kovima i putovanjima). Znam ovde (u mom mediju) slu~aj od ranije.
Promenom programske {eme i to je promenjeno." (Urednik, javni radio, 14 godina novi-
nar)

"Znam. Ima onih koji se hrane time i `ive od toga {to dobiju od trgovinskog preduze-
}a." (Novinar, privatna TV, 6 godina iskustva)

Da li ste u izve{tavanju koristili tzv. PR materijal, fakta, fotografije itd.?
Znate li da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Da, ali sam izvla~io korisne podatke - nisam prepisivao. Fakta nisam prepisivao kao
fakta iza kojih stojim." (Urednik, privatna TV, 16 godina novinar)
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"Da, naravno, ima neodoljivih PR materijala a to umnogome olak{ava i skra}uje po-
sao. Uvek se obradi taj materijal, preradi, ne ide originalan, vadi se logo i sli~no." (Ured-
nik, dnevni list, 24 godine novinar)

"Da, da. To su jako zahvalne stvari za kori{}enje. Lako mo`e da se proceni {ta je tu
ta~no, a {ta od navedenog treba da se poveri. Najproblemati~nija je ta faktografija. Po-
sebno kada govorimo o istra`ivanju javnog mnjenja. Zavisi ko je to istra`ivanje naru~io,
{ta s tim `eli da postigne. Agencije su stra{no potpla}ene, mada mi koristimo podatke
ovih najve}ih. Ali radimo pore|enja, tra`imo nelogi~nosti. Sve je vi{e tih malih agencija, a
ima agencija u okviru instituta, kojima bi trebalo verovati, a onda primeti{ da navijaju za
ove ili one. Takve stvari su vidljive. Agencije se valjda jo{ uvek nisu izve{tile u tim la`iranji-
ma." (Novinar, radio, 8 godina)

"Da, kod nas su takvi slu~ajevi uobi~ajeni i za mene i za druge. Foto materijal gotovo
po pravilu dostavljaju PR menad`eri, jer mogu}nosti redakcije nisu takve da plate put ako
je slikani ~ovek ili objekat daleko. Druge redakcije to ~ine tako|e." (Novinar, dnevni list, 22
godine iskustva)

"Da, uvek kad sam u prilici, ali samo kao podr{ku onome {to ja `elim da napravim.
(Novinar, radio, 8 godina iskustva)

"Da, zbog podataka koji koriste novinarima. Verovatno toga ima i na drugim medijima,
mada su ti materijali korektni." (Urednik, javni radio, 20 godina novinar)

"Ja mislim da mi ovde to slabo koristimo sem za bolje obave{tavanje o doga|ajima.
Za samu interpretaciju doga|aja ne, to se daje samom novinaru da proceni {ta se de{a-
va. A PR materijal je polazna ta~ka za sve." (Urednik, javna TV, 22 godine novinar)

"Jesam, ali nikad kao jedini izvor. De{ava se da se koristi PR materijal, fotografije naro-
~ito ako nema{ svog fotografa. [to se ti~e fakata i to se koristi, ali nikad samo za sebe,
uvek izbalansirano sa li~nim informacijama ili od nekog izvora. To je uostalom jedan od
izvora informacija, nekad do drugih informacija i ne mo`e{ da do|e{." (Novinar-urednik,
nedeljni list, 7 godina iskustva)

"Jesam. To mi je u opisu posla i olak{ava mi pisanje teksta. Te materijale koristim kao
ne~iju zvani~nu informaciju." (Novinar, dnevni list, 4 godine iskustva)

"Jeste kori{}en i to je posledica na{eg siroma{tva jer mi u redakciji imamo tri fotore-
portera, a nekad se stvarno mo`e na}i i jako dobar PR materijal. To, naravno prera|eno,
pu{tamo u novine. A danas nema ~ak ni kulturnog doga|aja u kome nema ljudi iz sveta
biznisa, odnosno PR agenata koji se trude da vam ne{to daju kako biste to posle besplat-
no plasirali. Bitno je da se taj materijal preradi i nazna~i ukoliko recimo nije na{a fotogra-
fija." (Urednik, dnevni list, 34 godine novinar)

"Koriste se besomu~no. Pitanje je koliko su ljudi spremni da to dodatno obrade ili
samo isprepisuju." (Novinar, radio, 8 godina iskustva)

"Koristim taj materijal ukoliko je sve ta~no - kamate, cifre, rate... nikada ne koristim
integralno nego uvek preradim. Taj materijal mo`e biti vrlo koristan i kao podsetnik i kao
izvor podataka." (Novinar, dnevni list, 8 godina iskustva)

"Koristio sam i znam da se to ~esto koristi." (Novinar, agencija, radio i TV, 8 godina
iskustva)

"Ma to me nervira, jer svaki PR }e u superlativu da predstavi nekoga. To je najlak{e
uraditi. Najlak{e je prepisati. Ja samo pratim ako ima dnevni red." (Urednik, privatna TV, 9
godina novinar)

"Mi se ipak trudimo da radimo sve autenti~no. Na{i ~itaoci su navikli da vide sve crno
na belo i mi najvi{e tra`imo dokumenta, objavljujemo faksimile dokumenata, ugovora... A
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kad uop{te pominjemo to PR, moram da ka`em da kad su li~nosti u pitanju to su mi
najgora iskustva. Neki put mi je te`e dobiti PR-a nego ministra, ~esto ministar i direktno
mo`e da se kontaktira, ali PR najte`e. ^esto taj PR bude neka brana u kontaktu s mini-
strom, ne mogu nikako da mu objasnim da on nije portparol nego PR. Jer, portparol treba
da bude ~ovek koji }e i da spre~i negativne posledice onoga {to ide u javnost, da sakrije
predsednika, da sla`e ali suptilno, da ne bude uhva}en u la`i. A PR umesto da bude na
usluzi on se postavlja tako da spre~ava dotok informacija iz ministarstva." (Urednik, ne-
deljni list, 34 godine novinar)

"Mi se uglavnom oslanjamo na na{e izvore, ne koristimo PR materijal, mo`da jednom
iz Crne Gore kada nam je tamo{nja agencija poslala, ali to su bile neke slike sa skupova,
jer nismo imali svog fotoreportera. Uglavnom se mnogo oslanjamo na me|uredakcijsku
saradnju. Zovemo na primer Fonet, Danas, Betu ili nekog drugog." (Urednik, nedeljni list)

"Ne isklju~ivo, u smislu da koristim samo tu fotografiju. Skoro sam pravila intervju sa
sagovornikom ~ija mi je biografija bila potrebna. On mi je rekao da postoji jedna koja je
najbolja, ali sam ja u nju dodala delove do kojih sam sama do{la. Kada smo u mogu}no-
sti, vodimo fotoreportera, ali kad nismo, objavimo onu sliku koju imamo." (Novinar, ne-
deljni list, 15 godina iskustva)

"Ne, nikada se to ne koristi i to smo od po~etka nau~ili. Ali mo`e lako da se prepozna
kada neko preteruje u PR materijalu tako da ne vidim opasnost sa te strane. Obi~no bodu
o~i sa tim preterivanjima." (Urednik vesti, 3 godine, privatna TV)

"Ne, sve ono {to koristim su podaci iz mojih izvora, nije problem da pro~itam, da vidim,
sa {to vi{e strana to bolje. Sigurno da ima, treba da se samo malo proanaliziraju ti teksto-
vi." (Urednik, dnevni list, 10 godina novinar)

"Ne, u ovom mediju se to ne koristi, ~ak mogu da ka`em da se uop{te ne koristi. Ina~e,
mislim da smo svi u profesiji najotporniji na te stvari i pri tom mislim na politi~ki marketing.
Ne znam koliko smo otporni na te stvari kad je u pitanju nadiru}i korporativizam. Mo`da
nismo, mo`da jesmo, ne znam." (Urednik, nedeljni list)

"Nisam bio u takvoj prilici, ali mislim da je ona fotografija Predraga Markovi}a sa Limo-
novim primer toga." (Urednik, agencija, novinar 10 godina)

"Nisam, ali agencija je specifi~na, to se verovatno radi u novinama." (Novinar u privat-
noj agenciji)

"Da se pogleda materijal, da se dobije ideja da se ne{to radi. Ali mi to ina~e samo
pretr~imo. Tu postoje va`ne i neva`ne stvari. Ne{to koristimo ne{to ne. Nije me o~arao
CD sa slikom Borisa Tadi}a i sa potpisom." (Urednik, javni radio, 20 godina novinar)

"Ponekad sam koristio kada nisam imao dovoljno podataka. Vi{e volim da do sazna-
nja o onome o kome pi{em i govorim do|em tako {to razgovaram sa njim. Zna~ajan broj
novinara samo prepisuje PR materijale zato {to misle da im je tako lak{e i da ne mogu da
naprave gre{ku. Ne verujem da to ima veze s nekim interesom." (Novinar, javni radio, 34
godine iskustva)

"Retko. Mi se pomeramo od nekih standardnih na~ina izve{tavanja, mi na konferencije
odlazimo tendenciozno sa pitanjem, tako da je nama ve}ina tih stvari potpuno nepotreb-
na {to oni pri~aju." (Urednik, TV, 9 godina novinar)

"Samo kao dokaze koje stranke prila`u u korist svojih tvrdnji, naj~e{}e kada su u
pitanju pojedine optu`be. U drugim rubrikama, posebno ekonomiji mislim da se to u
velikoj meri koristi." (Novinar honorarac, dnevni list, 4 godine)

"To moje novine ne koriste, a ja sam vrlo malo to koristila u svom radu." (Novinar,
dnevni list, 7 godina iskustva)
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"To svi koriste. Prvo ima ba{ dobrih PR materijala a u mnogome skra}uju tvoj novinar-
ski posao. Naravno ne koristim to sto posto, potpuno i slepo, nego ga obradim, ali taj
materijal je vrlo koristan." (Novinar, dnevni list, 10 godina iskustva)

"U onome {to ja radim toga nema mnogo. Nekad pres-materijal poma`e. Znam da je
to praksa u drugim medijima i da je tako najlak{e baviti se novinarstvom. Mislim da 60
odsto novinara tako zavr{ava posao." (Novinar, privatna TV, 6 godina iskustva)
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3.4 IV Novinari i gra|anska etika - Analiza: Profesija u
haosu - pritisci i otpori, govor mr`nje, petpara~ke
pri~e, duh Vojka i Savla, nevinost bez za{tite

"U Srbiji ne postoji odgovornost za javnu re~. Nema je u novinama i nema je kod ljudi
koji su za nju tako|e veoma odgovorni, kod ministara, politi~ara. Svi pri~aju sva{ta...
Ovde, ama niko ne ispravlja gre{ku. To je neverovatno!" (Urednik, 15 godina sta`a, ne-
deljnik)

Istra`ivanje "Profesija novinar 2003." pokazuje da su novinari spremni za hrabru i sa-
mokriti~nu introspekciju profesije. U na{oj anketi ~etrdesetak novinara govori o zemlji, ali
i profesiji u haosu, o zloupotrebi medija u partijskim obra~unima, o proturanju la`nih
informacija, o pritiscima ekonomskih mo}nika, novope~enih medijskih magnata, o povre-
dama ljudskih prava, neure|enom sistemu vrednosti, profesionalnim i eti~kim isku{enji-
ma u te{kom vremenu tranzicije. Svoj deo odgovornosti novinari otvoreno priznaju, lucid-
no analiziraju i ilustruju brojnim primerima.

PRITISCI I OTPORI: Iz nekoliko desetina opse`nih intervjua mo`e se zaklju~iti da
demokratska vlast ima ozbiljnih problema sa komunikacijom: ve}i broj u~esnika u na{em
istra`ivanju ukazuje na nekompetentnost, pa i otvorenu arogantnu la`ljivost raznih "port-
parola", a same politi~are novinari optu`uju da vrlo ~esto ne govore istinu, da sa manje ili
vi{e ve{tine odbijaju da odgovore na nezgodna ili te{ka pitanja, da su zapravo nesposob-
ni za delibarativni govor, to jest govor jasnog razmi{ljanja i procenjivanja, mirne i jasne
komunikacije sa javno{}u. Politi~ki protivnici daju jedni o drugima la`ne informacije, lan-
siraju afere...

"Tokom ovih izbora prepucavanja je bilo manje nego ranije. Mi to poku{avamo da
amortizujemo: prenosili smo demantije onih koji su bili napadani, koji su bili uvre|eni, o
kojima je izgovorena la`. Na{ princip je da prenosimo izjave, a ne da ih komentari{emo.
Bilo je svega, politi~ka borba je ~udo". (Urednik, 25 godina sta`a, radio)

Stanje u profesiji je haoti~no, smatra ve}i broj u~esnika u anketi, pored ostalog i zato
{to nema zakona o dostupnosti informacija, ali i zbog op{teg haosa u institucijama:

"Bilo je slu~ajeva da smo objavili zvani~na saop{tenja i, kao ku}a, dva puta platili
ogromnu od{tetu: prvo saop{tenje je bilo iz Skup{tine grada, drugo iz SUP-a. Bez obzira
na to {to su saop{tenja bila zvani~na i {to smo mi bili u pravu, platili smo od{tetu na
sudu." (Novinarka, 10 godina sta`a, dnevne novine)

Za{to se novinari ~esto ne suprotstavljaju sagovorniku koji o~igledno la`e? ̂ ini se da
mnogi novinari mukotrpno i bez mnogo uspeha poku{avaju da se odupru tehnologiji
manipulacije nekih politi~kih i ekonomskih mo}nika. Odgovori ~etrdesetak intervjuisanih
novinara su vi{eslojni: priznaju da ~esto gube kriti~ku distancu, impresionirani su sago-
vornikom, ne}e da "zatvore izvor", pla{e se politi~kih i finansijskih mo}nika... Jedan novi-
nar izjavljuje da mu je izvesna doktorka pretila svojim "bratom" Arkanom, drugi kratko
ka`e: "Stra{ne se stvari doga|aju". Nekoliko novinara konkretno apostrofira brutalno po-
na{anje Velimira Ili}a.

"Svaki put kad Velja Ili} ka`e da on ne napada novinare, onaj s druge strane zna da
la`e. Ako ne reaguje{ postaje{ sau~esnik, a kad reaguje{ nagrabusi{." (Novinar, osam
godina sta`a, radio).

Ve}ina novinara sa kojima smo razgovarali u ovom na{em istra`ivanju smatra da je
"stravi~na nepripremljenost" novinara ipak glavni razlog {to mediji dozvoljavaju da politi-
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~ari i druge javne li~nosti ne strepe od suda javnosti i bestidno koriste medije za lansiranje
mnogih neistina.

"Novinari nisu islednici pa da tra`e priznanje. Novinari su direktno pitali Nedu Arneri},
da bi ona odgovorila: 'Uf, davno je bilo, ne se}am se...!?' Novinar mo`e samo da je bije.
Stvar je vaspitanja dokle }e{ da ide{." (Urednica, 20 godina, radio)

Poslu{nost je, ka`e rezignirano jedan ispitanik, bolji izbor od otpora vlasti. Poslu{nost
se nagra|uje. Da li je ve}ina novinara ipak konformisti~ki orijentisana?

GOVOR MR@NJE: Devedesete su donele ratnu retoriku i govor mr`nje kao osobito
`estok oblik javnog difamiranja politi~kih protivnika: snage bezumlja i haosa, profa{isti~ki
elementi, huligani, narkomani, izdajnici, strani pla}enici, petokolona{i, homoseksualci,
`ene sa endokrinolo{kim problemima, frustrirani mu{karci...

Poznati lingvista dr Ranko Bugarski ("Nova lica jezika") ka`e da je u prethodnom peri-
odu ovaj karakteristi~ni govor mr`nje bio mahom monocentri~an, sada je izrazito policen-
tri~an, jer se politi~ke grupacije i pojedinci uzajamno opanjkavaju do mile volje, a bez
ikakvih posledica.

"Otkako je Toma Nikoli} po~etkom 90-ih nazvao Vu~eli}a 'musavim tuca~em plitko-
umnih kafanskih pevaljki', to je postao obi~aj. Od tada se objavljuje ko se le~i, ko je
narkoman, ~ija su deca 'u problemu'. Ima novinara koji su specijalizovani za takve stvari."
(Urednik, 14 godina sta`a, agencija)

Posle 5. oktobra mrziteljski diskurs se povukao na medijske margine, ali treba re}i da
besramna javna prozivka nacionalno i konfesionalno "nepodobnih" ("Kakvo je to prezi-
me? Jel' to srpsko prezime?") predstavnika politi~ke vlasti od jednog visoko pozicionira-
nog politi~kog lidera (Velja Ili}) nije nai{la ni na osudu politi~kog vrha u Beogradu, pa ni
medija. Ni sli~no intonirani komentari Tome Nikoli}a, Milorada Vu~eli}a ili Vladana Bati}a,
na primer, nisu izazvali komentare i osudu.

Novinari su vi{e registrovali i osudili verbalno nipoda{tavanje, neuljudno i grubo pisa-
nje, ad hominem napade nekih kolumnista "~iji frustrirani autori neobuzdano izlivaju svoj
privatni jad" (dr Ranko Bugarski).

Novinarka anketirana za na{e istra`ivanje (urednica, devet godina sta`a, TV) zapa`a:
"U 'Utisku nedelje' Vu~i} poru~uje Mar{i}aninu: 'Mo`ete tako da se obra}ate Voji i

njegovim ma~kama, meni ne!' Kod na{ih politi~ara sve je dozvoljeno, svak svakog mo`e
najgrublje da napadne. Nepostojanje mere i dobrog ukusa vidi se i kod politi~ara i kod
novinara, a mislim da se ose}a i na nivou nacije."

Jedan anketirani novinar (TV urednik, 22 godine sta`a) smatra da je govor mr`nje bio
razlog napada na TV Bastilju:

"Do 5. oktobra po{to smo bili opredeljena televizija to nije bilo ni{ta novo. Ho}u da
ka`em, nas su i zapalili zbog toga o ~emu vi pri~ate jer su ljudi 'ki}eni' svakakvim nazivi-
ma, deljeni su na izdajnike, pla}enike i rodoljube... pisani su razni komentari... "

Govor mr`nje, neko vreme potuljen, odskora je ponovo u porastu. "U prizemnim kva-
lifikacijama ide se dotle da se analizira i ne~iji spoljni izgled, lekarski nalazi ili bolesna
deca. Za 12 godina Milo{evi}eve vlasti poru{ene su sve moralne barijere". (Novinar, 18
godina sta`a, agencija)

Svaki govor mr`nje je potencijalna pretnja ure|enom gra|anskom dru{tvu i pravi je
trenutak da se pozvoni na uzbunu pre nego {to bude kasno, upozorava dr Ranko Bugar-
ski.

Ugledni lingvista konstatuje da je nedostatak odgovornosti za javnu re~ decenijska
boljka na{eg dru{tva. I na{e istra`ivanje potvr|uje da se novinari na ovom terenu ne
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snalaze najbolje: ve}ina ne registruje opasni govor mr`nje. Samo je jedna novinarka me-
|u ~etrdesetak na{ih sagovornika, akcentirala ovaj problem.

Neki su uo~ili da ~ak i iskusnim tv-voditeljima nedostaje ve{tina moderacije u polemici
koja podsti~e nacionalnu netrpeljivost. Nema kultivisanog politi~kog dijaloga, ubedljivo
preovla|uje agresivna isklju~ivost i sklonost bespo{tednim verbalnim obra~unima, pone-
kad na nivou obi~nog prostakluka.

Ve}ina novinara priznaje da profesija demago{ki insistira na slobodi javne re~i i "vi{e-
umlju" i tako ostavlja otvoren prostor za bla}enje, razne predrasude, pa i ogoljenu mr`nju.

Na medijima je da pomognu da se i na ovom polju pribli`imo evropskim standardima.
PETPARA^KE PRI^E: Na{e istra`ivanje otkriva da je u medijima do{lo do pomeranja

fokusa kroz koji se prate likovi kriminalaca, koji su za vreme "deset krvavih godina" pretva-
rani u ratne junake, nacionalne spasitelje i obo`avanu finansijsku elitu kojima je deo me-
dija, ali i javnosti, bio fasciniran. Ve}ina anketiranih tvrdi da u medijima "kriminalci nisu
dobijali prostor" bez nekog jakog razloga i kriti~ke distance, a prisutnost pri~a iz podze-
mlja obja{njava se dru{tvenom relevantno{}u teme, kao i tira`nim aspektom: "Verovatno
bi i Njujork Tajms objavio intervju sa Bin Ladenom". (Novinar, 10 godina, dnevne novine)

Bilo je objavljivanja ispovesti kriminalaca i "iz vi{ih interesa":
"...Policija je ^umetovu izjavu dala ovoj ku}i, ipak to ima neku te`inu... Policija je u

saradnji sa dr`avnom ku}om odlu~ila da poka`e javnosti da ga imaju... Ko je smeo pre 5.
oktobra da ne{to pi{e o Arkanu, a da s njim nije pio kafu ili znao na neki drugi na~in, pratio
ga po Erdutu... da uzme da ne{to napi{e? Za to bi letela glava! Sada je druga situacija. Ali
i sada ne smete da ih prozivate mnogo, jer nijedna dr`ava, pa ni na{a, ne mo`e da vas
za{titi ako vas uzmu na zub. Kako je poginuo \in|i}? On je najbolji primer za to. Mo`ete
vi da budete buntovni novinar koji raskrinkava kriminal, ali zato - ode glava." (Urednik
javne TV, 22 godine sta`a)

Zabrinjava pojava da ljudi sa sumnjivom, pa i kriminalnom pro{lo{}u dobijaju prostor
da pri~aju kao "biznismeni", poslovni ljudi, a ima i vrlo specijalnih, dobro pla}enih "aran-
`mana":

"Jedan privatni medij je jednom objavio intervju sa Du{anom Spasojevi}em u kome je
on prikazan kao Majka Tereza. To je bilo 2001. godine, kad je pu{ten iz zatvora. To nije
popravilo sliku o njemu, ali je pokvarilo sliku o mediju." (Urednik, 14 godina sta`a, agen-
cija)

Koliko su ta~ne sumnje nekih novinara da su izvesni mediji pod kontrolom kriminoge-
nih grupa?

MAJKA JO[ NE ZNA: Nema vi{e le{eva, ali ostala je brutalnost, ka`e Slobodan [naj-
der. Kad se sumorna ostav{tina najte`ih godina `ivota ove generacije kombinuje sa pro-
fesionalnom neuko{}u, nezaja`ljivom i nemilosrdnom trkom za tira`om, dobijamo medije
u kojima se kr{e neka osnovna profesionalna prava, kao i svaka mera pristojnosti.

Na na{e pitanje da li se se}aju da su `rtve nesre}a ili zlo~ina izlo`ene javnosti bez
posebne za{tite i da li je u medijima bilo nepotrebnog identifikovanja ̀ rtve, posebno ma-
loletnika, bilo je mnogo indikativnih odgovara: odse~ena glava ubijenog vojnika u Novo-
stima, slika blizanaca koje je majka ubila na naslovnoj strani istog lista, slow motion sni-
mak ubijenih Lukovi}a i Spasojevi}a po svim televizijama, naslovi "Vojnik molio da ga ne
ubiju... ".

Novinarka iz Ni{a (radio, 10 godina sta`a) prigovara kolegama da su oti{li kod roditelja
mladi}a koji je izboden no`em da ih pitaju {ta oni misle, a urednica privatne televizije ka`e
da su nedavno snimali "jedno samoubistvo" i da su prestali tek na insistiranje porodice.
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"Mnogo je porodica preko tv-ekrana saznalo da je neko nastradao u saobra}ajnoj
nesre}i ili u ratu. U `elji da se bude prvi, da se objavi ne{to ekskluzivno, gazi se svaka
privatnost." (TV urednik, 22 godine sta`a)

Urednik sa televizije priznaje: "Imali smo problema sa porodicom Bo{ka Buhe koja je
molila da ne pu{tamo vi{e onaj snimak. Ali mi nismo povukli snimak. Mi smo jedini imali
snimak... Dali smo malo {iri kadar..."

O~igledno, pokrivaju}i se principom da cilj opravdava sredstva kr{e se sve eti~ke
konstante i nekada neprikosnovena pisana i nepisana pravila profesije.

Kr{enje zakona je "Slu~aj Moldavke S. ̂ ." kojoj je objavljeno ime, prezime i fotografija;
kao i otkrivanje identiteta za{ti}enog svedoka u Hagu.

"...Skoro je na jednoj lokalnoj televiziji direktno preno{en poku{aj samoubistva. To je
nedopustivo..." (Novinar, 18 godina sta`a, agencija)

Ovo nije usamljen slu~aj: nekoliko anketiranih novinara ukazuju na to da su "u pret-
hodnom re`imu elektronski mediji prikazivali `rtve ratnih zlo~ina, davali njihova imena i
pre nego {to porodica sazna. To je ozbiljan prekr{aj..." (novinar, 10 godina, nedeljnik).
"Se}am se da su svojevremeno Novosti na naslovnoj dale sliku osobe koja je ubijena, a
i{ao je naslov 'Majka jo{ ne zna'." (Urednica, 26 godina sta`a, nedeljnik)

DUH VOJKA I SAVLA: Ve}i broj novinara ukazao je na to da je za vreme vanrednog
stanja do{lo do institucionalnog manipulisanja javnim mnjenjem: mediji su prenosili sa-
op{tenja policije u kojima su ljudi nazivani kriminalcima, osumnji~enima, optu`ivani su za
vezu sa ubicama premijera, a posle se ispostavilo da su to, u mnogim slu~ajevima, malte-
ne bili rutinski informativni razgovori.

Izgleda da je, poslednjih meseci posebno, u na{im medijima u ovoj delikatnoj sferi
do{lo do 'sistematizacije haosa', pa i vrlo iskusni novinari priznaju da je te{ko sna}i se i
ostati ~istih ruku: ^ume ho}e da dâ intervju, progovorio \ura Mutavi, defiluju svedoci
ubistva premijera, isplivavaju tajni stenogrami, identifikovani za{ti}eni svedoci, obeloda-
njeni lekarski nalazi, objavljeni pikantni delovi stenograma sa saslu{anja...

"To kre}e odozgo, od dr`ave, pa na dalje. Dr`ava i policija objavljuju {to ne bi smele i
ti se na|e{ pred izborom: kad dobije{ informaciju koju su svi dobili i koja je apsolutno
nelegalna, ima{ mogu}nost da izigrava{ legalistu i da to sutra oseti{ na tira`u ili }e{, kao
svi drugi, da objavi{. Naravno, svi se odlu~e da objave." (Novinar, 10 godina sta`a, nedelj-
nik)

U na{im medijima je ozbiljno naru{ena presumpcija nevinosti. Ve}ina anketiranih no-
vinara apeluje na to da se striktno po{tuje novinarski kodeks, pa ~ak tra`i i da se zakonski
odgovara za ovakvu vrstu moralnog nihilizma.

U ovom delikatnom segmentu, svi novinari priznaju da su skloni da osumnji~enog ili
jednostavno privedenog na razgovor, bez mnogo razmi{ljanja, proglase krivim. Preovla-
dava uverenje da do toga dolazi iz dva razloga: neznanja i senzacionalizma (novinar, 10
godina, dnevne).

Beskrupulozno zadiranje u privatnost novinari najrigidnije osu|uju: "Ovde u medijima
toliko toga ima da postoji specijalni, posebno pla}eni ljudi za ovaj ̀ anr", zapa`a urednica
jednog nedeljnika (28 godina).

Neki misle da bi stroga zakonska regulativa zaustavila ovaj "crni talas", ali oni koji du`e
pamte tvrde da je sli~nih tekstova bilo i kad je ova oblast bila daleko ure|enija, a prag
tolerancije mnogo ni`i i mnogo stro`i:

"Jo{ od Vojka i Savla iz Politikine ku}e, uvek je bilo prizemnih komentara koji poga|aju
ne~iju li~nost." (Novinar, 18 godina sta`a, agencija)
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SVI SU ONI ISTI: Na{e istra`ivanje otkriva da kod ve}ine novinara preovladava uvere-
nje da vrlo skrupulozno i vrlo nijansirano koriste etni~ke odrednice. Ve}a istra`ivanja ove
tematike (dr Snje`ana Milivojevi}) ukazuju da je slika znatno slo`enija: za Rome, ali i
Albance, mediji lako i ~esto koriste kolektivne odrednice, koje uvode uvredljivo imenova-
nje u zonu normalnog i prihvatljivog. Pripadnike ovih manjina uglavnom prikazuju u kon-
fliktnim, ~ak kriminalnim aktivnostima. Uz negativna imenovanja i uop{tavanja novinari
podgrevaju i proizvode diskriminativno uverenje da su "svi oni isti".

Analiti~arka medija Snje`ana Milivojevi} ukazuje na to da je medijska diskriminacija
~esto posledica otvorenog oslanjanja na stereotipe ili predrasude, ali ~esto i novinarske
prakse koja se smatra rutinskim, pa i profesionalnim na~inom prikazivanja doga|aja. Ako
tri i po puta vi{e tekstova ima diskriminativan naslov nego ukupni sadr`aj - o~igledno je
da se novinari i urednici svesno odlu~uju da uvredu ili isklju~ivost istaknu u naslov.

Za{to novinari smatraju da je ~ak i u veoma kratkim tekstovima veoma va`no poentira-
ti ono {to jedne pla{i i uznemirava, a druge kvalifikovati kao krivce i pri tom ih etni~ki
identifikovati?

Prema odgovorima ve}ine na{ih sagovornika moglo bi se zaklju~iti da mediji veoma
vode ra~una i kada se u crnoj hronici pominju verska, nacionalna, seksualna ili neka
druga (manjinska) pripadnost. Suprotnih samokriti~nih mi{ljenja znatno je manje:

"Kod nas se neprofesionalno izve{tava o Kosovu. Vi }ete videti naslove 'Silovana Srp-
kinja', 'Ubijena dva Albanca', 'Muslimani uradili to i to'. Potpuno je svejedno da li je `ena
koja je silovana Srpkinja ili Albanka, to se izvla~i u naslov upravo radi odre|enog kontek-
sta." (Urednica, 26 godina sta`a, nedeljnik)

U pravu su novinari koji zapa`aju da je tog etno-ostrakizma i obele`avanja u medijima
bilo mnogo vi{e za vreme Milo{evi}evog re`ima, ali stigma i dalje ostaje "rezervisana" za
neke grupe:

"Nije va`no da li su lopovi ili ̀ rtve, oni su prvenstveno Romi ili homoseksualci..." (Novi-
nar, 10 godina sta`a, dnevne novine)

Naj~e{}e diskriminisana grupa u celom regionu jesu Romi.
Jedna anketirana novinarka smatra da je u medijima sada klatno previ{e oti{lo na

drugu stranu, pa je nezadovoljna preteranim duhom "politi~ke korektnosti". Zanimljivo je
da nikome od anketiranih nije zasmetalo grubo etiketiranje ̀ enskih organizacija i agresiv-
na odbojnost Pinka da prihvati bilo kakve primedbe na ra~un Gutovi}eve emisije "Ne
mo`e da {kodi".

NEVINOST BEZ ZA[TITE: Ve}ina anketiranih novinara smatra da mediji neguju `ur-
nalisti~ku korektnost i da ne zloupotrebljavaju decu i maloletnike kao izvor za svoja novi-
narska istra`ivanja. "Kodeks elektronskih medija koji je napravio Anem, a potpisala ve}ina
medija u Srbiji, ima stavke koje govore o tome i mi se toga pridr`avamo." (Novinar, ured-
nik 26 godina, TV).

Izgleda da se svi potpisnici ipak ne pridr`avaju kodeksa: "Smatram da je emisija u
kojoj su u~estvovali nedavno (decembar 2003) na TV Pink deca Miodraga Kosti}a i sam
gospodin Kosti} primer zloupotrebe dece u propagandne svrhe i po svim kodeksima
takva emisija bi bila skinuta sa programa, pogotovo {to su deca u prisustvu jednog od
razvedenih roditelja ispitivana (ne intervjuisana) o pona{anju roditelja. Ina~e, emisija je
pozicionirana u vreme kada se majka ponovo ven~ala, ~emu je bila posve}ena neprime-
rena medijska pa`nja." (Urednica, 30 godina sta`a, radio)

Indikativno je da novinari nisu zapazili zloupotrebu dece u politi~ke svrhe, na primer
prisustvo [e{eljevih sinova na konferenciji za novinare posle izbornog trijumfa Tome Ni-
koli}a na predsedni~kim izborima.
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Samo je jedna novinarka ukazala na primer, po njenom mi{ljenju, "gnusne politi~ke
manipulacije":

"Kada su ranjena ona deca na Kosovu, pa kada je onaj mali le~en na VMA... Dete je
iza{lo iz operacione sale u {ok sobu i onda su do{li politi~ari da skupljaju poene. Nikoga
nisu zavarali time {to su doveli, eto i Vladu Divca. Klasi~an primer zloupotrebe. Nespretan
poku{aj premijera da poka`e da je saose}ajan, a i Trajkovi} se slikao..." (Urednica, devet
godina sta`a, TV)

Da li je uvek jednostavno svaki sli~an gest okarakterisati kao" klasi~nu politi~ku zlou-
potrebu"? Da li smo ponekad prestrogi? Stradala su nevina deca, dvoje je poginulo u
tragi~nom politi~kom obra~unu; u svakoj zemlji politi~ari su du`ni da se interesuju za
`rtve, da poka`u saose}ajnost. Zar nismo imali predsednika koji nikada nije obi{ao vojni-
ke koji su stradali u ratovima "u kojima Srbija nije u~estvovala"?

Jedan novinar cini~no prime}uje da njegove novine nikada ne kr{e prava dece. Jed-
nostavno, ne pi{u o njima.

Unicefova prakti~na uputstva za profesionalce u medijima ("Mediji i prava deteta") bila
bi dragoceno {tivo urednicima. Omogu}avanjem deci da govore u svoje ime - o svojim
nadama i strahovima, dostignu}ima i uticaju odraslih na njihov ̀ ivot - mediji mogu mnogo
bolje da uka`u javnosti na prava deteta, nego samo prikazivanjem dece kao nemih "`rta-
va" ili slatkih "nevina{aca".

Na{e pitanje u anketi mo`da nije najbolje formulisano ("da li su deca kori{}ena kao
izvor tokom novinarskog istra`ivanja", mislim da je trebalo da pi{e zloupotrebljena, ali
o~igledno je da smo se razumeli. To pokazuje i ovaj odgovor:

"Nije to uvek zloupotreba, mada ima i toga, sve zavisi od konteksta: {ta srednjo{kolci
misle o budu}nosti, upotrebi kondoma ili tako ne{to, reporta`e o novom predmetu... A
deca mnoge stvari pametnije ka`u nego analiti~ari ili istra`iva~i javnog mnjenja." (Novinar,
10 godina sta`a, dnevne novine)

KO PRE@IVI - PRI^A]E: Na{e istra`ivanje otkriva da su novinari napravili ovaj grupni
portret profesije bez ulep{avanja i "retu{iranja" stvarnosti: slika je "felinijevska" - sumorna,
ali jasna: socijalna i ekonomska kriza naru{avaju temelje profesije:

"Sve redakcije imaju kadrovske probleme, imaju malo novinara, malo novinara koji
znaju da rade, malo urednika koji se mnogo me{aju u svoj posao. Naj~e{}i problem je sa
novinarima: ne shvataju ni {ta tekst treba da sadr`i, niti da treba pitati i drugu stranu, i ti to
njima ne mo`e{ nikako da objasni{, a prinu|en si da ih koristi{ kao novinare jer nema{
nikog drugog. Urednik je opet ~esto sklon da pusti tekst, a da ga ne pro~ita ili ga samo
ovla{ pogleda, njemu je glavno da li }e tekst da stane." (Novinar, 10 godina, nedeljnik)

Nekoliko novinara je u anketi akcenat stavilo na ~injenicu da je u zanatskom smislu
novinarstvo stra{no zapu{teno. "U redakcijama niko ne radi sa mladim novinarima nego
se oni bacaju u vatru, pa ko pre`ivi - pre`ivi." (Urednica, 26 godina sta`a, nedeljnik)

Ima u medijima i pla}anja informacija, i tajnog snimanja, i nedopustive lakomislenosti,
pa i kr{enja osnovnih zakona profesije {to vrlo slikovito ilustruje ispovest jedne novinarke:

"Objavljivala sam razne rekla-kazala pri~e ali uvek stavim 'kako nezvani~no saznaje-
mo'. De{ava se kada radim tako ne{to da se ne potpi{em. Ili, recimo, ako mi je neki 'levi'
izvor dao informaciju, da bi tekst dobio na te`ini imenujem ga kao recimo izvor iz vlade, a
izvor je ko zna odakle." (Novinarka, 7 godina sta`a, dnevne novine)

Novinarka-poletarac (dve godine sta`a, dnevni list) lucidno registruje opasnosti sa
kojima se suo~ava: "[est meseci po{to sam po~ela da radim dobila sam zadatak da
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radim intervju sa tada{njim ministrom finansija u saveznoj vladi. Konsultovala sam se s
urednikom oko pitanja... Mislim da bi sve bilo bolje da sam o tome vi{e znala..."

Indikativno je da se institucija ispravke jo{ nije izborila za svoje zakonom odre|eno
mesto, {to mo`da dobro ilustruje razmi{ljanje iskusnog novinara:

"U svim medijima ljudi se olako blate, a nemamo kulturu izvinjenja, ispravke. Mnogo je
i materijalnih gre{aka. Dodu{e, ne valja za novine ba{ ni posipanje pepelom, to ostavlja
vrlo ru`an utisak. Mora se imati neko dostojanstvo, ne mo`e se re}i - znate, mi smo bili
priglupi." (Urednik, 34 godine sta`a, nedeljnik)

Sli~no razmi{lja i mla|i kolega na vrlo odgovornom polo`aju:
"U politici bilo kog medija, mislim da je tako svuda i u svetu, nije da prizna da je

pogre{io..." (Urednik, 10 godina, nedeljnik)
Nije ipak tako: vrlo ugledni listovi kao na primer Njujork Tajms, svakog dana na vrlo

istaknutom mestu donose ~itavu listu ispravki, tih dragocenih zrnaca bibera i soli koji su
po pravilu vrlo ~itane ve{tice.

Izgleda da je u pravu bio onaj novinar koji je ovako opisao stanje novinarske profesije:
"U svim medijima je totalni nered, ne samo u medijima nego u ~itavoj zemlji. I ne mogu
novine i novinari da budu bolji nego {to su pravosu|e, privrednici, radnici u drugim firma-
ma. Zemlja je u haosu i na{a profesija je u haosu, ali rekao bih da je ona mnogo ure|enija
od dru{tvenog `ivota". (Urednik, 15 godina, nedeljnik)

O~igledno, uprkos svim isku{enjima - od eti~kih do materijalnih - ve}ina novinara ne
krije svoju privr`enost i neverovatnu, ~ak i iracionalnu, ljubav i posve}enost svojoj profe-
siji.

3.4.1 Novinari i gra|anska etika - Dokument: Svedo~enja sagovornika - Snimak na
kvarno, podmeta~ine i "ne{to {to drugi nemaju"; "Majka jo{ ne zna..."

Da li ste objavljivali nepotvr|ene izve{taje, glasine ili pretpostavke i da
li ste ih kao takve ozna~avali? Znate li da li je u va{em ili nekom drugom
mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Bilo je slu~ajeva da smo objavili zvani~na saop{tenja i dva puta, kao ku}a, platili
ogromnu od{tetu; prvo saop{tenje je bilo iz Skup{tine grada, drugo iz SUP-a. Bez obzira
na to {to su saop{tenja bila zvani~na i {to smo mi bili u pravu, platili smo od{tetu na
sudu." (Novinarka, 10 godina sta`a, dnevni list)

"Da, da, ~esto objavljujemo nezvani~no, ali naglasimo. To svi rade i tako se radi. Mno-
go toga ne bi ni do{lo do javnosti da se prvo ne objavi nezvani~no, na taj na~in pozove{
zvani~nika da to potvrdi ili demantuje. I to je ~esto jedini na~in da proveri{ istinitost. Da
objavi{." (Urednica TV, tri godine sta`a)

"Objavljivala sam razne rekla-kazala pri~e ali uvek stavim 'kako nezvani~no saznaje-
mo'. De{ava se kada radim tako ne{to da se ne potpi{em. Ili, recimo, ako mi je neki 'levi'
izvor dao informaciju da ga imenujem kao, recimo, izvor iz vlade, da bi tekst dobio na
te`ini, a izvor je ko zna odakle." (Novinarka, 7 godina sta`a, dnevni list)

"Ono {to sam ja objavljivao bilo je provereno iz dva izvora. De{avalo se da pogre{im,
{to govori da potvrda dva izvora ne mora biti ta~na. Proverljivost informacija za novinara
u Srbiji veoma je mala. Iz mnogo razloga. Izme|u ostalog i zato {to nema zakona o
dostupnosti informacija, ali ponajvi{e zbog toga {to ovde i dalje vladaju zavere }utanja!"
(Novinar, {est godina sta`a, TV)
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"...Sve redakcije imaju kadrovske probleme, imaju malo novinara, malo novinara koji
znaju da rade, malo urednika koji se mnogo me{aju u svoj posao. Naj~e{}i problem je sa
novinarima koji ne shvataju ni {ta tekst treba da sadr`i, niti da treba pitati i drugu stranu, i
ti to njima ne mo`e{ nikako da objasni{, a prinu|en si da ih koristi{ kao novinare jer
nema{ nikog drugog. Urednik je opet ~esto sklon da pusti tekst a da ga ne pro~ita ili
samo ovla{ pogleda, njemu je glavno da li }e tekst da stane." (Novinar, 10 godina sta`a,
nedeljnik)

"Svakog dana u novinama vidite toliko takvih stvari, naro~ito u `utoj {tampi: iznosi se
senzacionalna informacija, nigde se ne navodi izvor, a plasira se kao sto posto provere-
na." (Novinar, 18 godina sta`a, agencija)

"...Toga svuda ima, to je sada ~esta pojava jer podi`e tira`, odnosno gledanost ili
slu{anost, ali pove}ava i te`nju za br`im dolaskom do istine. Kod nas se pokazalo da gde
ima dima ima i vatre i obi~no su te glasine bile ta~ne." (Novinar, 10 godina sta`a, dnevni
list)

"...U dnevnim novinama novinari su optere}eni rokovima, u nedeljnim trkom za tira-
`om, pa onda treba ne{to ekskluzivno, a u svim redakcijama se jako malo radi sa novina-
rima. Znam mnogo mladih novinara koji ne znaju ni vest da napi{u. Svako od njih bi znao
da napi{e 5000-6000 znakova, ali ne zna da napi{e vest u tri re~enice. Ili ne zna da
prepozna na nekom doga|aju {ta je vest! Drugo, kod nas se od izjava pravi vest, izjava
nije vest. U zanatskom smislu novinarstvo je stra{no zapu{teno. U redakcijama niko ne
radi sa mladim novinarima, nego se oni bacaju u vatru, pa ko pre`ivi - pre`ivi. S njima se
ne razgovara, redakcijski sastanci slu`e za sve samo ne za analizu sadr`aja, nema anali-
ze kvaliteta i to }e nam se zaista obiti o glavu." (Urednica, 26 godina sta`a, nedeljnik)

"U mom mediju objavljen je jedan izmi{ljen intervju sa ~ovekom koji boluje od AIDS."
(Novinarka, 15 godina sta`a, nedeljnik)

"Uvek nazna~im da li je informacija dobijena iz nezvani~nog izvora. I objavljujem je.
Jer, da li mi insistiramo na ne~emu {to se dogodilo ili nije ili insistiramo na zvani~noj
potvrdi. Ako budem ~ekao zvani~nu potvrdu, onda }u da objavim {ta se desilo pre tri
dana i radi}emo kao, recimo, Danas. I zato se oni prodaju u 13 hiljada primeraka, a mi u
100 hiljada. Mi po{tujemo princip liberalnog tr`i{ta. Pravimo novine da bi se ~itale i da bi
se prodale, a da bi se prodale, mora{ da ima{ ne{to {to drugi nemaju..." (Novinar, ~etiri
godine sta`a, dnevni list)

Se}ate li se neke izjave ili intervjua u kojima se o~igledno vidi da citirani
la`e a da mu se sagovornik ne suprotstavlja? Znate li da li je u va{em
ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Ja opet imam utisak da se suprotstavljaju, da se stra{no batrgaju ali da im nekad ne
vredi. Novinar se pet puta vra}ao, na primer, nedavno Olja Be}kovi} u razgovoru sa Ne-
manjom Kolesarom. Pa to je bilo perfektno. On ni{ta nije rekao i na kraju je ispao sme{an.
Na {ta je to li~ilo... Ranije ste imali jednu Bojanu Leki} koja je '~ere~ila' sagovornike i to u
ono vreme na B92, posle toga se pojavila Olivera Kova~evi} onamo-ovamo, i Dragana
Mili}evi} na Studiju B. Posle njih vi{e nije bilo atraktivno da 'vadite creva' iz gosta jer su to
mnogi po~eli da rade. I tad je pomeren standard. Ako ste mirni, tihi i ako pu{tate sagovor-
nika, ljudi be`e sa tih kanala. Postoje istra`ivanja kojima se elektronskim putem prati
koliko ljudi gleda ne{to na TV-u i sutradan imate rezultat koliko je ljudi pobeglo sa nekog
kanala i to se savr{eno vidi kada je dosadan voditelj i kada sagovornik pri~a {ta ho}e, kad
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nema nikakve ta~ke razdora. U tom smislu gotovo da ne znam neku emisiju koja je takva
da voditelj pusti nekoga da pri~a, to gledaoci vi{e ne trpe. Sve su to sjajne `ene, a od
mu{karaca jedino mi Bojan Alimpijevi} pada na pamet, Roganovi}a sam gledao ali ne
zadr`im se dugo ne znam za{to, Bujo{evi} je zanimljiv i dobar. A o vrsti novinarstva koju
sprovodi Mari} na BK imam vrlo lo{e mi{ljenje, to je katastrofa. Vidi se da je on obave-
{ten, da se kre}e u nekim krugovima koji imaju informacije, ali u`as, ne znam {ta da
ka`em." (TV urednik, 22 godine sta`a)

"Mislim da slu{alac ili gledalac ne treba da bude svedok te vrste prepucavanja, postoji
drugi na~in. Ali ako se utvrdi da je neko lagao, ne mislim da su novinari istra`ni organi pa
da tra`e priznanje. Kao u slu~aju Nede Arneri}. Novinari su je pitali da bi ona rekla: 'Uf, to
je bilo davno, ja se toga ne se}am!' Novinar mo`e samo da je bije. Stvar je vaspitanja
dokle }e{ da ide{." (Urednica, 20 godina sta`a, radio)

"Mo`da je po tome tipi~an RTS, mo`e se videti na Pinku. Ne mogu da se setim kon-
kretnih slu~ajeva, recimo kada se na 3K tokom gostovanja Du{ana Mihajlovi}a u emisiju
uklju~io ^ovi}, pa je novinar ostao zaprepa{}en i pustio je da ta stvar te~e van njegove
kontrole. Ve}ina tih debata su situacije u kojima novinari izgube kontrolu i puste goste da
se sva|aju..." (Urednik, 25 godina sta`a, dnevni list)

"Na{i novinari su i nepripremljeni, a i ako znaju, onda se oslanjaju na te PR-ove, port-
parole, koji imaju jo{ manje iskustva pa tako mi jo{ nismo dostigli nivo da imamo profesi-
onalce koji su stvarno {kolovani za odnose sa javno{}u. Tako da niti oni imaju komunika-
ciju sa nama niti mi sa njima i to pravi razdor u komunikaciji sa javno{}u uop{te." (Ured-
nik, 34 godine sta`a, nedeljnik)

"Nekad mi se ~ini da su novinari impresionirani sagovornikom i nemaju snage da u
odre|enom trenutku odreaguju, pitaju ili barem tra`e obja{njenje. Mislim da je to problem
familijarizacije novinara i sagovornika. To je problem, gubi se kriti~ka distanca, ali u tim
situacijama zaista ne sumnjam u lo{e namere novinara. Sumnjam u njegove sposobno-
sti, sumnjam da je u tom trenutku mo`da bio indisponiran, to je ipak odnos o~i u o~i."
(Urednik, 15 godina sta`a, nedeljnik)

"...Ovi na{i politi~ari znaju da budu drski pa ti bude neprijatno da ulazi{ u tu vrstu duela
koji ti name}e. Zato ja volim strance, oni i kada la`u trude se da objasne tu la`. Dobro je
potkuju. Ovi na{i su u tome prili~no bahati. Evo takav savet bih ja dao nekom politi~aru,
da se u~i od stranaca. Oni odgovore na sva pitanja i zanimljivo ih je posmatrati. Kod nas
ne postoji taj ose}aj du`nosti da na pitanja odgovara{. Du`nosti prema javnosti, a tamo
se ose}aju du`nim i da odgovaraju i da pola`u ra~une javnosti. Primer? Ja ne mogu da se
setim nekoga ko nije lagao, a s kim sam bio u kontaktu! Vu~eli} je bio u emisiji Duel, pa je
slu~ajno video pitanje koje je novinarka trebalo da postavi. Odmah je sko~io u svoju
odbranu, a pitanje je bilo gde su mu deca. I bilo je dokaza da se {koluju u inostranstvu. A
on je pri~ao o socijalnoj pravdi. To je moglo biti neprijatno za njega, a bilo je neprijatno za
tu novinarku. Nije naravno priznao, nije ni odgovorio na pitanje." (TV urednik, 12 godina
sta`a)

"Se}am se gostovanja gradona~elnika Novog Sada na Televiziji BK kada ga je voditelj-
ka pitala za glasanje iz Soluna na {ta je on u svega dva minuta uspeo da iznese dva
potpuno kontradiktorna podatka o svom glasanju. Novinarka je mirno pre{la preko toga
iako su svi novinari jo{ na dan zasedanja Skup{tine znali da gradona~elnik nije bio u sali."
(Novinar, ~etiri godine sta`a, dnevni list)

"Se}am se takvih slu~ajeva. Na primer, portparol jedne partije je lagao, mahao neka-
kvim nazovi dokazima. Mi smo mu se suprotstavili, tra`ili da nam poka`e avionske karte o
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kojima je bila re~, a on se pokupio i oti{ao. Niko od nas nije znao {ta da radi, a posle je
jedan novinar tvrdio da je imao uvid u te karte." (Urednik, 14 godina sta`a, agencija)

"Se}am se Zorana @ivkovi}a za vreme protesta, kada ga pitaju za ra~une za struju,
govorio je da se ra~uni ne pla}aju, a kasnije, posle 5. oktobra, kada su se ljudima nago-
milale kamate, govorio je kako on to nikada nije rekao. Mislim da je to najpoznatiji slu~aj
u Srbiji." (Urednica, 12 godina sta`a, TV)

"Svaki put kad vidim Velju Ili}a koji ka`e da ne napada novinare la`e, a onaj s druge
strane zna da la`e. Ako ne reaguje postaje sau~esnik, a kad reaguje nagrabusi." (Novinar,
osam godina sta`a, radio)

"[est meseci po{to sam po~ela da radim dobila sam zadatak da radim intervju sa
tada{njim ministrom finansija u saveznoj vladi. Konsultovala sam se s urednikom oko
pitanja koja bi trebalo da mu postavim, i postavila sam
mu pitanja koja je urednik sugerisao. Mislim da bi sve
to bilo bolje da sam o tome vi{e znala, ali mislim da
smo taj intervju na kraju ipak upakovali tako da se to nije moglo primetiti. Ipak, sagovornik
je tada bio u situaciji da intervju iskoristi za sebe jer ja prosto nisam bila dovoljno informi-
sana. I to je ne{to {to }e u takvoj situaciji svako uraditi (iskoristiti novinara da bi istakao
svoje stavove ili za li~nu promociju). No, ja sigurno tada nisam mogla da mu postavljam
neka '{kakljiva' pitanja. Postoje novinari koji imaju hrabrosti da postavljaju i ona najte`a i
'naj{kakljivija' pitanja i koji sa sagovornicima znaju da se 'bore' a jedan od njih je svakako
Bojana Leki}." (Novinarka, dve godine sta`a, dnevni list)

"To je svakodnevna pojava. Naj~e{}e su tu dva razloga koja uop{te nisu u kontekstu
onoga {to ljudi misle tj. da je to ne~ija namera. Prvi je stravi~na nepripremljenost novinara
koji u stvari i ne zna da ovaj la`e, koji ne zna ni {ta da pita ili uop{te ne slu{a sagovornika.
I drugo, da ne veruje{ da novinar mo`e da bude i krupan mu{karac od skoro dva metra,
koji se veoma ~esto pla{i sagovornika. Novinari se pla{e da se suprotstave sagovornici-
ma. Nekad je to i iz profesionalnih razloga, 'ne}u da zatvorim ovaj izvor', nekad i zato {to
o~ekuju ne{to od toga. Eto, pla{e se. Stra{no je apsurdno za novinara da nije u stanju da
se suprotstavi. (Novinar, 10 godina sta`a, nedeljnik)

"To je deo posla. Obi~no su osobe kojima se sagovornik ne suprotstavlja politi~ari ili
centri odre|ene mo}i, pa i nije tako lako da im se suprotstavi{, a i zavisi za koga radi{."
(Novinar, 10 godina sta`a, dnevni list)

"U vreme Milo{evi}a bilo je toga koliko ho}e{, a poslednji slu~aj je sa portparolom DS
i Nedom Arneri}. A novinari su ga tu isekli..." (Novinar, 18 godina sta`a, dnevni list)

"UUU... ima. Onog Mari}a na BK ja ne mogu da gledam. Njemu ko god da je gost, iz
bilo koje politi~ke partije, on njemu ide uz dlaku. Ba{ mi je muka da ga gledam. Ako mu je
gost radikal ja mislim da je on radikal, ako mu je gost demokrata ja pomislim da je i on
jedan od njih..." (Urednica, 9 godina sta`a, privatna TV)

Da li su vam izvori davali pogre{ne informacije, pogotovo one koje se
odnose na li~nost? Da li ste zbog toga pisali ispravku, demanti ili ste
istinita fakta plasirali na drugi na~in? Znate li da li je u va{em ili nekom
drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Grade}i svoju li~nost stekao sam pozicije ~oveka koji se uva`ava i kojim se ne mo`e
manipulisati. Ovim je isklju~ena i mogu}nost da se tako pona{aju." (Novinar, 34 godine
iskustva, radio, TV, novine, konsalting, marketing)

"Zar da ga bije..."
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"Ne se}am se kod nas, ali evo BK ili Pink. To je ~ista zloupotreba medija. Nedopustivo
je da se medij koristi za li~ni obra~un." (Urednica, 20 godina sta`a, radio)

"Jesu i trebalo je vremena dok nau~im koji je izvor dobar, koji nije dobar i da nau~im
kako to da prepoznam."(Novinar, 6 godina iskustva, privatna TV, novine)

"Kada malo analiti~nije pogledam novine i oslu{nem TV onda sam siguran da jeste."
(Novinar, vi{e od 30 godina sta`a, radio, TV, novine)

"Konkurenti jedni o drugima da, ali smo i ta prepucavanja poku{avali da amortizuje-
mo. Tokom ovih izbora bilo ih je manje nego ranije. Prenosili smo demantije onih kojih se
to ticalo, koji su bili uvre|eni, o kojima je izgovorena la`. Na{ je princip da prenosimo
izjave drugih, a ne da ih komentari{emo. Bilo je, politi~ka borba je ~udo." (Urednik, 25
godina sta`a, radio)

"Niti sam pisao ispravke i demantije niti sam te navode vi{e objavljivao. A i sa izvorom
vi{e nisam kontaktirao." (Novinar, {est godina sta`a, TV)

"Ovde, ama niko ne ispravlja gre{ku. To je neverovatno! U ovom vremenu u Srbiji niko
ne ispravlja gre{ku jer jednostavno ne postoji odgovornost za javnu re~. Nema je u novi-
nama i nema je kod ljudi koji su za nju tako|e odgovorni, kod ministara, politi~ara, svi
pri~aju sva{ta. Ali, dogodi}e se i da vam neko ka`e da ima izjavu \ure Mutavog koja je
data u istrazi i po{to zaista mislim da je takve stvari najbolje ignorisati, tako sam i uradio u
tom trenutku. Posle mesec dana dogodi se da vidite u jednim drugim novinama da voze
tu istu informaciju jedno dve nedelje i onda naravno prepoznajete {ta se dogodilo. Pa
onda do|e neko kod vas i ka`e, na primer, ^ume ho}e da dâ intervju. Mislim da to isto
treba pre}utati i sa~ekati prvo da vidite kome }e to ^ume da dâ intervju a onda {ta }e da
ka`e. Na`alost, ovo je vreme u kome je ~ak bolje da nemate izvore informisanja. Stra{ne
se tu stvari doga|aju." (Urednik, 15 godina sta`a, nedeljnik)

"Pa, recimo, do{la je informacija iz Banjaluke da je umro Alija Izetbegovi} 15 dana pre
nego {to je stvarno umro. Krenemo da proveravamo i saznamo da je vest bila la`na. Da
se ne shvati pogre{no, ali mi smo ipak ne{to posebno kao medijska ku}a, ne mo`emo mi
tek tako da frljnemo vest. Ja sam bio za to da se objavi, jer sam verovao kolegama tamo,
jer su bli`i informacijama odande, ali po{to ni sa jedne strane nismo dobili ni da ni ne,
niko nam nije potvrdio, mi je nismo objavili." (TV urednik, 22 godine sta`a)

"Sada oko formiranja lista bilo je proturanja la`nih informacija. Ja li~no nisam pisao
demanti, ali bilo je demantija. Ne bodemo o~i sa tim, ali mora{ da ga da{." (TV urednik, 12
godina sta`a)

"U Milo{evi}evo vreme imao sam neprijatnosti, jer su tra`ili da demantujem ono {to je
ta~no. ̂ ak je bilo i pretnji, jedna doktorka mi je pretila svojim 'bratom' Arkanom, i sli~no."
(Novinar, 18 godina sta`a, agencija)

"U na{im medijima to se stalno de{ava samo se niko nikom ne izvinjava." (Urednica,
26 godina sta`a, nedeljnik)

"U ovom ludom vremenu i to se doga|a. Trudio sam se da ~itaocima prenesem istinu,
a ona je jedna, nedeljiva, ne postoje dve. Zbog objavljivanja ISTINA bio sam tridesetak
puta na sudu i nikada nisam bio osu|en. Tu`e me jer ka`u da nije ta~no to {to sam
objavio, ali sam ja uvek imao dokaze." (Novinar, 30 godina sta`a, nedeljnik)

"U politici bilo kog medija, mislim da je tako svuda i u svetu, nije da prizna da je
pogre{io. Samo ako mora. U ovom slu~aju, obi~no to bude neka ispravka. Ali, ako on
sam ne reaguje ne}e niko reagovati. A ako se to stalno ponavlja, onda izvor potpuno
isklju~i{." (Novinar, 10 godina sta`a, nedeljnik)
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"Uop{te gledano u svim medijima, nemamo jo{ mi takvu komunikaciju, ljudi se olako
blate a nemamo ni kulturu izvinjenja. Dodu{e, ne valja za novine ba{ ni posipanje pepe-
lom, to ostavlja vrlo ru`an utisak, vi morate vrlo precizno da se izvinite, za{to, pod kojim
okolnostima se to dogodilo. Mora se imati neko dostojanstvo, ne mo`e se re}i - znate, mi
smo bili priglupi." (Urednik, 34 godine sta`a, nedeljnik)

Da li je u va{em mediju bilo ~lanaka, izve{taja ili drugih sadr`aja koji
poga|aju nekoga li~no? Znate li da li je u nekom drugom mediju bilo
takvih slu~ajeva?

"Ovde u medijima toga ima toliko da je to kategorija posebno pla}enih ljudi." (Uredni-
ca, 26 godina sta`a, nedeljnik)

"Se}am se kad je pisalo po {tampi da je jedan ministar smrtno bolestan. To je stvarno
nedopustivo. Ovde vi{e ni bolestan ~ovek nije za{ti}en, i niko nema pravo da objavi nje-
gov ili bilo ~iji drugi zdravstveni karton. Svako zadiranje u privatnost i intimu... ma to je
kod nas ve} ludilo." (Urednik, 34 godine sta`a, nedeljnik)

"Takvih stvari je bilo oduvek. Jo{ od 'Vojka i Savla' iz Politike, uvek je bilo prizemnih
komentara koji poga|aju ne~iju li~nost." (Novinar, 18 godina sta`a, agencija)

"To ~istim. Ina~e, smatram da toga ima veoma mnogo u onim medijima u kojima }e
toga uvek biti. Ovde je te{ko i `iv ostati. Ali, zaista. Mogu i vas da uhvate i ubace u neku
pri~u, uostalom sâm sam to osetio." (Urednik, 15 godina sta`a, nedeljnik)

"U mojim novinama koje se dobro prodaju mo`e{ na}i mnoge tra~eve, a ne}e{ ih na}i
u Danasu. Ti uga|a{ ~itaocu. Ako mu ne uga|a{, zna~i da ima{ neke donacije i ne `ivi{
od prodaje. I takvi }e postojati samo dok imaju donacije." (Novinar, ~etiri godine sta`a,
dnevni list)

"Verovatno jeste. Znamo da je bilo toga kod nas. I sada, koliko je to u redu? Pa to je bio
slu~aj sa ^upi}em: smatrala sam da uvek mo`e da se izna|e neki civilizovan na~in da
odbrani{ svoj stav. Bez uvrede. Eto to je moje mi{ljenje
i ja nikada ne}u mo}i da opravdavam neku prozivku.
Ali toga dosta ima u medijima kod nas, generalno. Svi
se ne{to prozivaju. Prvo, ne mislim da narod to zanima.
Dakle nije dobro za gledanost. A drugo, ja nemam ku}no vaspitanje koje bi mi dozvolilo
taj luksuz. Nekada ne mogu da uti~em kao u slu~aju ^upi}, ali to je kao {to sam rekla
intimni poraz. Proguta{. Ne mislim da je dobro da neko koristi medij za svoj li~ni obra~un.
Mada, kod nas je to bilo neophodno u smislu da je ta pri~a veoma ru`no pokrenuta, javno
i mi smo se branili. Ali kao {to rekoh, lo{ na~in da se odbranimo." (Urednica, privatna TV,
tri godine sta`a).

"Za vreme vanrednog stanja, prenosili smo saop{tenja policije u kojima su ljudi nazi-
vani kriminalcima. Naravno da to poga|a ljude, pogotovo one za koje se posle ispostavi-
lo da su te optu`be neta~ne." (Urednik, 14 godina sta`a, agencija)

Znate li za neki primer kori{}enja ne~asnih metoda za prikupljanje
novinskih informacija (tajno snimanje, name{taljka itd.)? Da li su te
informacije bile objavljene? Da li su poga|ale neku li~nost?

"Mislim da je to ~ak u nekoj prvoj fazi dobro, ne da prevarite sagovornika, nego da vas
pokre}e ideja 'ajde da probamo da ga snimimo pa da li }e ispasti dobro, pa da li }emo

"Intimni poraz.
Proguta{... "
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mo}i ne{to da napravimo'. Ali ne na kvarno. Cenim ljude koji imaju inicijativu vi{e od onih
'{ta danas treba da radim?'. Nije to lo{e, pa onda ako ste ve{ti i umiljati posle toga ka`ete
'jel mo`e ne{to od ovoga da se objavi' i ako dobijete odgovor 'pa dobro mo`e' vi ste
zavr{ili posao. Sve zavisi od ljudi. Na primer, ako pri~ate s Borisom Tadi}em onda su
pravila pona{anja vrlo jasna. 'Nazovite me za pola sata, ako ne budem mogao ja razgo-
vara}e neko drugi.' A kad smo ranije radili prilog o divljoj gradnji bili smo kod sekretara
jedne beogradske op{tine, niti ho}e da pri~a, imaju razne afere, onda se snalazite, snima-
te, ali ga posle obavezno pitate za odobrenje. To je bilo pre 5-6 godina kada su u Beogra-
du sve nadzi|ivali, jedino Beogra|anku jo{ nisu bili nadzidali." (TV urednik, 22 godine
sta`a).

"Ja snimam od momenta kad razgovor po~ne. E, sada je pitanje da li }u ja to da
objavim. Ukoliko neko ka`e 'nemojte ovo da snimate' ja to ne pustim, ali sve snimam i
uglavnom ne ~uvam. Ako te neko ne upozori mi to pustimo. I to je logi~no, podrazumeva
se. To je javni razgovor. Ako ja nekoga kao novinar zovem, ne zovem ga da }askamo o
vremenu nego tra`im informaciju koja je od javnog interesa i treba da se emituje. Ako mi
naglasi da ne{to ne objavim, ja ne}u objaviti zato {to nemam pravo na to. Ako je informa-
cija zna~ajna poku{am da do|em do kompromisa i obi~no puste da ne{to ide nezvani~-
no. To, ukoliko je informacija takva da ne mogu da dopustim da ostane za moje u{i. Meni
ni{ta ne zna~i da ja to nosim ku}i, naro~ito ako je ne{to va`no i u takvim slu~ajevima
~uvamo materijal mada sam ga snimila 'na kvarno' kako oni ka`u. Za ne daj bo`e. Ali
nismo smi{ljeno na taj na~in prikupljali informacije. Mi smo imali ~uveni slu~aj sa Veljom
Ili}em. To nije trebalo da bude o li~nosti, ali je vol{ebno zavr{io na internetu. Pljuvanje
novinara, pretnje da }e nas sve baciti sa 22. sprata. To je ne~ija zloupotreba. Nije bio stav
ku}e da se to pusti ni u najlu|im primislima. Ali eto desilo se da neko to po{alje na
internet. Postavlja se pitanje da li je to tendenciozno. Pojedina~no gledano da, ali nije to
bila orkestrirana varijanta ku}e, rukovodstva ili nekakvog politi~kog bloka, ali pojedinca
svakako. [ta su bili motivi ne znam, ali ima toga. Time mo`e da se bavi neko ko od toga
ima koristi. Svako kome je svrha da informi{e ne bavi se tim varijantama napada na neku
li~nost, ne `eli tako da se profili{e." (Urednica, devet godina sta`a, TV)

"Jeste. Ovih dana smo svedoci toga. Ju~e BK, ima toga i na Pinku i mislim da ima u
nekoliko dnevnih novina. (Novinar, vi{e od 30 godina sta`a, radio, TV, novine)

"Nata{a Odalovi} je objavila svoj privatni razgovor s A. Tijani}em i bila kritikovana od
izvesne gospo|e Rubi. Bila je javno ismejana, ali ne samo tu. Kod nas nema tajnog sni-
manja. Ka`i mi, ako ne}e{ da objavim ne}e biti, ali na}i }u neku drugu putanju da to
objavim. Mnoge vesti koje paraju u{i plod su ne~ije name{taljke. Ovo {to jedan list obja-
vljuje strogo ~uvane iskaze svedoka u vezi s ubistvom \in|i}a to nije plod novinarskog
istra`ivanja ve} ~ista podmeta~ina." (Novinar, ~etiri godine sta`a, dnevni list)

"Primer koji mi je ostao u se}anju je onaj s Nata{om Odalovi} i Aleksandrom Tijani-
}em. Ne znam da li su oni neformalno razgovarali, }askali preko telefona, tek prema
Tijani}evim re~ima ona ga je snimala." (Novinar, 18 godina sta`a, agencija)

"Znam ali ne `elim o tome da pri~am. Mislim da bi primer @eljka Simi}a bio do~ekan
na Zapadu na no`. Pu{ten je snimak da on ne{to krade od svog prijatelja, a sad se na
sudu dokazuje da li je on uop{te krao ili je uzimao svoje. Mislim da je to zloupotreba, dok
se na sudu ne doka`e da je on kriv. Tek kada se doka`e na sudu, onda se to mo`e i javno
pustiti." (Novinar, 18 godina sta`a, dnevni list)

"Znam, ali sam o{tro protiv toga iako u zemljama visokog stepena kriminala i korupci-
je, kakva je na`alost i na{a, novinar vrlo ~esto ne mo`e do}i do relevantnih informacija na
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druge na~ine. Dodatno, iz tog razloga {to ne postoji zakon o dostupnosti informacija.
Li~no to ne volim, ali ne isklju~ujem njegovu svrsishodnost kao, na primer, u slu~aju
rumunskog sex trafikinga (imali su malu kameru na kapi)." (Urednik, 16 godina sta`a, TV)

Se}ate li se nekog primera da su povre|ena prava li~nosti u slu~aju
da se pi{e o uhap{enima, licima pred sudom itd.? Da li se to desilo
zbog potrebe za senzacijom, zbog osvetoljubivosti ili nekog drugog
razloga?

"Evo, na primer, izjava \ure Mutavog, tu je povre|en istra`ni postupak. A verovatno da
i krivi~no mo`e da se sankcioni{e nekakva nepravda koja je nanesena svim ljudima koji
se pominju u iskazu. To je objavljeno da bi se istraga skrenula u drugom toku i da bi to
eventualno uticalo na sam proces koji se vodi oko ubistva \in|i}a. Me|utim, proces se
ru{i iznutra jer je o~igledno lo{e spakovan." (Urednik, 15 godina sta`a, nedeljnik)

"^esta gre{ka je ono 'osu|en', 'optu`en'. Mediji su skloni da nekoga odmah proglase
krivim, evo u akciji Sablja to je bilo posebno ~esto kada su svi bili krivi. Do toga dolazi iz
dva razloga: neznanja i senzacionalizma." (Novinar, 10 godina sta`a, dnevni list)

"Meni je bila zanimljiva i nejasna ova pri~a oko ̂ umeta. Je li povre|en postupak pred
sudom time {to se on javio s nekog mesta i rekao da je u stranoj dr`avi? To je radila moja
vrlo savesna koleginica i po mojoj proceni u vrlo preciznom dogovoru sa glavnim uredni-
kom i ministrom policije. Nije to nikako moglo da ide van toga, ne mo`ete da do|ete do
^umeta bez ministra policije. E sad, i ta informacija je u funkciji dr`avnih organa - da
javnost dobije uvid da se ceo proces privodi kraju, jer su|enje po~inje uskoro. Pretposta-
vljam da takvu ulogu ima taj fono izve{taj. Ne verujem da je urednik rekao 'ajde da proba-
mo da do|emo do ^umeta'. Verujem da se to kre}e ka tome da se raskrinka dru{tvo, da
se polako prilazi tom su|enju. Takve stvari su veoma zanimljive za novinare, ali po{to
nema prethodnih iskustava mo`ete da napravite i oma{ke i skliznete ~as posla." (TV ured-
nik, 22 godine sta`a)

"Mislim da su se na drugim medijima koristile stvari kao psiholo{ki profili, lekarski
nalazi, {to je ba{ lo{a slika. I ~esto se ~ini da je to zarad senzacije, ali ja mislim da je to pre
neko dobro promislio. Ako }emo po{teno, mislim da je pravo pretpostavke nevinosti na-
ru{eno svima koji su uhap{eni. Ali vide}emo kada po~ne su|enje koliko su ~vrsti ti neki
dokazi, samim tim i koliko je to zloupotrebljeno." (Urednica, 20 godina sta`a, radio)

"Konkretno, mi smo u na{im novinama, veruju}i policijskim izve{tajima znali ljude pro-
glasiti krivim pre su|enja. Desilo se pre svega zbog nedostupnosti punog ~injeni~nog
stanja i usled institucionalnog manipulisanja javnim mnjenjem na koje smo i mi naseli."
(Urednik, 14 godina sta`a, nedeljnik)

"Potrebe za senzacionalizmom. To se de{avalo, pogotovo posle akcije Sablja. Posle
zavr{etka vanrednog stanja objavljivalo se sva{ta. Pri~e o takvim ljudima uvek privla~e
pa`nju, kopkaju. U na{em mediju mi smo prevodili izve{taj stranog medija (ili London-
skog instituta za mir, nisam sigurna) o tome kako su se na{e snage bezbednosti pona{ale
prema ljudima koji su zatvoreni u toku Sablje. Na{i doma}i mediji se time prakti~no nisu
ni bavili - eventualno se pominjao Sarajli}, ali ne u tom kontekstu kako je mu~en. U na{im
medijima nije objavljena izjava Sarajli}eve ̀ ene koja je o tome pri~ala. I o mnogim ljudima
se sva{ta pri~alo dok su bili uhap{eni, pa su oni kasnije pu{teni." (Novinarka, dve godine
sta`a, dnevni list)
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"Potpuno je imbecilno objavljivati izvode sa saslu{anja, dokaze pre su|enja. Ali na{e
dru{tvo je na ivici incidenta svakoga dana." (TV urednik, 12 godina sta`a)

"Prava li~nosti su bila povre|ena tokom vanrednog stanja, nakon ubistva premijera
\in|i}a, zato {to su novinari vrlo ~esto objavljivali podatke iz 'zvani~nih-nezvani~nih' iz-
vora, a koji nisu podrazumevali da se, na primer, za svakog privedenog ka`e da se on
sumnji~i nego se rutinski govorilo: ubio je, uradio je to i to. To je na {tetu zanatu i pravu
onog kome se sudi. Sa pojedinih mesta, u to doba, signalizirano mi je da odre|ene struk-
ture nisu zadovoljne time {to ku}a u kojoj radim prenose}i te informacije uvek stavlja:
osumnji~en, navodni. Do te mere da me pitaju: [ta si ti, najpametniji, pa samo ti stavlja{
to 'navodni'?" (Urednik, 16 godina sta`a, TV)

"Prejudiciranje je svakodnevna pojava od ubistva \in|i}a. Novinari se pona{aju na isti
na~in kao i politi~ari. Kad je ubijen \in|i} odmah je prvog dana re~eno ko je to uradio i svi
dokazi su tu. Svi osumnji~eni su unapred bili i optu`eni, a Kora} i Le~i} su prednja~ili u tim
glupostima. U njihovim pri~ama novinari su bili `igosani na isti na~in. Jedan srpski list je
tako|e objavio ime za{ti}enog svedoka, {to je tako|e kr{enje i nekih pravila i prava tog
~oveka. U Srbiji je postalo ve} normalno da se ne ~eka sud, pa se tako ^ume javi u
program RTS-a, ako je to bio on. @ivkovi} je izjavio da su utvr|ene sve ~injenice o ubistvu
\in|i}a i da }e se vlada potruditi da se tako utvr|eno stanje ne promeni. [ta to zna~i? Da
li je njemu neko objasnio da su sudska, zakonodavna i izvr{na vlast razdvojene. Ima{
slu~aj sa Radetom Bulatovi}em koji je nekoliko meseci proveo u pritvoru, i pri~u da se
sastajao sa Legijom, a onda je pu{ten. Kada ~ita{ novine ti po automatizmu misli{ da je to
tako bilo. [to se ti~e novinara u pitanju je potreba za senzacionalizmom, a {to se ti~e
politi~ara, oni ostvaruju neke svoje ciljeve. Novinari prenose samo ono {to oni pri~aju. Ko
plasira taj ima neke svoje namere." (Novinarka, 7 godina sta`a, dnevni list)

"Recimo ako se misli na ovaj konkretan slu~aj optu`nica, pa tajni delovi, ovo ~ime se
bave Vreme ili Nin, za mene je to potpuno suludo i u jednoj pravno regulisanoj dr`avi ne
bi smelo da se desi. Uop{te ne mislim da je to kao uskra}ivanje javnosti za informacijom
nego je to opet krajnje tendenciozno. Neko namerno plasira odre|ene informacije u tre-
nutku kada je su|enje na po~etku da bi se vr{io direktan uticaj na sud. Da imam neku
vlast ja bih to spre~ila, jer ne mislim da gra|ani time ne{to dobijaju. Izve{taji }e biti obja-
vljeni nakon svega, kada se dobije ta~na slika ili kada se zavr{i su|enje. A ovo {to se
de{ava to se meni nimalo se svi|a. Mislim na objavljivanje pretpostavki, mi{ljenja stru~-
njaka - ono {to je gra|anima neva`no balisti~arima je to va`na nijansa. To mo`e samo da
odmogne su|enju. U sistemu kakav je na{ po{tovati ljudska prava ~ini se rogobatno.
Posle te hajke da neko tra`i prava za ubicu pa svako }e da ka`e 'ma daj'. Nije samo
floskula da je nevin svako dok mu se ne doka`e krivica. Ja sam na`alost neko ko ne
veruje na{im sudovima. Ne znam koliko }e biti u stanju da pravedno sude i da se odupru
raznim uticajima i ucenama." (Urednica, devet godina sta`a, TV)

"Svako pisanje tipa 'generala Pavkovi}a ostavila ̀ ena'. To je pitanje za sud. Kao, napu-
stila ga dok je bio u pritvoru i oti{la ni manje ni vi{e nego sa visokim funkcionerom MUP-
a, e to je bljuvotina iako ja ni{ta lepo ne mislim o Pavkovi}u." (Novinar, 18 godina sta`a,
dnevni list)

"To kre}e odozgo, od dr`ave pa nadalje. Prve dr`ava i policija objavljuju ono {to ne bi
smele i ti se onda na|e{ pred izborom. Pitanje je koliko je to senzacionalizam, a koliko
zakon tr`i{ta. Kad dobije{ informaciju koju su svi dobili i koja je apsolutno nelegalna, ima{
mogu}nost da izigrava{ velikog legalistu i da to sutra oseti{ na tira`u ili }e{ kao i svi drugi
da objavi{. Naravno, svi se odlu~e da objave." (Novinar, 10 godina sta`a, nedeljnik)
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"Urednici na stranama crne hronike ~esto se poigravaju naslovima i time ponekad
unapred osude uhap{enog ili oslobode osu|enog. Svaki put je to zbog senzacije." (Novi-
nar, ~etiri godine sta`a, dnevni list)

Da li se pri izve{tavanju o kriminalu pominje verska, nacionalna,
seksualna ili neka druga (manjinska) pripadnost?

"Ako homoseksualca zadavi njegov ljubavnik ne mo`e{ da pi{e{ samo da je neko
nekog zadavio, jer ti ako ne pi{e{ o njegovoj seksualnoj opredeljenosti ti vara{ svog
~itaoca. Tu mora{ da napi{e{ da je njega zadavio peder, jer u suprotnom pravi{ idiota od
svog ~itaoca. Ukoliko su takve stvari va`ne za svest ljudi obavezno se stavlja, pa ma {ta
ko mislio o tome i kakve implikacije mo`e da ima. Taj detalj je va`an za tu vest. Kada se
radnik ubio u zvoniku Hrama svetog Save, niko ne pri~a o tome da popovi teraju radnike
da rade i nedeljom." (Novinar, ~etiri godine sta`a, dnevni list)

"Da i to je uobi~ajeno posebno kada su Romi i homoseksualci u pitanju. Nije va`no da
li su lopovi ili `rtve, oni su prvenstveno Romi ili homoseksualci. A to se gotovo redovno
de{ava mada je i to mogu}e promeniti." (Novinar, 10 godina sta`a, dnevni list)

"Kod nas se neprofesionalno izve{tava o Kosovu. Vi }ete videti naslove 'Silovana Srp-
kinja', 'Ubijena dva Albanca', kao {to je ranije bilo, 'Muslimani uradili to i to'. Potpuno je
svejedno da li je `ena koja je silovana Srpkinja ili Albanka, to se izvla~i u naslov upravo
radi odre|enog konteksta. I nama se desilo da par puta objavimo tekstove koji nisu ko-
rektni u tom smislu. Ono od ~ega ja poludim jeste {to je to potpuno nepotrebno, na
mestima gde to apsolutno ni{ta ne doprinosi tekstu. Na primer, na{ mladi kolega je napi-
sao da treba biti Crnac u Americi da bi se dobio Oskar. I ~itav tekst je bio jedno nespretno
poigravanje sa tim rasnim odlikama. Zna~i, na tom nivou se kod nas i omaklo ne{to.
Jednom smo tako|e preneli tekst iz strane {tampe koji je bio klasi~an primer politi~kog
govora mr`nje, koji se odnosio na biv{i Sovjetski Savez, komunizam, ali onim najgorim
re~nikom bez obzira {ta ko mislio o tome, 'crvena opasnost', 'neman'..." (Urednica, 26
godina sta`a, nedeljnik)

"Pa, kada skinsi pretuku Cigan~e naravno da ka`em. Onda je to va`an podatak, govori
o dru{tvenom problemu. Samo u tim slu~ajevima. Ako to nije relevantno, onda ne. Ili kada
saop{tavamo sa Kosova onda takva informacija ~ini vest." (Urednica, 20 godina sta`a,
radio)

"Pominje se, da se istakne, recimo da je neko romske nacionalnosti, ili dete - d`eparo{
- nagla{ava se da je Rom, ili primer roditelja koji su zlostavljali svoje dete - nagla{eno je
da su romske nacionalnosti. Pominjanje verske pripadnosti (muslimani, katolici) bilo je
izra`eno u periodu rata, sada to ne potenciramo mnogo." (Novinarka, 10 godina sta`a,
dnevni list)

"Pominjem u onolikoj meri u kolikoj pominje policija. Ako policija objavi da je neko
Albanac, pa je to i to u~inio na jugu Srbije onda objavim. Ali, ako objavi da je Albanac ili
Slovak kriv za saobra}ajnu nesre}u onda ne objavljujem." (Urednik, 14 godina sta`a,
agencija)

"Takve stvari se navode samo kao dodatna informacija, a ne da bi neko bio ve}i ili
manji kriminalac i to nije preterano va`no za su{tinu stvari. Kada govorimo o Kosovu to je
neminovno i to }e se staviti u vest, na primer, da li je Srbin ubio Albanca ili Albanac Srbina.
Ali, ne verujem da se to plasira sa ciljem {irenja verske ili nacionalne mr`nje. Sve zavisi od
mentalnog sklopa ~itaoca i ako on ne{to lo{e misli o nekoj grupi re}i }e 'znao sam da su
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takvi'. Kao i sve {to prima{ iz medija zavisi od tvoje li~ne percepcije. Ako ve} postoji neka
predrasuda onda ima efekta." (Novinarka, 7 godina sta`a, dnevni list)

"Zeznuli smo se kada je ubijen taj de~ak (ubijen na dan predsedni~kih izbora), to je bio
problem u informaciji sa terena. I{lo je ja mislim u ~etiri emisije da su ubice Albanci, a
posle UNMIK objavi da su Srbi osumnji~eni. Ali posle toga se koliko ja znam dokazalo da
ni ti Srbi nisu ubice." (TV urednik, 12 godina sta`a)

Se}ate li se nekog primera da su `rtve nesre}a ili zlo~ina izlo`ene
javnosti bez posebne za{tite? Znate li za slu~aj nepotrebnog
identifikovanja `rtve, maloletnika, itd.?

"Ako se se}ate kad je onaj mali Rom bio ubijen, mi smo imali imena te dvojice de~aka
iz Batajnice, stavili smo inicijale i samo u zagradi da su ma|arske nacionalnosti. Radikali
su dva dana kasnije naveli imena. Na{oj novinarki sam rekao da im postavi pitanje za{to
su navedena imena maloletnika kad zakon zahteva inicijale, a oni su rekli da je to kao bila
izuzetna situacija i da su morali da navedu imena iako su deca maloletna." (Urednik, 34
godine sta`a, nedeljnik)

"Bilo je, u novinarskim krugovima se ~uju i takve pri~e. Snimali smo jedno samoubi-
stvo, odnosno policijski uvi|aj, i reagovala je porodica. U slede}em terminu smo to pre-
montirali i sklonili smo slike koje su bile nepo`eljne." (Urednica, 12 godina sta`a, TV)

"Da, da, toga se se}am jo{ neke 1995-96. godine kada se neko na primer identifikuje
kao ratni zlo~inac, ali isto tako i `rtve." (Urednik, 15 godina sta`a, nedeljnik)

"Daju se neki podaci koji omogu}avaju indirektnu identifikaciju ̀ rtve. A da ne pri~am o
tome, posebno u prethodnom re`imu, da se prikazuju fotografije `rtava ratnih zlo~ina,
njihova imena i pre nego {to porodica sazna. To je ozbiljan prekr{aj. Evo, poslednji slu~aj.
Novosti su objavile fotografiju nekog iz U^K koji dr`i odse~enu glavu nekog vojnika. I
onda se kroz nekoliko slede}ih brojeva javlja njegova porodica, a {to je najgore ni poro-
dica to ne do`ivljava kao '{to ste objavili', jer oni nisu znali {ta je s njim toliko godina. Ni
oni u Novostima nisu objavili to je taj i taj, ali vidi se glava, lice." (Novinar, 10 godina sta`a,
nedeljnik)

"Govorim uop{te o medijima, mislim da nije samo jedna porodica preko ekrana sazna-
la da je neko nastradao u saobra}ajnoj nesre}i ili u ratu. U ̀ elji da se stigne da prvi objavi,
izgleda da se gazi preko privatnosti. Evo, ~ega sam se setio - ova odse~ena glava...
Mislim da su to bile Novosti a posle dva dana kod nas su bili roditelji koji su prepoznali
svoje jadno dete, tu odse~enu glavu, ako je to ono bilo uop{te. Te novine su u domenu
patologije, jer ne znam ko mo`e da objavi sliku blizanaca koje je majka ubila i da ih stavi
na naslovnu stranu. Meni je i sad ta slika pred o~ima, dva ubijena deteta. Kome to slu`i?
Koju vrstu nagona i ose}anja to treba da probudi? Ili te pri~e 'ubijao je babu kamenom, a
ona je stenjala...' Mislim da to apsolutno podsti~e socijalnu patologiju, to uop{te nije u
smislu prevencije." (TV urednik, 22 godine sta`a)

"Ima toga, ~im je neko izvikan i bez za{tite, svi tuku
po njemu, ~ak i novinari. Tad su neki novinari mnogo
'hrabri'. Mi smo obazrivi da se to ne desi, ali imam uti-

sak da se omakne ponekad iz neznanja. Ima novinara koji su, ne bih rekao po~etnici, ve}
nedovoljno iskusni." (Urednik, 25 godina sta`a, radio)

"Imali smo problema sa porodicom Bo{ka Buhe koja je molila da ne pu{tamo vi{e onaj
snimak. Ali mi nismo povukli snimak. Mi smo jedini imali snimak. To se desilo, ali smo dali

"Ime Moldavke S. ^."
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malo {iri kadar. Nismo vi{e pu{tali detaljno. Ja ne mislim da smo mi preterivali s onom
glavom. Mi smo stigli pre policije, tako smo i snimili." (TV urednik, 12 godina sta`a).

"Meni je bilo zaista degutantno kada su prikazivali ostatke Stamboli}a, i ja mogu da
mislim kako je to bilo za njegovu porodicu, ali to je vrsta dokumenta. Ali, nikada se `rtva
ne identifikuje bez potrebe." (Urednica, 20 godina sta`a, radio)

"Mi ~esto ne mo`emo da napravimo granicu dobrog ukusa. Skoro je na jednoj lokal-
noj televiziji direktno preno{en poku{aj samoubistva. To je nedopustivo. Taj ~ovek je time
na neki na~in podstican. Sve tv-stanice }e takav doga|aj propratiti, ali ovo je direktno
preno{eno. To je neprofesionalno i traumati~no za gledaoce. U nekim medijima se objavi
da je Pera Peri} rekao da }e se sutra spaliti ako mu se ne dopusti to i to. Objavljivanje tih
informacija kosi se i s osnovnom pristojno{}u, jer kada se takve stvari objave, oni koji su
ih rekli na neki na~in ose}aju i obavezu da to urade." (Novinar, 18 godina sta`a, agencija)

"Nekad u toj identifikaciji mediji idu dotle da samo {to broj telefona ne objave. Pa ja se
se}am, ranije su na primer Novosti na naslovnoj dale neku sliku osobe koja je ubijena, a
i{ao je naslov 'Majka jo{ ne zna'." (Urednica, 26 godina sta`a, nedeljnik)

"Ne se}am se da mi je ne{to ba{ bolo o~i. One dve fotografije glavnih osumnji~enih,
Spasojevi}a i onog Lukovi}a, kada su ono poginuli u bekstvu... ja sam bila zgro`ena time.
I mi smo to objavili i to je bila velika dilema. Ali niko nije naredio da se to objavi. To je
otvorilo bujicu komentara: pitanje kredibiliteta cele akcije. Njima su rascopali glave i to
nije trebalo policije radi da se objavljuje, ali opet mo`da to ima veze sa onim {pekulacija-
ma da oni nisu ubijeni tu ve} su ih tu sami doneli." (Urednica, devet godina sta`a, TV)

"Ono {to radi ve}ina novina jeste da iznosimo puna imena i prezimena ubica, ~ak i
imena maloletnika. I u na{im novinama toga ima, ja to stra{no zameram, jer se jure neke
senzacije. Naro~ito, recimo, neko je izboden, kao ovaj poslednji slu~aj u Ni{u, a novinar
ide kod roditelja da ih pita {ta misle o tome. Obja{njenje za{to se to radi jeste to {to ljudi
takve stvari vole da ~itaju i gledaju. Da, to se redovno de{ava, ~im se dokopamo imena,
mi to objavimo. (Novinarka, 10 godina sta`a, dnevni list)

"Po doma}im novinama toga ima. Na primer, otac siluje }erku, pa se objavi njegovo
ime, a njeni inicijali. To je cirkus. Se}am se da su `rtvi silovanja objavili inicijale i fotogra-
fiju. Skoro je jedan dnevni list objavio intervju sa jednim {pijunom iz Republike Srpske i
njegovu fotografiju." (Novinarka, 15 godina sta`a, nedeljnik)

"Primer iz Kurira gde je bio jedan ru`an naslov teksta koji se ti~e ubistva vojnika u Ni{u
'Vojnik molio da ga ne ubije'. Mrtve ne treba dirati. Ja pripadam onim ljudima za koje je
vojnik svetinja, naro~ito na{ vojnik. Ne{to sumnjam, znaju}i kakve se povrede mogu na-
neti hladnim oru`jem, da je on imao vremena da moli. I objavljivanje fotografija u Ve~er-
njim novostima na kojima se vide odrubljene glave. To je neprihvatljivo, jer su i te novine
na dohvat ruku deci." (Novinar, 18 godina sta`a, dnevni list)

"Slu~aj Moldavke S. ^., kojoj je objavljeno ime, prezime i fotografija; za{ti}eni svedok
u Hagu (urednik podgori~kog Dana ga je otkrio); lica maloletnika na TV-u za koja nije bilo
potrebno da se vide; da nije bilo zamagljeno lice prilikom hap{enja. Tako|e to va`i i za
novine. Sve tv-stanice su objavile policijski snimak nekada{njeg ministra kulture @eljka
Simi}a kako, navodno, krade iako je to po svim normama zabranjeno." (Urednik, 16 godi-
na sta`a, TV)

"Znam slu~ajeve, ne u mom nedeljniku, ali na primer Publika je objavila ime i prezime
Moldavke." (Urednik, 14 godina sta`a, nedeljnik)
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Da li ste nekom davali podatke o ljudima (adrese, bolnice, medicinska
dokumentacija) prikupljene tokom novinskog istra`ivanja? Da li va{
medij objavljuje imena maloletnika ume{anih u kriminal? Znate li da li
je u nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Bilo je, u novinarskim krugovima se ~uju i takve pri~e. Ne." (Novinar, 39 godina sta`a,
nedeljnik)

"Da, davala sam podatke, ali samo poslovne jer su privrednici `eleli da sklope posao,
privatnih informacija nije bilo. U drugim medijima to se pojavljivalo. Za slu~aj maloletnika
ume{anih u kriminal nije mi poznato." (Novinarka, 22 godine sta`a, dnevni list)

"Davao sam podatke ali porodicama onih koji su se nalazili u bolnicama. Ja sam bio
izve{ta~ u tri rata i uvek je bilo onih koji tra`e svoje bli`nje. Njima sam davao podatke. Mi
ne objavljujemo imena maloletnika, ali znam za slu~ajeve u drugim medijima." (Urednik,
14 godina sta`a, agencija)

"Ja to vidim samo kao mogu}nost da novinari jedan drugom daju telefon na~elnika
bolnice na primer ili nekog drugog da bi lak{e do njega do{li. Dogodi se da ~ujete neku
informaciju i onda morate brzo da je proverite. Tada vam mnogo pomogne ako neko od
kolega mo`e da vam ponudi ne~iji broj telefona da br`e proverite tu informaciju. Ali ne
znam da li se pitanje na to odnosi. U tom smislu nema ono, 'jao nemam', tu su stvarno svi
u redakciji solidarni. Kada pripremate neku informativnu emisiju, pa ako vam ba{ zatreba
neko }e vam dati na primer i premijerov broj telefona. Puno ime maloletnika nismo objavili
nikad." (TV urednik, 22 godine sta`a).

"Jesam, ali davao sam iz dobrih namera, ako imam telefon nekog politi~ara, a tra`i mi
kolega. Ali ne dajem podatke svakome ko zna da ih imam i ko to mo`e da zloupotrebi, da
maltretira te ljude." (Novinar, 18 godina sta`a, agencija)

"Kolegama da, sara|ujemo. Izvore ne otkrivam, ali dajem materijal. Da, objavljuje. Da,
dovoljno je samo da okrene{ novine. ̂ ak i imena zlostavljane dece." (Novinarka, 10 godi-
na sta`a, dnevne novine)

"Nave{}u vam primer jednog slu~aja iz vremena demonstracija 1996-97. Jedna opozi-
ciona stranka je tada dostavljala novinama adrese policajaca koji premla}uju demon-
strante. I mi smo to dobili. Rekao sam da se ne sla`em da to objavimo, ne pada mi na
pamet, jer ne}u da sau~estvujem u tome. Uop{te me ne zanima, to za mene u novinar-
skom smislu nije profesionalno, a ja se bavim novinarstvom i ne}u da vodim politiku s
ulice prema policajcima koji treba da budu napadnuti u svojim ku}ama. Ina~e, nikad niko
mi nije tra`io da dajem tako neke podatke o ljudima o kojima istra`ujemo. Evo, stvarno za
34 godine nikad mi niko to nije tra`io. Jedino ~uvam za sebe u slu~aju do do|e do samog
suda, jer na`alost imam i to iskustvo da sam desetak puta bio na optu`eni~koj klupi, ali
nikad osu|en." (Urednik, 34 godine sta`a, nedeljnik)

"Ne, iskreno re~eno i ne istra`ujem. Po{te|ena sam te dileme. Na`alost. Ali ne znam
pod kojim bih uslovima saop{tila takve podatke. Ne, ne pominju se imena. Pa mi preno-
simo saop{tenja policije, oni ne saop{tavaju mi ne prenosimo. Tako to funkcioni{e. Ali
zna se za pravilo da se imena maloletnika u takvom slu~aju ne saop{tavaju." (Urednica
TV, tri godine sta`a)

"Ne, ne, nisam ni imala neke podatke koji bi nekome bili zanimljivi. Za maloletnike ne,
koliko ja znam, samo su inicijali dozvoljeni i to se po{tuje." (Urednica, 20 godina sta`a,
radio)
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"Ne u tom smislu. Ali recimo da radimo neke pri~e i do|emo do informacija pa proce-
nimo da neko mo`e da nastavi pri~u i pomogne tim ljudima, onda da. Maloletnike nikada
ne pominjemo. Bar ne da mi je to bolo o~i." (Urednica, devet godina sta`a, TV)

"Ne, nikome nisam davao podatke niti se se}am da su moje novine, odnosno novine u
kojima radim objavljivale imena maloletnika ume{anih u kriminal. Mo`da je i bilo takvih
slu~ajeva u drugim medijima, ali ne znam, ne se}am se." (Novinar, 10 godina sta`a, dnev-
ne novine)

"Ne, nisam. Ne znam za druge medije." (Novinarka, 15 godina sta`a, nedeljnik)
"Ne, nisam. Sada ovaj medij ne pi{e o tome. Ali, de{ava se to okolo. Pa, se}am se, ja

sam pisao tekst u kome ime maloletnika direktno pominjem." (Novinar, 40 godina, nedelj-
nik)

"Ne, to ne radim. Ali, sve je to svuda ~esto jer je totalni nered ne samo u medijima nego
u ~itavoj zemlji. I ne mogu novine i novinari da budu bolji nego {to su pravosu|e, privred-
nici, radnici u drugim firmama. Zemlja je u haosu i na{a profesija je u haosu, ali rekao bih
da je ona mnogo ure|enija od dru{tvenog `ivota." (Urednik, 15 godina sta`a, nedeljnik)

"Ne, u mom mediju se sigurno ni{ta od ovoga ne radi. Na ovo poslednje ve} sam
odgovorila kroz prethodna pitanja." (Urednica, 26 godina sta`a, nedeljnik)

"Ne. Mi dobijamo saop{tenja iz SUP-a sa inicijalima, tako da imena prakti~no i ne
znamo. Skoro je objavljeno ime maloletnika, ali ne mogu da se setim u kojim novinama i
roditelji su reagovali." (Urednica, 20 godina sta`a, radio)

"Ne. Samo inicijale, odnosno onako kako policija saop{ti." (Urednica, 12 godina sta`a,
TV)

"Ne." (Urednica, 30 godina sta`a, radio)
"Ne! Ne! Ne znam!" (Urednica, 20 godina sta`a, TV)
"Ne. Ne. Ne." (Urednik, 25 godina sta`a, radio)
"Ne. Nisu ni tra`ili. Da su tra`ili uputio bi ih na 988. Zato {to mislim da smo dovoljno

pametni da ne ~inimo tu glupost. Mislim da ih ima tamo gde ih ima, gde ljudi iz profesije
nisu dorasli svom zadatku." (Novinar, vi{e od 30 godina sta`a, radio, TV, novine)

"Ne. Mada su mi jednom iz policije to nezvani~no tra`ili (tokom 80-ih)." (Urednik, 16
godina iskustva, privatna TV, malo rada u inostranstvu)

"Nikad nikome. To je jedna od onih stvari koje smatram svetinjom. ^ak se i na sudu
nismo time branili. Ne objavljuje. Znam da je bilo i to smatram nedopustivim." (Urednik,
14 godina sta`a, nedeljnik)

"Nikada nisam nikome davao podatke koje sakupim. Sumnjam da bih ih dao i na
zahtev policije ili suda. U mom mediju imena maloletnika se obele`avaju samo inicijalima,
kao i imena samoubica. Slu~ajevi objavljivanja punih imena maloletnika ~esti su u `utoj
{tampi i nepotrebno je davati posebne primere." (Novinar, ~etiri godine sta`a, dnevni list)

"Nikada nisam radila ne{to ekstra tajno {to bi trebalo da se ~uva. Kada bi me neko
pozvao i tra`io kontakt s nekim s kim sam ja razgovarala, podatke nikada ne bih dala bez
pristanka te osobe o kojoj je re~. Kolegama podatke dajem i to je potpuno normalno. Ali
to nisu takvi podaci, ve} eventualno brojevi telefona javnih li~nosti i to je ve} moj na~in da
pomognem kolegama." (Novinarka, dve godine sta`a, dnevni list)

"Nisam. Ne objavljuje, samo inicijale. Mislim da ne. Sigurno bi mi to zapalo za uvo."
(Novinar, osam godina sta`a, radio)

"Ono {to ja znam, jesam. Sem ukoliko je meni re~eno da to ~ak i ne objavljujem. Ono
{to sam objavila nema razloga da ne dam kolegama ili da o tome ne tra~arim sa svojim
drugaricama." (Novinarka, 7 godina sta`a, dnevne novine)
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"Pa zavisi koje podatke. Nisam zloupotrebio. Dosta toga funkcioni{e telefonom, daju
se podaci koji ne bi trebalo da se saop{te." (TV urednik, 12 godina sta`a)

"Samo kolegama dajem podatke koje imam, ljudima koji nisu u profesiji nisam i ne
bih." (Novinar, ~etiri godine sta`a, dnevne novine)

"Samo kolegama koje su se bavile istim temama i to ne svima ve} samo onima koje
poznajem. [to se ti~e imena maloletnika moje novine objavljuju samo inicijale." (Novinar,
18 godina sta`a, dnevne novine)

"Samo inicijale, pa i to izbegavamo." (Urednik, 16 godina sta`a, TV)
"Uvek pazim da imena maloletnika ume{anih u kriminal ne budu objavljena." (Urednik,

25 godina sta`a, dnevni list)

Znate li za slu~aj da su ne~ije fizi~ke ili mentalne smetnje pominjane u
tekstu?

"Do 5. oktobra po{to smo bili opredeljena televizija to nije bilo ni{ta novo. Ho}u da
ka`em, nas su i zapalili zbog toga o ~emu vi pri~ate jer su ljudi ki}eni svakakvim nazivima,
pisani razni komentari, deljeni na izdajnike i pla}enike i to je to. Nema bolje ilustracije za
to od ove televizije do 5. oktobra." (TV urednik, 22 godine sta`a)

"Evo se}am se sino} kada je u 'Utisku nedelje' Vu~i} rekao Mar{i}aninu 'mo`ete tako
da se obra}ate Voji i njegovim ma~kama'. Ne{to {to se iznese u javnost kao osobina koja
se posle izvrgava ruglu. I to vi{e politi~ari po~inju, naravno. A nemamo neku strogu za-
konsku regulativu koja }e strogo da ka`njava takve stvari. Imam utisak da je kod na{ih
politi~ara sve dozvoljeno, da svak svakog mo`e da prozove i da u tom smislu ni politi~ari
ni novinari nemaju neku kulturu. Mislim da se to oseti na nivou nacije, to nepostojanje
mere i dobrog ukusa." (Urednica, devet godina sta`a, TV)

"Ima toga u malicioznim tekstovima kao {to su kolumne." (Novinar, 18 godina sta`a,
dnevne novine)

"Ja sam to istina nalazio samo kao rugalice izme|u politi~kih suparnika, ali nisam na to
nailazio ba{ kod novinara." (Urednik, 15 godina sta`a, nedeljnik)

"Jedan kolumnista je napisao da imamo premijera koji ima samo jednu sli~nost sa
\in|i}em a to je da mu mozak ne radi sedam meseci." (Novinar, ~etiri godine sta`a,
dnevne novine)

"Jedan od listova, u kojima sam radila, kopao je pri~u o Gradimiru Nali}u, nakon {to je
Beba Popovi} na nekom anketnom odboru pokazivao navodno njegov psihijatrijski na-
laz. Pa se onda ne{to u takvom kontekstu pisalo o Nali}u." (Novinarka, 7 godina sta`a,
dnevne novine)

"Pa, dobro, bilo je toga, ali po novinama uglavnom. Tijani}eve kolumne. To je jedini
primer koji mogu da navedem. I te kolumne eto i ja pro~itam, po{to je on kao va`an
novinar, mada je to sve gnusno." (Urednica, 20 godina sta`a, radio)

"Pominju se, nema {ta. Ko je narkoman, ko je lud, ko je le~en, toga ima koliko ho}e{."
(Novinar, 10 godina sta`a, nedeljnik)

"Samo u kolumnama. Tome su bili skloni Pera Lukovi} i Tijani}. Pod to mo`e da se i
podvede pri~a da je ^eda Jovanovi} narkoman {to je neko proturio kroz novine i to je
postalo op{te mesto. Znam pouzdano da de~ko nije narkoman i da njegovi podo~njaci
poti~u od bolesti bubrega." (Urednik, 25 godina sta`a, dnevni list)

"Vi|ao sam to. U prizemnim kvalifikacijama ide se dotle da se analizira i ne~iji spoljni
izgled ili bolesna deca. Za 12 godina Milo{evi}eve vlasti poru{ene su sve moralne barije-
re." (Novinar, 18 godina sta`a, agencija)
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"Znam, ali ne u mom mediju. To je postalo moderno u drugim medijima. Otkako je
Toma Nikoli} po~etkom 90-ih nazvao Vu~eli}a 'musavim tuca~em plitkoumnih kafanskih
pevaljki', to je postao obi~aj. Od tada se objavljuju razne stvari. Ima novinara koji su
specijalizovani za takve stvari. Korak dalje u tome je slu~aj @eljka Simi}a i njegove klepto-
manije." (Urednik, 14 godina sta`a, agencija)

Se}ate li se nekog primera da su povre|ena prava li~nosti u slu~aju
da se pi{e o uhap{enima, licima pred sudom itd.? Da li se to desilo
zbog potrebe za senzacijom, zbog osvetoljubivosti ili nekog drugog
razloga?

"Evo, na primer, izjava \ure Mutavog, tu je povre|en istra`ni postupak. A verovatno da
i krivi~no mo`e da se sankcioni{e nekakva nepravda koja je nanesena svim ljudima koji
se pominju u iskazu. To je objavljeno da bi se istraga skrenula u drugom toku i da bi to
eventualno uticalo na sam proces koji se vodi oko ubistva \in|i}a. Me|utim, proces se
ru{i iznutra jer je o~igledno lo{e spakovan." (Urednik, 15 godina sta`a, nedeljnik)

"^esta gre{ka je ono 'osu|en', 'optu`en'. Mediji su skloni da nekoga odmah proglase
krivim, evo u akciji Sablja to je bilo posebno ~esto kada su svi bili krivi. Do toga dolazi iz
dva razloga: neznanja i senzacionalizma." (Novinar, 10 godina sta`a, dnevne novine)

"Konkretno, mi smo u na{im novinama, veruju}i policijskim izve{tajima znali ljude pro-
glasiti krivim pre su|enja. Desilo se pre svega zbog nedostupnosti punog ~injeni~nog
stanja i usled institucionalnog manipulisanja javnim mnjenjem na koje smo i mi naseli."
(Urednik, 14 godina sta`a, nedeljnik)

"Meni je bila zanimljiva i nejasna ova pri~a oko ̂ umeta. Je li povre|en postupak pred
sudom time {to se on javio s nekog mesta i rekao da je u stranoj dr`avi? To je radila moja
vrlo savesna koleginica i po mojoj proceni u vrlo preciznom dogovoru sa glavnim uredni-
kom i ministrom policije. Nije to nikako moglo da ide van toga, ne mo`ete da do|ete do
^umeta bez ministra policije. E sad, i ta informacija je u funkciji dr`avnih organa da jav-
nost dobije uvid da se ceo proces privodi kraju, jer su|enje po~inje uskoro. Pretposta-
vljam da takvu ulogu ima taj fono izve{taj. Ne verujem da je urednik rekao 'ajde da proba-
mo da do|emo do ^umeta'. Verujem da se to kre}e ka tome da se raskrinka dru{tvo, da
se polako prilazi tom su|enju. Takve stvari su veoma zanimljive za novinare, ali po{to
nema prethodnih iskustava mo`ete da napravite i oma{ke i skliznete ~as posla." (TV ured-
nik, 22 godine sta`a)

"Mislim da su se na drugim medijima koristile stvari kao psiholo{ki profili, lekarski
nalazi... to je ba{ lo{a slika. I ~esto se ~ini da je to zarad senzacije ali ja mislim da je to pre
neko dobro promislio. Ako }emo po{teno, mislim da je pravo pretpostavke nevinosti na-
ru{eno svima koji su uhap{eni. Ali vide}emo kada po~ne su|enje koliko su ~vrsti ti neki
dokazi, samim tim i koliko je to zloupotrebljeno." (Urednica, 20 godina sta`a, radio)

"Potrebe za senzacionalizmom. To se de{avalo, pogotovo posle akcije Sablja. Posle
zavr{etka vanrednog stanja objavljivalo se sva{ta. Pri~e o takvim ljudima uvek privla~e
pa`nju, kopkaju. U na{em mediju prevodili smo izve{taj stranog medija (ili Londonskog
instituta za mir, nisam sigurna) o tome kako su se na{e snage bezbednosti pona{ale
prema ljudima koji su zatvoreni u toku Sablje. Na{i doma}i mediji se time prakti~no nisu
ni bavili - eventualno se pominjao Sarajli}, ali ne u tom kontekstu kako je mu~en. U na{im
medijima nije objavljena izjava Sarajli}eve ̀ ene koja je o tome pri~ala. I o mnogim ljudima
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se sva{ta pri~alo dok su bili uhap{eni, pa su oni kasnije pu{teni." (Novinarka, dve godine
sta`a, dnevni list)

"Prejudiciranje je svakodnevna pojava od ubistva \in|i}a. Novinari se pona{aju na isti
na~in kao i politi~ari. Kad je ubijen \in|i} odmah je prvog dana re~eno ko je to uradio i svi
dokazi su tu. Svi osumnji~eni su unapred bili i optu`eni, a Kora} i Le~i} su prednja~ili u tim
glupostima. U njihovim pri~ama novinari su bili `igosani na isti na~in. Jedan srpski list je
objavio ime za{ti}enog svedoka, {to je tako|e kr{enje i nekih pravila i prava tog ~oveka. U
Srbiji je postalo ve} normalno da se ne ~eka sud, pa se tako ^ume javi u program RTS-a,
ako je to bio on. @ivkovi} je izjavio da su utvr|ene sve ~injenice o ubistvu \in|i}a i da }e se
vlada potruditi da se tako utvr|eno stanje ne promeni. [ta to zna~i? Da li je njemu neko
objasnio da su sudska, zakonodavna i izvr{na vlast razdvojene? Ima{ slu~aj sa Radetom
Bulatovi}em koji je nekoliko meseci proveo u pritvoru, i pri~u da se sastajao sa Legijom, a
onda je pu{ten. Kada ~ita{ novine ti po automatizmu misli{ da je to tako bilo. [to se ti~e
novinara u pitanju je potreba za senzacionalizmom, a {to se ti~e politi~ara, oni ostvaruju
neke svoje ciljeve. Novinari prenose samo ono {to oni pri~aju. Ko plasira taj ima neke svoje
namere." (Novinarka, 7 godina sta`a, dnevne novine)

"Recimo ako se misli na ovaj konkretan slu~aj optu`nica, pa tajni delovi, ovo ~ime se
bave Vreme ili Nin, za mene je to potpuno suludo i u jednoj pravno regulisanoj dr`avi ne
bi smelo da se desi. Uop{te ne mislim da je to kao uskra}ivanje javnosti za informacijom
nego je to opet krajnje tendenciozno. Neko namerno plasira odre|ene informacije u tre-
nutku kada je su|enje na po~etku da bi se vr{io direktan uticaj na sud. Da imam neku
vlast ja bih to spre~ila, jer ne mislim da gra|ani time ne{to dobijaju. Izve{taji }e biti obja-
vljeni nakon svega, kada se dobije ta~na slika ili kada se zavr{i su|enje. A ovo {to se
de{ava to se meni nimalo ne svi|a. Mislim na objavljivanje pretpostavki, mi{ljenja stru~-
njaka... ono {to je gra|anima neva`no balisti~arima je to va`na nijansa. To mo`e samo da
odmogne su|enju. U sistemu kakav je na{, po{tovati ljudska prava ~ini se rogobatno.
Posle hajke da neko tra`i prava za ubicu pa svako }e da ka`e 'ma daj'. Nije samo floskula
da je nevin svako dok mu se ne doka`e krivica. Ja sam na`alost neko ko ne veruje na{im
sudovima. Ne znam koliko }e biti u stanju da pravedno sude i da se odupru raznim utica-
jima i ucenama." (Urednica, devet godina sta`a, TV)

"Svako pisanje tipa 'generala Pavkovi}a ostavila ̀ ena'. To je pitanje za sud. Kao, napu-
stila ga dok je bio u pritvoru i oti{la ni manje ni vi{e nego sa visokim funkcionerom MUP-
a, e to je bljuvotina iako ja ni{ta lepo ne mislim o Pavkovi}u." (Novinar, 18 godina sta`a,
dnevne novine)

"Urednici se na stranama crne hronike ~esto poigravaju naslovima i time ponekad
unapred osude uhap{enog ili oslobode osu|enog. Svaki put je to zbog senzacije." (Novi-
nar, ~etiri godine sta`a, dnevni list)

"Potpuno je imbecilno objavljivati izvode sa saslu{anja, dokaze pre su|enja. Ali na{e
dru{tvo je na ivici incidenta svakoga dana." (TV urednik, 12 godina sta`a)

"To kre}e odozgo, od dr`ave pa nadalje. Prve dr`ava i policija objavljuju ono {to ne bi
smele i ti se onda na|e{ pred izborom. Pitanje je koliko je to senzacionalizam, a koliko
zakon tr`i{ta. Kad dobije{ informaciju koju su svi dobili i koja je apsolutno nelegalna, ima{
mogu}nost da izigrava{ velikog legalistu i da to sutra oseti{ na tira`u ili }e{ kao i svi drugi
da objavi{. Naravno, svi se odlu~e da objave." (Novinar, 10 godina sta`a, nedeljnik)
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Znate li za slu~aj da su u nekoj novinskoj formi deca, maloletnici ili
maloumne osobe kori{}eni kao izvor tokom novinarskog istra`ivanja?

"Evo gnusnog primera zloupotrebe: kada su ranjena ona deca na Kosovu, pa kada je
onaj mali le~en na VMA. Dete je iza{lo iz operacione sale u {ok sobu i do{li su politi~ari da
skupljaju poene. Nikoga nisu zavarali time {to su doveli, eto i Vladu Divca. Klasi~an pri-
mer zloupotrebe. Nespretan poku{aj premijera da poka`e da je saose}ajan. Trajkovi}
koji se slikao. Dete je bilo u komi. Mali je kasnije dobio infekciju plu}a po{to su se razni
likovi tu okupljali. I doktori koji su to dozvolili... Skandal koji je pro{ao eto tek tako. Kata-
strofa." (Urednica, devet godina sta`a, TV)

"Nije to uvek zloupotreba mada ima i toga, sve zavisi od konteksta: {ta srednjo{kolci
misle o budu}nosti, upotrebi kondoma ili tako ne{to, reporta`e o novom predmetu... A
deca mnoge stvari pametnije ka`u nego analiti~ari ili istra`iva~i javnog mnjenja." (Novinar,
10 godina sta`a, dnevne novine)

"Smatram da je emisija u kojoj su u~estvovali nedavno (decembar 2003) na TV Pink
deca Miodraga Kosti}a i sam gospodin Kosti} primer zloupotrebe dece u propagandne
svrhe i po svim kodeksima takva emisija bi bila skinuta sa programa, posebno {to su
deca u prisustvu jednog od razvedenih roditelja ispitivana (ne intervjuisana) o pona{anju
roditelja. Ina~e, emisija je pozicionirana u vreme kada se majka ponovo ven~ala ~emu je
bila posve}ena neprimerena medijska pa`nja." (Urednica, 30 godina sta`a, radio)

Da li je neko od vas tra`io da otkrijete svoj novinarski izvor? Zna li neko
u va{oj redakciji za taj izvor?

"Da, da... Meni se vi{e puta de{avalo da tra`e, jer sam pisala, i ne samo ja, neke
tekstove koji su se odnosili na spoljni dug. Iz jednog ministarstva su mi direktno pretili i
rekli da je to dr`avna tajna, mada sam podatke dobila u zvani~nim inostranim organizaci-
jama. Oni su jako insistirali da im ka`em od koga sam saznala, jer su se pla{ili da je to
uradio neko od njih. Ja njima ni{ta nisam htela da ka`em, jer u svim tekstovima su i
navedeni izvori. Oni ne veruju da je to istina, a jeste. De{ava mi se tako|e i svoje novinare
da pitam, ali samo onda kada mi je sumnjivo, tek da bih videla koliko taj neko ima veze s
onim o ~emu se pi{e. Li~no, nisam pristalica tajnih izvora informisanja. U ozbiljnijem no-
vinarstvu nema potrebe za tim. Ako postoji ne{to {to je podatak, istina, ~injenica, onda
neki tajni izvor ne treba. Novinari se na njih pozivaju samo kada je ne{to te{ko dokazivo,
kada ne postoji na papiru. Kada je re~, na primer, o aferi sa {e}erom, vi mo`ete da po{a-
ljete pismo nekome iz Evropske unije i zatra`ite komentar. To je tako|e ekskluzivno kao i
bilo kakvo naga|anje tajnih izvora. Meni bi mnogo interesantnije bilo zvani~no saop{te-
nje povodom toga nego to {to mi je neko {u{nuo. Prvo, ne bih mu verovala, a drugo
mislim da je to produkovanje afera do ta~ke kontraproduktivnog. Postoji mnogo stvari o
kojima se ni{ta ne govori. Afere su politi~ki funkcionalizovane, ja sam potpuno ube|ena u
to. Mi moramo da nau~imo da normalno koristimo izvore, da zovemo ljude i tra`imo
zvani~nu izjavu, komentar, demanti. To je legitimno i potpuno normalno." (Urednica, 26
godina sta`a, nedeljnik)

"Pre 5. oktobra tra`eno je od mene da navodim svoje izvore, sada vi{e ne." (Novinar,
18 godina sta`a, radio)

"To naj~e{}e tra`i o{te}ena strana. Postoji na sre}u zakon koji nas {titi, mada ne sma-
tram da je i to uvek opravdano. Ja sam za to da se izvor {titi, ali da postoji neka selektiv-
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nost i da se to malo stro`ije formuli{e. ̂ itaju}i po nekim novinama, a znam ko su ljudi koji
to pi{u i znam otprilike i ko su im izvori i koliko su pouzdani, to mi je nedopustivo, jer to
nije izvor to je - tra~arenje. A ja sam ~ak i do suda jedanput stigla. Posle 5. oktobra
navodno ubio se sudija Simeunovi}. Moj kolega i dobar prijatelj je istra`ivao taj slu~aj pa
bi mi s vremena na vreme ubacivao poneki podatak i mi smo to pratili. Ja sam u ovom
slu~aju svom izvoru potpuno verovala. E sada, on je saznao od nekih sudskih ve{taka da
je re~ o ubistvu amonijakom. Izneo mi je detalje i mi to pustimo u prilog i jo{ damo u head.
On je mene uveravao da je njegov izvor pouzdan. I pozove mene tu`ilac na saslu{anje.
Neprijatno iskustvo. Sre}a, ja sam bila drugoosumnji~eni. Ostala sam pri tome da veru-
jem izvoru svog kolege, i nisam ga otkrila. Nisam ni pitala kolegu ko je. Tek kasnije sam
saznala ko je taj izvor bio, a i da sam znala ne bih rekla. To mo`da i nije bio sjajan izvor, ali
ispostavilo se da su informacije bile ta~ne." (Urednica, devet godina sta`a, TV)

Da li su u va{em mediju citirani memoari ili ispovest nekog kriminalca?
Smatrate li da je to popravilo sliku o njemu? Da li je u tom sadr`aju bilo
nekih politi~kih implikacija (pominjanja politi~ara, dr`avnih institucija
itd.)? Znate li da li je u nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

"Ako do|e neki vlasnik u Vreme, NIN, Reporter, Politiku, Danas i ka`e - mene interesu-
je samo tira` - svi }emo da se zamislimo {ta }emo da radimo. Mi govorimo iz jednog jako
lagodnog ugla jer smo ipak svi inokosni, ~ak su i novinari u na{im redakcijama inokosni."
(Urednik, 15 godina sta`a, nedeljnik)

"^injenica je i to da vi ne mo`ete da otvorite kriminal na osnovu analitike kriminala ili
onog {to }e neki sudija ili profesor, stru~njak, da ka`e, kriminal mora da se hvata iznutra,
a jedini na~in da to uradite jeste da na|ete ovakve varijante, preko svedoka-saradnika, ali
i pokajnika iz bilo kog njegovog motiva. Su{tina je da dobijete humanisti~ku dimenziju,
ma koliko to nategnuto zvu~alo, da dobijete izvor koji }e da posvedo~i koliko je to opa-
sno. Zna~i, to se mo`e samo preko tih ljudi i u toj pokajni~koj dimenziji. U suprotnom to
mo`e da bude propaganda kriminala, enklava za kriminal. To su ona pisma Legije i ^u-
meta, iako su tr`i{na, ali nisu imala ovu drugu dimenziju, pokajni~ki sindrom i poznavanje
efekata iznutra. Zato smo od toga bili odustali. Se}am se i iskaza \ure Mutavog, optu`e-
nog za ubistvo \in|i}a, on je bio na liniji zvani~ne optu`be, zna~i sve ono {to je policija
tvrdila, pa je bio \or|e Krsmanovi}, a onda je do{ao [e{elj koji je obrnuo stvari, zna~i isto
iskaz dat u istrazi, isto kr{enje, i on ka`e - pa {ta ako je \in|i} ubijen, on je ionako muvao
sa kriminalcima. I sad to dobija potpuno drugo zna~enje. Iz toga ja ne mogu da zaklju~im
da li je to posve slu~ajno ili je neko namerno pustio 2-3 svedo~enja koja idu u prilog
zvani~noj optu`bi, a onda iz kontre pustio ovaj. I tu su ve}i politi~ki obra~uni neizbe`ni.
Tako ispada da je su|enje \in|i}evim ubicama po~elo pre stvarnog su|enja, a prakti~no
se pretvorilo u proces `rtvi za koju je re~eno 'pa {ta, on je sam nastradao...'. Mi imamo
permanentnu produkciju afera, krene jedna, ne zavr{i se, krene druga i aferama nema
kraja. I onda gra|ani ka`u 'Ma, ko?! Svi su oni isti.' A to je najpogubnije za srpsku politi-
ku." (Urednik, 34 godine sta`a, nedeljnik)

"Jesu i to jo{ po~etkom '90-ih, a kod nas jo{ uvek ima sprege izme|u politike i podze-
mlja i o tome treba pisati, samo je problem na}i sredinu. To sada i te kako di`e tira`,
mislim, ako je to masovna pojava, a kod nas jeste, onda ne treba izbegavati da se o tome
pi{e, odnosno masovnost te pojave opravdava njenu zastupljenost u medijima. Verovat-
no bi i Njujork Tajms objavio intervju sa Bin Ladenom. Svedok, Kurir i Nedeljni telegraf
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najvi{e pi{u o tome, mo`da je to njihova ure|iva~ka odluka a mo`da i dolazi od politi~kih
odnosno nekih drugih centara." (Novinar, 10 godina sta`a, dnevne novine)

"Kad nemate zvani~nu informaciju, onda vam je to za tra~eve i dezinformaciju najbolje
tlo. Policija je ^umetovu izjavu dala ovoj ku}i, ipak to ima neku te`inu, nije dala Balkanu.
Ja mislim da ve}ina ljudi koja gleda ovu televiziju ne pretpostavlja ni da je ̂ ume okrenuo
novinare, niti da ga je novinar preko tetke okrenuo i dobio. Nego da je to policija u sarad-
nji sa dr`avnom ku}om odlu~ila da poka`e javnosti da ga imaju. U drugim medijima to je
na drugi na~in prisutnije, jer su se kriminalci ra{irili i razmno`ili u prethodnom periodu.
Oni su vladali dr`avom a i sada mo`da u nekoj meri vuku neke konce. Kao {to re~e
Mihajlovi} - Sablja jo{ nije posekla sve, ona je na~ela organizovani kriminal. Po{to njih
toliko ima i po{to je Arkan bio bog i batina, a ispod njega jo{ hiljadu nivoa, onda sad oni
dolaze na red da se s njima dru{tvo razra~unava ili da se spasavaju kako znaju i umeju.
Ranije ih je bilo tako|e mnogo, ali niko im nije smeo ni{ta. Sad ih je manje ali sad su ih
na~eli. I sad ih pu{taju u novine. Ko je smeo pre 5. oktobra da ne{to pi{e o Arkanu a da s
njim nije pio kafu ili znao na neki drugi na~in, pratio ga po Erdutu... da uzmete pa da
napi{ete? Zato bi vam glava letela! Sada je druga situacija. Ali i sada ne smete da ih
prozivate mnogo, jer nijedna dr`ava pa ni na{a, ne mo`e da vas za{titi ako vas uzmu na
zub. Kako je poginuo \in|i}? On je najbolji primer za to. Mo`ete vi da budete buntovni
novinar koji raskrinkava kriminal, ali zato vam ode glava." (Urednik privatne TV, 22 godine
sta`a)

"Kriminalci nisu dobijali prostor, ali je nekolicina biznismena sa sumnjivom pro{lo{}u
dobijala prostor da pri~a. Oni, me|utim, nisu pominjali politiku i politi~are. Govorili su o
svom poslu. Ispovesti kriminalaca su bile (i sada su) ~este u bulevarskoj {tampi. Najbolji
primer je period pre ubistva premijera Zorana \in|i}a." (Novinar, ~etiri godine sta`a, dnevni
list)

"Mislim da memoari kriminalaca nisu va`ni za javnost. ^umetova izjava je verovatno
imala politi~kih implikacija. Verovatno je malo dolivala vodu na vodenicu Du{ana Mihajlo-
vi}a jer je uhap{en opaki kriminalac i jo{ doprinosi daljoj istrazi." (Novinar, 18 godina
sta`a, agencija)

"Mi uop{te nismo ~itali ^umetova pisma. I nama se on javljao. Javljao se svima, isto
kao ni Legijino pismo. Mi smo to pu{tali samo u formi informacije i one delove koji imaju
karakteristiku informacije. Nismo ga objavili jer je to ^ume. Ja bih li~no i nekim politi~ari-
ma zabranila da se obra}aju, a kamoli kriminalcima. Kriminalci iskaze mogu da daju na
sudu. I to da su kriminalci mogu da budu pau{alne pri~e, ali to nisu pri~e za medije. Za{to
bih ja pu{tala nekog tamo ^umeta koji ka`e nisam ja ovo ili ono. Za{to? Koja je svrha ili
interes naroda, ~iji je to interes osim njegov li~ni? To je samopromocija, a to se onda zove
iznajmljen termin i to ko{ta. Sve mo`e, ali onda to pi{e iznajmljen termin, pa se zna da je
on platio televiziji. Ali u informativnoj emisiji?! Ja mislim da je to nedopustivo." (Novinarka,
deset godina, privatna TV)

"Od popravljene slike mnogo je va`nije pitanje da li to uti~e na neki sudski proces ako
je u toku. Kriminalci nisu Robin Hud ili hajduci." (Novinar, vi{e od 30 godina sta`a, radio,
tv, novine)

"U mom mediju nisu, a {to se ti~e drugih, znam i za pla}ene intervjue. Jedan privatni
medij je jednom objavio intervju sa Du{anom Spasojevi}em u kome je on prikazan kao
Majka Tereza. To je bilo 2001. godine, kad je pu{ten iz zatvora. To nije popravilo sliku o
njemu, ali je pokvarilo sliku o mediju." (Urednik, 14 godina sta`a, agencija)
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"Uop{te mislim da je na{a opsednutost kriminalom ne mogu da ka`em preko normal-
ne, jer svuda je to tako, i u `utoj {tampi u Engleskoj, ali mislim da je to kod nas mnogo
gore zato {to se nismo izle~ili od nekog endemskog zla koje je ovde tako dugo bilo. Treba
neki sasvim druga~iji filter i zato je meni odvratno, nepodno{ljivo i u`asno vreme bilo
kada smo se svi bavili time da li je ^umetova `ena oteta ili je sama oti{la kod ovoga i da
li je ona zaista to pisala i ko je kome {ta podmetnuo. Prvo, to je podmetanje tema, drugo,
to je davanje prostora ljudima koji su evidentni kriminalci. Ne bih volela da govorim o
stvarima koje ne znam pouzdano, ali me ne bi ~udilo da neke od tih polukriminogenih
grupa pod svojom paskom dr`e svoje medije i da ih dr`e kao neki svoj instrument. Par
puta sam razgovarala sa ljudima koji sa nama rade distribuciju, pa onda pri~amo o dru-
gim novinama, ali zamislite zemlju u kojoj je naj~itaniji novosadski Svet, Tre}e oko..."
(Urednica, 26 godina sta`a, nedeljnik)
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4. Prilozi

4.1 Prilog I: Upitnik

A: Profil sagovornika
Pol
Funkcija (novinar, urednik, itd.)
Koliko godina radi u novinarstvu?
Da li je radio u nekoj drugoj delatnosti? U kojoj?
4. Da li je laureat neke nagrade ili javnog priznanja?
5 Vrsta medija (ve~ernji, dnevni, nedeljni list, TV privatna - javna, radio, e-publi-

shing itd.).
6. Mo`e li da `ivi od novinarstva? Da li ga poma`e porodica?
7. Da li ima dopunski posao? Da li je to novinarski posao ili neki drugi?

B: Pitanja o profesiji novinar
Da li ste pored novinarske obavljali neku drugu funkciju (u vladi ili privredi, u

nevladinom ili javnom sektoru, u izbornim {tabovima itd.) i da li ste te prilike
koristili kao izvor podataka ili za izve{tavanje? Znate li da li je bilo takvih
slu~ajeva (pitanje se ponavlja pod svakim brojem, ako je to logi~no)?

Da li ste bili u prilici da savetom ili na neki drugi na~in uti~ete na dono{enje neke
odluke u nekoj od politi~kih partija ili javnih institucija kroz neformalne kon-
sultacije, uzgredni savet, stvaranje atmosfere ili na drugi na~in? Znate li da li
je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Da li ste kao izve{ta~ ili urednik posredovali me|u politi~kim akterima? Znate li
da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Da li politi~ke, ekonomske ili neke druge direktive va{eg urednika ili vlasnika
va{eg medija uti~u na na~in na koji }ete obraditi neku temu? Znate li da li je
u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Da li vam je neko (ko) sugerisao da o ne~emu ne pi{ete (govorite) ba{ sada?
Znate li da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Da li znate za slu~aj da je neko sa strane - iz politi~ke stranke, iz vlade, iz nevla-
dine organizacije ili iz sfere biznisa - intervenisao da se ne{to objavi ili ne
objavi ili da je intervenisao posle objavljivanja {tiva kojim nije zadovoljan?
Kakva je bila ta reakcija? Znate li da li je u va{em ili nekom drugom mediju
bilo takvih slu~ajeva?

Da li ste tokom predizborne kampanje o nekim ~injenicama znali ali o njima
niste izve{tavali? Ako jeste, o kojim? Znate li da li je u va{em ili nekom dru-
gom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Da li ste neke ~injenice znali ranije ali ste ih upotrebili tek tokom izborne kampa-
nje? Znate li da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?
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[ta ~inite kada se va{e politi~ke ili ideolo{ke preferencije ne sla`u sa onim {to
preovla|uje u va{em mediju? Znate li da li je u va{em ili nekom drugom
mediju bilo takvih slu~ajeva?

Da li su u va{em mediju svi akteri u`ivali iste mogu}nosti da njihovi stavovi budu
dostupni javnosti? Znate li da li je u nekom drugom mediju bilo takvih slu~a-
jeva?

Da li je bilo slu~ajeva da vi, ili drugi novinari, stavljate do znanja da ne delite
mi{ljenja izneta u va{em mediju?

Kada prenosite partijska saop{tenja ili izjave politi~ara, proveravate li ta~nost
vesti, informacije i fakta ili smatrate da je odgovornost na onome ko ih daje?

Da li se se}ate nekog intervjua ili izjave objavljenih u va{em mediju koji nisu
opravdani javnim zna~ajem i principom zanimljivosti, ve} predstavljaju oblik
prikrivene propagande? Znate li da li je u nekom drugom mediju bilo takvih
slu~ajeva?

Da li je vlasnik va{eg medija tra`io da promovi{ete njegov privatni ekonomski,
politi~ki ili drugi interes ili da podr`avate nekog od u~esnika u izbornom
procesu ili u javnom `ivotu? Mo`ete li se setiti primera? Znate li da li je uop-
{te bilo takvih slu~ajeva?

Da li ste pisali u nekom komercijalnom dodatku, radili prilog za zakupljeni ter-
min ili u~estvovali u nekoj drugoj formi promocije privatnog biznisa, vladine
ili nevladine akcije? Da li ste na to bili primorani? Znate li da li je u va{em ili
nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Da li je u va{em mediju uvek bila uo~ljiva razlika izme|u redakcijskog sadr`aja
i oglasa?

Znate li za slu~aj da je propagandni materijal u va{em mediju plasiran u klasi~-
noj `urnalisti~koj formi? Znate li da li je u nekom drugom mediju bilo takvih
slu~ajeva?

Da li ste bili anga`ovani za prikupljanje oglasa ili za njihovo kreiranje, ili za neke
druge marketin{ke akcije prikrivenog ogla{avanja? Znate li da li je u va{em
ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Da li ste primili neki poklon, bili na pla}enom gostovanju (ru~kovi, putovanja,
uobi~ajeni ogla{iva~ki rekviziti male vrednosti, znaci sitne pa`nje)? Da li je to
uticalo na va{e izve{tavanje? Znate li da li je u va{em ili nekom drugom
mediju bilo takvih slu~ajeva?

Da li ste u izve{tavanju koristili tzv. PR materijal, fakta, fotografije itd.? Znate li da
li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Da li ste objavljivali nepotvr|ene izve{taje, glasine ili pretpostavke i da li ste ih
kao takve ozna~avali? Znate li da li je u va{em ili nekom drugom mediju bilo
takvih slu~ajeva?

Se}ate li se neke izjave ili intervjua u kojima se o~igledno vidi da citirani la`e a
da mu se sagovornik ne suprotstavlja? Znate li da li je u va{em ili nekom
drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Da li su vam izvori davali pogre{ne informacije, pogotovo one koje se odnose
na li~nost? Da li ste zbog toga pisali ispravku, demanti ili ste istinita fakta
plasirali na drugi na~in? Znate li da li je u va{em ili nekom drugom mediju
bilo takvih slu~ajeva?
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Da li je u va{em mediju bilo ~lanaka, izve{taja ili drugih sadr`aja koji poga|aju
nekoga li~no? Znate li da li je u nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Znate li za neki primer kori{}enja ne~asnih metoda za prikupljanje novinskih
informacija (tajno snimanje, name{taljka, itd.)? Da li su te informacije bile
objavljene? Da li su poga|ale neku li~nost?

Se}ate li se nekog primera da su povre|ena prava li~nosti u slu~aju da se pi{e
o uhap{enima, licima pred sudom itd.? Da li se to desilo zbog potrebe za
senzacijom, zbog osvetoljubivosti ili nekog drugog razloga?

Se}ate li se nekog primera da su `rtve nesre}a ili zlo~ina izlo`ene javnosti bez
posebne za{tite? Znate li za slu~aj nepotrebnog identifikovanja `rtve, malo-
letnika, itd.?

Da li ste nekom davali podatke o ljudima (adrese, bolnice, medicinska doku-
mentacija) prikupljene tokom novinskog istra`ivanja? Da li va{ medij obja-
vljuje imena maloletnika ume{anih u kriminal? Znate li da li je u nekom dru-
gom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Znate li za slu~aj da su ne~ije fizi~ke ili mentalne smetnje pominjane u tekstu?
Da li se pri izve{tavanju o kriminalu pominje verska, nacionalna, seksualna ili

neka druga (manjinska) pripadnost?
Znate li za slu~aj da su u nekoj novinskoj formi deca, maloletnici ili maloumne

osobe kori{}eni kao izvor tokom novinarskog istra`ivanja?
Da li je neko od vas tra`io da otkrijete svoj novinarski izvor? Zna li neko u va{oj

redakciji za taj izvor?
Da li su u va{em mediju citirani memoari ili ispovest nekog kriminalca? Smatra-

te li da je to popravilo sliku o njemu? Da li je u tom sadr`aju bilo nekih politi~-
kih implikacija (pominjanja politi~ara, dr`avnih institucija, itd.)? Znate li da li
je u nekom drugom mediju bilo takvih slu~ajeva?

Odeljak C:
Li~na ocena sagovornika: Kakvo je stanje novinarske profesije u Srbiji danas?
Zapa`anja anketara:
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4.2 Prilog II: Profesionalna osnova: 77 zabrana -
Kompilacija preporuka iz razli~itih novinarskih
kodeksa

Kompilacija preporuka iz razli~itih novinarskih eti~kih i profesionalnih kodeksa (BBC,
NUNS, ANEM, RTS, nema~ki, norve{ki, slovena~ki, makedonski)

Mediji }e braniti slobodu govora, slobodu {tampe i pristupa javnim dokumentima.
Autori, urednici i glavni urednik su du`ni da respektuju istinu, po{tovanje ljudskih pra-

va i principe blagovremenog informisanja.
Izdava~ ne sme da ih u tome onemogu}uje.
Autori, urednici i glavni urednik ne}e dopustiti pritisak bilo koga ko mo`da `eli da

spre~i ili omete slobodu javne debate o svakom pitanju va`nom za dru{tvo.
Niko van uredni{tva ne sme se me{ati u to {ta i kako }e biti objavljeno.
Novinari treba da budu oprezni i hrabri kada okrivljuju ljude koji poseduju mo}.
Ta~nost vesti, informacije i fakta moraju da bude pa`ljivo provereni pre objavljivanja u

skladu s okolnostima.
Sadr`aj ne sme biti deformisan ure|iva~kim postupcima, naslovima, prelomom ili mon-

ta`om.
Nepotvr|eni izve{taji, glasine ili pretpostavke moraju kao takvi biti ozna~eni.
Dokumenta moraju biti reprodukovana verno.
Mora biti jasno kada fotografije imaju simboli~ko zna~enje.
Pogre{ne informacije, pogotovo kada se odnose na li~nost, bi}e ispravljene {to je pre

mogu}e.
U principu, redakcija ne}e po{tovati ni~ije zabrane izve{tavanja.
Koordinacija izme|u redakcije i policije mo`e se tolerisati samo ako je to u javnom

interesu (spasavanje `ivota, za{tita `rtava, itd.).
Obaveza negovanja ̀ urnalisti~ke korektnosti (posebno tokom izbornih kampanja) pod-

razumeva pravo na jednakost i mogu}nost politi~kih partija ili pojedinaca da njihovi stavo-
vi budu dostupni javnosti i kad redakcija ili novinari ne dele takva mi{ljenja.

Fakta od javnog interesa bi}e publikovana bez obzira na interese politi~kih ili drugih
aktera.

Mediji su obavezni da bacaju kriti~ko svetlo na to kako obavljaju svoju ulogu.
Urednik, pored ~uvanja interesa vlastitog medija, vodi ra~una o op{tim dru{tvenim

vrednostima.
Novinar je autor teksta koji potpisuje i niko ga ne mo`e naterati da potpi{e tekst koji je

uredni~kim intervencijama bitno izmenjen.
Saglasnost autora je u svakom pojedina~nom slu~aju neophodan uslov za publikova-

nje.
Izbor sagovornika koje novinar citira treba da bude opravdan u okviru teme.
Novinaru niko nema pravo da sugeri{e "crnu listu" nepo`eljnih sagovornika niti da mu

name}e po`eljne sagovornike.
Jedino ograni~enje mo`e biti u tome ako eventualni sagovornik kr{i osnovne moralne

norme, izaziva mr`nju, destrukciju, poni`ava `rtve, manjine, decu, itd.
Intervjui treba da budu autorizovani, a ako zbog nedostatka vremena to nije mogu}e,

mora biti jasno da se sagovornici sla`u da sadr`aj bude objavljen.
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Izbor sagovornika mora odgovarati javnom interesu ili opravdan javnim zna~ajem i
principom zanimljivosti, a ne sme biti oblik prikrivene propagande.

Delimi~no citiranje je stvar novinarske korektnosti.
Takvo citiranje ne bi smelo da ugro`ava legitimne interese sagovornika niti da predsta-

vlja monta`u ili falsifikat.
U tom slu~aju primenjuje se pravo na ispravku i povla~i izvinjenje redakcije.
Kada se ustanovi da je neki ~lanak u celini neta~an, ili su neka fakta neta~na, ispravka

mora ukazivati na taj ~lanak, ~ak i ako je gre{ka ispravljena na drugi na~in.
Komentari su vidljivo grafi~ki druga~ije prezentirani od klasi~nih novinarskih formi, kao

{to su ~lanak, izve{taj, produ`eni izve{taj ili bele{ka.
Komentari u principu ne odra`avaju stav redakcije, ve} predstavljaju slobodno izneto

mi{ljenje lidera mnjenja.
Novinarski izvor je za{ti}en.
U slu~aju da je zbog toga novinar izlo`en pritisku bi}e mu od strane redakcije obezbe-

|ena pravna i profesionalna za{tita.
Ako novinari, urednici i ostali obavljaju neku drugu funkciju (u vladi, privredi ili u jav-

nom sektoru), striktno }e paziti da razdvoje te dve funkcije i da ne zapadnu u konflikt
interesa.

Aktivnost novinara u tajnim slu`bama nije dopu{tena.
Interesi privatnog biznisa, komercijalni interesi novinara ili tre}e strane, ne smeju uti-

cati na novinare ili urednike.
Izdava~i i redakcije moraju odbiti svaki poku{aj tre}e strane da na njih uti~e.
Izdava~ nema pravo da vlastiti medij koristi za promociju svojih privatnih ekonomskih,

politi~kih ili drugih interesa, niti da u njegovom sadr`aju na bilo koji na~in obezbe|uje
prednost za svoje interese ili stavove.

Mora biti jasna i lako uo~ljiva razlika izme|u redakcijskog sadr`aja i oglasa.
Novinar ima pravo da odbije nalog urednika ako ga izvr{enje tog naloga uvla~i u

konflikt interesa.
Novinari ne treba da imaju obavezu prema bilo kakvim interesima, osim prema pravu

javnosti da bude obave{tena, pa stoga treba da izbegavaju da budu uvu~eni u sukobe
interesa, bez obzira na to jesu li stvarni ili se takvim smatraju; ne treba da se uklju~uju u
aktivnosti koje mogu kompromitovati njihov integritet ili se negativno odraziti na njihov
kredibilitet.

Novinari se klone dodatnih poslova, politi~kog anga`ovanja, zvani~nih polo`aja i rada
u lokalnim organizacijama ukoliko to kompromituje novinarski integritet; oni treba da raz-
otkriju neizbe`ne sukobe; treba da odbijaju privilegovan tretman za ogla{iva~e i posebne
interese i odupru se njihovom pritisku da uti~u na na~in pokrivanja doga|aja; treba da
budu na oprezu kada se radi o izvorima koji nude informacije u zamenu za usluge ili
novac; treba da izbegavaju pla}anje vesti.

Istra`ivanje i izve{tavanje ne smeju da zavise od davanja ili uzimanja takvih poklona.
Novinar mora u svakoj takvoj prilici naglasiti da znaci sitne pa`nje ne mogu uticati na
njihovo izve{tavanje. Novinari treba da odbijaju poklone, nadoknade, besplatna putova-
nja i poseban tretman. Pokloni i pla}ena gostovanja (ru~kovi, putovanja, itd.) su nepo`elj-
ni. Bi}e sankcionisan svaki slu~aj primanja poklona koji prelazi uobi~ajeni nivo socijalne
komunikacije neophodne za profesionalni rad. Prihvatanje uobi~ajenih ogla{iva~kih re-
kvizita male vrednosti ne}e biti sankcionisano ako slu`i unapre|enju komunikacije, a ne
uti~e na sadr`aj novinarskog rada.
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Novinari, urednici i drugo kreativno osoblje od koga zavisi informativni sadr`aj ni u
kom slu~aju ne mogu biti anga`ovani za prikupljanje oglasa niti za njihovo kreiranje, niti
smeju biti uklju~eni u marketin{ke akcije putem prikrivenog ogla{avanja.

Novinarski tekstovi u kojima se pominju kompanije, njihovi produkti ili njihove aktivno-
sti ne smeju pre}i granicu novinskog teksta i postati ogla{avanje.

Ne sme se obe}ati nikakvo komentatorsko, niti ure|iva~ko, niti izve{ta~ko favorizova-
nje u zamenu za ogla{avanje. Posebno pa`ljivo }e se koristiti tzv. PR materijal, fakta,
fotografije, itd.

Ne~asni metodi prikupljanja informacija ne}e biti upotrebljeni, pogotovo u slu~ajevi-
ma kada izve{taj mo`e pogoditi li~nost.

Ako ~lanak, izve{taj ili drugi sadr`aj poga|aju nekoga li~no, pru`i}e mu se na raspo-
laganje fakta na osnovu kojih je sporna tvrdnja izvedena.

Pravo na odgovor se podrazumeva.
Deca, maloletnici ili maloumne osobe ne smeju ni u jednom slu~aju biti zloupotreblja-

vani kao izvor tokom novinarskog istra`ivanja, niti treba da budu citirani pod punim ime-
nom.

Novinari treba da budu obazrivi kada daju podatke o maloletnicima koji su osumnji~e-
ni ili su `rtve seksualnog napastvovanja.

Imena maloletnika ume{anih u kriminal ne}e biti objavljena.
Memoari kriminalaca su neprihvatljivi, pogotovo ako naru{avaju integritet ̀ rtava ili ako

je opis kriminalnih radnji senzacionalisti~ki.
Pravo javnosti na informaciju mora uvek da bude razmatrano u odnosu na prava li~no-

sti, pogotovo u slu~aju da se pi{e o uhap{enima, licima pred sudom, itd.
Po{tovanje principa presumpcije nevinosti pri izve{tavanju o kriminalu, su|enjima itd.,

je obavezno.
Potreba za senzacijom ne mo`e se smatrati javnim interesom.
Pri novinarskom istra`ivanju mora se uzeti u obzir da su ljudi u `alosti ili {oku ranjiviji

od ostalih.
Novinari koji se rukovode etikom tretiraju izvore, ljude na koje se vesti odnose i svoje

kolege kao ljudska bi}a vredna po{tovanja, pa stoga treba da poka`u da saose}aju s
ljudima koji mogu biti pogo|eni temom vesti; treba s posebnim senzibilitetom da se od-
nose prema deci i neiskusnim izvorima ili ljudima na koje se vest odnosi; treba da ispolje
saose}anje kada tra`e ili objavljuju intervjue ili fotografije ljudi koje je zadesila tragedija ili
su u tuzi; treba da budu svesni toga da prikupljanje informacija i izve{tavanje mogu po-
vrediti ljude ili ih dovesti u neprijatnu situaciju.

Traganje za ve{}u nije licenca za aroganciju; novinari treba da budu svesni toga da
privatna lica imaju ve}e pravo da zadr`e informacije o sebi nego predstavnici vlasti i drugi
koji te`e da steknu mo} i uticaj i da privuku pa`nju.

Samo ono {to je od su{tinskog zna~aja za javnost mo`e opravdati naru{avanje ne~ije
privatnosti; treba da se pona{aju u granicama dobrog ukusa; ne treba da dopuste da
podlegnu morbidnoj radoznalosti.

@rtve nesre}a ili zlo~ina imaju pravo na posebnu za{titu; identifikovanje ̀ rtve nije uvek
uslov za razumevanje prirode doga|aja ili kriminala.

Novinari treba da postupaju razumno prilikom imenovanja osumnji~enih za zlo~in pre
nego {to se protiv njih podignu optu`nice; novinari treba da na|u meru izme|u prava
osumnji~enog za zlo~in na korektno su|enje i prava javnosti da bude obave{tena.
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Nije dozvoljeno identifikovanje (publikovanje fotografija ili imena) ljudi koji nemaju ve-
ze s kriminalom i koji su slu~ajno ume{ani.

Identitet osumnji~enih se ne}e objavljivati ako je to u interesu otkrivanja kriminala.
U slu~aju da su zvani~nici ili izabrani predstavnici povezani s kriminalom, njihova ime-

na ili fotografije mogu biti objavljeni.
Isto se odnosi i na javne li~nosti ako je njihova povezanost s kriminalom u suprotnosti

s njihovim imid`om.
Podaci o ljudima (adrese, bolnice, medicinska dokumentacija) prikupljeni tokom no-

vinskog istra`ivanja u`ivaju specijalnu za{titu.
Ti podaci ne mogu biti kori{}eni van redakcije ni u jednom departmanu (na primer

oglasnom, marketin{kom ili komercijalnom).
Li~ni podaci sakupljeni tokom novinarskog rada (imena, adrese, itd.) su redakcijska

tajna, pa ni izdava~ ni bilo ko drugi nema pravo da takve podatke od novinara tra`i niti
dobije.

Fizi~ke ili mentalne smetnje }e biti tretirane kao strogo li~na stvar.
Izve{tavanje o samoubistvima (identifikacija osobe, okolnosti, itd.) je nedopustivo. Iz-

uzetak mo`e biti opravdan veoma jakim javnim interesom.
Pri izve{tavanju o kriminalu ne}e biti pominjana verska, nacionalna ili kakva druga

(pogotovo manjinska) pripadnost.
Izve{tavanje (pogotovo o sudskim procesima) mora biti oslobo|eno od predube|e-

nja.
Presumpcija nevinosti bi}e po{tovana.
Izve{tavanje o medicini (lekovima, pronalascima, itd.) ne sme pobu|ivati la`nu nadu.
Ako se utvrdi da su informacije sakupljane ili ako su tekstovi nastali ili objavljeni kr{e-

njem nekog od navedenih principa, ~itaoci moraju o tome da budu obave{teni.
Informacije koje imaju poverljiv karakter ne}e biti objavljene i bi}e strogo ~uvane.
Bi}e eventualno objavljene samo posle pa`ljivog razmatranja da li neki veliki javni

interes to zahteva. Informacije (fotografije, itd.) sakupljene na ne~astan na~in bi}e uni{te-
ne.
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Broj Pojedina~ni tira` (000) Godi{nji tira` (000)
Ukupno (132) (1284,3) (281.941,2)
Dnevnici 15 (732) (263.520)
Nedeljnici 49 (326,4) (15.667,2)
Periodika 68 (225,9) (2,754)

4.3 Prilog III: Medijska slika Srbije - 176 listova, 300 TV i
1000 radio stanica

4.3.1 [tampani mediji 2002.

Ukupno Javne Privatne Zemaljske stanice Kabl Satelit

Broj TV kanala (178) (89) (89) (178) (25) 4

Nacionalni kanali (9) (5) (4) (9) (9) 4

Lokalni kanali (169) (84) (85) (169) (24) 0

U Beogradu (7) (0) (7) (7) (7) 0

Ukupno Javne Privatne Primedba

Broj TV emitera (176) (87) (89)

Pretpostavlja se da zapravo ima oko
300 tv-stanica. Ministarstvo finansija
registrovalo je 309 u javnom, a 18 u

privatnom vlasni{tvu

Nacionalno pokrivanje (7) (3) (4)

Lokalno pokrivanje (169) (84) (85)
Ve}ina u vlasni{tvu lokalnih vlasti treba

da bude privatizovana do 2006.

U Beogradu (7) (0) (7)

4.3.2 Televizije 2002.

4.3.3 Televizijski kanali

Izvori: Strategic Marketing and Media Research Institute
Srpska vlada, registar medija
Vodi~ medija Srbija (podaci bez Kosova) 2002.
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4.4 Prilog IV: Primer iz `ivota

4.4.1 Bojkot premijera

Jedan politi~ki incident koji se odigrao u vreme sprovo|enja istra`ivanja "Profesija
novinar", na specifi~an na~in je samom svojom energijom potvrdio osnovni nalaz istra`i-
vanja - o velikom nezadovoljstvu novinarskom profesijom, ali i pona{anjem drugih klju~-
nih aktera u javnoj komunikaciji - pre svega politi~ara.

Predstavnici 13 listova u Srbiji su 19. decembra 2003. napustili snimanje tv-emisije u
beogradskom Medija centru, jer je zamenik predsednika Demokratske stranke Zoran @iv-
kovi} uvredio glavnog i odgovornog urednika dnevnika "Balkan" Mom~ila Petrovi}a. U
Medija centru je trebalo da bude odr`an izborni turnir u kome bi novinari dnevnih i nedelj-
nih listova razgovarali s ~elnicima najzna~ajnijih partija koje u~estvuju na izborima. Duel
Petrovi}a i @ivkovi}a doveo je do prekida tribine. Petrovi}: "Non{alantno pre}i preko Bebe
Popovi}a (biv{eg {efa Biroa za komunikacije Vlade Srbije), re}i da Zoran @ivkovi} nije
imao veze s Popovi}em, re}i da je Popovi} marginalna pojava...". @ivkovi}: "Ne, gospodi-
ne, vi ste marginalna pojava, vi ste li~no marginalna pojava. U|ite u politi~ki ̀ ivot i nemoj-
te da pljujete sa strane". Petrovi}: "Ja nisam u politi~kom ̀ ivotu". @ivkovi}: "Onda nemojte
da se bavite ovim poslom". Petrovi}: "Nemam nameru da u~estvujem u emisiji u kojoj se
ovako govori o medijima".

Ostali novinari su se solidarisali s kolegom iz "Balkana". U saop{tenju koje su osim
Petrovi}a potpisali i novinari "Blica", lista "Blic News", "Vesti", "Ve~ernjih novosti", "Glasa
javnosti", lista "Danas", "Internacionala", "Kurira", "Nedeljnog telegrafa", "NIN"-a, "Politike",
"Reportera" i predstavnici Medija centra Vladan Radosavljevi} i Neboj{a Spai}, izra`ava
se op{te nezadovoljstvo niskim nivoom politi~ke komunikacije u Srbiji i nagla{ava se da
se takav odnos ne}e nikome dozvoliti.

4.4.2 Reakcije

Reakcije slu{alaca B92 koje su usledile ilustruju istu visoku tenziju koju ~italac mo`e
primetiti u anketi o stanju novinarske profesije. Prenosimo ih kako bi ~italac mogao biti u
prilici da uporedi izvesne indikacije koje se pojavljuju kako u novinarskom tako i u op{tem
mnjenju.

@ivkovi} to nije smeo da uradi bez obzira na sve. Ali je isto ~injenica da kod nas nema
pravih novinara, 90 odsto ljudi koji sebe nazivaju novinarima i ne znaju {ta to zna~i. Nikad
nisu napisali nijedan analiti~ki ~lanak, a glavni izvor informacija im je tra~, a vrlo ~esto i
sopstvena izmi{ljotina. Nama hitno treba dobar zakon koji }e da kontroli{e ove ljude (ne
slobodu informacija, nemojte pogre{no da shvatite, ve} ovaj neprofesionalizam). Ina~e
~im su uhva}eni u neistini i la`ima, novinari se pozivaju na slobodu informacija - klasi~na
zloupotreba i perfektan alibi za njih.

(Ljiljana, 19. decembar 2003 12:55)

Ono {to Balkan i njemu sli~ne novine pi{u ne bi ni pas s maslom pojeo. @ivkovi}eva
reakcija mo`da jeste bila impulsivna, ali zamislite sebe u situaciji da se o vama pi{u najra-
zli~itije gluposti koje nemaju veze sa istinom. I politi~ari su ipak samo ljudi. Jo{ ne{to, ne
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zaboravite da je jedini @ivkovi} novinare B92 primio u svojoj ku}i i da im je otvoreno
pri~ao o svojim poslovima i `ivotu.

(Alexandar, 19. decembar 2003 12:49)

Kako se oni lako uvrede! Kad izmisle, sla`u ili uvrede onda je to sloboda medija, a kad
im neko makar malo odgovori onda se ljute. Ovo preneto i nije neki duel ili uvreda, samo
"dru{tvo" ostaje dosledno svom obi~aju da zamuti pa da se posle skriva iza svog posla.
@ivkovi}u majstore. Ima{ moju podr{ku za ovakve duele sa...

Ako su to uop{te novine. Kako nije uvredio Vreme ili se oni nisu na{li u takvom duelu.
Bez obzira na razlike u mi{ljenju neki nikad nisu u ovakvim situacijama dok neki uvek
imaju problem.

(Sima, 19. decembar 2003 12:48)

Iako ja sebe smatram velikim protivnikom DS i svega za {ta se oni zala`u ipak moram
da primetim da je i novinar uvredio biv{eg premijera jer mu je rekao ne{to u stilu samo
glup ~ovek ne vidi {ta je Beba radio itd... Zbog svega ovoga mislim da je i u novinarsku
profesiju potrebno uneti ogromne izmene na polju prava ali i obaveza novinara. Pored
svega @ivkovi} je politi~ar i morao je da se uzdr`i.

(Vladimir, 19. decembar 2003 12:39)

S jedne strane, novinarska solidarnost je za pohvalu i politi~ari svakako moraju da
nau~e kako se ophodi prema medijima. Bahatost zvani~nika prema medijima mora se
surovo (medijski) ka`njavati. S druge strane, mediji i novinari bi sami mogli ne{to da
urade protiv svojih kolega koji su ruglo profesije. Sa naslovnih strana ̀ ute tira`ne {tampe
svaki dan sevaju uvrede i otvorene la`i. Zato su i politi~ari ~esto sa razlogom frustrirani.
Nisam video da se neko nezavisno udru`enje do sada ogradilo od sramota za novinar-
stvo kao {to su "Nacional" ili "Kurir".

Prava novinara i medija moraju da budu ogromna, jer to je odlika slobodnog dru{tva.
Njihova odgovornost, me|utim, mora da bude jo{ ve}a, jer oni kreiraju javno mnjenje. I
ako se sami novinari ne ograde od la`i, bezobrazluka i {irenja mr`nje u medijima, onda }e
ovakvih incidenata biti i dalje.

(CTOKA, 19. decembar 2003 12:35)

Koliko vidim to nije konferencija za {tampu ve} tribina, tako da se radi o sukobu mi{lje-
nja a ne o povredi novinarske ~asti.

(Pavle, 19. decembar 2003 12:32)

Doma}i "novinari" ne zaslu`uju nikakvo po{tovanje, pa ~ak i od onih koji su im poslo-
davci. Dakle, {ta se ljutite kada je verbalna uvreda premija za vas? Pitanje: koliko ~asopi-
sa u Srbiji se bavi ekonomijom, privredom, naukom/tehnologijom, a da to nisu skupoceni
mobilni telefoni i najnoviji skupoceni automobili?

Isto pitanje i za TV stanice.
(Knjaz, 19. decembar 2003 12:15)

Gospodin @ivkovi}, predsednik vlade! (na sre}u, u ostavci) pokazuje jasne znake pa-
nike. Ne znam da li }e mu (i njegovom strana~kom timu) nervi izdr`ati do kraja kampanje?
Eto, i portparol DS Radosavljevi} se odjednom povukao (nije, jadnik, bio dobro obave-
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{ten kad je ono mahao avionskim kartama). Gospodin @ivkovi}, izgleda, tra`i od novinara
da i sami budu politi~ki anga`ovani? Pa, dobar novinar ba{ i ne treba da bude anga`ovan
ni u jednoj politi~koj partiji! Samo tako mo`e da se izbegne - koliko je to mogu}e - politi~ki
pristrasno obave{tavanje javnosti. Zamenik predsednika DS bi, dakle, `eleo da - kao
nekada u nikad nepre`aljeno slavno vreme KPJ/SKJ, novinari budu marionete njegove
partije? Vreme je da se probudi i ne dobija nekontrolisane napade ljutine na pominjanje
imena raznih Popovi}a, Radosavljevi}a, Jovanovi}a i sli~ne (a Bog zna, u njegovoj okolini
ih je i previ{e) - te bratije koja je uprljala lik DS. Uostalom, vo|a liste DS, g. Tadi} bi trebalo
dobro da razmisli da li posle izbora da na - ionako veoma umanjenu listu narodnih posla-
nika iz DS - uvrsti i g. @ivkovi}a. @ivkovi}ev manir vo|enja diskusije vi{e prili~i pijaci no
Skup{tini.

(paja, 19. decembar 2003 12:11)

U svakom slu~aju pravilan postupak medija, ali, jedno veliko ALI, da li i medije trebaju
biti medije. ̂ ini mi se da su servisi nekih politi~kih partija, od trenutka do trenutka. Lepo je
biti novinar, ali pravi novinar.

(aviaticar, 19. decembar 2003 12:07)

Veoma lep doprinos "novinara" op{toj hajci na DS. Kada se ospe paljba iz {tampe po
politi~arima sa raznim poluistinama, onda je to "profesionalno" novinarstvo, a kada zbog
doze neukusa ~ovek i odlu~i da bojkotuje odre|ene novinare, presing se nastavlja tuma-
~enjem "da }utanje zna~i da ima istine u onome {to se pi{e". Sada se nakon jedne neuku-
sne re~enice di`e tolika bura, kao da ih je @ivkovi} sve zajedno premlatio na o~igled svih.
Novinari su se svesno ili ne uklju~ili u predizbornu trku na strani "protiv DS", da li iz intere-
sa, ili iz osvete zbog ranijih konflikta sa Bebom. U svakom slu~aju, ni jedno ni drugo ih ne
opravdava, jer to nije njihov posao.

(Milo{, 19. decembar 2003 12:04)

Ovakav stav novinara bi bio u redu da su novinari u Srbiji kulturni, objektivni, fini ljudi,
koji rade svoj posao korektno i po{teno (osim B92 i jo{ par drugih, ja ne znam za normal-
no novinarstvo u Srbiji).

Po{to to nije slu~aj, onda je normalno da urednik tabloida dobije odgovor koji je na
njegovom nivou komunikacije i na nivou medija koji predstavlja. Ja ne `ivim u zemlji, ali
svaki put kad svratim i kupim novine, 'o}u da se ispovra}am. U Srbiji su sve novine (a i
drugi mediji) tabloidi. Niko ne prenosi informaciju ili ~injenicu. Svi se bave nekim neprove-
renim informacijama i tra~evima. A sve to u nedostatku profesionalizma i novinarskog
znanja. Promena medija i tolerancija, po{tovani novinari, zna~i i promenu u va{em na~inu
rada, i to debelu. A premijer, on ima izbore, pa neka svoju brigu brine.

(Milo{, 19. decembar 2003 12:02)

Ovo je najbolja ilustracija dosada{njih metoda/prakse DS-krnji DOS.
y Novinar lepo daje njegovo kriti~ko mi{ljenje @ivkovi}u da ne mo`e da odvoji

Bebu Popovi}a, biv{eg mo}nika, "Doktora Uvijanja ^injenica" vlade od pred-
sednika vlade. Umesto da na kritiku odgovori protiv-argumentima, @ivkovi} na-
sr}e na novinara, nazivaju}i zaslu`enu kritiku "pljuvanjem", tera ga da napusti
bavljenje novinarstvom. Ovo se sve doga|a pred kamerama. Zamislite {ta bi
mu radio van kamera?



Istra`ivanje: Profesija novinar 2003.   Novinarstvo i etika

134

y DS sebe smatra "demokratskom partijom". Gornji primer govori da {to se demo-
krati~nosti ti~e, DS po metodama nije mnogo odmakla od SPS i SRS. Jedina
razlika je {to je DS totalno pro-NATO/zapad, a oni drugi jo{ ratuju (promenjenim
sredstvima) sa NATO-m/zapadom.

y Lepo je {to su se svi ti ostali novinari solidarisali sa kolegom koga je premijer
{ikanirao pred TV kamerama, ali gde su bili svi oni do sada da postavljaju takva
prodorna pitanja i da se svi solidari{u sa hrabrim kolegom? Ovo je tzv. retori~ko
pitanje, jer svi znamo odgovor: niko nije hteo da postane ]uruvija #2.

y Da li ste primetili da @ivkovi}, ^eda, Bati}, Mihailovi}, Kora}, Mi}i}, Svilanovi},
deda Mi}un i svi ostali "~elnici" krnjeg DOS-a - ne vode izbornu kampanju. Pre-
pustili su da ~itavu kampanju vodi - sam Tadi}, koji se uklju~io u vlast tek u
zadnjoj godini dana? Na drugoj strani @ivkovi} im je kandidat za predsednika
vlade, a ne Tadi}!

(S. Lon~ar, 19. decembar 2003 11:45)

Iskreno mislim da su mnogi srpski novinari jedna od najve}ih nesre}a koja je pogodila
ovaj narod. Stanje u novinarstvu nije samo ogledalo stanja u dru{tvu (jako, jako bolesno)
ve} novinari manje ili vi{e i kreiraju situaciju u dru{tvu. ̂ ovek lako izgubi ̀ ivce dok neko-
ga od njih gleda ili ~ita, a kamoli u razgovoru sa njima.

(Neboj{a, 19. decembar 2003 11:30)

DS je o~ito malo izgubio kontrolu: pri~aju sva{ta, napadaju sve i svakoga, unutar
sopstvene stranke ne mogu da se dogovore {ta je bilo, a kamoli {ta treba da bude. Pona-
{aju se kao da }e biti kraj sveta ako oni neko vreme ne budu na vlasti.

(posmatra~, 19. decembar 2003 11:30)
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4.5 Prilog V: Okrugli sto - "Profesija novinar 2003."

Medija centar, Beograd i IREX ProMedia Serbia u ~etvrtak 22. januara 2004, u 14
~asova u Medija centru, Beograd, Makedonska 1, organizovali su okrugli sto na temu:
"Profesija novinar 2003". Medija centar Beograd je internet videolinkom tokom trajanja
okruglog stola bio povezan s Medija centrom Ni{, tako da su u raspravi u~estvovali novi-
nari iz Beograda i Ni{a.

Osnova za razgovor bio je kompletan izve{taj na oko 210 stranica o rezultatima
istra`ivanja koje su u decembru 2003. obavili Medija centar, Beograd i IREX ProMedia
Serbia. Rezultati istra`ivanja su prethodno bili dostupni na veb-sajtu Medija centra Beo-
grad http://www.mediacenter.org.yu

Po{to su po okon~anju istra`ivanja 19. decembra 2003. rezultati istra`ivanja bili pred-
stavljeni javnosti i bili registrovani u dvadesetak najva`nijih {tampanih i elektronskih medi-
ja, organizatori su smatrali da s okruglog stola ne bude izve{tavanja kako bi se obezbedi-
lo da u~esnici neoptere}eno vode profesionalni razgovor.

U raspravi su verifikovane preporuke proiza{le iz analize dobijenih odgovora, koje
objavljujemo u odeljku 1.1.1 Preporuke.

Slobodan Vukovi},
glavni i odgovorni urednik Tanjuga

Savet za {tampu - nezavisan od
politi~ara i vlasnika

Istra`ivanje Medija centra i ameri~ke nevladine organizacije IREX bespo{tedno je ogo-
lilo ono {to znamo: da je stanje u na{oj profesiji i amatersko i derogirano. I svi ostali opisi
ta~no su ukazali na `alosno stanje pri ~emu treba re}i da podre|enost na{e profesije
centrima mo}i, i politi~kim i finansijskim, traje decenijama i da su u proteklih petnaestak
godina neke stvari samo dodatno pogor{ane. Klju~na pitanja su za{to i kako. Podsjeti}u,
slobodno parafraziraju}i, da je jo{ davno bard novinarstva Predrag Milojevi} upozorio da
novinari ne smeju da budu previ{e blizu politi~ara jer }e se ope}i, ali ni previ{e daleko da
se ne bi smrzli. Sve se dakle vrti oko politike koja pritiska novinarstvo. ̂ ini se da emanci-
pacija novinarstva od politike, a pogotovo kada je rije~ o medijima koji su u celini ili deli-
mi~no bud`etski finansirani, ne}e biti mogu}na sve dok politi~ari zakonski ne budu one-
mogu}eni da, kao sada, prema sopstvenoj procjeni, interesima i ̀ eljama imenuju ~elnike
tih medija i uti~u na ure|iva~ku politiku. Mo`da je re{enje procedura kao u razvijenim
demokratijama, zakonsko uspostavljanje institucije Savjeta za {tampu, nezavisne i od
politi~ara i od vlasnika medija. [to se privatnih medija ti~e, vjerovatno je jedino re{enje da
zakon vrlo precizno defini{e to da kodeks novinarske profesije bez ostatka va`i i za njih,
da predvidi sankcije kojima }e podlijegati ako kodeks kr{e, kao i da bude odre|eno
nezavisno regulatorno tijelo koje }e stalno nadgledati pona{anje vlasnika privatnih medi-
ja. Ne tvrdim da su ovo jedina re{enja, ali siguran sam da vrijedi razmotriti ih, pa ako
zaklju~imo da je to put, na svima nama je da se javnim dobro obrazlo`enim pritiskom
izborimo za dono{enje takvih zakona. Uveren sam da je to u najboljem interesu na{e
profesije, ali je znatno va`nije da je slobodno novinarstvo u su{tinskom interesu gra|ana.
U svakom slu~aju, sve se opet vrti oko politike. Jer, ukoliko ne bude politi~ke volje, odno-
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sno ako u javnosti ne bude stvorena kriti~na masa koja }e kreirati takvu volju, zakoni koji
stvaraju ambijent za slobodno novinarstvo ne}e biti doneseni sami od sebe.

Kada je rije~ o samim novinarima, kôd profesije je iznad zakona, {to zna~i da politi~ka
podobnost i partijska lojalnost moraju da ustuknu pred profesionalizmom i novinarskom
slobodom koja podrazumijeva hrabrost i odgovornost za javnu rije~. Neko bi to nazvao
samoregulacijom kojom }e eliminisati jeftin senzacionalizam, ~ak i neodgovorno izvrtanje
~injenica, njihovo friziranje i selektivno plasiranje, sve do potpunog izmi{ljanja, svakako u
ne~ijem interesu koji nema nikakve veze ni sa profesijom ni sa vitalnim potrebama gra|a-
na.

[to se bliskosti s politi~arima ti~e, ona je prirodna ali samo u mjeri koju diktira potreba
pribavljanja informacija, jer pojedini politi~ari besprimjerno i brutalno atakuju na slobod-
no novinarstvo i javnu rije~. Oni dakako imaju svoj dnevni prolazni interes u ime koga vr{e
pritisak na medije. Na{a novinarska nedovoljna anga`ovanost `urnalisti~kih udru`enja,
svakako su umnogome kumovali zadr`avanju monopola politike i politi~ara nad mediji-
ma. Ako se ovako nastavi, od na{ih demokratskih reformi nema ni{ta. Novinar je tu da
opisuje doga|aje, da prati evoluciju dru{tva i politi~ke doga|aje, da uti~e na javno mnje-
nje pokretanjem va`nih dru{tvenih tema, da stalno pritiska centre mo}i bilo da su politi~ki
ili neki drugi ne daju}i im u interesu gra|ana oka da otvore, da bude spreman da predu-
zme rizik kada to nala`e sama profesija. Naravno, i da komentari{e doga|aje ako ima
talenta za to. Jedini izuzetak je medij u kojem sam, dakle novinska agencija, zato {to ona
po prirodi stvari mora da bude najmanji zajedni~ki imenitelj svih svojih pretplatnika koji su
dakako razli~itih orijentacija.

Sla`em se s predlogom preporuka, uz naglasak da znatno ve}a pa`nja bude posve-
}ena obrazovanju novinara i ja~anju novinarskog sindikata ili vi{e takvih sindikata.

Novka Ili},
~lan UNS-a, novinar Radio U`ica i "Vesti"

Za{tititi novinare ne samo u
Beogradu, ve} i u U`icu, Priboju,
u Vrnja~koj Banji...

"Vesti" su jedinstvena redakcija, veoma stara redakcija koja postoji oko 60 godina, a
Radio U`ice vi{e od 30 godina. Odmah da odgovorim kolegi iz Ni{a da postoji sindikat
novinara Srbije koji je formiran pre 7-8 meseci. Dakle, novinari su po~eli sindikalno da se
organizuju i ja sam u tom sindikatu.

^ini mi se da je lokalno novinarstvo, pogotovo posle 5. oktobra, izlo`eno nizu pritisaka
razli~ite vrste. Jedan od najve}ih i najgorih pritisaka jeste ekonomski. Tamo gde ekonom-
ski pritisak nema efekta, na scenu stupa politi~ki pritisak. Izne}u primer moje redakcije.
Mi smo javno preduze}e, novinari nisu primili platu godinu dana. Ali i to smo izdr`ali i
nastavili da radimo, novine izlaze a Radio normalno emituje program. Kada op{tinska
vlast time nije mogla ni{ta da u~ini, onda je pre godinu dana za direktora dovela ~oveka
koji je radio 15-ak godina kod nas kao tehni~ar na na{em ST predajniku, ~oveka koji ne
zna ni {ta je marketing ni {ta je novinarstvo. Kako je do{ao po preporuci predsednika
Op{tine, po~eo je pretiti novinarima, totalno zloupotrebljavati slu`beni polo`aj, posebno
maltretirati novinare koji rade za neke druge medije da bi pre`iveli, kojima pripadamo
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moja koleginica @anka Eri}, dopisnik Bete, i ja. Ona je prva bila izlo`ena pritisku, pretilo
nam se otkazom i dobile smo poslednje opomene pred otkaz. Pre nekoliko dana ja sam
dobila i re{enje o otkazu u kome pi{e da su razlozi to {to nisam vodila radnu listu, iako za
tih godinu dana imam vi{e od hiljadu minuta na radiju i niz tekstova u novinama, zato {to
se nisam upisivala u knjigu dolazaka, a koje nema uve~e kada ja radim i pratim doga|aje,
i {to sam u predizbornoj kampanji po preporuci Radio-difuznog saveta vodila jednu emi-
siju, jer sam tada bila de`urna. ^ovek iz G17 plus je do{ao i rekao: "Ja ho}u svoj termin,
pola sata, jer vi ste javni servis." Posle toga bila sam ~ak i fizi~ki maltretirana od svog
direktora. Obratili smo se predsedniku Op{tine, a on je rekao: "Vi ste u haosu, ja sam
poslao nekoga da vas sredi." Onda smo napisali krivi~nu prijavu protiv tog na{eg direkto-
ra i ona jo{ uvek stoji u tu`ila{tvu, kao "u{la je u postupak, pa }emo videti o ~emu se radi".
Mislim da lokalno novinarstvo u ovom momentu apsolutno ni~im nije za{ti}eno. Ovde u
Beogradu velike redakcije, ve}i mediji naprosto imaju neku za{titu, makar samim tim {to
su veliki. U mojoj redakciji, kada je re~ o profesionalnom novinarstvu, od deset novinara
mislim da je samo jedan sa srednjom stru~nom spremom, dakle svi su novinari koji pro-
fesionalno rade svoj posao i koji godinama rade dobro.

Kao preporuka, trebalo bi da se formira savet koji }e zaista brzo reagovati i za{tititi ne
samo novinare ovde (u Beogradu), nego i novinare u U`icu, Priboju, u Vrnja~koj Banji i
svuda.

Dragan Janji},
glavni urednik Bete

Uticaj biznismena ve}i od uticaja
politi~ara

Ono {to se zove problemi novinara, nezavisnog novinarstva i sli~no, kao klju~na tema
datira jo{ od kraja socijalizma odnosno od devedesetih godina. Mislim da smo mi kao
grupacija od po~etka bili nedovoljno efikasni i od po~etka bili suvi{e podlo`ni, ne}u re}i
samo politi~arima, nego politi~kim doga|ajima. Se}am se 1991. godine i time bih po~eo.
Mislim da to nije neva`an detalj za ilustraciju. U to vreme bile su demonstracije kod Tera-
zijske ~esme. Ubedljiva ve}ina novinara okupljala se oko Doma omladine, bilo nas je na
stotine. U jednom trenutku, jedna grupa na tim skupovima predlo`ila je: "Ej, ljudi, ajde da
se okrenemo, da poku{amo da napravimo ~vrstu organizaciju, da se bavimo nama." Ve-
}ina je tada rekla: "Ma kakvi, nama je mesto na Terazijskoj ~esmi." E, tu smo pogre{ili.
Mislim da je to problem. Ovo navodim samo kao jedan detalj kojim bih hteo da ilustrujem
~injenicu da smo tokom devedesetih vrlo ~esto ~ekali politi~ku promenu, delimi~no bivali
delom pokreta, pa smo propustili priliku koju smo imali da formiramo ~vrstu novinarsku
organizaciju. Tako danas imamo tri, ~etiri, pet, {est sindikata, ili koliko ih ve} imamo, i dva
udru`enja. [to se ti~e tog novinarskog dela i {to se ti~e mogu}nosti novinara da uti~u na
svoj polo`aj ni{ta se bitno ne}e promeniti - a isuvi{e smo mala zemlja za dva udru`enja,
isuvi{e mala zemlja za dva sindikata - sve dok ne budu formirane jedinstvene organizacije
koje bi mogle da imaju neku mo} da uti~u na dru{tvo. Ne znam da li to mo`e. Sumnjam
da su sazrele nove generacije koje su u stanju da izvedu ono {to na{e generacije nisu bile
u stanju, ne mislim iz neke lo{e namere nego naprosto nisu umele da se sna|u, nisu
videle stvari onim o~ima kako se meni sada iz ove perspektive ~ini da ih je trebalo gledati:
okrenuti se na{im profesionalnim problemima i re{iti ih.
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Druga i mo`da mnogo komplikovanija stvar jeste op{ti dru{tveni i politi~ki milje u ko-
jem se sve to u vezi s novinarstvom i doga|a. Mislim da mi u startu ne treba da po|emo
od neke idealisti~ke pozicije da }emo da izgradimo nezavisnu poziciju novinara, jer to
naprosto nije mogu}e. Na novinara }e uvek imati uticaja politi~ari i ekonomski faktor. Na{
cilj treba da bude da prisilimo dru{tvo da to svede na dru{tveno prihvatljivu meru kakva je
u drugim demokratskim zemljama. Dakle, u na{im nastojanjima ne treba da budemo
suvi{e idealisti~ki, pa kad gradimo ne{to i pojavi se jedan detalj mi sru{imo sve jer taj
detalj ne valja. Ne. Neko je ve} rekao, to je proces i treba i}i postepeno i postupno ukoliko
to uop{te bude mogu}e.

Danas se suo~avamo sa veoma dubokom krizom srpskog novinarstva koja je, kao i
ova analiza, dubinska. Ona zadire u svakog pojedinca, zadire u dru{tvene odnose, zadire
u na~in na koji su mediji u dru{tvu uop{te postavljeni. Ovo dru{tvo nije uspelo da izgradi
mehanizme koji bi spre~ili elementarne stvari poput, recimo, mogu}nosti da jedan sum-
njivi biznismen ili neko povezan sa mafijom porani jednog jutra, osnuje svoje novine i sa
tim novinama krene u obra~un sa bilo kojom vrstom protivnika, ne svi|a mu se ovo mini-
starstvo, ne svi|a mu se ono udru`enje, ne svi|a mu se ovaj ili onaj. Na kraju naravno
do|e u situaciju da ugasi te novine, ali on je obavio svoj posao. To ne sme da se doga|a.
U zakonima i propisima moraju da postoje mehanizmi koji }e da zaustave takve stvari.
Dakle, dru{tvo mora da donese odgovaraju}i set zakona koji }e spre~iti ovakve stvari, ali
postoje i drugi mehanizmi koji u demokratskim dru{tvima reguli{u ove probleme. To su
kodeksi iza kojih moraju da stoje jaka udru`enja. Jer, kodeks mo`e da bude ne znam ni ja
koliko dobar, ali ako iza njega ne stoje jaka udru`enja on je propao. Bio sam u jednoj
komisiji u NUNS-u koja je napravila jedan predlog kodeksa. Mislim da bez obzira na
potrebe udru`enja treba doneti jedan kodeks koji bismo svi po{tovali. Postoje i drugi
mehanizmi, bilo kroz nevladine organizacije, bilo kroz druge radne zakone kojima bi se
prisiljavali politi~ari i vlasnici da se druga~ije odnose prema medijima. Danas je naro~ito
problemati~an odnos sitnog i krupnog kapitala i medija i mislim da je njihov upliv u ono
{to se zbiva u medijima, {to pi{u mediji, rekao bih, mnogo ve}i od upliva politi~ara. On je
samo povremeno kompatibilan s uplivom politi~ara i vrlo ~esto se kosi s osnovnim pravi-
lima profesije. Mislim da se u ovoj zemlji objavljuje sva{ta. Prema mom mi{ljenju, osnov-
na krivica vlasti, ove vlasti koja je trajala u prethodne tri godine, jeste to {to nije uspela da
izgradi mehanizme koji }e da spre~e tako ne{to, koji }e pomo}i gra|enju pristojnije at-
mosfere, pristojnijih medija.

Stevan Nik{i},
novinar "NIN"-a, Centar za profesionalizaciju medija

Nismo dobili dobre propise

Ne bih imao mnogo toga da dodam onome {to je Dragan rekao, ali bih poku{ao da to
malo preciziram, da nastavim tamo gde je on stao. Zapravo, mislim da je on ovde rekao
ne{to {to je sasvim o~igledno a to je da je posao koji je napravljen bio koristan. I ako
govorimo o mogu}im zaklju~cima, moj prvi predlog za mogu}i zaklju~ak jeste da se ova
vrsta posla nastavi. Budu}i da je re~ o istra`ivanju koje je uspelo da pokrene ljude na
razmi{ljanje, mislim da je u~injen odlu~uju}i korak. Kad postoji problem, on se re{ava
tako {to ga najpre treba definisati. Mi smo o~igledno u velikim problemima. Ovo je poku-
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{aj da se problemi defini{u, sistematizuju, razmotre, osvetle, da se izdvoje segmenti tog
problema i to je prvi korak u mogu}em procesu nekog budu}eg poku{aja da se problemi
re{e. Ali, tu postoji jedna stvar koja je va`na i, s druge strane, postoji opasnost da upad-
nemo u zamku u koju ~esto upadaju razgovori ove vrste. Istra`ivanje je koncentrisano na
novinare i novinarstvo. Novinari i novinarstvo su samo jedan, usu|ujem se da ka`em, iz
dana u dan sve manje zna~ajan segment delatnosti o kojoj mi govorimo. Ta delatnost se
sastoji od ~itavog spektra elemenata koji podrazumevaju ~itaoce, gledaoce, slu{aoce,
tr`i{te, zakonsku regulativu. Ovde se govori o kodeksima, ali postoji i ~itav niz drugih
propisa, uslova, elemenata komunikacije. To je jedan veliki spektar ~inilaca, igra~a, pomi-
njani su izvori, dakle veliki spektar onih koji u~estvuju u ovoj delatnosti i koji svaki na svoj
na~in mogu da doprinesu ukupnoj slici. Bojim se da mi ovde govorimo o jednom seg-
mentu koji se zove novinarstvo i identifikujemo da postoje veliki problemi, ali gotovo pre-
lazimo preko ~injenice da u svakom segmentu postoje problemi.

Mi smo samo uzgred pomenuli propise. Ja mislim da kod nas ne valja zakonska regu-
lativa. Ne valja ni stara, ne valja na`alost ni nova. Kolega Janji} je pomenuo vlast koja je
u protekle tri godine poku{ala da reguli{e ovu delatnost. Ne sporim dobre namere, ne
sporim veliki trud, ali bojim se da rezultat nije zadovoljavaju}i. Mislim da nismo dobili
dobre propise ili da su ti propisi, blago re~eno, manjkavi, a onda, jo{ lo{ije sprovedeni.
Mislim da postoji razlog tome. Recimo, u jednom segmentu nekog budu}eg istra`ivanja,
uzmimo to kao primer, neka se istra`ivanje koncentri{e na propisima, {ta ne valja u propi-
sima, da li je problem u sprovo|enju, da li je problem u definisanju, koji propisi nedostaju,
itd. Dakle, da se eventualno budu}e istra`ivanje skoncentri{e na to. Imamo elemente koji
se ti~u na{eg tr`i{ta. [ta je s na{im tr`i{tem, {ta je s tr`i{nom regulativom uop{te, {ta je s
vlasnicima!? Vlasnici su isto jedan fenomen. Postoji problem tranzicije. Mi smo u tranziciji
i jedan broj na{ih medija je u nekoj nedefinisanoj poziciji dru{tvene svojine, jedni su pri-
vatni, jedni treba da budu javni servis, ali problem vlasni{tva je veoma ozbiljan i delikatan
problem koji nije do kraja doveden. Ako se skoncentri{emo na problem vlasni{tva, nema
nikakve regulative i ima gomila problema. Zatim, iz toga mogu}e izvedeni problem kon-
centracije medija. Vidimo da se sada stvaraju medijske grupacije koje kontroli{u ve}i broj
medija, i {tampanih i elektronskih. To su sve problemi koji nisu novi, nisu originalni, nismo
ih mi izmislili, ali ima potrebe da se neko s tim problemima suo~i, da se oni defini{u i
po~nu re{avati. [ta mi mo`emo da uradimo? Jedna ovakva institucija kao {to je Medija
centar mo`e da otvara probleme, da ih defini{e, da ih postavlja.

Kona~no, ja bih sada do{ao na ono o ~emu je ovde bilo najvi{e re~i, a to su novinari
sami. [ta sami novinari mogu da urade ili {ta mi mo`emo da uradimo? Mislim da je va`no
da mi izme|u sebe poku{amo da podi`emo na{u profesionalnu svest o problemima s
kojima smo suo~eni. To je najmanje {to mo`emo, a to se zapravo svodi na obrazovanje,
da na razne na~ine poku{amo da se izborimo za razli~ite forme podizanja profesionalnih
standarda odnosno svesti o postojanju profesionalnih standarda. Iz ovog istra`ivanja se
vidi da su ljudi svesni da postoje ti standardi, ali nisam siguran da su uvek svi svesni da
oni postoje. A zatim dolazi pitanje odnosa prema standardima koji postoje, treba li ih
zaista po{tovati. Mogu li se po{tovati? Treba li ih po{tovati? I otvara se ~itav niz problema
koji se obrni-okreni svode na potrebu profesionalnog obrazovanja odnosno samoobra-
zovanja novinara profesionalaca. Ja ovde ne govorim o standardnom op{tem obrazova-
nju ljudi koji bi jednog dana ̀ eleli da postanu novinari. To je drugi segment kojim se bave
dr`ava, {kole, univerziteti. Ali, mi kao ljudi iz profesije i Medija centar koji je deo na{ih
profesionalnih struktura, novinarska udru`enja, mo`emo da se zala`emo, a mislim da je
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to i u interesu medija, za podizanje profesionalnih standarda unutar na{ih sopstvenih
redova, svesti o tim profesionalnim standardima i do}i }emo verovatno do toga, ako bu-
demo uspe{ni, da i ostali igra~i u celoj ovoj stvari po~nu da shvataju da je to va`no, da se
to isplati i da je u krajnjoj liniji i vlasnicima i svakom drugom va`no da medij bude kredibi-
lan, da se mediju veruje, da se od lagarija i manipulacija mo`da samo na kratak rok mo`e
ne{to u{i}ariti a da se to na du`i rok ne isplati. Kao i u svakoj drugoj delatnosti, prevare,
mangupluci ili ne{to {to je nezakonito, nepo{teno, obi~no se na du`i rok ne isplati.

Aneta Radivojevi},
zamenik glavnog i odgovornog urednika TV 5 iz Ni{a

Prvo kodeks

Izgleda da su i prethodne godine, ne samo prethodna godina, nosile preveliki izazov
za profesiju novinara, a izgleda da nam izazovi tek predstoje. Mislim da novinari treba da
insistiraju ne samo na istra`ivanju zakonske regulative i na po{tovanju novinarskog ko-
deksa, ve} i na formiranju novinarskog suda ~asti. Pri~alo se jedno vreme o tome a onda
je stalo. Stanje u novinarstvu je takvo kakvo je i mo`da treba krenuti, onako kako se to
ka`e, prvo od sre|ivanja u sopstvenom dvori{tu. Bez obzira na te druge elemente koji su
va`ni za profesiju, zakoni, udru`enja, vlasnici, mislim da za po~etak treba da krenemo od
onoga {to mi mo`emo da uradimo. Za{to mislim da je jednako va`an sud ~asti? Zato {to
imamo dva novinarska udru`enja i sad se postavlja pitanje ko da formira taj novinarski
sud ~asti a da to zaista bude referentno telo ~ije }e odluke biti obavezuju}e a nepo{tova-
nje odluka, naravno, sankcionisano. Mislim da je to jako va`no i da bi, na primer, to
mogao da bude prvi korak.

Kada je re~ o novinarskom kodeksu, kolega je malopre rekao da su dobri. Oni zaista
jesu dobri, nekoliko, sla`em se da treba da postoji jedan jedinstven, da on bude usvojen
i da se novinari samo njega pridr`avaju, ali problem kao i s ostalim stvarima u dru{tvu
jeste to {to se ti kodeksi ne primenjuju. Tako|e, to je stvar od koje treba da krenemo, mi
sami. To ne mo`e dr`ava i ne mo`emo da o~ekujemo od dru{tva da to reguli{e, ve} mi
sami to moramo da uradimo.

Kada je u pitanju zakonska regulativa to je zaista veliki problem. Mislim da je va`no da
novinari neprestano insistiraju na istra`ivanju zakonske regulative. Nije bio dobar zakon,
nije ni ovaj sada, me|utim zakon k'o zakon, bolje je po{tovati bilo kakav nego raditi ovako
kao {to mi sada radimo. Pomalo je i nelogi~no tra`iti od novinara da pi{u o po{tovanju
zakona, o pravima, a da pri tom dr`ava nije sredila zakonsku regulativu u vezi s novinar-
stvom. Mislim da su to su{tinske stvari od kojih mi mo`emo krenuti.

Zoran Marjanovi},
urednik na TV 5 iz Ni{a i dopisnik "Svedoka"

Da profesija brani samu sebe, da
ne ~eka ni gazde ni vlast

^ini mi se da pomalo po~injemo da se vrtimo u onom starom za~aranom krugu, ba-
rem za mene starom zato {to spadam u tu gardu, pa sam se mnogo puta u mnogo
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razli~itih situacija suo~avao s ovim. A nama novinarima je nekako drago da pri~amo o
sebi, pa to traje. Su{tina celog problema je u jednom kratkom lancu koji se sastoji od tri
beo~uga: novinar, gazda, vlast. U ovom trenutku i u ovoj dr`avi sva tri beo~uga su vrlo
sporna, a da ne podse}am na sve ono {to je bilo ranije i {to se dogodilo posle '90.
godine. U svakom slu~aju do{li smo u fazu kada se u prvom beo~ugu, novinar, ne zna ko
je novinar. U Ni{u imamo dve masovne redakcije koje su ostatak iz prethodnih vremena,
obe se finansiraju iz javnih prihoda, dnevni list "Narodne novine" i Radio Ni{. Tu je gro
novinara, na desetine njih i u jednoj i u drugoj redakciji, a sve ostalo su elektronski mediji
i njih u Ni{u, ako se ne varam, ima 11, evo ispravljaju me 12, zna~i u toku no}i se verovat-
no ne{to desilo. Kod nas to tako ide, dakle brzo se menja. Dvanaest televizija i sigurno 15
ili 16 radio stanica, evo jo{ jedna korekcija, zna~i 20 radio stanica, mi smo plodno pod-
ru~je, u kojim postoje informativni programi i u kojima se ti informativni programi naj~e{}e
fingiraju. [ta to zna~i? Zna~i, zaka~imo se za agenciju, za Betu, za Tanjug tek tu i tamo,
onda se dâ nekom detetu da ~ita vesti, pa jo{ ako se ubace jedna ili dve lokalne napravili
smo informativni program, i ta~ka. Onda jedan elektronski medij ima dva ili tri takozvana
novinara, drugi ako je bolji ima pet ili {est, pa se konkurencija razvija na tom nivou, i tu je
kraj pri~e. Nakon toga, nema govora o razvijanju ne~ega {to se naziva analiti~ko novinar-
stvo, o razvijanju ne~ega {to se naziva aktivno novinarstvo koje je u stanju da menja
sredinu i odnose u sredini, dakle to uglavnom nije slu~aj niti je cilj. Jedan od va`nih
razloga za{to je to tako ima veze s odnosom dr`ave prema elektronskim medijima. Zna-
mo kakva je tu situacija, znamo da ova vlast nije uspela da re{i problem i ostavila je taj
vru}i kesten nekoj novoj vladi. Ako bismo uspeli da ra{~istimo medijski sektor, taj etar, pa
da svedemo na razumno manji broj redakcija koje imaju kadrovske i druge uslove i pret-
postavke da mogu da rade, {to opet mo`e da otvori ~itav kompleks problema, onda
bismo verovatno dobili i ve}u konkurenciju, dobili bismo eliminisanje nelojalne konkuren-
cije u kojoj neko navodno ima medij i u stanju je da pravi izuzetno jeftin i izuzetno nikakav
program, ali da ipak za njega uzme reklamu koja je za njega (gazdu) izuzetno jeftina ali
dovoljna. Sa takvom reklamom on ne mora vi{e da tra`i nove novinare, da ula`e u njih,
investira i zadovolji}e se time {to ima. Ukoliko ih elimini{emo i svedemo recimo u ovako
velikom gradu kao {to je Ni{ na dve, tri, ~etiri stanice, onda }e se zao{triti konkurencija,
poja~a}e se potreba za novinarima, pa }emo po~eti polako da razgovaramo i o pravom
novinarstvu.

Beograd ima drugi deo problema. Beograd ima politi~ko-mafija{ki problem, pa u nje-
mu ni~u svakojaki listovi od kojih nekima svaka ~ast, ali nekima nikad ne}e biti ~ast, bar
ne s ove na{e strane. Pojavi se jedan takav list, pa mene zove redakcija iz Beograda i
ka`e "{to ti ne pi{e{ temu, uop{te nije politi~ka", psi pojeli babu, a ja ka`em pa ja sam to
pisao. Kako, ka`e, kad ovaj novi list pi{e a mi to nemamo, ja ka`em, pa imamo, ja sam to
pisao pre ~etiri godine kada su oni pojeli babu. Novi list pi{e kao da se to desilo ju~e jer
mu treba atrakcija. To je takav neki list i takvih ima dosta po Beogradu. E to }e sada
Beograd morati da ~isti, naravno mora}e i dr`ava, jer mi smo deo te dr`ave.

Tu su i gazde koje se pona{aju ovako kako se pona{aju, zato {to dr`e medije da bi
zaradile pare ili da bi ostvarile neku drugu mutnu ulogu iz drugog plana, dakle koja je
potisnuta i koja se ne vidi odmah. Ovde na na{em terenu, u provinciji, u pitanju su vero-
vatno pare. Gazde bi volele da ih zarade elegantno i ~asno, ali da ne ula`u mnogo i tu je
sukob. Na drugoj strani, dakle, imaju taj problem s vla{}u, nera{~i{}ene odnose bar kada
je re~ o elektronskim medijima i imaju problem pritisaka koji sti`u mnogo vi{e iz vlasti,
dodu{e sada suptilnije nego ranije, a s druge stranu sti`u i iz firmi kojima se ne svi|a da
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se plasira ovo ili ono. Imao sam dosta spornih situacija u ovom poslu kojim se dugo
bavim. Nikad niko iz vlasti nije udario direktno na mene kada je hteo da vr{i pritisak, ali je
uvek zvao gazdu. I pritisak je bio preko gazde.

Sad, kona~no, da do|emo do vlasti, {ta ona zapravo ̀ eli, da li ima snage da postigne
to {to ̀ eli, koji su to mehanizmi koje ona mo`e da primeni. Formiran je Savet, tukli smo se
oko njega mesecima, vi{e od godinu dana, i ni{ta nismo uradili s tim savetom, a nikako
nisam siguran da je ~itava ta borba i jednih i drugih bila motivisana pre svega ~istotom
odnosa u na{em medijskom prostoru. Mislim da je bilo u pitanju ne{to drugo, da su se
razli~ite grupacije mo}i, od kojih neke i u vlasti, borile da u tom savetu koji treba da bude
oli~enje ~istote i punog poverenja svih nas budu ljudi koji }e u stvari raditi za njih. I onda
smo do{li do toga da se sada pitamo {ta dalje. Ipak, najvi{e bih voleo da profesija brani
samu sebe, da ne ~eka ni gazde, ni vlast, jer mislim da ni jednima ni drugima nije ba{
mnogo u interesu da novinari budu van kontrole. Dakle, za to sam da se pre svega ja~a
sindikalni sektor, sindikalno organizovanje u novinarstvu, jer, bojim se da je ovo strukov-
no organizovanje isuvi{e bilo pod pla{tom politike i da to i dalje traje. Dodu{e, i ne znam
i ne ose}am da ta udru`enja postoje u Ni{u, neko }e verovatno re}i da je negde odr`an
neki sastanak, ali ja delovanje udru`enja ne ose}am i znam da je vrlo mali broj ljudi
aktivan u tome. Re{enje bi verovatno bio sindikalni sektor, pri ~emu bi naravno trebalo
znati da naro~ito u provinciji, a i u Beogradu, mnogo ljudi koji rade u medijima nemaju
radni odnos pa je problem kako }e biti i ~lanovi sindikata. Ipak, mislim da bi ja~anjem tog
sindikalnog sektora moglo da se krene ka re{avanju nekih problema ako budemo dovolj-
no razumni. Ako ne, sve }e ostati na nama kao pojedincima, kao {to su i pri~e o kodeksu.
Meni je moj li~ni kodeks va`niji od svih drugih kodeksa ali, naravno, svako udru`enje
trebalo bi da ima svoj kodeks, pa ko pripada udru`enju neka ga po{tuje.

Slavoljub Ka~arevi},
glavni urednik "Glasa javnosti"

Tragati za podacima o tome ko
vlasni~ki preuzima medije, kakvi
su tira`i i prihodi medija...

Po{to se od nas o~ekuje da na osnovu ovog istra`ivanja pomognemo preporukama,
da}u nekoliko predloga. Mislim da nema spora da se sla`emo oko te ocene o stanju u
profesiji. Kada bismo sada ovu anketu podelili po redakcijama, verovatno da stepen o~a-
janja ne bi bio isti. Kada bismo ga locirali na pojedine redakcije, verovatno ima onih grupa
i redakcija u kojima je manja depresija, ose}anje bezna|a, zatvorenosti perspektiva. Mo-
`da bismo mogli da se pozabavimo time kako je nezadovoljstvo stanjem u profesiji raspo-
re|eno po pojedinim da ih nazovemo segmentima novinarstva, ali imam utisak da op{ta
ocena ne bi bila ista kada bi se recimo ova i ona redakcija uporedile. Mo`emo da poku{a-
mo da u tome tragamo za definicijom problema, mo`da bismo na taj na~in do{li do nekih
odgovora. Za{to su negde manje a negde vi{e nezadovoljni ili zadovoljni svojom pozici-
jom na{e kolege novinari. To bi bila prva preporuka.

Drugo, kad god ovako imam pred sobom {umu nere{enih stvari da ne znam odakle
bismo pre krenuli, pada mi na pamet {ta su to uradili oni koji su se ovim stvarima bavili
dok smo mi ovde spasavali glavu i delili teritorije. Zna~i, iskustva nekih susednih balkan-
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skih zemalja sigurno bi nam mnogo pomogla ako bismo znali {ta tra`imo od njih, kakvo
iskustvo. Zna~i, iskustvo u oblasti samoregulisanja u okviru zanata i eventualno re{avanje
problema koji se sada pojavljuju kao novi problemi.

To bi bila tre}a stvar na koju bih ukazao. Ako smo donedavno imali jasnu podelu na
re`imske i opozicione medije, sada ~ini mi se imamo jasnu podelu na privatne i ostale
medije. Ako ve} moramo nekako da delimo medije, mislim da je to danas preovla|uju}a
podela, a ona nudi i razli~ite pristupe i odgovore na probleme ljudi koji rade u takvim
medijima. Zna~i, pitanje novog vlasni{tva odnosno privatizovanja medija trebalo bi da
posmatramo i u okviru toga, naro~ito u otkrivanju vlasni{tva. Tu bismo se najlak{e sna{li,
dakle da tragamo za {to jasnijim podacima, regulativom i dokazima o tome ko u stvari
preuzima medije, ko njima sa stanovi{ta vlasnika raspola`e, bez obzira na to da li radi iz
senke, indirektno ili na otvoren i jasan na~in. Kada bismo imali neutralne i verodostojne
podatke o vlasni{tvu nad medijima, mnoge stvari bi bile uveliko jednostavnije i za ljude
koji rade u medijima, ali bi i mnoge da ka`em mutne radnje u medijskom poslu bile te`e
izvodljive. Verovatno se mnogi ne bi ni usudili da ih poku{aju ukoliko bi bilo jasno ko je tu
na kraju krajeva vlasnik. I ne samo to, nego i podatke o tome koliki su prihodi tih medija,
koliki su im tira`i, koliki su im tro{kovi za zaposlene, kolika je prose~na plata u ovoj ili onoj
redakciji, trebalo bi da u~inimo dostupnim javnosti jer bismo na taj na~in mnoga sredstva
za mistifikaciju i manipulisanje samim novinarima, ali i javno{}u, oduzeli iz ruku onih koji
sada preuzimaju ulogu glavnih manipulatora. Zna~i, da u|emo u detalje pitanja mo`e li
se vlasni{tvo i u kojoj meri de{ifrovati. Znam da recimo u nekim zemljama postoje listovi,
publikacije koje uredno objavljuju tira`e listova u prethodnoj nedelji, i to za dnevne, ne-
deljne listove, objavljuju sume ili oglasni prostor, o koli~ini tog prostora koji je prodat. I sve
je to prisutno u javnosti i sve to na izvestan na~in ~ini jasnijom poziciju tih medija i onih
koji njima vladaju. To je sigurno ne{to {to bi i nama bilo potrebno ne samo sa stanovi{ta
za{tite same profesije, ve} uop{te radi transparentnih pozicija tih medija {to }e onda
olak{ati odnos okru`enja sa medijima.

To bi bili moji predlozi, a naro~ito bih da pohvalim predlog koji je ve} dat i da poku{a-
mo da preciziramo kako da ta preporuka {to pre bude sprovedena i artikulisana. Otvoriti
kanal komunikacije, to je ovde preporuka pod h) gde ka`e da bi novinari konstantno i
kriti~ki opservirali stanje u profesiji putem odre|enog sajta ili mo`da publikacija. Pretpo-
stavljam da je sajt mnogo jednostavnije i jeftinije re{enje i u ovom trenutku valjda dostu-
pan svim redakcijama, dok publikacija tra`i neke tro{kove. [ta bismo radili kroz takav
profesionalni kanal komunikacije, kako bismo mi to koristili, to sad ostavljamo ma{ti na
volju. Verujem da bi mnogi imali brojne ideje na tu temu, pa ne bih po~injao o tome, ali
mislim da je to sigurno jedan od predloga s ovog spiska koji mo`emo brzo da ostvarimo.
Treba da ga podr`imo i poku{amo da pomo}u veb-sajta otvorimo stru~no javno mnjenje
koje bi pomoglo da taj pritisak za bolje odnose, za nove ideje u regulisanju ovog haosa,
bude preciznije artikulisan.

Van~e Bogojev,
glavni urednik lista na bugarskom jeziku "Bratstvo" iz Ni{a

Zakon o dostupnosti informacija

Tema je veoma zanimljiva i provokativna i mislim da je pravo vreme da se o tome
razgovara. Imam samo dva primera. Mislim da nam je pre svega potreban zakon o jav-
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nom informisanju koji bi obuhvatio i zakon o dostupnosti informacija. Ovaj zakon koji
imamo je nedovoljan, jer ima samo jedna aspekt, obaveze novinara i novinskih ku}a. Ali
nigde nisu reglementirane, re{ene obaveze onih koji imaju informacije, izvora informacija.
Nave{}u jedan primer. U Bugarskoj kolega novinar je tu`io i dobio Vladu Bugarske, jer
nije dobio stenogram sa konstitutivne sednice nove vlade. Ko je od nas kolega dobio spor
protiv vlade i ima li takav slu~aj ovde? Toga jo{ uvek nema i verujem da ga i ne}e biti
uskoro. Imam jo{ nekoliko primera. Moji novinari u Dimitrovgradu isterani su sa sednice
Op{tinske komisije za primenu bugarskog jezika, dakle maternjeg jezika, u obrazovanju,
administraciji, zato {to je kriti~ki pisano o predsedniku te komisije. Isterani su sa sastanka
komisije na kojem je bilo njih dvoje. Kolege iz lokalnih medija su ostale da prisustvuju i
prate tok sednice, umesto da ustanu kao kolege, ali ja njih razumem zato {to su oni iz
lokalnih medija koji se finansiraju iz op{tinskog bud`eta. Dakle, i tu treba re{iti odnos
vlasnika i medija.

Imam i jednu ozbiljnu primedbu na sada{nji Zakon o javnom informisanju. Ne se}am
se ta~no, ali mislim da je u pitanju ~lan 13 kojim je regulisano informisanje na jezicima
nacionalnih manjina. U stavu 1 ka`e se, citiram po se}anju, da }e se dr`ava starati i
pomagati medije i glasila na jezicima nacionalnih manjina, a u stavu 2 da }e dr`ava obez-
be|ivati uslove za informisanje hendikepiranih lica. Kao Bugarin po nacionalnosti, ja mo-
gu da budem i slep. Kao slep ili kao gluvonem, dakle i kao takav, treba da imam pravo na
informisanje. Ali i kao ̀ iv i zdrav i ~itav imam pravo. Za{to svrstavati manjine u hendikepi-
rane? Mislim da to nije u redu.

Dragan Janji},
glavni urednik Bete

Vlasnici mogu biti spre~eni da
kr{e osnovna pravila

Smatram da je izuzetno va`no ovo {to je re~eno o vlasnicima, mislim da je to hitno.
Kao i to kakav treba da bude odnos izme|u vlasnika i urednika. Tu ne{to treba uraditi na
zakonskoj osnovi. Ne mogu se spre~iti vlasnici da imenuju glavne urednike i direktore, ali
se mogu spre~iti da kr{e neka osnovna pravila koja su uspostavljena, siguran sam da
mogu.

[to se ti~e pomenutog suda ~asti, svako udru`enje formira neki svoj sud ~asti. Koliko
ja znam, u NUNS-u je bio sud ~asti, nisam siguran da sada radi. Samokriti~ki govore}i,
mislim da se dosta bavio privatnim stvarima, to se vrlo ~esto desi, tako da moramo biti
svesni nivoa na kom se i sami nalazimo.

A {to se ti~e zakona, tako|e treba da budemo svesni da je dobar deo tih zakona koji
su doneseni pisala profesija. Onda su ne{to dopisali u vladi i u parlamentu ~ime mi nismo
zadovoljni, ali zakon o dostupnosti informacija navodno ve} je bio napisan, ali nije bio
donesen. Na njega je bilo dosta zamerki. Ono od ~ega treba po}i jeste da se reguli{e
vlasni{tvo, pravo na osnivanje, kako to treba da izgleda, da se objavljuju tira`i, jer ne
mo`e dnevni list imati 5000 tira` i da ka`e da opstaje. Zna~i, od nekoga dobija lovu. Mora
ta~no da se ka`e od koga dobija novac, jer mo`e se ̀ iveti, koliko se ja razumem, samo od
oko 25.000 dnevno prodatih primeraka, ne druga~ije. Kolegama u Ni{u, ~ujem da ima
ogroman broj medija, me|utim, koliko ja znam Beta kod vas ima samo jednog ili dva
pretplatnika.
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Novka Ili},
novinar Radio U`ica i "Vesti"

Pravila o privatizaciji medija

Po{to u Srbiji ima mnogo medija, pogotovo elektronskih, koji su jo{ uvek vlasni{tvo
dr`ave odnosno op{tine ili republike, i po{to predstoji privatizacija, mislim da bi novinari
morali uticati na to kakav }e se zakon doneti. Jo{ nisu definisana pravila o privatizaciji
takvih medija, mi jo{ uvek ni{ta ne znamo. Novinari bi morali uticati na to da se izvr{i
jedna normalna privatizacija a ne da neko posle godinu dana ka`e: "E, ja }u od ove
zgrade u kojoj je Radio U`ice, ili bilo koji radio, da napravim supermarket." A bojim se da
}e se to dogoditi.
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